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GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZDL C E L J E , LAŠKO, MOZIRJE, 
SLOVENSKE KONJICE, ŠENTJUR, ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

CELJE: UKINJEN 
DIJAŠKI DOM 

Zaradi uvedbe usmerjenega 
izobraževanje, novih domskih 
zmogljivosti ter drugih razlo
gov, je tudi izvršni svet potrdil 
sklep Kmetijskega šolskega 
centra v Celju o ukinitvi dom
ske dejavnosti ter o ureditvi do
sedanjih domskih zmogljivosti 
za namene rednega vzgojnoizo-
braževalnega procesa. 

Hkrati s tem so zagotovili, da 
okoli osemdeset dijakov tega 
centra, oziroma Vrtnarske šole, 
ki so doslej bivali v domu, ne bo 
ostalo brez strehe, marveč, da 
bodo dobili prostor v domu 
učencev Karla Destovnika Ka-
juha. 

SLOV. KONJICE: 
USPEHI HRABRIJO 
IN ZA VEZUJEJO 

Letošnji občinski praznik dobiva ob jubileju štiride-
setletnice začetkov oboroženega upora proti okupator
jem in ob vseh drugih dogodkih, ki so vezani na leto, 
1941. še poseben pomen. Za nami je štiridesetletnica 
praznovanja osvobodilne fronte, dan borca in vstaje _ 
slovenskega naroda, dvanajstega oktobra pa bomo^ 
praznovali občinski praznik. Na ta dan je leta 1942 prvil 
Pohorski bataljon izvedel prvo večjo oboroženo akcijo] 
na območju občine Slovenske Konjice - v Boharini\ 
nad Zrečami. j 

Ob tem prazniku se s ponosom spominjamo veličast- i 
nega narodnoosvobodilnega boja, ki so ga bojevali \ 
naši hrabri borci Pohorskega bataljona skupaj z narodi 
in narodnostmi Jugoslavije. Pozitivni rezultati našega 
skupnega boja so zdaj vidni na vsakem koraku, po vsej 
naši ožji in širši domovini, čeprav v tem času iz objek
tivnih in subjektivnih vzrokov še nismo mogli uresni
čiti vseh naših želja in upov. Tako je tudi v naši občini. 

Z zadovoljstvom lahko ugotovimo, da smo v povoj
nem obdobju dosegli velike uspehe na vseh področjih 
ustvarjalnosti, kar zlasti velja za minulo petletno ob
dobje. Vidni so v razvoju samoupravnih odnosov, v 
delovanju organov družbenopolitičnega, samouprav
nega in delegatskega sistema ter v boju za stabilizacijo, 
za boljše gospodarjenje. 

V načrtovanem petletnem obdobju bomo morali vse 
ustvarjalne možnosti usmeriti v izpolnjevanje zastav
ljenih ciljev in nalog, ki smo jih s planom opredelili. 
Pri tem naj bo naša skrb usmerjena v to, da bomo bolje 
gospodarili. Več kot doslej moramo še storiti na po
dročju malega gospodarstva, komunalne dejavnosti, 
na področju znanstveno-raziskovalne dejavnosti, ino-
vatorstva, pri hitrejšem razvoju kmetijske proizvodnje 
in turizma in ne nazadnje moramo poskrbeti za širše 
možnosti varstva otrok ter ostarelih občanov in posto
poma izenačiti prostorske pogoje otrokom, ki obisku
jejo osnovne šole. 

Naša naloga je, da bo delo vseh in vsakega posamez
nika zares čimbolj ustrezalo humani naravi naše sa
moupravne družbe, da bi se izogibali vsem slabostim, 
ki škodujejo razvoju in medsebojnim odnosom med 
občani. 

Vsem delovnim ljudem in občanom se za dosežene 
izredne uspehe vimenu Skupščine in družbenopolitič
nih organizacij zahvaljujem in čestitam k občinskemu 
prazniku z željo, da hi bilo naše skupno delo še naprej 
uspešno! Predsednik SO 

TONE TURNŠEK^ 

OD ZDAJ TITOVO VELENJE 
Od sobote dalje se bo Velenje v Šaleški dolini imenovalo \ 

T I T O V O Velenje. Tovariš Ti to je za časa življenja štirikrat^ 
obiskal Velenje. Prvič je to bilo 19. avgusta 1958, od koder j e ; 
tudi naš posnetek. Drugič je bil v Velenju 27. avgusta 1962,1 
tretjič 30. avgusta 1963 in zadnjič, četrtič, 27. aprila 1969. j 
Skoraj vedno so s tovarišem Ti tom prišli v Velenje mnogi l 
svetovni državniki, da so videli mesto, ki je nastajalo v i 
povojnem času. Več o T i tovem Velenju lahko preberete na. 
sredinskih straneh Novega tednika. jr^l 

KLAVNICE NA CELJSKEM 

Pred dokončno delitvijo dela 
Prva stališča in predloge 

za samoupravno sporazu
mno delitev dela med tremi 
klavnicami na širšem celj
skem območju je že dodobra 
prekril prah. L e tu in tam, še 
posebej lansko leto ob mesni 
krizi, so ta prah dvigovale 
bolj ali manj vroče politične 
in nekaj stroko\'nih razprav 
na različnih medobčinskih 
ravneh. Letošnje leto se je 
pri uresničevanju sporazu
ma o delitvi dela spet začelo 
premikati, tudi pod pretnjo 
stabilizacijskih sunkov v 
agroživilskem kompleksu na 
širšem celjskem območju. 

Tako imamo sedaj končno 
oblikovana stališča, sprejeta 
na razgovoru predstavnikov 
S O Z D Merx, Kmetijskega 
kombinata. Sentjuf. ter ob^i-. 

ne Šentjur glede sporazume
vanja o razvoju mesne indu
strije na območju. Prav to 
zadnje prečiščeno besedilo 
sporazuma daje kljub malen
kostni opombi v določeni 
točki možnosti za podpise 
vseh sodelujočih v tej "me
sni igri" na območju. 

Bistvo vsebine sporazuma 
v sedanjem besedilu lahko 
povzamemo takole: sedanje 
zmogljivosti klavnic na ob
močju ob potrebni usposobi
tvi zadoščajo za daljše časov
no obdobje in so s poveča
njem predelovalnih zmoglji
vosti ob zadnji sanaciji v Me
sni industriji Celje na okrog 
10.000 ton, potrebe v glav
nem pokrite. Nesmotrno bi 
bilo ob preusmeritvi laške 
klavnice karkoli večati v pre-
delavnem kompleksu. Pri 
tem bi sanitarno tehnična 
usposobitev klavnic v Celju 
in Šentjurju pomenila tudi 
najbolj racionalno pridoblje
ne klavne zmogljivosti vsaj 
za srednjeročno obdobje, pa 
tudi za probleme vlaganja na 
območju. 

Sanacija šentjurske klav
nice, ki že poteka, ne pomeni 
nikakršnega povečanja klav
nih zmogljivosti, ampak le 
uresničitev 23 točk zapisnika 
republiške veterinarske inš
pekcije. 

Četudi bi si lahko razlagali 
sedanji sporazum v smislu 
reka, da je »volk sit in koza 
cela«, je treba resnici na lju
bo priznati, da sedanji obseg 
osnovne kmetijske proi
zvodnje na območju Kmeti j 
skega kombinata Šentjur da
je in bo še dajal realno osno
v o za obstoj in razvoj določe
ne klavno-predelovalne in
dustrije. Prav ta dejstva mor
da niso bila dovolj dobro in 
objektivno tolmačena, stoji
jo pa za njimi vsi odgovorni 
družbenopolitični in skup
ščinski organizmi v občini 
Šentjur. T o je v sedanjih zad
njih skupnih stališčih tudi 
posebej poudarjeno, logično 
pa tudi je, da S O Z D Merx v 
svojem sozdovskem okvirju 
išče svoje konce reproduk
cijskih celot in verig. 

Še najbolj pa je seveda ja
sno, da edino čvrsti dogovo
ri o de l i tv i dela in še o mar
sičem med obema agrož iv i l -
skima sozdoma Merx in 
Hmezad lahko praktično 
uve l jav i jo vsako pametno 
agroživ i l sko pol i t iko na šir
šem celjskem prostoru. Za 
takšne čvrste dogovore iz 
"Poslovne pol i t ike in lju
bezni« pa bo treba še mar
l j ivo delati vsak dan. 

M I T J A U M N I K 

DOBRODOŠLI GOSTJE IZ 
DOBOJA! 

Ob koncu prejšnjega tedna, v petek in soboto, so bili 
na obisku pri delavcih celjskih občinskih upravnih 
organov njihovi tovariši iz pobratene občine Doboj v 
BiH. Bil je to povračilni obisk, saj so Celjani že lani 
doživeli izredno gostoljuben sprejem v Doboju. Prav 
takšen je bil tudi v Celju, v petek, dopoldne, ne samo 
zaradi rdečih nageljnov, stiskov rok in poljubov, mar
več tudi zaradi spoznanja, kot je v pozdravu dejal 
predsednik konference sindikata občinskih upravnih 
organov Miro Gradišnik, da tudi takšna srečanja pri
spevajo svoj delež k medsebojnemu spoznavanju. 

Okoli osemdeset gostov je pozdravil tudi predsednik 
celjske občinske skupščine Jože Marolt, ki je poudaril 
pomen takšnih obiskov v razširitvi sodelovanja med 
dvema pobratenima občinama in ne nazadnje v krepi
tvi bratstva in enotnosti. Sicer pa je Jože Marolt pred
stavil gostom Celje in njegovo občino, razvoj ter 
osnovne značilnosti. 

Gostje iz Doboja so si med obiskom v mestu ob 
Savinji ogledali tudi nekatere kulturne in zgodovinske 
spomenike, obiskali so kolektiv Aera, vsi skupaj pa 
spored dopolnili z nekaterimi športnimi tekmovanji. 

M. B O Z l C 

PRIPRAVE NA VOLITVE 

.XI KROGI ODLOČANJA 
Evidentiranje še ni kandidiranje 

Čeprav so se priprave na 
volitve v prihodnjem letu v 
vseh občinah celjskega ob
močja pravočasno pričele, se 
je doslej kljub temu še mar
sikje zataknilo pri opravlja
nju rokovno opredeljenih 
nalog. Res je, da so v večini 
občin pravočasno uredili 
enotno evidenco že evidenti
ranih možnih kandidatov za 
nosilce družbenih funkcij ter 
oživeli delo koordinacijskih 
odborov za vol i tve v krajev
nih skupnostih in temeljnih 
organizacijah združenega 
dela. Toda v tem trenutku 
najpomembnejše naloge, to 
je evidentiranja novih mož-' 
nih kandidatov za prihodnje 
skupščinske voli tve, niso do
volj resno zstavili. Zdi se, da 
se zatika predvsem zato, ker 
v krajevnih skupnostih in 
tozdih evidentirajo nove 
rnožne kandidate za vol i tve 
zaprti politični krogi, kot so 
to predsedstva krajevnih 
konferenc socialistične zve
ze ali pa izvršni odbori sindi
kata v tozdih, le redkokje 
opravljajo evidentiranje 
možnih kandidatov na zbo
rih občanov ali delavcev. Za
radi tega nastajajo še dodat
ni problemi, povezani tudi z 

evidentiranjem možnih kan
didatov za opravljanje vodil
nih funkcij v občinskih 
skupščinah in skupščinah 
interesnih skupnosti. Kajti 
mnogim dosedanjim skup
ščinskim funkcionarjem se 
bo v času do vol i tev iztekel 
mandat, zato je nujno že se
daj ugotoviti , kdo ima še for
malne pogoje za to, da kandi
dira za vodi lno funkcijo v tej 
ali oni skupščini in kdo ne. 
Dogovor jeno je namreč, da 
tisti funkcionar, ki je v zad
njem mandatu opravljal zau
pano funkcijo polna štiri le
ta, ne more več kandidirati 
za opravljanje te funkcije v 
prihodnjem mandatu. Tudi 
za funkcionarje, ki so dolo
čeno funkcijo v skupščini 
opravljali več kot dve leti, 
velja isto načelo. Oni, ki so to 
funkcijo opravljali manj kot 
dve leti, pa lahko ponovno 
kandidirajo na volitvah. 
Prav zato je bilo treba pri
praviti po občinah nekakšen 
pregled vodilnih funkcij ter 
začeti z usmerjanjem seda
njih nosilcev funkcij v Skup
ščinah, ki po dogovorjenih 
kriterijih in merilih ne bodo 
mogli več opravljati sedanjih 
ali drugih funkcij, nazaj v 

združeno delo. Obenem pa je 
bilo treba že pričeti z eviden
tiranjem novih možnih kan
didatov za prevzem teh 
funkcij ob izteku mandata. 
T o nalogo so na območju 
opravili le v Mozirju, v La
škem in Šentjurju, v ostalih 
občinah pa še ne. V nekate
rih političnih krogih namreč 
menijo, da bi bilo še prehi
tro, če bi že sedaj pričeli z 
evidentiranjem možnih kan
didatov za opravljanje vodil
nih funkcij v skupščinah. 
Očitno se ne zavedajo, da 
evidentiranje še ne pomeni 
kandidiranje za določeno 
funkcijo. 

D A M J A N A S T A M E J C I C 

ZASTRUPITVE Z GOBAMI 

Kdor ne pozna gobana/ je krompir! 
Kljub vsem dobrim nau

kom, ki jih je bilo mogoče 
prebrati in slišati na začetku 
gobarske sezone, se število 
zastrupitev z gobami vztraj
no veča. V preteklem mese
cu so na gastroenterološkem 
oddelku celjske bolnišnice 
zdravili 33 bolnikov z znaki 
zastrupitve z gobami. Res so 
bile v večini primerov za
strupitve lažje, eno bolnico 
so pa le morali zaradi suma 

na zastrupitev z zeleno muš-
nico napotiti na nadaljne 
zdravljenje v ljubljanski Kli
nični center. 

Večina obolelih je v gobar
ski strasti pozabila na vso 
previdnost, nabirali in jedli 
so gobe, ki jih niso dovolj 
dobro poznali. Ce ne bi radi 
povečali števila tistih, ki so 
se z gobami že zastrupili, ni
kar ne nabirajte in ne jejte 
gob, za katere niste popolno

ma prepričani, da ste jih pre
poznali in so užitne! Gobjih 
jedi ne smemo pogrebati! 
Pripravljajte vedno samo. 
sveže gobe! Predvsem pa si 
vse to skušajte že enkrat za-, 
pomniti, saj so posledica za
strupitev z gobami ne le ne
prijetne ampak lahko tudi 
življenjsko nevarne. Ce torej 
užitnih gob ne poznate do
volj dobro - jejte raje krom 
pir! 



ŠMARJE: 
PRESEČI 
SETVENI PLAN 

P o setvenem načrtu, ki 
je bil sprejet v Sloveniji , 
bi morali v občini Šmarje 
pri Jelšah letos posejati 
800 hektarov polj s pšeni
co. T o obveznost so v 
Šmarju opravili, sedaj pa 
si prizadevajo za to, da bi 
na dodatnih 200 hektarih 
ustvarili pogoje za tržne 
viške po 2000 ki logramov 
na hektar, ki bi šli v od
kup. 

Za izvedbo omenjenega 
plana so pri Kmeti jskem 
kombinatu v Šmarju, v 
temeljni organizaciji 
Kooperacija, zagotovili 
potrebna umetna gnojila, 
kvalitetno seme in zaščit
na sredstva. Kooperanti, 
ki bodo sklenili s kombi
natom ustrezno pogodbo, 
bodo lahko uveljavljali 
regres za nabavo semen
ske pšenice, umetna gno
jila in zaščitna sredstva 
pa bo kombinat kreditiral 
pod ugodnimi ' pogoji. V 
tem času kmetje-koope-
ranti in šmarski Kmeti j 
ski kombinat že sklepajo 
ustrezne pogodbe o pre
delovanju in prevzemu 
pšenice v proizvodnem 
letu 1982. 

DS 

OCENA DELEGATSKEGA SISTEMA 

NE METATI VSE V EN KOŠ! 
Delegacije niso zato, ker Jih rabi občina! 

Nikakor ni naključje, da je 
predsedstvo O K S Z D L na 
svoji 35. seji razpravljalo o 
oceni delegatskega sistema 
in pripravah na voli tve. 2e 
skupščina občine Celje je 
pripravila obširno in dobro 
pripravljeno gradivo, iz kate
rega je razvidno, da so naj
bolj marljivo hodili na seje 

delegati zbora krajevnih 
skupnosti, nekoliko manj v 
zboru združenega dela in 
najmanj v družbenopolitič
nem zboru. T o je nekoliko 
povezano s stalnim manda
tom. V tem zboru so imeli 
tudi kar 17 sej zbora, kjer ni
so postavili niti eno delegat
sko vprašanje, medtem ko je 
bilo v zboru krajevnih skup
nosti na 6. seji postavljeno 

kar 24 delegatskih vprašanj. 
Pri Sisih so slabo delali zbori 
porabnikov. K poročilu je 
priložen tudi predlog skle
pov in zaključkov za nadalj
njo politično akcijo za Vjoljše 
delovanje delegatskega si
stema. 

Razprava je pokazala, da 
ne smemo pri oceni delova
nja delegatskega sistema 
metati vse v en koš. T o je 
zlasti poudaril predsednik 
občinske skupščine Jože 
Marol t , ki je delal, da tam, 
kjer so dobro razviti samou
pravni odnosi, tudi delegaci
je dobro delajo. Vik i Krajnc 
je opozoril na šolo za delega
te, kjer bi bilo treba spreme
niti nekatere metode dela in 
vsebino aktualizirati. Mar
jan Ašič je izpostavil dej
stvo, da so delegacije mnogo 
premalo povezane s svojim 
delovnim okoljem. Drugi 
razpravljalci so tudi opozori
li na slabo delo predsedstev 
skupščin krajevnih skupno
sti, kar tudi močno slabi delo 
samih delegacij. Stane Seni-
čar je opozoril na pojav, da je 
vse preveč odločitev prišlo 
skozi vrata poslovodnih in 
upravnih struktur, ne pa 
skozi delegatske skupščine 
in da vse preveč odločanja 
poteka mimo delegatov. M i 
lan Brecl je dejal, da to ni 
nič čudnega, saj se mnogo
krat delegati sami čutijo 
neučinkovite, oziroma imajo 
občutek, da njihova beseda 
ne zaleže, skratka, imajo ob
čutek, da ne odločajo, tudi 

kadar dvigujejo roke. Mnogo 
razprav je bilo takih, ki so 
izpostavljale odgovornost 
družbenopolitičnih organi
zacij za delo delegactj v svo
jem delovnem okolju. Mno
go je odvisno tudi od samih 
vodij delegacij, kajti če je vo
dja dober, je ponavadi tudi 

.delegacija aktivna in oprav
lja svoje delo. 

Skratka - razprava je opo
zorila na te, da bo treba tam, 
kjer deleg. ' ' je slabo delajo, 
storiti več . A njihovo aktiv
nost, po drugi strani pa ima
mo delegacije v krajevnih 
skupnostih in delovnih orga
nizacijah, ki bi jih lahko po
stavljali za vzor. Sedanje sta
nje dela delegacij je tudi po
memben kazatelj za eviden
tiranje, ki že poteka. 

K o je na predsedstvu tekla 
beseda o pripravah na voli
tve, so bili podani nekateri 
predlogi o oblikovanju bo

dočega delegatskega siste
ma, sicer pa bo o tem rekla 
svoje še javna razprava. 

Ker sta se prvi dve točki 
dnevnega reda - o delegaci
jah in volitvah - preveč za
vlekli, je predsedstvo pred
stavilo tretjo točko o mladin
skem prostovoljnem delu, 
na prihodnjo sejo. 

D. M E D V E D 

Samo š tev i lo de lega tov 
nam .še nič ne pove . Lahko 
so v kakšni de lovni organi
zacij i de legi ra l i nekoga, ki 
ni ravno mar l j iv de lavec in 
rekl i : Bol je , da spi na skup
ščini kot v tovarni med de
lovn im časom. 

Delegat i zbora krajevnih 
skupnosti nimajo tega ob
čutka, da ne odločajo, saj se 
večina sklepov tudi izvrš i . 
T a k o v p l i v a j o na določene 
komunalne posege, za kate
re pa se na pr imer trudijo 
delegati v komunalni skup
nosti, pa j im to slabo 
uspeva. 

Delegaci je niso zato, ker 
bi j ih rabila občina. Delega
cije so naša potreba v de
lovnem in b iva lnem okolju, 
ker smo se v Jugoslavij i ta
ko zmeni l i , da bomo samou
pravl ja l i in ker ne moremo 
vsi občani naenkrat v dvo
rano skupščine, da bi odlo
čali , smo to delo v našem 
imenu zaupali de legatom. 
Vse, kar gre m i m o njih, je 
napačno in ni v skladu s si
s temom samoupravne de
mokraci je . Če zbori niso 
sklepčni, ni skupščine, če 
pa ni skupščine, komu naj 
odgovar ja izvršni svet? 

DELNI MRK 
Ko v četrtek, 1. oktobra, 

kmalu po enajsti uri, tudi z 
Golovca, iz vratarske kabi
ne novega telekomunikacij
skega centra, niso mogli 
priklicati centralne pošte v 
mestu - telefon namreč ni 
dajal življenjskih zanko v -
sem videl, da gre zares. 

Zakaj prekinitve v tele
fonskih pogovorih? Zakaj 
je težko dobiti zveze, zlasti 
v medkrajevnem prometu? 

V odgovoru nič posebne
ga, pravzaprav vse tisto. 

kar je povezano s posku
snim obratovanjem nove 
tovarne, novega obrata in 
tako tudi novega telekomu
nikacijskega centra v Celju. 
Razlika je le v tem, da gre 
zdaj za dosti bolj komplici
rano napravo in da vsaka 
novost, tudi v telefoniji, 
prinaša s seboj kopico maj
hnih težav. Na celjski pošti 
so jih pričakovali celo več 
kot jih je. 

Težave so nastajale in na
stajajo zlasti v medkrajev
nem prometu, čeprav je tu
di v lokalnih telefonskih 
razgovorih vrsta prekini
tev. Nastale so zaradi pre
nosa medkrajevnih zvez iz 
stare centrale na Golovec. 

Kako dolgo še tako? 

Težko je reči, kdaj bo za
deva stekla gladko, brez za
stojev in prekinitev. Priča
kujejo pa, da bodo te težave 
trajale okoli dva meseca. 
Seveda pa je to čas, ki terja 
od delavcev na pošti veliko 
naporov. Da bi jih uspešno 
in čimprej premagali! 

M. BOŽIČ 

O VZDRŽEVANJU 
CEST 

Republiški odbor sindika
ta delavcev prometa in zvez 
Slovenije je v torek v Celju 
organiziral območni posvet 
o osnutku družbenega dogo
vora za organiziranje O Z D v 
cestnem gospodarstvu Slo
venije. Na posvetu pa so se 
tudi sicer temeljito pogovo
rili o vseh aktualnih proble
mih organizacij združenega 
dela za vzdrževanje cest. 

U M 

Kako gospodarimo, kako izvršujemo stabilizacijske 
naloge in predvsem, kako zelo zaostajamo pri izpolnje
vanju življenjsko pomembnih gospodarskih aktivnosti 
v menjavi s tujino - to so sila na kratko povzeta glavna 
vprašanja vročih razprav prejšnjega tedna v zvezni 
skupščini in naši republiški, politične osti pa jim je 
dala še posebej razprava na seji Centralnega komiteja 
Zveze komunistov Jugoslavije. 

Zdaj gre zares, smo sicer že velikokrat rekli in zapi
sali: ne samo letos, tudi lansko leto, ko smo se s pro
blemi plačevanja svojih dolgov v tujini prvič ostreje 
spopadli z izvozom. Če smo še v začetku letošnjega leta 
več govorili o dohodku, so nas že polletni rezultati na 
izvozni fronti opozorili, da moramo skoraj brez pomi
sleka vse svoje aktivnosti naravnati zgolj na izvoz, 
četudi za vsako ceno. Ta >za vsako ceno« še zdaleč ni 
dolgoročna ali celo vsaj srednjeročna rešitev, tako neu

men ni nobeden v najodgovornejših gospodarskih ali 
političnih krogih. Dejstvo je, da pač moramo vsaj v 
glavnem doseči vse obljubljeno pri zmanjševanju ne
gativne plačilne bilance s tujino do tiste časovne črte, 
ki jo označuje letni obračun oziroma proračun. 

Preprosto se nam lahko zgodi, da nam v tujini ne 
bodo več verjeli, če svojih temeljnih obljub ne bomo 
izpolnili. Zato torej sedaj govorimo o izvozu za vsako 
ceno, čeprav nam je istočasno še kako jasno, da 
izvozne naravnanosti nismo po lanski devalvaciji di
narja dosegli niti s prodornostjo izdelkov našega zdru
ženega dela, niti s sistemskimi predpisi ter predvsem, 
ukrepi. 

Prav tako preprosto nam je notranja inflacija požrla 
in še požira sproti vse izvozne aktivnosti, zato nas v 
tem dolgem trenutku še treh mesecev do konca leta 
lahko rešuje le izvozna količina. Da se danes še smemo 
tolažiti z nekakšno jugoslovansko posebnostjo, da iz
plavamo iz najhujšega, kadar nam že voda teče v grlo, 
ali pa nam preti kdo od zunaj, potem ostajamo močno 
naivni za sedanje gospodarske razmere, zlasti zunaj -
vsaj tem pa lahko verjamemo, če domačim še nismo v 
stanju - ko na finančnih borzah poka in se lomi ob 
najmanjših političnih in drugih izjavah politikov vele
sil. 

Mednarodno zaupanje je docela omajano in nimamo 
razlogov, da bi verjeli, kako smo še vedno otok v tem 
nemirnem politično-gospodarsko zmešanem svetu, ki 
mu vsi po vrsti zaupajo, čeprav zaradi različnih svojih 
zornih kotov in interesov. 

Smo pred volilnimi konferencami v osnovnih partij
skih celicah, torej je spet pred nami izredna priložnost, 
da napolnimo statutarno obliko partijskega dela s či
stim vinom. Poplaknimo si torej usta, polna besed, s 
čistim vinom resnice, da moramo globje podorati str-
nišče dolgoletnega nemarnega in napačnega gospodar
jenja in predvsem tesneje stisniti varčevalni pas v 
glavah. Spet so nam namreč popustila kopita vsakršne 
porabe. Vse to kaže, kako trdovratno se naših možgan
skih vijug oklepa miselnost pokrivanja lastnih nog s 
prekratkimi odejami, češ, se bo že kasneje našel kdo, 
ki nam jih bo pokril. Takšnih samaritanov pa že dolgo 
ni več, izgubili so se v biblijskih zapisih. Resničnost je 
drugačna, tudi kruta in na svetovnih gospodarskih 
prepihih volčje narave, ki pa je ne mdremo obvlado
vati s posegi državnega socializma - odrekli smo se mu 
v korist človeka - ampak s samoupravno zrelostjo 
doumevanja in uresničevanja produktivnejšega last
nega dela. 

, ..^... ^MmAUMNIK 

ZDAJ GRE ZARES! 

TOME 
ŠELIGA 

O B R A Z I 

v teh oktobrskih dneh 
verjetno v velenjski obči
ni ni človeka, ki bi bil 
bolj zaposlen, kot je Tone 
Šeliga, sicer predsednik 
Občinske konference 
SZDL v Velenju. Čas mi
neva v razmišljanju, kaj 
vse je še treba postoriti, 
da bo Velenje popolnoma 
pripravljeno dočakalo 
svoj veliki dan, ko bo do
bilo novo ime, Titovo Ve
lenje. 

Ob teh pripravah, ki za
htevajo celega človeka in 
še polovico zraven pa so 
tudi še druge naloge, ki 
tudi ne prenesejo odlaša
nja. Gre namreč za evi
dentiranje možnih kandi
datov, ki bi po prihodnjih 
volitvah prevzeli odgo
vorne naloge v svoje 
roke. 

» Vse bi bilo lažje, če bi 
bilo še več ljudi priprav
ljenih delati," po tarna To
ne. »Marsikatero delo bi 
si lahko razdelili in z več
jim številom ljudi bi ga 
lažje in tudi bolje opravi-
.li. Tako pa imamo še vse 
preveč ljudi, ki preradi 
stojijo ob strani, ko pa jim 
ni kaj všeč pa ne zbirajo 
besed za kritiziranje. To 
pa seveda ni prav. Vsi bi 
morali poprijeti za delo in 
rezultati bi bili boljši, mi 
vsi pa zadovoljnejši.« 

Tone Šeliga je končal 
takratno visoko šolo za 
politične vede, sociologi
jo in novinarstvo v Ljub
ljani, se zaposlil v REK, 
zdaj pa je že vrsto let na 
Občinski konferenci 
SZDL. Začel je kot sekre
tar, zdaj je predsednik. 

» V zadnjih dneh se nam 
je resnično vse nabralo na 
kupu. Ob poimenovanju 
Velenja v Titovo Velenje 

je bilo treba izpeljati šte
vilne akcije, ki niso bile 
niti najmanj lahke. Tu so 
temelji priprave na jubi
lejni vlak »Bratstva in 
enotnosti«, kjer tudi so
delujemo. Smo sredi pri
prav na volitve. Poleti ni
smo imeli premora, ker 
smo hoteli z delom nado
knaditi zamujeno v na
šem gospodarstvu, kate
rega rezultati v prvem 
polletju niso najbolj ble
steči. Opravljali smo tudi 
številne razgovore o pro
blemih v nogometu, kon
kretno v našem NK Ru
dar ter o Šmartnem, kako 
naprej. Že sama zasnova 
dela v socialistični zvezi 
je takšna, da moraš biti 
»doma« na domala vseh 
področjih, če hočeš vsaj 
sorazmerno dobro delati. 
Mi politiki pač nimamo 
rednega delovnega dne s 
časovnimi omejitvami, 
pač pa je tu delo skoraj 
stalno popoldne in pozno 
v noč ter nenazadnje ob 
sobotah in nedeljah.« 

Takšen je Tone Šeliga, 
vpregel se je v voz in pra
vi, da ga kljub težavam ne 
bo izpustil. 

TONE VRABL 

URBANISTIČNI NAČRT ROGAŠKE SLATINE 

PRELENI ZA ODLOČANJE 
Tudi predstavnikov DO urbanistični načrt ne zanima 

v krajevni skupnosti Rogaška 
Slatina so pred dnevi organizi
rali na dveh zborih občanov raz
pravo o osnutku urbanističnega 
načrta do leta 2000. Zborov se je 
od 7500 prebivalcev Rogaške 
Slatine udeležilo le okoli štiri
deset krajanov in čeprav je šlo 
za razpravo o pomembnem gra
divu, se je predstavniki slatin-
skih delovnih organizacij niso 
udeležili. 

V razpravi so obravnavali tri 
zaokrožene sklope vprašanj: naj
prej vprašanje namenske rabe 
površin v urbanem naselju (sta
novanjske površine, površine za 
razširitev industrijske cone), na
to so se dotaknili zasnove prome
ta in končno obravnavali še celo
ten sklop razvoja vodnega gospo
darstva. 

Kar zadeva rabo površin v Ro
gaški Slatini v prihodnjih dveh 
desetletjih je bil na zboru obča
nov sprejet predlog, da se bo sta
novanjska izgradnja tudi vnaprej 
odvijala na obstoječih zazidalnih 
površinah (Ratanska vas in Trži
šče), podobno pa da se v bodoče 
tudi industrijska cona ne bo bi
stveno razraščala na nove površi

ne. Krajani so se na zboru odloči
li med dvema ponujenima va
riantama tudi o lokaciji bodoče
ga pokopališča. Večina je podpr
la predlog, da bi ga uredili na 
zemljišču, ki leži južno ob obsto
ječega pokopališča. 

Kar zadeva vprašanja okoli za
snove bodočega prometa v Roga
ški Slatini so se krajani na zboru 
izrekli o lokaciji tretje etape sla-
tinske obvoznice . Načrtovalec je 
ponudil dve varianti: prvič, da bi 
obvoznica v tretji etapi sekala se-
čovsko dol ino in drugič, da bi 
dolino obšla proti vzhodu. Obča
ni so se izrekli za drugo varianto 
ker so menili , da bi na ta način 
ohranili kakovostno kmeti jsko 
zemljo. 

Bodoči razvoj vodnega gospo
darstva je za Rogaško Slatino 
izredno p o m e m b n o vprašanje, 
posebej z vidika oskrbe s pitno 
vodo . Vodnih v i rov namreč na 
območju Rogaške Slatine ni do
vol j , zato bo treba v bodoče stori
ti vse, da bo Vonarsko jezero de
jansko postalo rezervoar pitne 
v o d e tako za območje Rogaške 
Slatine, kot za prebivalce na dru
gi strani Sotle. Vendar pa bi bilo 

treba pred tem še marsikaj stori
ti. V Rogaški Slatini bi morali 
dokončno urediti kanalizacijo, 
da se odplake ne bi stekale več v 
Rogaški in Tržiški potok ter od 
tod v Sotlo oziroma v Vonarsko 
jezero. Obenem pa bi bilo treba 
zgraditi tudi čistilno napravo, da 
bi lahko Vonarsko jezero res po
stalo vir pitne v o d e Na zboru kra
janov so se ljudje izrekli za to, da 
bi čistilno napravo zgradili pri 
Colu, ker bi tako čistila tudi od
plake, ki prihajajo iz Rogatca. 

Vse predloge, ki so jih posre
dovali slatinski občani na osnu
tek urbanističnega načrta, bodo 
v organih krajevne skupnosti 
znova pretehtali in uskladili, na
to pa posredovali Razvojnemu 
centru, ki je izdelal omenjen 
načrt. 

D A M J A N A S T A M E J C i C 



^OZIRJE 

ZAOSTANEK KUUB DENARJU 
ftBČrti za ureditev odlagališča smeti v Podhomu 

gazprava na seji izvršnega sveta o 
spodarski infrastrukturi v mozirski 

l̂̂ čini je opozorila, da je odprtih še 
^̂ .gliko vprašanj in da bo zlasti treba 
uveljaviti večji delegatski vpl iv na 
j2v'rševanje sprejetih programov in na 
|.32polaganje s sredstvi. Kaj čudno se 
je namreč slišalo, da je na žiro računih 
prenekaterih gospodarskih interesnih 
skupnosti razmeroma dosti neizkori
ščenega denarja, medtem, ko se reali
zacija načrtov ne premika zadovolj ivo 
naprej. 

V gradnji stanovanj nastaja velika 
zmeda in zato velik zaostanek, sicer pa 
je prav ta del ocene opozoril, da naj bi 
pri zaključnih obrtniških delih v večji 
meri zaposlili domače obrtne kolekti
ve, skratka domače izvajalce. 

Tudi sredstva, ki so namenjena za 
ceste, se ne trosijo vedno najbolj racio
nalno. Zlasti pa so člani izvršnega sve
ta obsodili prakso, da prihaja do sana
cijskih del šele tedaj, ko je okvara veli
ka. Menili so, da bi bila vzdrževalna 
dela ne samo hitrejša, tudi cenejša, če 
bi jih opravljali sproti. Ko t primer 
neodgovornega dela so omenili kanal 
ob Zadrečki cesti, ki ni redno čiščen. 

Število odobrenih izjemnih lokacij 
se je letos v primerjavi z lanskim letom 
zmanjšalo za okoli 60%. T o je vsekakor 
korak naprej in odsev reševanja urba
nističnih zadev. 

Se vedno se kot problem vleče 
odvoz smeti. Upajmo, da bo zadeva z 
javno razpravo, ki se končuje, rešena 
zadovolj ivo za vse. Ne glede na to pa 
presenečajo nekateri odmevi, predv
sem iz mozirskih Lok, češ, da gre za 
odlok, ki bremeni ljudi in še več. Očit
no gre za primer, ki bi mu morali dati 
piko na i in povedati, da je reden 
odvoz smeti zahteva današnjega časa, 
predvsem zato, ker ljudje moramo in 
hočemo živeti in delati v čistem in ure
jenem okolju. 

Izreden napredek je bil napravljen 
na področju ptt prometa, še posebej 
pri gradnji novih telefonskih priključ
kov. Dela, ki veljajo okoli 70 mili jonov 
dinarjev, povedo vse, tudi zavzetost 
krajanov, ptt podjetja in drugih dejav
nikov v občini za rešitev zahtevnega 
vprašanja. 

Lepi uspehi se kažejo v vodnem go
spodarstvu. Ž e letos so za ta dela na
menili okoli pet milijonov dinarjev. 

Toda, s tem obveznosti ni konec. Zla
sti pa v občini menijo, da bi morali 
urediti svoj kamnolom v Krašah, da bi 
kamenje ne vozili iz Pirešice. Vrh tega 
bodo predlagali, da naj bi bile ekipe 
delavcev, ki opravljajo posamezna de
la, številčno močnejše. 

Zatika se pri gradnji primarne kana
lizacije, kolektorja na relaciji Mozirje, 
Nazarje, Rečica. Načrtov še ni, čeprav 
bi morali biti že pripravljeni. V kolikor 
ta naloga ne bo rešena v kratkem, bo
do v občini poiskali drugega izvajalca. 
Nekatera nasprotja, kot so rekli na seji 
izvršnega sveta, med strokovnimi de
lavci ali službami na tem področju, bi 
ne smela vplivati na izpolnjevanje na
log! 

Velika naloga je tudi ureditev osred
njega odlagališča smeti v Podhomu. 
Načrti za to so naročeni. Zlasti se v 
občini zavzemajo za sortiranje odpad
kov in zato, da bi industrija dobila tudi 
iz tega predela čim več surovin. Ce se 
zdaj Mariborčanom izplača, da vozijo s 
kamioni odpadne surovine s tega odla
gališča, potem bi to delo lahko oprav
ljali tudi domačinom! 

M . B O Ž I C 

O PRIPRAVAH NA 3. KONFERENCO ZSS 
CELJE: Danes se bodo v Celju sestali člani predsedstva 

Občinskega sveta Z S S ter na seji razpravljali o več pomemb
nih vprašanjih. U v o d o m a bodo obravnavali poroči lo o uresni
čevanju delegatskih odnosov v občini, nato pa še poroči lo v 
zvezi s pripravami na 3. konferenco slovenskih sindikatov. 
Sprejeli bodo tudi predlog liste delegatov, ki bodo celjske 
delavce zastopali na 3. konferenci. 

Š M A R J E : Tudi v Šmarju pri Jelšah bodo v okviru sindi
kalne organizacije danes razpravljali o pripravah na 3. konfe
renco slovenskih sindikatov. Na seji Občinskega sveta bodo 
namreč ocenili aktivnost v pripravah na konferenco, obravna
vali nekatere elemente socialne politike v občini ter razprav
ljali o vsebini gradiva, ki so ga kot prispevek za konferenco 
oblikovali v šmarski občini. D S 

C E L J E : ZA VARSTVO O K O L J A 
Izvršni svet celjske občinske skupščine je sprejel osnutek 

družbenega dogovora o varstvu okolja v občini za obdobje do 
1985. leta, ki bo zdaj v javni razpravi. Pobuda je aktualna in 
nadaljevanje že pred leti začete in organizirane akcije. 

Uresniči tev programa družbenega dogovora do 1985. leta bo 
stala kar eno milijardo in 250 mil i jonov dinarjev, kar pomeni , 
da bi morali vsako leto v občini za te namene zbrati po 250 
mili jonov dinarjev. M B 

ŠMARSKA SKUPŠČINA O IZVAJANJU 
PLANA 

Včeraj so se v občini Šmarje pri Jelšah sestali delegati občin
ske skupščine. Največjo pozornost so v razpravi namenili 
oceni gospodarjenja in izvajanja plana za leto 1981 ter uresni
čevanju stabilizacijske polit ike. Podpr l i so nekatere ugotovi
tve in stališča izvršnega sveta, med njimi tudi ugotovi tev, da 
relativno ugodne rezultate gospodarjenja v šmarski občini 
zmanjšuje izredna rast porabljenih sredstev. V e č s seje skup
ščine bomo poročali v naslednji številki N o v e g a tednika. 

DS 

CELJE 

ZRCALO USPEHA 
Odprta 15. zlatarska razstava 

Včeraj opoldne je predse
dnik izvršnega sveta celj
ske občinske skupščine 
Venčeslav Zalezina odprl v 
lapidari ju Pokraj inskega 
muzeja v Celju petnajsto 
zlatarsko razstavo, edino 
tovrstno pr i red i tev v Jugo
slavi j i , ki na organiziran 
način predstavlja domač im 
in tujim kupcem ob l ikovne 
in pro izvodne dosežke proi
zva ja lcev nakita. Tokra t v 
g l avnem dosežke de lavcev 
vseh pro izvodnih temeljnih 
organizaci j Zla tarn Celje. 

K o je o tej prireditvi govo
ril predsednik kolegijskega 
poslovodnega odbora Zlatar
ne Celje, Stane Seničar, je 
med drugim dejal, da je le
tošnja razstava majhen jubi
lej za člane delovne organi
zacije, saj je petnajsta po 
vrsti. 

» V s o to obdobje pomeni za 
naš kolektiv pogumno iska
nje izvirnega izraza sloven
skih zlatarjev pri predelavi 
plemenitih kovin v nakit. 

Zato smo teh petnajst let 
vsakokrat z nestrpnostjo pri
čakovali dan otvoritve zla
tarske razstave, saj smo ta
krat dobili potrditev, oziro
ma kritično oceno, ali so naši 
delovni napori, razmišljanja 
in delo našli pot k ljudem, 
njihovim željam in potre
bam. Naš delovni kolektiv je 
ponosen, da je s svojimi iz
delki tako dobro sprejet v 
vseh delih Jugoslavije in 
povsod po svetu, kjer smo se 
z njimi predstavili. 

Značilnosti letošnje razsta
v e so predvsem v oddaljeva
nju od masovne proizvodnje, 
v umetniško-ročno izdelan 
nakit, uporaba kamnov ra
zličnih barv in fantazijskih 
oblik, v enaki zastopanosti 
belega in rumenega zlata, v 
predstavitvi različnih kom
pletov in v razširjanju obli
kovnih izrazov pri srebrnem 
nakitu.« 

Razstava bo odprta do 
vključno srede, 14. oktobra. 

M . B O Ž I Č 

SIHOOK 
v VELIKOVCU NI DVORANE 
ZA SLOVENCE 

Celovec, 30. septembra - » V vzdušju, ki dovoljuje 
take odločitve, ne more priti do zbližanja narodnosti«, 
tako stališče je zavzel Izvršni odbor Zveze slovenskih 
organizacij na Koroškem do odločitve velikovškega 
župana, ki je odklonil prošnjo slovenske kulturne or- \ 
ganizacije za oddajo občinske dvorane. i 

Velikovški socialistični župan, ki je pristojen za od-
dajo občinske dvorane, se je očitno zbal samostojne> 
odločitve o prošnji Krščanske kulturne zveze in jo s 
hotel prepustiti celotnemu občinskemu odboru. 7 V a | 
petkovi seji tega zbora, kjer je bilo to vprašanje na ] 
pr\'em mestu dnevnega reda, pa je prišlo do manjšega 
škandala, ko svobodnjaška in ljudska stranka nista 
hoteli glasovati, češ da je odločitev o tem vprašanju v 
pristojnosti župana. Nato je župan dal že oddane socia
listične glasovnice uničiti, nakar je frakcija ljudske 
stranke zapustila sejo, s tem je pa občinski odbor bil 
nesklepčen. Minuli ponedeljek pa se je župan le upal 
samostojno odločati in je kratkomalo odklonil oddajo 
dvorane. S tem se je pridružil svojemu predhodniku 
od ljudske stranke, ki je enako prakso izvajal že od 
1973. leta dalje. Tako torej tudi leta 1981 v Velikovcu v 
javnih dvoranah ni prostora za Slovence. 

Zveza slovenskih organizacij v svoji izjavi poudarja, 
da je županova odločitev v hudem nasprotju s členom 
7 državne pogodbe, ki v svojem 4. odstavku avstrij
skim državljanom slovenske manjšine na Koroškem 
jamči udeležbo pri vseh kulturnih, upravnih in sodnih 
ustanovah na Qsnovi enakih pogojev. Zadeva je še tem 
hujša, ker do tega prihaja v središču okraja, ki je 
najbolj gosto naseljen s slovenskim prebivalstvom, 
pravi izjava. ZSO obsoja tudi ravnanje ljudske stranke, 
ki skuša Koroške Slovence razcepiti na bele in črne 
ovce, na dobre in slabe Korošce, hkrati pa se prav tako 
izogiba odgovornosti, ko ne sodeluje pri glasovanju. 

Skupni imenovalec obeh stališč, tako socialističnega 
župana kot ljudske stranke, pa je pristajanje na ma
sivno izraženo protislovensko stališče koroških svo
bodnjakov. »Ne socialistična ne ljudska stranka na 
Koroškem očitno nimata poguma, da bi v manjšin
skem vprašanju nastopili proti svobodnjakom, ki dolo
čajo politiko treh strank v tem vprašanju«, končuje 
izjava ZSO. 

Narodni svet Koroških Slovencev pa poudarja, da 
odločitev velikovškega župana pomeni nov višek v 
javnem briskiranju slovenskega prebivalstva, kar 
lahko prispeva k temu, da se obremenjena politična 
klima v manjšinskem vprašanju še naprej zaostri. 

Medtem se je k besedi javil tudi socialistični deželni 
glavar Wagner, ki je dejal, da ne ve, ali je bila odločitev 
velikovškega župana dobra. V demokraciji naj bi vsi, 
ki hočejo s prireditvijo stopiti v javnost, dobili tudi 
ustrezne prostore. Vendar pa je v Velikovcu že mnogo 
let tradicionalno, da župan take prošnje odklanja, je 
dejal Wagner in izrazil upanje, da se bo velikovški 
občinski odbor priboril do načelnega stališča v tem 
vprašanju. 

»Karntner Tageszeitung«, glasilo socialistične 
stranke, pa dogodke v Velikovcu imenuje »zrele za 
kabaret«... 

SZDL O RAZMERAH V BISTRICI OB 
SOTLI 

Zaradi kopice problemov, ki se pojavljajo v krajevni skup
nosti Bistrica ob Sotli in zaradi dejstva, da se vznemirjenje 
med prebivalci kljub pospešeni aktivnosti za urejanje pro
blemov ni poleglo, je predsedstvo Občinske konference 
S Z D L v Šmarju pri Jelšah v torek ocenilo politične razmere 
v tej krajevni skupnosti. Več s seje bomo poročali v nasled
nji številki. D S 

VLAK BIE 

Poklon v Hiši cvetja 
v nedeljo zvečer, 11. okto

bra, bo iz mariborske želez
niške postaje odpeljal letoš
nji jubilejni vlak »Bratstva 
•n enotnosti", sicer trinajsti 
Po vrsti. Vlak se bo ustavil 
na celjski železniški postaji 
ob 22.08 in odpeljal dalje ob 
22.15. Na celjskem območju 
bo stal še dvakrat in sicer v 
Laškem (22.25) in Zidanem 
nio.stu (22.44). 

Prvi večji postanek na 
Srbskih tleh bo v Sremski 
Mitrovici. kjer bodo vstopili 
predstavniki vseh skrbskih 
občin, ki sodelujejo pri orga
nizaciji vlaka ter potnikom 
•"azdelili pripravljene progra-
nie bivanja v S R Srbiji. Na 
^"opčidersko železniško po
stajo bo prva vlakovna kom
pozicija pripeljala ob 5.55 in 
•iruga devet minut kasneje, 
^si potniki (okoli 1400) bodo 
'Vstopili ter se s pripravljeni-
'^i avtobusi odpeljali v Hišo 
^^'etja, kjer se bodo z mimo
hodom poklonili spominu 

tovariša Tita. P o obhodu 
"1 polaganju cvetja bo v tam-

kajšnjeip,, amfiteatru velik 
m i t i n g 4 ) r a t s t v a in enotnosti, 
ki ga 1%'prenašala tudi beo
grajska televizija. Med tremi 
govori bo tudi govor vodje 
slovenske delegacije predse
dnika Republiške konferen
ce S Z D L Slovenije Mitje Ri
bičiča. 

P o mitingu se bodo potni
ki vrnili v vlak in nadaljevali 
pot do končnih postaj. Med 
štiridnevnim bivanjem v ra
zličnih krajih SR Srbije bo 
tudi več spominskih priredi
tev ob številnih obletnicah, 
ki jih letos praznujemo, kot 
40-letnica vstaje jugoslovan
skih narodov in narodnosti, 
40-letnica bitke na^Kadinja-
či, 40-letnica Užičke republi
ke, 40-letnica zločinov v Kra-
Ijevu in Kragujevcu itd. 

V jubilejnem vlaku bodo 
tudi delegacije B iH in Hrvat
ske, Slovencev v Italiji in 
Avstriji, v Srbiji pa se bo pri
družila še delegacija SR Sr
bije in A P Vojvodine in K o 
sova. 

T V 

P O G L E D V S V E T S kovinotehno 
EGIPT BREZ SAD ATA 

Piše: JOŽE ŠIRCEU 

Umor egiptovskega predsednika An-
varja et Sadata je presenetljiv, po drugi 
strani pa tudi ni presenetljiv. Presenet
ljiv jc zaradi načina izpeljave atentata. 
Iz vojaškega vozila v vojaški paradi 
pred tribuno skočijo na čistino med ko
lono vozil in častno tribuno trije vojaki 
in en častnik, in vtem ko vse preglasa 
prelet supermodernih letal in pregluš-
Ijiv ropot oklepnih enot, začno streljati 
in metati ročne granate. Element prese
nečenja je bil popoln, vsi varnostni 
ukrepi so očitno odpovedali, egiptovski 
državni poglavar in možje okoli njega so 
bili nekaj sekund razgaljena tarča aten
tatorjev v uniformah. 

Atentat na Sadata po drugi strani ne 
pomeni presenečenja. Mož, ki je krmaril 
veliko egiptovsko državo zadnjih deset 
let. si je v tem času pridobil precej za
veznikov, pa tudi obilo sovražnikov, 
med njimi precej smrtnih. 

Po vojni z Izraelom 1973. leta je Sadat 
začel ubirati pota sodelovanja, poga
janj, iskanja mirne poti za poravnavo 
sporov z Izraelom in posebej še za reši
tev palestinskega vprašanja. S takšno 
politiko se je znašel v arabskem svetu 
osamljen; tudi tiste vlade, ki so ji bile 
ali so ji na tihem naklonjene, Sadatove-
ga ravnanja javno ne odobravajo. Več 
držav, ki so odločno zoper tako politiko < 

do Izraela, pa je ustanovilo bolj ali manj] 
trdno »fronto zavračanja«. 

Sadata so dolžili izdaje arabske stvari \ 
in izdaje interesov Palestincev. In ko je' 
1977. postal prvi in doslej zadnji arabski' 
državnik, ki je obiskal Izrael, ko je ka-' 
sne je z izraelskim premierom Beginom - v 
na pobudo in z odobravanjem prejšnje-1 
ga predsednika ZDA Carterja - podpisal 1 
sporazum v Camp Davidu in se z Begi-\ 

nom celo objel, je bila to nedvomno ge
sta, ki mu je nakopala sovraštvo števil
nih Arabcev. 

Drugi vzrok napetosti in nasprotova
nja Sadatu je bila njegova zunanjepoli
tična usmeritev. Potem ko je 1972. leta 
odpovedal sovjetsko pomoč in odslovil 
kakih 15.000 sovjetskih strokovnjakov, 
pretežno vojaških, je šla politika egip
tovskega predsednika čedalje bolj v 
smeri tesnega povezovanja z ZDA, 
predvsem na vojaškem področju. Tako 
je zdaj v Egiptu na tisoče ameriških ma-
rincev in drugih vojaških izvedencev, 
ameriška vojska uporablja vojaška opo
rišča in letos naj bi ZDA dobavila Egip
tu za 2,5 milijarde dolarjev orožja in. 

vojaške opreme. 
Sadat si je s tem seveda nakopal na

sprotovanje in jezo druge supersile, dru
gega vojaško-političnega bloka, v neka
terih arabskih državah pa očitke, da s 
takim zavezništvom z ZDA posredno 
podpira Izrael, saj je znano, da Washing-
ton vsestransko pomaga Izraelu. 

Tretji krog sovražnikov je bil doma. 
Dejstvo je, da si zasluge za atentat na 
Sadata lasti predvsem organizacija, ki 
jo vodi general El Šazli, mož, ki je 1973. 
leta vodil zmagoviti pohod proti Izrae
lu, pohod, ki so ga slavili s parado, na 
kateri je bil izveden atentat. Govorimo 
lahko torej o bolj ali manj izraziti opozi
ciji v vojski. Z vrsto obračunov z opozi
cijo najrazličnejših političnih barv od 
"muslimanskih bratov« prek socialistič
nih intelektualcev do marksistov, zlasti 
še z nmožičnimi aretacijami prejšnji 
mesec, je Sadat v bistvu še zaostril ra
zmerje v deželi. Ob tem rastejo očitki, da 
je ameriška in zahodna pomoč Egiptu 
prinesla množično korupcijo in bogate
nje maloštevilne elite in po drugi strani 
obubožsmje nmožic. 

Vse to pa je bila zrahljana prst tudi za 
zarotniške zamisli v atentatu. 

Vsekakor drži, da je Sadatov umor 
povzročil pretres na vsem Bližnjem 
vzhodu in seveda tudi v Egiptu samem, 
da so stvari, razmere spremenjene, 
predvsem pa še bolj polne nevarnosti 
širših konfliktov. 



SLOVENSKE KONJICE 

HITRI RAZVOJNI KORAKI 
V zadnjem letu vrsta pomembniit pridobitev 

v okviru dinamičnega ra
zvoja celotne naše družbe je 
tudi konjiška občina dosegla 
v povojnem obdobju po
membne rezultate na vseh 
p»dročj ih družbenoekonom
skega razvoja, kar jih dviga 
na raven gospodarsko in kul
turno srednje razvitih občin 
v Sloveniji. Rezultati razvoja 
so vidni v spremembah so
cialne strukture prebival
stva, v bistveno povečani 
materialni osnovi družbene
ga razvoja ter v oblikovanju 
novih socialističnih samoup
ravnih družbenoekonom
skih odnosov. Naraščanje 
družbenega proizvoda, na
predek v vseh gospodarskih 
dejavnostih, velika vlaganja 
v osnovna in obratna sred
stva, številna nova delovna 
mesta, boljše izkoriščanje 
proizvodnih zmogljivosti in 
uspešno vključevanje v do
mačo in mednarodno menja
vo, so omogoči l i hitro rast 
življenjske ravni prebival
stva. 

V minulem dvajsetletnem 
obdobju so v občini povečali 

izvoz od 5 4 5 . 0 0 0 dolarjev na 
3 4 . 8 2 5 . 0 0 0 dolarjev, število 
zaposlenih se je povečalo od 
3 3 8 7 na 7 1 3 5 delavcev, naro
dni dohodek po občanu pa 
se je dvignil od 2 0 0 6 na 
1 1 2 . 6 8 0 dinarjev. 

Naloge , opredeljene v pre
teklem srednjeročnem ob
dobju so uresničili, nekatere 
celo presegli. Povprečna let
na stopnja rasti industrijske 

proizvodnje je bila 9 , 4 od
stotna, izvoza 34 ,1 družbene
ga proizvoda 1 1 , zaposleno
sti 4 , 8 odstotna, udeležba in
vesticij v družbenem proi
zvodu pa je znašala 2 7 , 3 od
stotka. 

Vidni so tudi uspehi na po
dročju družbenih dejavnosti, 
zlasti osnovnega šolstva, var
stva otrok in zdravstvenega 
varstva, številne so pridobi
tve v krajevnih skupnostih, 
vendar so ravno to področja, 
kjer čaka konjiško občino še 
vel iko dela. 

V zadnjem letu so v konji
ški občini pridobili več po
membnih objektov, ki so ali 
bodo še povečali gospodar
sko moč ali pa vplivali na 
izboljšanje življenjskih ra
zmer na delovnem mestu in 
v domačem okolju. 

Delovna organizacija K o 
nus je opustila nerentabilno 
proizvodnjo usnja in osvojila 
tehnično zahtevno proizvod
njo netkanih materialov, 
preusmerila in povečala ob
seg proizvodnje zaščitnih 
sredstev v temeljni organiza

ciji v Ločah, povečala in mo
dernizirala proizvodnjo v 
drugih temeljnih organizaci
jah, zlasti v K O T E R M U , 
zgradila novo centralno skla
dišče ter dokončala obnovo 
kuhinje in jedilnice. Delovna 
organizacija Unior je pove
čala kovaški obrat, nadaljuje 
z graditvijo obvozne ceste 
skozi Zreče proti Rogl i in iz
gradnjo prenočitvenih 
zmogljivosti ter smučarskih 

vlečnic na Rogli . Delovni or
ganizaciji Kostroj in Kovinar 
sta dogradili proizvodni hali, 
delavci Lipa so odprli raz
stavni paviljon, modernizira
li lakirnico in preurejajo kot
lovnico za uporabo lesnih 
odpadkov najslabše kakovo
sti. S skupnimi močmi pa so 
pridobili v občini tudi preko 
5 . 5 0 0 kvadratnih metrov no
vih prodajnih površin in ta
ko doslej eno najslabše ra
zvitih panog - trgovino rešili 
dolgoročno. 

Danes bodo v Slovenskih Konjicah odprli nov zdravstven 
dom s skupno uporabno površino 3046 kvadratnih metrov 

VARČEVANJE S TOPLOTNO ENERGIJO 

KOT SVINJA Z MEHOM. . . 
Udarec po žepu nas bo menda spravil k pameti? 

v okviru radijske oddaje 
Strokovnjak svetuje je bil 
gost našega uredništva dipl. 
ing. strojništva B O J A N PE-
P E R K O , projektant toplot-
no-energetskih naprav, za
poslen v T O Z D Projektiva 
Razvojnega centra Celje. Te
ma našega razgovora je bila 
nadvse aktualna za zdajšnji 
čas, saj smo jo namenili var
čevanju s toplotno energijo. 
2e 15. oktobra bomo v po
poldanski oddaji Radia Celje 
» V 2 l V 0 « obširneje sprego
vorili o tej tematiki in se za 
okroglo mizo takorekoč po
skusili srečati z vsemi, ki na 
tem področju porabe in var
čevanja s toplotno energijo 
lahko kaj naredijo, od pro
jektantov ter izvajalcev do 
služb in organov samouprav
ne stanovanjske skupnosti. 
Danes pa objavljamo le v 
povzetku nekatere bistvene 
misli in podatke na to temo. 

PREVEČ 
PREGREVAMO 

v Sloveniji smo že pred 
tremi leti sprejeli Družbeni 
dogovor ukrepov za raciona
lizacijo pridobivanfa, pre
tvarjanja, transporta in pora
be energije. Žal, dejansko 
stanje na tem področju do
kazuje, da ta dogovor še ni 
zaživel. V Jugoslaviji je v ra
bi še vedno pavšalni obra

čun in prevladujoča misel
nost, da s toplotno energijo, 
na primer v centralnih kot
larnah, kar s povečanjem do
bave toplotne energije pov
prek, zadovoljujejo stanoval
ce v prostorih, ki so neza
dostno ogrevani. Pri tem pa 
nikogar ne boli glava zaradi 
toplotne energije, ki gre v 
nič in le za pregrevanje sta
novanj, kjer so bile že prej 
zadovolj ive temperature. 

Kaj pomeni vsaka stopinja 
pregrevanja nad 2 0 ° C naj 
pove naslednji primer! 

Poprečna priključna moč 
stanovanjskih blokov, ki se 
gradijo v Celju, znaša 
5 0 0 kW. Ob predpostavki, da 
dobi objekt nazivno količino 
toplote, lahko v praksi ugo
tavljamo, da so temperature 
v različnih prostorih objekta 
med 1 7 in 2 3 stopinjami Cel
zija. Na osnovi reklamacij ti
stih, ki imajo 17° C se za ob
jekt poveča količinski pre
tok oziroma količina toplote. 
Tako se doseže v najhladnej
ših prostorih med 1 9 in 2 r C, 
v najtoplejših pa 2 5 do 2 7 ° C, 
kjer stanovalci običajno že 
odpirajo okna na stežaj. Ce 
sedaj upoštevamo poprečno 
pregrevanje za tri stopinje 
Celzija pri celjskih tempera
turnih razmerah, ugotovimo 
z izračunom, da na tem ob
jektu porabimo letno 1 4 8 . 5 
odstotka več toplotne ener
gije samo za pregrevanje. T o 
pa pomeni 1 4 3 , 3 M W h to
plotne energije ali stroškov
no gledano 70 .000 dinarjev. 
Kotlarna v N o v i vasi v Celju 
na primer lahko oskrbuje s 
toploto kakšnih 6 0 takšnih 
objektov, kar pomeni 
4 , 2 0 0 . 0 0 0 dinarjev izgublje
nega denarja na račun pre
grevanja samo za 3°C oziro
ma zaradi neuravnoteženosti 
internih instalacij v zgrad
bah. 

NE VARČUJEMO 
Ce se porabljena toplotna 

energija meri v vsakem sta
novanju, stanovalci v pregre-
vanih prostorih varčujejo, ali 
pa z vgrajenimi termostat-
skimi ventili dosežemo urav
noteženost internih instala
cij. Odprava tovrstnih to
plotnih izgub ne zahteva 
večjih investicijskih vlaganj. 
Potrebno je le, da se ob do
graditvi internih toplotnih 
naprav od izvajalca zahteva, 
da' instalacijo uravnoteži, še 
prej pa od projektanta, da iz
dela takšen projekt, da je 
sploh mogoče opraviti 
ustrezne meritve. Drži, da 
meritve toplotne energije 
lahko prinesejo velike pri
hranke, potrebna pa so pre
cejšnja vlaganja, še posebno, 
če mislimo na meritve v vsa
kem stanovanju. Prihranke 
ocenjujejo strokovnjaki tudi 
okrog 1 5 odstotkov letne ko
ličine toplotne energije. 

Kalorimetri - merilci to
plotne energije nam pač ka

žejo porabo toplotne energi
je in tako posredno varčuje
jo. Varčujeta predvsem avto
matika in človek, meritve pa 
so velika spodbuda k varče
vanju s toplotno energijo. Bi
stveno je torej, da vsi, ki se 
ukvarjajo z distribucijo to
plotne energije, pripravijo 
vse potrebno, da se lahko 
uveljavi sistem spodbujanja 
pri varčevanju toplotne 
energije z merjenjem. V 
praksi smo od tega načela, 
žal še precej daleč, čeprav so 
se začele stvari premikati. 

SEZNAM UKREPOV ZA 
VARČEVANJE 

Sestavek naj zaključimo z 
nekaterimi konkretnimi 
ukrepi varčevanja pri porabi 
toplotne energije za ogreva
nje: 

- ustrezna, kar p o m e n i 

boljša izolacija zgradb i n 
gradbenih konstrukcij; 

- uravnoteženost internih 
toplotnih instalacij v objek
tih 

- primerna temperaturna 
oziroma količinska regulaci
ja v področju zmanjševanja 
pretokov 

- meritve toplotne onergi-
je za celotne objekte in posa
mezen stanovanjske enote 

- optimalna izolacija pre
nosnih toplotnih naprav 

- omejevanje temperatur 
v posameznih bivalnih pro
storih z zmanjševanjem in
vesticijskih vlaganj v interne 
toplotne naprave 

- znižanje nazivne tempe
rature ogrevanja prostorov 

- skrajšanje ogrevalne se
zone 

- možnost kombinirane 
uporabe različnih vrst pri
marnih goriv 

- uvajanje sončne energi
je poleti za ogrevanje sani
tarne tople vode 

- izboljšanje izkoristka to
plotnih naprav in 

- aktivnejše informiranje 
in osveščanje potrošnikov 
toplotne energije. 

M I T J A U M N I K 

POSVETOVANJE INVALIDOV V AERU 

POUDAREK NA PREVENTIVI 
Ustanoviti bodo samostojni aktiv 

Posvet delovnih invalidov, 
ki je potekal v okviru Aero-
vega tedna, je opozoril na 
vrsto že urejenih vprašanj, 
kar zadevajo invalidsko pro
blematiko. Sprožil pa je tudi 
nove pobude, ki jih bodo 
skušali v Aeru kmalu uresni
čiti. 

Od 1826 zaposlenih Aero-
vih delavcev v Celju jih je 70 
invalidov, od tega je 41 žena 
ali od skupnega števila zapo
slenih jih je štiri odstotke v 
invalidnem razmerju. Naj
več je invalidov I I I . kategori
je, kar 58, ostali pa so razme
ščeni v I I . kategorijo. Od 
vseh Aerov ih upokojencev 
jih je 30 odstotkov invalid
sko upokojenih. 

Največ invalidnosti je za
radi okvar kostno mišičnega 
sistema, notranjih bolezni, 
alergij in nezgod izven de
lovne organizacije. Pove jmo 
še to, da so bile v vsem času 
in v celotnem podjetju samo 
tri nesreče pri delu. Proble
m o v okoli prezaposlitve de
lavcev nimajo, nekateri celo 
ne kažejo, za to nobenega za
nimanja. 

Preko skupnosti za zapo
slovanje zaposlujejo tudi in
valide od zunaj. Zelo močno 
je sodelovanje s šolo Ivanke 
Uranjekove v Celju, od ko
der njihove otroke vzamejo 
najprej na prakso, ki jo vodi 
mentor. Ce je po treh mese
cih ocena pozitivna in vidijo, 
da bo delavec lahko sledil 
delovnemu postopku, ga 
sprejmejo na delo. 

Da je v Aeru zelo malo de
lovnih invalidov se imajo 
zahvaliti učinkoviti preven
tivi, ki jo izvajajo že več let. 
Imajo občasne preglede za 
delavce na škodljivih delov
nih mestih in sistematične 
preglede, kot je bil zadnji -
kardiološki, kjer so pritegni
li tudi delavce iz neposredne 
proizvodnje. Redno izvajajo 
tudi ginekološke preglede za 
žene. Lani pa so začeli z or
ganizacijo aktivnega oddiha. 
Za začetek so poslali v 
Atomske toplice 70 delavk 
na desetdnevni oddih. Letos 
pa mislijo poslati take delav
ce, ki imajo opraviti predv
sem s kemikalijami in so iz
postavljeni različnim bolez

nim. T o obliko preventive 
mislijo obdržati še v naprej 
in jo celo izpopolniti v smi
slu rekreacije. 

Posvet delovnih invalidov 
je opozoril še na eno dejstvo: 
premalo je bilo narejenega 
na tehničnih adaptacijah in 
na sodelovanju med tehnič
nim kadrom, zdravstveno in 
socialno službo. Kajti v Aeru 
so mišljenja, da se invalid 
dobro počuti v istem delov
nem okolju kot je delal po
prej, ko še ni bil invalid, da 
pa mu je potrebno v tem 
okolju prilagoditi delovni 
prostor. In če omenimo še 
starostno strukturo invali
dov v Aeru, v id imo, da se je 
mnogo izboljšala. Pred peti
mi leti so postali invalidi s 
40-leti, zdaj pa s 43-leti. 

Do zdaj samostojnega akti
va v okviru delovne organi
zacije v Aeru še ni bilo. Zdaj 
pa razmišljajo o njem in so že 
imenovali iniciativni odbor, 
ki bo v povezavi z društvom 
invalidov v Celju v treh me
secih ustanovil samostojni 
aktiv. 

Z D E N K A S T O P A R 

DO JEKLA 
Z RAČUNALNIKOM 

Štorski jeklarj i so ime
li letos izrazi to smolo, 
saj se j im je pokvar i l 
transformator pri elek-
troobločni peči, zaradi 
česar je prišlo do večjega 
izpada proizvodnje . T o 
je b i lo izvozno usodno za 
vso občino Celje, v kate
ri železarna Štore spada 
med največje izvoznike . 
O prizadevanjih za ne
moten potek jeklarske 
proizvodnje in o uvaja
nju nekaterih novosti , s 
kater imi žel i jo povečat i 
produktivnost , smo se 
pogovovar j a l i z vodjo 
T O Z D Jeklarna, dipl . 
ing. G O J K O M M A N O J -
L O V I Č E M . 

»Res je. Transformator
ska okvara ob koncu mar
ca je povzročila izpad 
proizvodnje za sto dni, 
kar pomeni drugače 
okrog 16.000 ton odlitih 
konti-gredic za potrebe 
valjarne. T o je bil hud 
udarec za vso železarno, 
kar se je močno poznalo 
na dohodku in pri devi
zah, saj smo izpadlo proi
zvodnjo morali nadome
ščati z uvozom. Naredili 
smo vse, da omil imo teža
ve, tudi popravilo trans
formatorja je potekalo ze
lo korektno in hitro, tako, 
da ocenjujem, da bomo 
okrog 1000 do 1500 ton iz
padle proizvodnje nado
knadili .« 

Po leg omenjenega, s 
kakšnimi težavami se 
trenutno ubadate in 
kakšne novost i v proi
zvodnji uvajate, da bi 
predvsem poveča l i pro
duktivnost? 

G . M A N O J L O V I C ; 
»Naše trenutno velike te

žave so surovine iz uvoza. 
Zanje bo še huje v okto
bru in novembru, ko nam 
bodo pošle sedanje zalo
ge, sicer pa imamo poleg 
ozkega grla zaradi samo 
ene kontinaprave za uli-
vanje gredic še drugo oz
ko grlo v premajhnem 
številu zaposlenih. Prav 
zato in, da povečamo pro
duktivnost iščemo takšne 
možnosti v izvenpečni te
hnologiji, s katero bi po
večali proizvodne zmog
ljivosti obeh jeklarskih 
peči, prav tako smo pred 
kratkim uvedli računalni
ško procesno vodenje 
proizvodnje z dvema pro
gramoma in v sodelova
nju z ravensko železarno 
oziroma njihovim proce
snim računalnikom. Na 
ta način smo v zadnjem 
obdobju prihranili okrog 
106 milijonov starih di
narjev, kar seveda ob dru
gih prednostih kaže na 
smotrnost uporabe raču
nalnika tudi v jeklar
stvu.« 

M I T J A U M N I K 

Z R C A L O 



ODMEVI, POGLEDI, STAUŠČA 

ODMEV NA ČLANEK IZ GOZDECA 
17. septembra 1981 je bil v N o v e m 

tedniku št. 37 na strani 7 objavljen 
članek z naslovom -Kosa travico, 
koga bo pravica«. 

Kmetijska zadruga Laško je kot 
upravljalec obravnavanih zemljišč 
v članku večkrat omenjena, oz. bolj 
točno povedano, vsebina članka 
ima namen povedati, da je K Z La
ško v obdobju 20 let napačno ravna
la z navedeno zemljo in napravila 
kmetom R E Z E C Ivanki, Z A V Š E K 
Jožefi, Antonu K N E Z U in Francu 
P F A J F E R J U krivico in škodo. 

Zaradi navedenega smatramo v 
zadrugi Laško, da je potrebno neka
tere strani osvetliti tudi z druge pla
ti. Strinjamo se z ugotovitvijo novi
narke Marjele A G R E 2 , da je zemlja 
v zgodovini človeštva povzročala 
mnogo gorja, vendar je tu potrebno 
dodati, da pa je krono najhujšega 
gorja okrog zemlje vedno povzroča
la neobdelana, ali slabo, ali malo
marno obdelana zemlja. 

Da je prišlo do odvzema oz. nacio
nalizacije zemljišč navedenim kme
tom, nima zadruga Laško nobenih 
zaslug. Nacionalizacija je bila izvr
šena v letu 1953 in ne 1959 kot je 
napisano v članku, v tem času K Z 
Laško še ni obstojala. V zemljiški 
knjigi v Celju je zapisano, da so na
vedena zemljišča, razen dveh manj
ših parcel, postala splošno družbe
no premoženje v letu 1953, pozneje 
so bila ta zemljišča dodeljena v 
upravljanje K Z Laško. 

Smatramo, da ni potrebno pose
bej pbudarjati, da je nacionalizacija 
dokončen ukrep in kaj bi bilo, ko bi 
se začela oglašati večina tistih, kate
rim je bilo z nacionalizacijo odvzeto 
premoženje osnovnih sredstev po 
vojni. 

V letu 1959 pa je bila na tem po
dročju izvršena arondacija na kom
pleksu ca. 5 ha. Arondacija pomeni 
formiranje večjega kompleksa zem
ljišč z zamenjavo in nakupom par
cel od bivših lastnikov. 

Na navedenem področju so bile 
za arondacijo uporabljene z nacio
nalizacijo odvzete parcele, nekaj 

parcel je bilo odkupljenih in nekaj 
zamenjanih. Trditev članka, da sta 
kmeta Z A V Š E K in R E Z E C oškodo
vana vsak za eno parcelo, ni točna, 
ker sta dobila odmenjani enakovre
dni parceli, od katerih ne plačujeta 
zemljiških dajatev, izkoriščata pa 
jih vseskozi od izvršitve arondacije. 

Poudariti moramo tudi to, da je 
arondacija dokončen ukrep in da tu 
ni možno govoriti o kakršnihkoli ro
kih ali obdobjih. 

Odločitev zadruge Laško, da je 
dala zemljo v najem drugemu in ne 
bivšim lastnikom, temelji na slede
čih dejstvih: 

Predstavnik zadruge tov. ERJA
V E C je v letu 1966 obiskal vse bivše 
lastnike in jim ponudil zemljišča v 
najem. Vsi po vrsti so ponudbo za
druge zavrnili in zahtevali, da se jim 
zemlja vrne v trajno last. Razumlji
vo , da zadruga tega ni smela storiti. 

Vsi navedeni kmetje so imeli ta
krat in imajo še danes poleg gozdov 
vsak po 10 ha dobre obdelovalne 
zemlje, skupno torej 40 ha. Ta zem
ljišča so bila takrat in so še danes 
zelo slabo obdelana. 

K o je potekla prva 10-letna po
godba s kmetom J U R K O Š K O M , so 
bivši lastniki spremenili mišljenje 
in bili pripravljeni prevzeti zemlji
šča v najem. 

Zadruga Laško je v tem času sma
trala, da zemljišč ne da v najem biv
šim lastnikom tako dolgo, dokler na 
svojih zemljiščih ne bodo pridelali 
toliko hrane, kot je to dosegal JUR-
K O Š E K in drugi napredni kmetje 
na področju Vrha nad Laškim. Za 
boljšo predstavo moramo povedati, 
da je J U R K O Š E K na 9,5 ha svoje 
zemlje in v najem vzete zemlje pri
delal 4-krat več tržnih viškov mleka 
in mesa kot prej navedeni kmetje 
na 40 ha. 

Pri teh podatkih ni potreben po
seben komentar ob upoštevanju, da 
vsi ti ljudje delajo pod enakimi po
goji, na enako zahtevni zemlji, v 
enakih družbeno-ekonomskih 
odnosih in tudi pod enakimi pogoji 
sodelovanja z zadrugo. 

In kakšen je rezultat nasilnega 
posega bivših lastnikov na zemlji
šča, katera so jim bila odvzeta? 

J U R K O S E K je moral zmanjšati 
stalež živine in s tem se je zmanjšal 
pridelek mleka in mesa. Kmetje iz 
Žigona, ki so si nasilno prilastili 
zemljišča, niso niti za liter ali kilo
gram povečali tržne prireje živine 
niti drugih pridelkov. 

V istem obdobju pa naša celotna 
družba bije zelo težko in odločujočo 
bitko za več hrane, torej hrane, ki 
lahko zraste na domači zemlji, hra
na, ki danes pomeni trdno valuto, 
pomeni rešitev naših težkih zuna
njetrgovinskih razmerij. 

V zaključku moramo poudariti in 
opozoriti, da imamo v naši družbi 
več zakonov na področju kmetij-
sko-zemljiške politike. Ti zakonski 
predpisi nalagajo upravnim orga
nom občin, zemljiškim skupnostim, 
kmetijskim organizacijam in jasno 
kmetom velike naloge in obvezno
sti. 

Skrajni čas je, da začnemo te 
predpise izvajati v praksi. Lastniš
tvo nad zemljo ni le ustavna pravi
ca, ampak je tudi zelo odgovorna 
ustavna dolžnost. 

V praksi je na družbenih obratih 
in pri vel ikem številu kmetov doka
zano, kako je potrebno zemljo izko
riščati. Prav bi bilo, da novinarji, ki 
pišejo o kmetijstvu, spoznajo prave 
probleme in pomagajo popularizira
ti zdrave premike v našem kmetij
stvu, takšne, ki so politično in druž-
beno-ekonomsko opredeljeni in po
trjeni v naših razvojnih dokumentih 
na vseh ravneh. 

Razdrobljenost zemljišč je eden 
glavnih problemov, ki pogojuje niz
ko produktivnost in vse, kar nega
tivnega izvira iz tega. Torej je nalo
ga celotne družbe, da vloži vse na
pore v povečevanje kompleksov, ni
kakor pa, da z nekakšno neobjektiv-
no sentimentalnostjo skušamo po
dirati pozitivne akcije v preteklosti. 

K M E T I J S K A Z A D R U G A 
L A Š K O 

t e d n i k o v i n t e r v j u 

V CELJU SO SE 
ZMANJŠALE IZGUBE 

' T ik pred durmi so v vseh 
osnovnih organizacijah in 
svetih zveze komunistov 
programsko volilne konfe
rence, na katerih bodo ko
munisti ocenili ekonomske, 
politične in samoupravne ra
zmere v svoji sredini ter 
izhajajoč iz njih opredelili 
prihodnje akcijske naloge. 
Brez dvoma bo v vsebin
skem smislu v ospredju raz
prav komunistov na pro
gramsko volilnih konferen
cah vprašanje, kako uresni
čujejo začrtano politiko go
spodarske stabilizacije. 

O nekaterih vprašanjih, ki 
jih bodo morali komunisti iz
postaviti v razpravah na pro
gramsko volilnih konferen
cah in. o ekonomskih poka
zateljih, s katerimi bo treba 
računati pri planiranju bodo
čega razvoja, smo se pogo
varjali z I v o m Potočnikom, 
izvršnim sekretarjem komi
teja Občinske konference 
Z K S v Celju za področje 
družbenoekonomskih odno
sov. 

Na katera bistvena vpra
šanja, bi morale dati odgo
vor programsko vo l i lne 
konference v zvezi komuni
stov? 

I . P O T O Č N I K : Menim, da 
bi morale konference odgo
voriti na več pomembnih 
vprašanj, v prvi vrsti pa bi 
morale oceniti, kako uresni
čujemo politiko gospodar
ske stabilizacije in kako ure
sničujemo sprejete dogovore 
in sporazume. Zelo konkret
n o ' p a bi morali komunisti 
tudi obravnavati na primer 
podatke o realni rasti dohod
ka v občini Celje, ki kažejo 
na to, da ne dosegamo reso-
lucijskih ciljev. Mnogo je ra
zlogov, ki so vplivali na slab
še gospodarske rezultate v 
občini Celje v primerjavi z 
lanskim letom. Mnogokje so 
bili na primer moteni tokovi 
v preskrbi z reprodukcij
skim materialom in surovi
nami, posebej to velja za ko
vinsko predelovalno indu
strijo. Problemi pa nastajajo 
tudi zato, ker številni vodilni 
in vodstveni timi sprejemajo 
sedanje gospodarske razme
re kot razmere občasnega 
značaja in čakajo, namesto 
da bi se sami tvorno vključili 
v razreševanje problemov. 

Komunis t i bodo mora l i 
ocenit i še razloge, ki so obli
kova l i sl iko polletnih go
spodarskih rezultatov v 
celjski o b č i n i . . . 

I . P O T O Č N I K : Ti podatki 
so že znani, pa naj jih vseeno 
vsaj v grobih obrisih nekaj 
navržem: stopnja rasti izvoza 
je bila za 10% nižja od načr
tovane, zmanjšala se je fi
nančna disciplina med orga
nizacijami združenega dela, 
zaskrbljujoča je realna rast 
dohodka. Kar pa je dobro, je 
to, da so se zmanjšale izgube 
v Celju. T o pa daje možnost, 
da s strpnostjo, razumom in 
voljo rešujemo največje pro
bleme v Celju: od razvojne 
usposobitve Ema, do proble
mov presnove Železarne, T o -
pra in nekaterih drugih de
lovnih organizacij.« 

Ton razpravam bo verjet
no dalo tudi de lovno gradi
v o resoluciji za prihodnje 
leto? 

I . P O T O Č N I K : Da, delov
no gradivo bo v oktobru 
obravnavalo več teles, nato 
pa bo o osnutku resolucije za 
prihodnje leto organizirana 
široka razprava. Pomembno 
je poudariti, da bo letos, vsaj 
tako kaže, prvič resolucija o 
razvoju občine v prihodnjem 
letu sprejeta do konca letoš
njega leta. Nad podatki, ki 
jih bo ponudil ta dokument, 
pa se bo treba krepko zami
sliti in seveda tudi izreči. 
Moje mnenje je, da bomo 

morali v resoluciji za prihod
nje leto realneje načrtovati 
rast družbenega proizvoda, 
pa rast industrijske proi
zvodnje in zaposlovanja. Ob 
stopnji izvoza pa bomo mo
rali jasno povedati, kakšen 
izvoz moramo doseči. T o je 
po mojem mnenju eno te
meljnih vprašanj. Mislim, da 
bomo morali v bodoče zago
toviti tak izvoz, ki bo zago
tavljal nemoteno proizvod
njo. T o konkretno pomeni, 
da mora celjsko gospodar
stvo izvoziti toliko, da bo po
krilo svojo osnovno dobavo 
surovin, reprodukcijskega 
materiala in tudi opreme. V 
zvezi z resolucijo bi omenil 
še področje skupne in sploš
ne porabe. Mislim, da bo mo
rala poraba ostati v okvirih, 
letošnje, kar pa pomeni, da 
bo treba znotraj njenih okvi
rov dogovorit i prednostna 
področja.« 

Pri uresničevanju dogo
vorjenih nalog v e l i k o g o v o 
r imo o odgovornost i , pose
bej o odgovornost i komuni
stov . . . 

I . P O T O Č N I K : Res, je V 
razpravah na konferejicah bi 
morali komunisti izpostaviti 
odgovornost do uresničeva
nja sprejetih nalog. Kajti 
ugotavljamo, da se naloge ne 
izvajajo, ker preprosto ni 
sankacij, ki bi formalno ter
jale uresničevanje sklepov in 
stališč. Odgovornost pa je 
kaj lahko obravnavati tudi 
kot nedoločen pojem, ki ga 
ni mogoče točno opredeliti. 
Zato bi po mojem, mnenju 
morali komunisti opredeliti 
pogoje, v katerih bo mogoče 
ugotavljati odgovornost sle
hernega delavca. Pri tem pa 
gre za konkretna vprašanja: 
od porabe surovin, do eko
nomike finančnih sredstev 
in do sprejemanja odločitev 
o tem, ali se bo nek tozd po
vezal ali izločil iz kakega si
stema.« 

K o že g o v o r i m o o odgo
vornost i , verjetno ne bi b i lo 
odveč izpostavi t i naloge, ki 
izhajajo iz zadnjih dveh sej 
Občinske konference Z K S 
Celje. 

I . P O T O Č N I K : Tudi o 
konkretizaciji stališč in skle
pov obeh zadnjih konferenc 
bi morali spregovoriti komu
nisti na programsko volilnih 
konferencah. Na konferenci 
o problemih v gradbeništvu 
je bilo namreč sprejetih 
vrsta stališč, ki terjajo kon
kretno akcijo. Od racionali
zacije administrativnega po
stopka pri pridobivanju ra
zličnih soglasij, do prizade
vanj za cenejšo gradnjo in do 
povezovanja tozdov in de
lovnih organizacij, ki sodelu
jejo v gradbenem procesu. 
Zadnja konferenca pa je go
vorila o problemih in pogo
jih čvrstejše preskrbe v obči
ni s prehrambenimi proizvo
di, surovinami in energijo.« 

D A M J A N A S T A M E J C I C 

SLOVENSKE KONJICE 

Delegati tudi o kmetijstvu 

V občini Slovenske Konji
ce v prvem polletju niso ure
sničili planskih predvide
vanj na področju kmetijstva. 
Tej problematiki so delegati 
vseh treh zborov skupščine 
občine Slovenske Konjice 
na ponedeljkovi seji nameni-
H največ pozornosti. Ugotav
ljali so, da so najbolj pereče 
težave pri odkupu mleka, da 
pa se bo položaj pri odkupu 
pitane govedi v drugem pol
letju popravil, saj je bil vzrok 
2a manjšo oddajo v upočas
njenem prirastu zaradi po-
nianjkanja močnih krmil. 
Spregovorili so tudi o jesen
ski setvi, zlasti setvi krušnih 
ît, in ugotovili , da ne bo ta

ko uspešna, kot so predvide
vali, saj bodo s pšenico pose
jali v občini le 120 hektarjev 
zemljišč. 

Na seji so delegati sprejeli 
^^di sklep o skupnih osno
vah in merilih za določitev 
' O d š k o d n i n e zaradi spre-
• ^ e i T i b e namembnosti kme
tijskih zemljišč, v javno raz
pravo pa so posredovali 
^snutek občinskega odloka, 
ki U r e j a višino odškodnin ta-
^0- da bi bilo potrebno za 
^^adratni meter najboljših 
^"letijskih zemljišč odšteti 
°" dinarjev, za zemljišča V I I . 

V l l i . katastrskega razreda 
P^ 20 dinarjev. Javna razpra-

bo trajala en mesec. 
, Za občinske nagrade, pla
kete in priznanja so delegati 
^Jločili takole: n a g r a d o 1 2 . 

' O k t o b e r za posebne uspehe 
Področju gospodarstva in 

^ ' ' U ž b e n i h d e j a v n o s t i , z a 

izredne dosežke na področju 
razvoja samoupravljanja, de
legatskih odnosov, za druž
benopolitično delo ter delo v 
samoupravnih organizacijah 
in društvih bodo prejeli Ga
silsko društvo Z b e l o v o , Jo
že Višner iz Osnovne šole 
Dušana Jereba in Meta Safič 
iz delovne organizacije K o 
nus. P lakete občine Sloven-. 
ske Konj ice bodo prejeli: 
Delovna organizacija K O 
N U S , delovna organizacija 
D R A V I N J S K I D O M in 
L J U D S K A T E H N I K A Zre
če, priznanja občine pa Mla
dinska delovna br igada Mi-
lenko Knežev ič , Osnovna 
šola Pohorski odred, Košar
kaški klub Comet , Janez De-
čar iz D O Comet, Kare l Bo-
bik iz D O Unior, Drago 
Štruc iz D O Konus in Božo 
Sretenovič, direktor Mlin-
sko-pekarske industrije iz 
Arandelovca. 

M I L E N A B. P O K L I C 

MLADi V LAŠKI 
PIVOVARNI 

Predvsem niso kar tako. Pred 
dnevi so bili na izletu in si ogle
dali Kidr ičev dom v Knežcu, v 
Kumrovcu in Podsredi pa vse, 
kar je povezano s T i tom in njego
v o mladostjo. Na pot so šli predv
sem, da bi se medseboj bolj spoz
nali. In še nekaj so sklenili. V 
pivovarniškem parku bodo zasa
dili 88 vrtnic v spomin na Tita, 
ker za 88 dreves ni prostora. Tudi 
lepo, kaj? 

F . L . 

VRSTA PRIREDITEV 
v soboto so v krajevni 

skupnosti Polzela zaključili 
enotedensko praznovanje 
krajevnega praznika. Praz
nujejo ga v spomin na 2. ok
tober leta 1941, ko so bili v 
Mariboru ustreljeni prvi talci 
iz Polzele. 

Slavnostna seja skupščine 
in družbenopolitičnih orga
nizacij, katere so se poleg 
predstavnikov krajevnih or
ganizacij udeležili tudi pred
stavniki družbenopolitičnih 
organizacij občine, je bila v 
tovarni Garant. O pomenu 
praznovanja je govori l pod
predsednik skupščine K S 
Polzela Rudi Divjak, nato pa 
nadaljeval: » O b sodelovanju 
krajanov, delovnih organiza
cij, skupščine občine in sa
moupravnih interesnih 
skupnosti smo se uspešno 
dogovoril i za združitev sred
stev pri izgradnji zelo po
membnih objektov na Polze
li. Spomenik žrtvam N O V 
bomo slovesno odkrili ob 
osrednjem občinskem praz
novanju Dneva republike. 
Pravkar končujemo dela pri 
izgradnji osnovne šole in 
ureditvi centra Polzele, v 
gradnji pa je tudi nov dom 

oskrbovancev v Šeneku. 
Pred dnevi smo pričeli z deli 
za omrežno telefonsko pove
zavo central Polzela -Šempe
ter, ki je pogoj za razširitev 
krajevne telefonske mre
ž e . . . « Nato je direktor Po
hištvene industrije Garant, 
Polzela, Erni Ramšak navzo
čim predstavil kolektiv, ki v 
zadnjem času dosega lepe 
uspehe, tudi na področju 
izvoza. Ob tej priložnosti so 
podelili tudi priznanja in 
pohvale K S Polzela, ki so jih 
prejeli: Cveto Pavlin, Franci 
Terglav, H D Polzela, Ivan 
Pencel, Lovska družina Pol
zela in Karel Stiglic. Kultur
ni program so pripravili me
šani pevski zbor Svobode in 
učenci OS Vere Slander. 
Med tednom so bila športna 
tekmovanja, kulturne prire
ditve, razstava Lepote nara
ve, gasilsko tekmovanje s 
praktičnimi prikazi gašenja 
in razstava l ikovnikov ama
terjev občine Žalec. 

Na posnetku: Predsednik 
skupščine krajevne skupno
sti Polzela ing. Vinko Kolenc 
podeljuje priznanje Ivanu 
Penclu. 

T. T A V Č A R 



KONJIŠKE KRAJEVNE SKUPNOSTI 

VODA, KANALIZACIJA IN CESTE 
Zaradi njih so se odpovedali nekaterim ciljem tretjega samoprispevka 

Konjiški občani so se že trikrat izre
kli za solidarnostno združevanje sred
stev, da bi tako zagotovili in ustvarili 
pogoje za boljše življenje. Številne ob
jekte so zgradili z njimi, med njimi 
tudi tiste, ki jih bodo dali v uporabo ob 
letošnjem občinskem prazniku. Toda, 
vseh ciljev, za katero so se odločili ob 
sprejemu tretjega samoprispevka, ki 
se izteče prihodnje leto, niso in ne bo
do v celoti uresničili. Zaradi hitre rasti 
cen gradbenih storitev, zaradi presla
bo ovrednotenih nalog in zavestno -
zaradi odločitve, da je treba zagotoviti 
najprej povsod osnovne življeiiske po
goje, zdravo pitno vodo torej, urejeno 
kanalizacijo, elektriko in cestne pove
zave. 

Od objektov, za katere so se odločili, 
niso zgradili tretjega vrtca v Sloven
skih Konjicah, dozidali učilnic pri 
osnovni šoli Loče , zavestno pa so se 
odpovedali v tem obdobju gradnji 
manjšega hotela in gradnji novega Do
ma kulture v Slovenskih Konjicah. 
Dom kulture v Slovenskih Konjicah 
bodo v tem letu obnovili in bo obnov
ljen lahko še vrsto let zadovoljeval po
trebe občanov. 

V letošnjem letu so s krajevnimi sa
moprispevkom asfaltirali 12 kilome
trov krajevnih cest na območju krajev
nih skupnosti Bezina, Loče , Spodnje 
in Zgornje Grušovje, Slovenske Konji

ce, Zbe lovo in Zreče. V zgornjem 
Breznu bo dograjena makadamska ce
sta v dolžini treh kilometrov, dokon
čan je vodovod Stranice-Cretvež, 
kmalu bo vodovod L o č e - L i p o g l a v , v 
Ločah bodo uredili kanalizacijo, v 
Zbe lovem pa s prostovoljnim delom 
nov dom gasilcev in most preko Dravi-
nje. 

Se vedno so v krajevnih skupnostih 
številne pomanjkljivosti in neuresni
čene želje ter potrebe. Tako že sedaj 
kaže, da se bo treba opredeliti še za 
četrti samoprispevek. Do takrat je še 
leto dni časa, verjetno pa bo to najbolj 
gotova pot za učinkovito razreševanje 
problemov. 

Med krajevnimi skupnostmi, ki 
močno zaostajajo za- uresničevanjem 
programa I I I . samoprispevka, izstopa
jo Ziče. Najbolj pereča je v tej krajevni 
skupnosti kanalizacija, za katero so 
načrte že naredili in vsi upajo, da bodo 
z deli pričeli še to leto. L e tako bodo 
tudi lahko odpravili stalno nevarnost 
širjenja nalezljivih obolenj, zlasti para-
tifusa, za katerim sta letos že obolela 
dva krajana, v kraju samem pa je tudi 
več nosilcev obolenja. Poleg tega v Ži
c a h urejajo igrišče pri osnovni šoli, ki 
so jo pred dvema letoma sodobno ure
dili in je letos postala celodnevna 
osnovna šola. 

Doslej najmanjše so pridobitve v 

krajevni skupnosti Sojek-Kamna go
ra. V tej najbolj oddaljeni krajevni 
skupnosti so največji problem cestne 
povezave. Za ureditev cest bo potreb
nih vel iko sredstev, ki pa jih krajani ne 
bodo zmogli sami in bo potrebna po
moč drugih krajevnih skupnosti. 

Krajani 2 e č so sicer svoj petletni ra
zvojni program uresničili, toda še ve
dno ni pri njih dovolj pitne vode in 
telefonskih povezav. Telefonsko 
omrežje pa je tudi velik problem kraja
nov Spitaliča, ki zaostajajo še pri grad
nji mostov. Jernejčani bi radi uredili 
cesto iz Loč proti Licenci in pridobili 
telefonske priključke, krajani Konji
ške vasi kanalizacijo, nekatere priljuč-
ke na cesto skozi Konjiško vas in ure
dili prostore za delo družbenopolitič
nih organizacij, v Dobravi in Gabrov-
Ijah žele telefone, prav tako v Polenah. 

N e glede na še žive potrebe, pa so v 
preteklem obdobju v krajevnih skup
nostih naredili ogromno. Najbolj izsto
pajo krajani Zbelovega, vsestransko 
so se razvile Stranice, Vitanje je prido
bilo številne nove objekte, Zreče pa so 
tako v zadnih letih čisto spremenile 
podobo, v Slovenskih Konjicah pa so 
pridobili številne objekte družbenega 
standarda. Tudi uspehi teh krajevnih 
skupnosti zagotavljajo, da so se kraja
ni odločili za pravo pot. 

M I L E N A B. P O K L I C 

ESPERANTO 

ZAČETNI TEČAJ (1) 
Jezikovna struktura esperanta je zelo enostavna 

Slovnica je sestavljena iz samo šestnajstih pravil bre? 
izjeme. Kljub enostavnosti pa je mogoče v mednaro. 
dnem jeziku izraziti vsako misel. Besedni koreni so 
vzeti iz nacionalnih jezikov po načelu internacionalno, 
sti, zato so v veliki meri poznane besede vsem naro. 
dom. Iz enega osnovnega korena lahko napravimo 
povprečno 10-15 besed, včasih tudi do 50. T o seveda 
zelo olajša učenje esperanta. 
V esperantu se vsi S A M O S T A L N I K I končujejo na .o.. 
Primeri: doktoro, profrsoro, lokomotivo, telefono, 
tro-oče, domo-hiša, infano-otrok. Ce korenu besede 
dodamo » o « , dobimo samostalnik. 

Vsi P R I D E V N I K I se končujejo na » a - , prav tako za 
vse spole. Primeri: (internacia-kakšen-internaciona-
len, revolucia-kakšen-revolucionaren; ali bela rozo-
lepa vrtnica, blua automobilo-moder avto, diligenta 
knabo-marljiv deček. 

I Z G O V O R J A V A v esperantu je fonetična. Besede 
beremo tako, kot so napisane, pišemo jih tako kot 
govor imo. 

N A G L A S je vedno na predzadnjem zlogu. Primeri: 
ne rečemo doktoro, pač pa doktoro, ne profesoro pač 
pa profesoro, ne radio pač pa radio, tako tudi politiko, 
šoforo, tekniko, itd. 

S A M O G L A S N I K O V je tako kot v slovenščini 5, SO-
G L A S N I K O V pa 23. Samoglasniki so: a, e, i. o, u. O 
soglasnikih pa prihodnjič. 
In za konec današnje lekcije še nekaj P O Z D R A V O V , 
Bonan matenon - dobro jutro, Bonan tagon - dober 
dan, Bonan vesperon - dober večer, Bonan nokton -
dobro noč, lahko noč, saluton - zdravo! 

Tečaj je po avtorju Ivanu Jazbecu priredila komisija 
za pouk esperanta pri društvu za mednarodni jezik 
esperanto v Celju, 

Tečaj esperanta je vsak torek od 9,30-10,00 ure na 
Radiu Celje. 

A L O J Z P A V Š A R 

Veliko Celjanov je prišlo 
preteklo sredo spremit na 
zadnjo pot Alojza Pavšarja, 
soseda, prijatelja in družbe
nopolitičnega delavca. Smrt 
je sicer naravna, a za ljudi ne-
dojemljiva. Zato pa, kruta in 
neizprosna. Tako krut in 
neizprosen je bil tudi nena
den konec Lojzetovega živ
ljenja v zrelih letih, ko še ni 
uspel skupaj z nami ustvariti 
in doreči vsega tistega, za kar 
je delal, ustvarjal in živel. 

Prijatelji in sosedje dobro 
vedo, da mu življenje ni bilo 
najbolj naklonjeno. Njegovo 
otrošt\'o je bilo nema priča 
vojnega požara. Zrastel je v 

času, ko smo hiteli obnavljati 
porušeno domovino, graditi 
nov socialistični družbeni 
red, hkrati pa dobivati bitko 
za razvoj. Lojzetovo življe
nje je bilo življenje zavzetega 
političnega delavca. Z močjo 
in prepričanjem, kakršnega 
imajo samo resnični aktivisti 
se je bojeval za samoupravne 
socialistične odnose in si
stem. Prepričan je bil, da je le 
tako mogoče priti do lepšega 
in boljšega življenja. Krajev
na konferenca SZDL je izgu
bila v teh težkih časih svoje
ga vodjo, toda ostaja ji pri
dobljena izkušnja in delo 
vtkano v politično in samou
pravno življenje krajevne 
skupnosti, revolucionarnega 
zanosa in energije nadarjene
ga organizatorja. Velik ugled 
in zaupanje, ki si ga je prido
bil med nami je lahko imel 
samo zato, ker se je vedno v 
vseh akcijah osebno angaži
ral in sodeloval. 

To je še zlasti prihajalo do 
izraza na delovnih mestih, ki 
jih je nazadnje opravlja in si
cer kot načelnik oddelka za 
ljudsko obrambo skupščine 
občine Žalec in naloge samo
stojnega svetovalca na sekre
tariatu za notranje zadeve 
celjske občinske skupščine. 

Ta njegov odkrit, neposre
den pristop smo čutili tudi v 
krajevni skupnosti, bodisi da 
je šlo za uveljavljanje dele
gatskega sistema, pri delu 
družbenopolitičnih organiza
cij, tudi v osnovni organizaci
ji Zveze komunistov, še zlasti 
pa na področju izvajanja 
obrambnih priprav in samo
zaščitnih aktivnosti. Lojze je 
velikokrat ocenjeval, da dele
gatskega sistema ne bomo 
uresničili z resolucijami, pač 
pa z delom in povezovanjem 
delegatskega sistema s člove

kom. To je med drugim razu
mel tudi tako, da se je pogo
sto znašel v vlogi animatorja 
za takšno ali drugačno dele
gatsko odločitev, da je veli
kokrat prisostvoval sestan
kom delegacij, prenašal stali
šča organov Socialistične 
zveze do tistih vprašanj, ki so 
bila na dnevnem redu. Na 
drugi strani pa je iskal zdravi
la za skorajda že kronično ne
spečnost in pasivnost nekate
rih delegacij. 

Kadar so bili krajani Alja
ževega hriba v stiski zaradi 
visokih voda, je bil Lojze 
med prvimi, ki so jim prisko
čili na pomoč. Pač ni razume! 
svoje vloge in dela v obramb
nih in samozaščitnih aktivno
stih krajevne skupnosti samo 
kot pomoč teoretika, ampak 
praktika, ki je hotel teorijo 
preizkusiti v praksi. 

Številnim prebivalcem nje
gove krajevne skupnosti bo 
ostala v spominu njegova 
skrb, da bi zagotovili čim 
boljše življenjske in bivalne 
razmere slehernemu krajanu. 
Tako se je goreče vključil v 
razpravo o ekonomski in eko
loški sanaciji Cinkarne. Po
jasnjeval je ljudem in prepri
čano verjel, da smo sposobni 
popraviti številne napake, ki 
smo jih zagrešili do našega 
okolja. 

Huda vrzel v vrstah Zveze 
komunistov in predanih 
družbenopolitičnih delavcev 
je nastala z nenadnim, mno
go prezgodnjim Lojzetovim 
odhodom. Zato si dobro za
pomnimo tele njegove bese
de: »Nikoli ne smemo čakati 
na darila življenja, izboriti si 
moramo največje darilo -
možnost, da bi življenje 
ustvarjali, da ga ne bi menli s 
trajanjem, temveč z dejanji.« 

L. M. 

V OSPREDJU 
PRIPRAVE NA 
VOLITVE 

v torek je bila v Celju seja 
sveta za spremljanje družbe- ' 
noekonomskega položaja 
žensk pri predsedstvu Ob
činske konference S Z D L . 
Članice sveta so v osrednjem 
delu seje razpravljale o ka
drovskih pripravah na voli
tve in poudarile vel iko v logo 
sekretariatov sekcij za 
spremljanje družbenoeko
nomskega položaja žensk v 
krajevnih skupnostih pri 
evidentiranju možnih kandi
datov za vol i tve. Prav ti se
kretariati bi namreč morali 
skozi postopek evidentiranja 
zagotavljati, da bi se kot 
možni kandidati za vol i tve 
pojavilo tudi č imveč žensk. 

D S 

CELJE: 
DELEGATI O 
DROBNEM 
GOSPODARSTVU 

v tem, ko bo seja delega
tov družbenopolitičnega 
zbora že danes ob dvanajsti 
uri, se bosta druga dva zbora 
celjske občinske skupščine 
sestala čez teden dni, v četr
tek, 15. oktobra. Sicer pa bo 
to že petintrideseto zaseda
nje celjske občinske skup
ščine. 

P o predlogu dnevnega re
da gre za več pomembnih 
vprašanj. Medtem ko prihaja 
obravnava o uresničevanju 
resolucije občine v prvem 
polletju letos na dnevni red 
nekoliko pozno, to seveda ne 
velja za ostale točke. Po
membna bo razprava o 
osnutku družbenega dogo
vora o pospeševanju drobne
ga gospodarstva v občini v-
tem srednjeročnem obdob
ju, prav tako o uresničevanju 
dogovora o temeljih plana na 
področju gostinstva in turi
zma in skoraj v tej zvezi tudi 
o namenski porabi turistične 
takse v tem letu. 

Delegati bodo tokrat odlo
čali tudi o predlogu, po kate
rem naj občina Celje prevza
me pokroviteljstvo nad druš
tvoma naših delavcev na za
časnem delu v tujini. Gre za 
društvi Celje v Grevenbroi-
chu ter za Slovenijo v Giiter-
slohu v Zvezni republiki 
Nemčiji . S prevzemom po
kroviteljstva bo Celje znova 
dokazalo svojo odprtost in 
težnjo po sodelovanju z dru
gimi mesti in organizacijami 
v njih. 

M B 

CELJE: RAZGIBANO V ČASU 
ZLA TARSKE RAZSTA VE 

Petnajsta zlatarska razstava v Celju je odprta in tako 
bo vse do vključno 14. oktobra, v lapidariju Pokrajin
skega muzeja. 

T o pa je tudi čas, ko se bo zvrstilo še vel iko drugih 
prireditev, posvetovanj in podobno. 

2 e sinoči so podelili najboljšim obl ikovalcem in 
izvajalcem razstavljenih eksponatov na razstavi priz
nanja in nagrade. 

Vse te dni, razen sobote, bodo tudi komercialni 
dnevi delovne organizacije celjskih Zlatarn, že danes 
bo seja grupacije zlatarskih organizacij združenega 
dela pri zvezni Gospodarski zbornici. In potem podeli
tve priznanj najboljšim kupcem, v soboto, 10. t. m. 
bodo priznanje podelili tudi najboljši prodajalni Zla
tarn. V programu je še sprejem upokojencev celjskih 
Zlatarn, nekaj predavanj in sestankov. Skratka, razgi
ban čas tudi v času zlatarske razstave. 

CELJE: INOVACIJE ZA 
STABILIZACIJO 

Ob sodelovanju Raziskovalne skupnosti in Ljubljan
ske banke Splošne banke Celje prihaja prihodnje dni v 
mesto ob Savinji velika republiška razstava »Inovacije 
za stabilizacijo 1981«, ki je bila doslej, prav tako ob 
sodelovanju temeljnih bank L B , urejena že v nekaterih 
drugih mestih. Temeljne banke L B so se namreč v 
samoupravnih sporazumih dogovori le , da bodo vsako 
leto posebej predvidele potrebna sredstva za uresniče
vanje dogovora o skupnem zagotavljanju dela sredstev 
za kreditiranje inovacij - vključevanje domačih razi
skovalnih dosežkov v proizvodnjo in druge razvojne 
procese naše družbe. Gre za edinstven sistem financi
ranja inovacij pri nas in za aktivno sredstvo, ki naj 
domače gospodarstvo v času prizadevanj za preusme
ritev gospodarstva in stabilizacijskih prizadevanj 
spodbuja k izrabljanju domačih raziskovalnih d o s e ž e 

kov. 
V Celju bo razstava v dvorani doma J L A v času od 

12. do 17. oktobra, odprli pa jo 'bodo 12. oktobra ob 13. 
uri. Med številnimi inovacijami so tudi mnoge iz ko
lekt ivov na širšem celjskem območju. 

CELJE: PRED IIL 
SAMOPRISPEVKOM 

Izvršni svet celjske občinske skupščine je na zadnji 
seji imenovalkomis i jo za pripravo programa tretjega 
občinskega samoprispevka. Komisi jo bo vodil I vo Po
točnik, izvršni sekretar O K Z K S , v njej pa so kot člani: 
Sonja Ocvirk, Rasti Znuderl in Marijan Turičnik kot 
predstavniki izvršnega sveta ter Jože Gaberšček ( K o 
munala), V id Marčen (Glasbena šola) in Leopo ld Slap-
nik (Cinkarna). 

Priprave na uveljavitev tretjega samoprispevka v 
celjski občini so torej stekle tudi po formalni strani, 
kajti tiste vsebinske imajo že nekajmesečno pot, še 
posebej v krajevnih skupnostih. In ne nazadnje so 
zeleno luč za tretjo solidarnostno akcijo prižgali tudi 
delegati vseh zborov občinske skupščine, ko so pred 
meseci ne samo razpravljali o uresničevanju drugega 
samoprispevka, marveč so se izrekli, čeprav o tem niso 
glasovali, tudi o tretjem. 

2 e tedaj se je uveljavilo mnenje, da naj bi v program 
tretjega samoprispevka uvrstili zlasti ali edinole ko
munalne objekte in dela. Krajevne skupnosti so na tej 
podlagi že sprejele svoje predloge. V ta okvir naj bi 
sodila tudi skrb za zagotovitev novih virov pitne vode. 
V prvi razpravi o tretjem samoprispevku kot edini 
možni poti za rešitev nekaterih skupnih problemov, se 
je več ali manj uveljavila tudi pobuda, da naj bi bil novi 
samoprispevek le v višini enega odstotka osebnega 
dohodka, torej za pol odstotka manj od zdajšnjega. 

M. B 0 2 I C 

NOVO VODSTVO 
Na voli lno programski 

konferenci O K Z S M S Žalec 
so delegati iz osnovnih o r g a 

nizacij zveze socialistične 
mladine Žalec najprej poslu
šali poročilo o delu Občinske 
konference Z S M S Žalec, ki 
ga je podal Oto Žagar. Iz ob 
sežnega poročila je razvidno 
da je bilo delo zelo uspešno 

Med pomembnejšimi aktiv 
nosti je treba omeniti j a v n i 

razpravo o družbenoekc 
nomskem položaju mladil' 
priprava S A S o stanovan; 
skem gospodarstvu, akti\ 
nost O K Z S M S v okviru n» 
log za pripravo na I I I . koB 
gres samoupravljalcev, nalo 
ge na področju stabilizacij 
skega programa itd. Želod* 
lovni s o bili tudi mladi ' 
kmetijstvu, v vzgoji in iz* 
braževanju, v krajevni 
skupnostih, pri marksisti*: 
nem krožku, pri idejnopo* 
tičnem delu in še bi lahW 
naštevali. Posebej je trett 
omeniti prostovoljno delO 
lokalne mladinske delovn* 
akcije ter zvezno mladinsK' 
akcijo, ki je bila letos v Slf> 
venjskih Goricah. Tudi cef̂  
ter za obveščanje, komisija 
za S L O in D S Z in komisija 
za ohranjevanje revoluci<^ 
narnih tradicij N O B so s v O J * 

delo opravili dobro. 

Na konferenci so izvoli^ 
tudi novo vodstvo. Funkcij' 
predsednika O K Z S M S ^ 
lec bo odslej neprofesiona' 
no opravljal Danilo Basle 
Sentruperta, Milan Vogri^^' 
iz Vrbja pa bo profesionalijl 
delal kot sekretar O K ZSMj 
Žalec. N o v i člani predse'' 
stva so Alojz Terglav, Irel' 
Brinar, Anton Rančigaj, M l̂ 
ca Turk, Breda Vodnik, 
lan Kodr ič in Andrej Spor'"^ 

T . T A V C A ^ 



NA PERŠMANOVI DOMAČIJI NA KOROŠKEM 

NA KRAJU ZLOČINA-ZBIRALIŠČE 
KOROŠKIH SLOVENCEV 

Streljaj od Zele/.ne Kaplje proti jugu. takoj za ter
mami Carinthia zavije z glavne ceste proti Jezerskemu 
sedlu stranska cesta v ozko dolino ob Lepenskem po
toku. Kakšnih pet kilometrov se vije po dolini med 
Lepensko goro in Remšenikom. potem pa se vzpne v 
strmino Koprivniške Pece do Peršmanove domačije 
pod istoimensko planšarijo. 

To je bil cilj! 
Prej pa je treba povedati, kako slovenski je ta Lepen-

ski kot. V Zinnerjevi turistični karti 1:30.000. ki zaob-
sega tudi ta kraj v južni Koroški, so zapisana imena 
kmetij (tista, ki imajo očitno slovenski izvor, četudipi-
sana v nemški abecedi, so zapisana z močnejšimi čr
kami: Wochnitzer. Gobanz, Miklau, Knolitsch, Pa-
sterk, Aubrecht. Weidl. Maly, Keber. Keschar (ki bi bil 
nekoč lahko tudi Kejžar). Papp. Gregoritsch, Auprich. 
Riegelnig, Hrebelnik. Mlatschnik, Hoinig. Petschnik. 
Wenetik. Rastotschnik. Perschmann, Tschemer. Peter-
nell. Koschiel. Od 24 hišnih imen je 15 imen izrazito 
slovenskih, pa še med nedoločljivimi in nemškimi so 
take. v katerih živijo lastniki s slovenskimi priimki. 

Kot na primer Perschmann v Podpeci, kjer, kdo ve 
od kdaj, živi rod Sadovnikov. 

GROZOVIT ZLOČIN NA PRAGU SVOBODE 
Kot povsod na koroški strani Karavank, na sever 

pomaknjeni Svinški planini, tako so tudi pod Peco med 
leti dvainštirideset in petinštirideset domovali partizani 
- koroški partizani. Iz leta v leto jih je bilo več - gamsi 
na lazu - kot jih je v svoji knjigi imenoval Karel Pruš-
nik-Gašper. 
Tudi pri Sadovnikovih v Podpeci, po domače pri Perš-
manu, so bili partizani kot doma. Tudi 25. aprila 1945 so 
bili tam. Od tu so šli nad policiste in esesovce iz Globa-
snice, ki so stikali za partizani v teh hribih. Zvečer, ko 
so bili Sadovnikovi sami, so se v okrilju noči in z izdajal
skim vodičem esesovci spet prikradli do Sadovnikovih. 
Kaj in kako se je v resnici zgodilo, najbrž natančno 
nihče ne ve, razen očitnega namena Nemcev, da se 
maščujejo nad Sadovniki, ko se že partizanom niso 
mogli. 

Partizani so bili nedaleč proč, ko so slišali streljanje in 
za tem od ognja ožarjeno nebo. Pohiteli so tjakaj, toda 
bilo je že prepozno. Kar so potem našli, je pregrozno, da 
bi bilo moč opisati... V Železni Kaplji je spomenik, na 
katerem so vklesana imena žrtev tega grozovitega zlo
čina. 

Gospodar in gospodinja Luka (1905) in Ana (1909). 
Stara mati Frančiška (1968) in gospodarjeva sestra Kata
rina (1901), ki je na obisku doma omahnila v smrt na 
svoj štiriinštirideseti rojstni dan. 

Potem sledijo imena otročajev: Frančiška, je bila 
stara 13, Albina 7, Filip 5, Viktor štiri leta in Mirko devet 
mesecev. Otroških trupel je bilo sedem, saj sta bila dva 
med njimi otroka gospodinjine sestre Micke, kije bila v 
partizanih. 

Na spominskih ploščah, vgrajenih v pročelje obnov
ljene Sadovnikove hiše, v slovenščini in nemščini piše, 
da so esesovci nekatere od žrtev skupaj s hišo in gospo
darskimi poslopji zažgali. 

Ostali so trije Sadovnikovi otroci. Ana, ki je bila ra
njena s petimi, Malčka, prav tako ranjena, sta bili stari 
10 in 6 let, medtem ko je osemletni Lukej bil po nak
ljučju tistikrat pri sosedih. Dekleti so rešili izpod trupel 
iz goreče hiše... 

Trije preživeli nosijo na sebi nezbrisljiv pečat zločina. 
Ostali so živi, toda kakšno je to življenje ob nepresta
nem vračanju grozljivih podob. Zameglijo se po preveč-
nem kozarcu, ko postane »prav hecno«, da so ostali živi. 
Tako je šla domačija po zlu, v tuje roke in zdaj z akcijo 
Zveze koroških partizanov postaja zgodovinski spome
nik in društvena streha. 

POMNIK IN DRUŠTVENA STREHA 
Peršm.anovo domačijo je Zveza koroških partizanov 

nedavno tega začela obnavljati, potem ko je s sedanjim 
lastnikom sklenila najemno pogodbo za sto let, ker bi 
postopek kupo-prodaje ob »naklonjenosti« oblasti pre
več dolgo trajal. 

Obnovitvena akcija, ki jo je sprožila Zveza koroških 
partizanov, je seveda težavna reč in je bila sprožena v 
poslednjem trenutku, preden bi bila možnost do konca 
zapravljena. Tretjino sredstev je za to namenila jugoslo
vanska organizacija ZB NOV, tretjino bo s prostovolj
nim delom m z zbranimi sredstvi zmogla organizacija 
koroških partizanov, kakšno tretjino pa bosta prima
knili gorenjska in celjska regija, predvsem s strokov
nimi opravili od načrtov do opreme, stavbnega pohištva 
itd. 

Peršmanova hiša bo partizanski spomenik in druš
tveni dom hkrati, v katerem bo urejeno tudi stanovanje 
za preživelo Ano Sadovnik in njeno družino. Dom bo na 
voljo slovenskim organizacijam in društvom, predvsem 
pa mladini, planincem in seveda, bivšim borcem. 

JANEZ WUTTE-LUC: 
PREDNOST ŽE 
SKORAJ ZAKASNELI 
NALOGI 

V Železni kapli v hotelu 
• Obir - v tem času ni prida 

gostov, zato tisti, ki so, bo
dejo v oči. V hotelu, kjer 
je med zajetnejšimi delni
čarji tudi A L P E T O U R iz 
Škofje Loke , govori jo ta
ko, kot govori gost in se 
ne ozirajo v zadregi nao
krog, če jih kdo ne sliši 
govorit i slovensko. In na
robe. Tudi nemško govo
reči meščani se ne izogi
bajo hotela, ki je daleč 
najbolj luksuzna gostin
ska hiša v kraju. 

Janez Wutte, Luc po 
partizansko, je znano ime 
med Koroškimi Slovenci. 
Z nacisti se je ravsal po 
Svinjski planini in čisto 
razumljivo je, da je bil 
prav on izbran za predse
dnika Zveze koroških par
tizanov, ko je preminul 
Karel Prušnik-Gašper. 
•Naša pr\'a naloga je<, je 

zastavljal besede, ko, da 
bi jih pribijal, »zbrati vse 
o partizanskem gibanju 
na Koroškem. Je res že 
skrajni čas, toda še so pri
čevanja tu in vel iko bor
cev živih ter z dobrim spo
minom. Obnoviti moramo 
vse partizanske pomnike, 
grobišča in kjer še niso bi
la dognana, postaviti no
ve . Med take pomnike so
di tudi Peršmanova do
mačija. Nočemo, da bi tu 
bil kak hladen muzejček. 
Življenja naj se vrne pod 
to streho, kot je bilo v ča
su pred tragedijo, ko je tu 
za vselej onemelo četvero 
odraslih in sedmero 
otrok. V delu hiše bo ime
la preživela Ana svoje sta
novanje, drugi del pa bo 
spominska soba in druž
beni prostor hkrati, ob 
njej pa nekaj stranskih 
prostorov, kot so kuhinja 
shramba in podobno. Tu 
se bodo zbirali naši pla
ninci, predvsem pa mladi
na. Tu bodo lahko posve
tovanja, sestanki, semi
narji in podobno. " 

Ob. starem prekaljenem 
borcu primerek mladega 
rodu. Marjan Pečnik, 
predsednik Zveze sloven
ske mladine na Koro
škem, nima nič manj boje

vitih potez. Z nekaj nav
dušenci je vse poletje od
hajal gor v Podpeco na 
udarniško, da bi domači-
ja-pomnik bila čimprej 
urejena. Nekaj zaradi 
dolžnega spoštovanja do 
bojev v preteklosti, nekaj 
zato, ker se bodo tu zbirali 
mladi, ki jih odgovornost 
za ohranjanje narodnost
nega obstoja še čaka. Boj 
za pravice manjšine, kot 
kaže, še dolgo ne bo brez
predmeten. 

MARJAN PEČNIK: 
OBNOVA NAJ BI 
BILA GOTOVA DO 
PRIHODNJE 
OBLETNICE 
ZLOČINA 

-Koroška mladina, 
predvsem pa s podjunske-
ga konca, se je ogrela za 
obnovitev Paršmanove 
domačije. Pri tem nam 
pomagajo mladi iz pobra
tenih mladinskih organi
zacij v matični domovini . 
V bodoče bi potrebovali 
predvsem prostovoljce za 
opravljanje strokovnih 
del, ker s krampi in lopa
tami skoraj nimamo več 
kaj početi. < 

Ob pogovoru o Peršma-
novi domačiji nanese po
govor na veliko obrobne
ga. Luc pripoveduje, za
kaj so namesto nakupa šli 
v najemno pogodbo. Zato 
namreč, ker bi -v oblast
nih mlinih" zadevo tako 
počasi mleli, da bi bil ves 
načrt in akcija v nevarno
sti. Pri teh rečeh so na K o 
roškem sila počasni, pri 
čemer računajo na biolo
ško odmiranje Zveze ko
roških partizanov. In prav 
to je tisto, kar bivše borce 
najbolj veseli; da so se jim 
ob bok postavili mladi, to 
pa pomeni zanesljivo po
daljšanje oživljanja tradi
cij partizanske borbe in 
odpora na Koroškem. 

iN NA KONCU ŠE 
NEKI 
KOPRODUKCIJI NA 
ROB 

v hotelu "Obir- dva 
obraza »padeta v oko- . 
Dva gledališka, filmska in 
T V obraza" 

Baje na Koroškem sne
majo nadaljevanko. Nič 
določenega nismo zvede
li, kakšno, le da je nosilec 
projekta televizijske na
daljevanke neka nemška 
tvrdka. Namignejo naši 
sobesedniki, da so po prvi 
oddaji spoznali, kam pes 
taco moli. Sekvence, kako 
partizani koljejo živino ro-
dolju lemu Karntnerju, 
kako L )lj na silo kot na 
prostovoljni bazi zganjajo 
sex, najbrž nimajo v oza
dju hotenja, prikazati edi
ne upornike z orožjem 
proti nacizmu v Avstriji s 
prave, zgodovinske, naj
manj pa simpatične pla
t i . . . Bržčas, ob tem da 
najbrž nihče ne ve za vse
bino snemalne knjige, do
godek 25. aprila 1945 na 
Peršmanovi domačiji v tej 
nadaljevanki ne bo vklju
čen v tem »umetniškem" 
projektu, za katerega nam 
koroški znanci ne svetuje
jo, da bi ga kdaj odku
pili . . . 

J U R E K R A S O V E C 
Foto: D R A G O M E D V E D 

Janez Wutte-Luc: 'Tupri 
nas je peč tako, da se laže 
boriš, če si neodvisen -
gospodarsko namreč. To 
velja tako za posamezni
ka, kot za skupine in celo 
narod... Sem kmet, bivši 
lastnik počitniškega paa-
siona, ker sem pač prepu
stil vajeti sinu. Tako lah
ko tu in tam udarim tudi 
po mizi, ne da bi se zbal 
za jutrišnji grižljaj.« 

Marjan Pečnik: »Nimam 
rad tistega tožečega ozi-
ranja nazaj, kaj smo ne
koč na Koroškem bili. 
Nič kaj posebnega si ne 
moremo obetati tudi od 
tega, da bi bili nekakšna 
etnična zanimivost, kot 
nam skušajo sugerirati, 
češ, vi kar pojte, ko lepo 
pojete, vi kar plešite svoj 
»rej« in pišite pesmi - pri 
tem pa čim manj mi
slite.-

Ana Savodnik (levo) je imela ta dan na obisku sestro 
Malčko z njenim sinkom Hubertom. Obema je tra
gična noč 25. aprila 1945 za vselej zarisala bolečino, ki 
je ni mogoče pregnati, pozabiti. Sadovnikov samo-
rastniški rod, obe sta materi, bo vztrajal. 

Peršmanova domačija v Podpeci. Hiša je v glavnem od zunaj že obnovljen. Urejajo 
okolico in notranjost. Dela bi radi zaključili od 25. aprila prihodnje leto. 



I. ABONMAJSKI KONCERT 

SPODBUDEN ZAČETEK 
Komorni orkester RTV Ljubljana — M. Muniii 

Zavod za kulturne prireditve v Celju 
je pripravil za novo sezono vrsto zani
mivih koncertov v okviru abonmaja in 
nekaj popularnih koncertov izven nje
ga. Prvi je bil v sredo, 30. septembra v 
Narodnem domu. Predstavil se je K o 
morni orkester R T V Ljubljana pod 
vodstvom Marka Muniha. Solisti so bi
li Drago Golob - oboa, Božo Rogelja -
oboa in Franci Rizmal - violina. Spo
red koncerta je bil na moč dobro 
izbran, ne prezahteven in vendar kva
liteten s težnjo na predklasični in kla
sični literaturi tako rekoč za vsakega 
nekaj. 

Leta 1692 v Piranu rojeni Giuseppe 
Tartini je bil pomemben violinski vir-
tuoz svojega časa. Njegov najpo
membnejši prispevek so bila obsežna 
violinska dela, v katerih jo uspešno 
nadaljeval Corollijovo izročilo. Poslu
šali smo Duo sonato v dveh stavkih, ki 
si mod sabo kontrastirata. V simfoniji 
v F duru jo nakazal Tartini razvoj, ki je 
bil žo blizu klasičnim idealom: v štirih 
stavkih so si sledilo glasbene misli v 
izrazitih odtenkih in v različnih razpo
loženjih. Imeniten jo bil 2. stavek z 
uvodnim solom roga, ki ga povzame 
kasneje čelo. K doživetemu delu je pri
spevala dinamična pestrost orkestra, 
posebej še pianissimi ob solističnih 
partijah. 3. stavek je Menuet v obliki, 
kot jo najdemo pozneje pri Haydnu. 
Finale je živahen, ritmično razgiban s 
koncertantnim -vložkom godal naspro
ti oboi in rogu, spominjajoč na način 
concerta grossa. Komorni orkester je 
izvajal celotno simfonijo čisto, preciz

no, z bogato diferencirano dinamiko in 
stilno dognano. 

Zanimiv je bil Koncert za dve oboi 
in orkester Tomasa Albinonija 
(1671-17,50), pomembnega skladatelja 
poznega baroka. Stavki so plastično 
grajeni, tematika jo jasna in zračna, 
kljub nekaterim strogo figuriranim de
lom dominira spevna linija. Oba soli
sta, Drago Golob in Božo Rogelja, sta 
se predstavila s solidno tehniko in ple
menitim tonom, izvrstno uigrana, kon
takt z orkestrom je bil odličen, tako da 
so prišle do veljave vse odliko Albino-
nijeve skladbo. Ce je bil prvi del kon
certa zanimiv, je bil drugi še bolj pri
vlačen zaradi Mozartovega koncerta za 
violino in orkester in zaradi pri nas še 
neznano skladbo mladega skladatelja 
Janija Goloba. Mozartov koncert v A 
duru je interpretiral Franci Rizmal, 
nekdanji učenec celjsko glasbene šole, 
ki jo nadaljeval in dokončal študije v 
Ljubljani, na Dunaju in v Moskvi . P o 
naravi muzikalen in inteligenten je te
kom študija osvojil solidno znanje svo
jega instrumenta. Mozarta jo igral si
gurno, stilno poglobljeno, z izraznost
jo, ki so je uveljavila zlasti v drugem 
stavku - adagio (program žal ni nava
jal posameznih stavkov kompozicij) . 
Finale - Rondo kontrastira med tem
pom Monueta in vmesno temo alla tur-
ca (po turško), ki jo je na podoben 
način Mozart rad uporabil še v nekate
rih drugih skladbah. Rizmal je igral 
zadnji stavek z močno zagnanostjo, z 
zaletom in z živahnostjo, prepričljivo. 

Zadnja skladba -Štiri slovenske. 

ljudske pesmi" Janija Goloba so bile 
presenečenje večera. Golob je obdelal 
štiri pesmi v modernem smislu z upo
rabo sodobnih harmonskih postop
kov, pri čemer folklorni motivi niso 
izgubili na svoji prvobitnosti, nasprot
no. Golob jih je obogatil. Pri tem se 
poslužuje dinamične pestrosti, ki vodi 
do dramatičnih viškov. V 4. skladbi 
slišimo pesem iz Rezije, ki se razvije v 
razgiban ples s pritrkavanjem z noga
mi - efekt je enkraten, prav nič cenen. 
Golob jo violinist v orkestru, je priden 
instrumentalni skladatelj, posega v 
najsodobnejšo glasbeno izraznost in je 
prav gotovo pomemben komponist iz 
vrst mlajše generacije, če bo delo na
daljeval tako, kot kaže sedaj. 

Marka Muniha poznamo predvsem 
kot zborovodjo, kot orkestrski 'diri
gent so bolj redko pojavlja, kadar pa se 
pojavi, jo vodno soliden. S preprostimi 
gibi brez nepotrebne dramatike prena
ša svoja muzikalna doživetja na orke
ster, iz katerega izvablja čisto, muzi-
kalno poglobljeno umetnino, ki pre
priča poslušalce. Munih je zelo muzi
kalen. ima vse odliko dobrega dirigen
ta, zato bi bilo prav, da bi ga srečali 
bolj pogosto za dirigentskim pultom. 

Dokaj številno občinstvo je sprem
ljalo ves program zavzeto ter nagradilo 
orkester, dirigenta in soliste z močnim 
aplavzom. Razpoloženi muziki so do
dali "Teče voda, točos imenitno pri
redbo Janija Goloba z občutenim viola 
solom, nato še Boccherinijev Menuet. 
Bil je lep večer in spodbuden začetek 
koncertno sezone. 

Kljub vsemu ne moremo biti zado
voljni z vpisom koncertnih abonentov. 
Slišimo, da so v Ljubljani vsi koncert
ni abonmaji razprodani. Kako je v Ce
lju'!' Zanimanje je zelo slabo. Mar naši 
ljudje nimajo potrebe za glasbeno kul
turo'' Mar se bomo zadovoljevali z vi
kendi in avtomobili? Prosvetni delav
ci in vsi, ki jim je kultura pri srcu, 
razmislite malo' E G O N K U N E J 

TEDEN DOMAČEGA FILMA - CELJE 

BREZ JONO VEG A LETA 
Najnovejšega slovenskega filma Jonov let (proizvod
nja R T V Ljubljana, režija Filip Robar-Dorin) v sporedu 
9. Tedna domačega filma ne bomo gledali. Čeprav so 
bili organizatorji, ki so se skupno s predstavniki Vibe 
in Slovenske kulturne skupnosti močno zavzeli za ta 
film že domala prepričali, da bo na letošnjem Tednu 
domačega filma mogoče prikazati vsaj dva slovenska 
filma, se je zataknilo in mesec dni pred pričetkom 
Tedna domačega filma je dokončno jasno, da filma 
Jonov let v sporedu Teden domačega filma ne bo. 
Zataknilo so jo zaradi odločitve televizije, da ta film 
prikaže minuli ponedeljek na svojem prvem sporedu 
in da ga tudi nemudoma odstopi jugoslovanski T V 
mreži, ki ga bo prikazala v kratkem. 

Ta odločitev pa je odvrnila od odločitve o prepisu 
filma Jonov let na 35 milimetrski filmski trak Vesna 
film. Pogoj za prikaz filma v kinematografih jo namreč 
njegova 35 milimetrska kopija. Organizatorji Tedna 
domačega filma, Viba in odbor za kinematografijo 
K S S so priporočili prepis filma na 35 mm trak. Za film 
se je ogrela tudi Vesna, ki je distributer filmov. Vendar 
pod pogojem, da filma ne zavrtijo vsaj 8 mesecev v 
jugoslovanski T V mreži, kar bi omogoči lo njegovo 
dobro eksploatacijo v kinodvoranah in vsaj povrnitev 
stroškov prepisa. Televizija na to ni bila pripravljena in 
kaže, da je prepis filma na 35 milimetrov dokončno 
padel v vodo. S tem pa tudi zadnja možnost, da bi ga 
vendarle videli v letošnjem premiernem sporedu 9. 
Tedna domačega filma. Celjsko občinstvo bo namesto 
tega filma tako imelo možnost videti film Veljka Bula-
jiča Visoka napetost. 

BS 

PRISRČEN NASTOP » TERCE« 
Pretekli petek so se v celjskem Narodnem domu 

predstavili člani vokalne skupine » T e r c a « , pevskega 
zborčka, ki deluje dve leti. Sestavljajo ga študentje, 
sicer pa bivši člani celjskega gimnazijskega zbora. V o 
kalna skupina »Terca« - vsega 9 članov, ima namen 
predvsem gojiti narodno pesem in pretežno s takim 
programom so se tudi predstavili na svojem prvem 
celovečernem koncertu. 

Zvrstile so se bolj ali manj znane priredbe ljudskih 
pesmi, ki so jih mladi pevci zapeli dovolj sproščeno z 
iskrenim prednašanjem in dokaj ubrano v vseh glaso
vih. Morda bi v prihodnje kazalo doseči malo več 
izdatnosti v nizkih glasovih ter enovite barvitosti med 
posameznimi glasovnimi skupinami. Zlasti slednje za
hteva pri majhnih ansamblih skrben in temeljit študij
ski pristop. 

Pevc i so nastopali na prijetno dekoriranem odru in -
kar je predvsem razveseljivo - pred mnogoštevilnimi, 
predvsem mladimi poslušalci. T o pa prav gotovo po
meni, da tudi med mladino vlada zanimanje za našo 
narodno pesem. 

Navdušenje nad nastopom -Terce« je bilo v petek 
zvečer vel iko in spontano, ansambel pa se je oddolžil s 
tremi dodatki, med katerimi je v črnski duhovni pesmi 
nakazal, da ima v programskem iskanju še precej 
»skritih rezerv« . Kljub temu pa bi vendarle kazalo še 
vnaprej iskati in izvajati predvsem ljudsko pesem. Viri 
narodnega blaga še niso izčrpani. 

ED 

DELAVSKA UNIVERZA V CELJU 

KDO PA BO PLAČEVAL? 
Program je izdelan, odprto vprašanje financiranja 

Delavskim univerzam je z 
novim zakonom o usmerje
nem izobraževanju naloženo 
novo delo. Svojčas so delav
ske univerze izobraževale 
vse - tudi šolske oblike izo
braževanja odraslih ob delu 
in iz dela. Odslej pa ne bo 
več tako, posebno še če je v 
občini ustrezna šola za izva
janje nekaterih skrajšanih 
oblik programov. Kor pa izo
braževanje odraslih ne zaje
ma le šolskih oblik, so ostale 
še številne druge možnosti, 
ki so do sedaj bile premalo 
izkoriščene. Gre predvsem 
za družbenopolitično izobra
ževanje, usposabljanje za 
splošno ljudsko obrainbo in 
civilno zaščito ter različne 
oblike tečajev in seminarjev, 
kateri bi čim bolj noposre-
dno pokrivali posebne inte
rese občanov, združenega 
dela, družbenopolitičnih or
ganizacij in drugo. Od Mila
na Stumbergerja, direktorja 
delavske univerze v Celju 
smo želeli izvedeti, kako se 
je le-ta pripravila na nove na
loge, ki čakajo v sistemu izo
braževanja. 

Tudi v Celju se Delavska 
univerza preusmerja na 
program dela, ki bi bol j po
segel v družbenopoli t ično 
izobraževanje. K a k o ste si 
v i zastavi l i ta program? 

M . S T U M B E R G E R : »Naš 
predlog je sicer še v razpravi, 
vendar je že tako daleč, da 
vemo, kaj naj bi ta delavska 
univerza delala. 

V našem programu je prvo 
pomembnejše področje 
družbenopolitično izobraže
vanje, in sicer po posamez
nih družbenopolitičnih orga
nizacijah. V zvezi komuni

stov delo že teče. Ravno tako 
je v zvezi sindikatov. Vel iko 
težje se uveljavljajo oblike 
izobraževanja preko kluba 
samoupravljalcev in za izo
braževanje v socialistični 
zvezi. Usposabljanje delega
tov na primer ne poteka tako 
kot bi želeli. V Celju im.amo 
stalno šolo za delegate. Lani 
ni bilo več interesentov. Ra
čunamo, da se bo z voli tvami 
zanimanje za to šolo poveča
lo. Nadalje je izobraževanje 
za splošni ljudski odpor in 
samozaščito. Zelo obširno je 
področje seminarjev in teča
jev, to je izobraževanje za de
lo in delovne funkcije kot na 
primer iz varstva pri delu, za 
skladiščno poslovanje, za 
strojepisje, jezike, itd. Tu je 
veliko individualnega intere
sa in to področje koristniki 
lahko sami finančno pokri
vajo. 

Osnovni problem pri De
lavski univerzi v Celju je si
stem financiranja, ki naj bi 
tudi zagotavl ja l obstoj uni
verzi . In ker dosedanji si
stem ne ustreza, celo po
stavlja vprašanje nadalj
njega obstoja te delavske 
univerze. Bi povedal i več o 
tem? 

M . S T U M B E R G E R : Si
stem financiranja za ta po
dročja ni urejen. Prizadeva
mo si, da bi prišli v sistem 
izobraževalnih skupnosti po
sebnih in občinske. Vendar 
nam stabilizacijsko leto 
omejuje možnosti, da bi se 
vključili v občinske izobra
ževalne skupnosti tako kot 
nekatere druge delavske 
univerze. Mi moramo v ceno 
naših storitev vračunati vse, 
kar bremeni delovno organi

zacijo: amortizacijo, osebni 
dohodek ind. 

Družbenopolitično izobra
ževanje bo potrebno nekako 
financirati, da ne bomo šli 

.tako kot do sedaj po sistemu 
daj-dam. Zato bi želeli, da se 
samoupravni sporazum o 
medsebojnih pravicah in od
govornosti pri uresničevanju 
neposredne menjave dela, ki 
je trenutno v razpravi, pod
piše in sprejmie. Žel imo, da 
bi posamezne družbenopoli
tične organizacije prevzele 
finančno breme za področje, 
ki ga želijo izobraževati. Želi
mo, da bi bilo to dolgoročno 
planirano. 

Šolsko leto se je začelo in 
nekako v ta okv i r spada tu
di začetek izobraževalnih 
dejavnosti na delavski uni
verzi . Kl jub nekater im 
ključnim nerešenim vpra
šanjem ste začeli z izvaja
njem svojega programa. 

M . S T U M B E R G E R : Mi
slim, da smo pripravljeni, če
prav ne kaže idealizirati. Se 
vedno se moramo usmerjati 
na tista področja, ki so za nas 
zanimiva ali bolje tista po

dročja, ki se nam izplačajo. 
Kajti dohodek iz družbeno
političnega izobraževanja je 
majhen, dela s tem pa je veli
ko. In če ni znano kdo bo kaj 
financiral, se pač moramo 
orientirati tja, kjer je to dog
nano. Delavska univerza se 
sama financira in zato mora
mo skrbeti za tiste izobraže
valne oblike, ki so komer
cialne. Kar pa ni prav. Ta tre
nutek pa se moramo tako ob
našati. 

V tem prvem letu usmerje
nega izobraževanje je bilo 
več pozornosti namenjeno 
šolam, šolskim programom, 
ipd. Izobraževanje ob delu je 
ostalo nekoliko ob strani. 
Mislim pa, da je to le trenut
no, zato pripraviti kakršno
koli oceno v tem hipu je tež
ko. Tudi ne vemo koliko lju
di se usposablja, kdo so ti 
ljudje. Zakaj je še vedno bolj 
prisoten individualni interes 
pri izobraževanju ob delu, ne 
pa družbeni interes. Tudi v 
delovih organizacijah še ni
majo vse urejeno, kajti novi 
zakon natanko določa pogo
je izobraževanja. Vendar je 
vse še v razvoju. L e redne 
delovne organizacije, kot na 
primer Aero , imajo to ureje
no, medtem ko večina, preko 
300 tozdov, kolikor jih je v 
Celju, tega nima. Internih 
razpisov ni, in tudi ne »selek
ci je« , kdo in kako se bo izo
braževal. Verjetno pa bo to 
že naslednje leto steklo. Zato 
v tem. trenutku ne moremo 
kriviti le šolo, zakaj ne zač
nejo z delom, zakaj nimajo 
programov in vse ostalo, če 
še ni niti rešeno vprašanje, 
kaj združeno delo potrebuje 
in koliko bo udeležencev v 
izobraževanju ob ali iz dela. 

V id imo torej, da na Delav
ski univerzi v Celju delajo, 
kljub ključnim . nerešenim 
vprašanjem, ki resno ogroža
jo njen obstoj. Obenem pa je 
jasno, da izobraževanje ni in 
ne more biti stvar le ene in
stitucije. 

V . V . E I N S P I E L E R 

SOZD »MERX« 
KOMISIJA ZA MEDSEBOJNA DELOVNA RAZMERJA 
IN IZOBRAŽEVANJE 

TDO » T E K O « C E L J E 
objavlja 
prosta dela in naloge: 

poslovodje prodajne enote » M E L O D I J A « 
(v ustanavljanju) 

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev izpolnjevati 
še naslednje: 
1. Poslovodska ali Srednja komercialna šola, 
2. 5 let delovnih izkušenj na enakih ali podobnih 
delovnih nalogah elektrotehnične smeri. 

Kandidati naj pošljejo pisne ponudbe z ustreznimi 
dokazili o izpolnjevanju pogojev v 15 dneh po objavi 
na naslov: TDO »TEKO« Celje, Gubčeva 2. 

Kandidate bomo o izbiri obvestili v 15 dneh po konča
nem sprejemanju ponudb. 

V E L E N J E 

Izkoristite podstrešje za novo udobno stanovanje S 
- najcenejše stanovanjske površine • 
- najhitrejša ureditev stanovanjske površine - adaptacija podstrešja • 

R S C ^'•ogram elementov J 
za podstrešna stanovanja RŠC Velenje J 
Odgovor na zahteve našega časa 2 

Program elementov 
za podstrešna stanovanja 
- podstrešna stanovanjska okna - Pural 
- line za Izhod na streho - Ali na 
- podstrešne stopnice 
- antenski preboj 
- strešni zračniki 1 



IZ KIPARSKE DELAVNICE VAŠKA ČETKOVIČA IN KERAMIČNE UBOJE 

KERAMIKA J E KAKOR SVOBODA 
iCrhka je in takoj uničljiva, toda če jo znaš oittaniti, je večna 

Menialokdo se je v zad-
j^jein času začudil, ko je zve
del, da akademski kipar Va-
gilje Cetkovič-Vasko nada
ljuje svoje kiparske cikluse v 
l^eramiki. Preko jeklenega 
Qniinozena, male kovinske 
skulpture, Hortikulture 80 in 
Objektov 81, se je znašel ne
nadoma v keramiki, materia
lu, ki po svojih zakonitostih 
močno odstopa od vseh do
slej znanih in tistih, ki se jim 
je kipar posvečal. A ta nena-
dnost je samo navidezna, 
Itajti glina je kiparja morala 
zanimati že davno prej, že 
kot delovni material, ki je 
služil za mnoge oblikovne 
osnove. 

Ne bi bilo prav, pa tudi po
polno ne, če ne bi v tem pisa
nju takoj omenili izredno do
brega sodelovanja s tovarno, 
s keramično v Libojah. Va
ško je pač takšne vrste člo
vek, da mora takoj najti ne
posredne stike s tistimi Ijud-
nii, ki ga vežejo na delo. Ta
ko se je odpravil v tovarno, 
potrkal na direktorjeva vra
ta, se predstavil in izrazil že
ljo, da bi delal v tovarni. Ta
koj je razgrnil na mizo karte, 
ki so v svoji odprtosti govori
le o tem, da v tovarno ni pri
šel zaradi gline, saj bi si jo 
navsezadnje lahko naročil 
kje drugje, pripeljal domov 
in modeliral v ateljeju. V to
varno je prišel zato, da bi 
spoznal več kot stoletno tra
dicijo libojskih keramikov, 
da bi v tem vsebinskem izro
čilu spoštljive tradicije delal 
med delavci v proizvodnji, 
začutil njihov delovni ritem, 
se z njimi ob peči spotil in 
kot sestavni del delovnega 
procesa spoznaval to delo. 
Hotel je čutiti material v svo
jih rokah, pod svojimi prsti, 
ga občutiti v vsej svoji meh
kobi in trdnosti obenem. Ta
ko je nastal dogovor s člove
kom, direktorjem, ki je že le
ta in leta v tovarni, takore
koč njen inventar. Franjo Ti--
linger je že predolgo v tem 
poslu, da ne bi vedel, kaj ki
par hoče. Zato tudi ni bilo 
nobenega dvoma, da mu ne 
bi dovoli l vstopa v posveče
ne delovne prostore, kjer na
stane dnevno toliko in toliko 
tisoč izdelkov, ki gredo na 
domače tržišče in v izvoz in s 
katerimi si toliko in toliko 
ljudi služi svoj pošteni kos 
kruha. Saj navsezadnje ni za 
Liboje nič novega, če pride 
kipar in dela pri njih. Dose
danji kiparski simpoziji so to 
potrjevali. 

Takoj je nastal dogovor, da 
bo Vaško Cetkovič postal 
delavec v tovarni m da bo 
spoštoval svoje delovne so-

tovariše s tistim značilnim 
odnosom, ki ga delovni, 
predvsem pa duhovno 
ustvarjalni proces nujno ter
ja, če hoče avtor vzpostaviti 
pravo razmerje delovnega 
okolja v materialnem in du
hovnem smislu. Tako je zdaj 
med njimi, v modrem delov
nem plašču in če pride po 
šesti uri zjutraj na delo, se 
sotovariši hodomušno na
smihajo - češ - danes pa bo 
imel plavega. 

» G l i n a « , pravi kipar, »mi 
na samem začetku ni bila 
všeč kot material. Preveč 
mehka je, preveč se mi pu
sti.« T o ni nič čudnega, saj so 
kiparjeve roke doslej obde
lovale kamen, beton ali je-^ 

klo, les. Toda v tem je bil 
tudi izziv. Kmalu je spoznal, 
da s temeljitim študijem lah
ko podredi materialne last
nosti gline do te mere, da bo 
odgovarjala njegovemu vse
binskemu konceptu. Izre
dno pomembno je ob tem 
dejstvo, da mora kipar pre
sneto dobro čutiti nekakšen 
molekularen odnos do mate
riala s katerim ima opravka, 
kajti le tako ga lahko na no
v o oblikuje. Sicer mu ne bo 
nikoli uspelo narediti nove 
forme, kvečjemu bo staro, 
oziroma že obstoječo razdrl. 

V tem problemu pa je kot 
kaže, kipar našel vrsto odgo
vorov. Do njih sicer ni lahko 
priti, a skušajmo osvetliti le 
nekatere. Eno najbolj bistve
nih spoznanj je v tem, da je 
ob idejnih zamisli - izhajal iz 
spoštovanja do prastare tra
dicije, ki jo keramika v sebi 
nosi. Širše zgodovinsko gle
dano, še bolj zanimivo pa so
ciološko, nam keramika pu
šča mnoga pomembna spo
ročila. 2 e iz antike in še iz 
etruščanske zgodovine vidi
mo, da je imela keramika po
membno mesto. Tudi v zgo
dovini pisave je ne moremo 
prezreti. Ce danes gledamo 
nekaj tisoč let stare primer
ke, obl ikovno in barvno 
opremljene, v idimo, da ima
mo opraviti z visoko kulturo. 

T o je seveda le eden od šir
ših vidikov, ki jih je treba 
upoštevati. Kipar se je v svo
jem primeru osredotočil na 
nekaj več kot sto let staro 
izročilo libojske keramike. 
Ni enostavno mogel zavreči 
te tradicije, kajti material 
sam vodi ustvarjalca v neke 
zakonitosti, ki jih mora nuj
no spoštovati. Toda kipar 
mora zadovoljiti to, pa tudi 
na novo mora graditi. Sele tu 
se pojavi razlika med njim in 
tekočim trakom, ki mora za

dostiti potrebam neizprosne
ga trga, ki je muhast in vča
sih ne išče pota stoodstotne 
estetike in obl ikovne bre
zhibnosti. 

Potem pa je tu še en izre
dno pomemben vidik: obli
kovanje samo. Keramika je 
kiparju omogočila vpogled v 
strukturo samega materiala, 
pojavila se je neke vrste ki
rurgija objekta, ki ga je kipar 
razstavljal, seciral in sestav
ljal v novo formo. Pojavljalo 
se je vprašanje tistega večne
ga kiparskega odvzemanja 
mase na enem koncu in do
dajanja na drugem, torej - ko 
kipar odvzema, mora doda
jati, ko podira, gradi, ko 
ustvarja istočasno negira, da 
bi lahko na novo spet ustvar
jal. Zato se je Vasku tudi po
rodila ideja o vsebinski, še 
bolje - filozofski povezavi 
med keramiko in svobodo, 
saj je keramika lomljiva, 
krhka, lahko jo zdrobimo, 
z lomimo, zmeljemo v prah in 
uničimo, toda to je samo ena 
plat. Lahko pa je večna, če 
imamo do nje odnos, jo spo
štujemo, znamo ceniti in jo 
seveda temu primerno tudi 
varujemo in imamo na pri
mernem mestu. Je lahko to
rej večna in jo lahko tudi hi
tro zapravimo, izgubimo, kot 
svobodo, ki je pridobljena, 
kategorija in ne nekaj take
ga, kar se da kupiti in je za 
večne čase. 

Kiparja torej zanima tovar
na, njena drobovina. Njene 
žile v ljudeh, ki delajo in 
proizvajajo, duh tradicije in 
slave pa tudi delovnih stisk. 
Niso mu všeč kiparji, ki pri
dejo v tovarno zgolj po mate
rial in odidejo, ne da bi do
bro zvedeli , kaj se pod tovar
niško streho dogaja, kaj se 
dogaja, v pečeh, kaj se doga
ja pod prsti keramikov, kaj 
se dogaja v srcih teh ljudi. 

Sodobne oblike lahko kaj 
hitro zaidejo na stranpoti ko
ketiranja, keramika ima pol
no pasti te vrste. Toda kipar
jeva idejna zasnova je v bi
stvu bila le nadaljevanje 
vseh dosedanjih ciklusov, le 
da so materialno opredelje
ni. Keramika je s svojo sub-
tilnostjo odprla nove obli
kovne možnosti in Cetkovič 
je tu brez dvoma storil odloč
ne in dokaj drzne korake. 
Prva priložnost za razstavo 
bo to brez dvoma potrdila. 

K o v teh jesenskih hladnih 
jutrih sede kipar na Prekorju 
v svojo razmajano Diano in 
zahrumi kot traktor po cesti 
proti Libojam in čaka pogle
de dobrega jutra pri vratarju 
in delavcih, se zanj v bistvu 
ne dogaja nič novega. T o je 
počel že v Zrečah med kova
či in zdaj to počne v Libojah 
med keramiki. Zanj se nove 
stvari začnejo pri peči, kjer 
le z delom in nenehnim krei
ranjem pride sam tudi do 
številnih vprašanj, na katera 
ni možno odgovorit i prej, 
preden ne prideš do določe
nih spioznaj pri samem delu. 
Materijo je treba doživeti, 
idejno zamisel realizirati in 
jo podoživeti . Vsako ateljej-
sko teoretiziranje, čeprav 
opolnoči in pri sveči, nič ne 
pomaga. Umetnina kiparske 
narave je vizualna komuni
kacija. Namenjena življenju 
in mora iz njega izhajati, če
prav vedno korak pred tisti
mi, ki ga živijo, kajti v njeni 
vsebini je nekaj takega, kar 
razkriva že novo imanenco 
in seli sporočilo ene oblike v 
drugo in v nas same. Brez 
tega sistema sporočanja ne 
bi danes brez umetnosti (pi
sane besede, oblikovane po
dobe in, mnogih drugih 
oblik) ne vedeli za stare mi
tološke privlačnosti, ne za 
sodobne ali celo jutrišnje 
zmage in vel ike zadrege člo
veštva. 

D R A G O M E D V E D 

Kipar je opremil upravne prostore Keramične Liboje z 
dvajsetimi skulpturami 

Foto: D. Medved 

VSTAJA NA CELJSKEM 
OBMOČJU 1941 

NAPAD NA ŠOŠTANJ iN 
BORBA NA ČRETI 

Piše: 
JOŽE VURCER 

Septembra 1941 sta C K . 
K P S in Glavno poveljstvo 
slovenskih partizanskih čet 
sprejela sklep o prehodu par
tizanskih enot v ofenzivo. Da 
bi na Štajerskem večje akcije 
uspele, je bilo treba partizan
ske čete združiti v večjo udar
no moč partizanskega bata
ljona. V noči od 4. na 5. okto
ber 1941 so se štajerske parti
zanske čete združile na hribu 
Grmada blizu Šoštanja. Z 
Graške gore je prišla Pohor
ska četa, z Dobrovel j pa Sa
vinjska in Revirska. Na Gr
madi so se združile v Štajer
ski bataljon, ki je štel okoli 46 
borcev, razdeljenih v tri čete. 
Komandant bataljona je po
stal Franc Rozman-Stane 
Mlinar, politkomisar pa T o n e 
Znidarič-Martin Span, špan
ski borec, član P K K P S za 
Štajersko. 

Bataljon se je pripravljal za 
napad na Šoštanj. K e r ko
mandant Stane še ni prispel 
iz Ljubljane, je priprave za 
napad vodi l začasni štab, ki 
so ga sestavljali Mi loš Zidan-
šek-Vencelj , vodja Vojnega 
komiteja P K K P S za Štajer
sko, B o ž o Mravl jak-Bombi, 

domačin iz Šoštanja, španski 
borec, sekretar O K Saleško-
Mislinjska dolina, poli tkomi
sar bataljona T o n e Znidarič-
Martin ter komandirji čet Jo
že Letonja-Golob, (Savinjska 
četa), Miha Pintar-Toledo 
(Pohorska četa) in Rudi 
Knez-Silas (Revirska četa). 
Jože Letonja-Golob je tudi 
poveljeval v napadu. 

Napad na Šoštanj je bil 
skrbno pripravljena in uspeš
no izvedena akcija, ki je ime
la vel ik moralni in politični 
odmev. Akci ja se je pričela 
okoli 11 ure ponoči 7. oktobra 
1941. Bataljon je bil razdeljen 
v šest skupin. Tri so šle v za
sede, v Družmirje na cesto 
Soštanj-Velenje, od stano
vanjskega poslopja nemških 
uslužbencev tovarne usnja in 
na cesto Soštanj-Smartno ob 
Paki v Penku, pri cestnem 
mostu. Druge tri skupine so 
vdrle v mesto, pretrgale tele
fonske linije, obkol i le orožni-
ško postajo, zažgale žago in 
rekvirirale nemške trgovine, 
uničiti pa bi tudi morale naj
vidnejše sodelavce okupator
ja. Znak za pričetek napada 
je bila eksplozija miniranega 
mostu v Penku. Presenečeni 
Nemci se niso upirali. P o 
dveh urah, ko so bile naloge 
razen likvidacij izdajalcev 
iz\ 'edene, se je bataljon brez 
izgub umaknil. Na nemški 
strani je padel verman, ki je 
bil tisto noč dodeljen orožni-
ški postaji za pomoč v pa
truljni službi, trije pa so bili 
ranjeni. N e m c i tudi niso 
uspeli s hajko v naslednjih 
dnevih ugotovit i , kam se je 
bataljon umaknil. 

10. oktobra 1941 so N e m c i 
v Šoštanju ustrelili 10 talcev z 
utemeljitvijo: » D n e 7. 10. 
1941 je komunistična sodrga 
napadla mesto Schonstein in 
izvršila z ločine .« 

Z zbirališča v Goricah je 
bataljon odšel v Skorno, pre-
danil, se zvečer, 8. okt. ustavil 
pri Gol ičniku na Lep ih nji
vah, večerjal in odšel proti 
Dobrovl jam. 

Na Dobrovljah se je bata
ljon najprej utaboril v vrtači 
Musovki, nato v Zakrajško-
vih pečeh v bližini sv. Katari
ne na Creti, 24. okt. pa v sta
rem župnišču. Ko je bilo ta

borišče urejeno, je prispel ko
mandant Stane in prevzel po
veljstvo. Bataljon je zaživel 
vojaško življenje z vojaškimi 
vajami in polit ičnimi urami. 
Stel je 67 borcev. Bataljonske 
patrulje in skupine borcev 
izvajajo akcije na širokem ob
močju okrog Dobrovel j . 

17. oktobra je patrulja Šta
jerskega bataljona na zahtevo 
terenske organizacije O F iz 
Zabukovice s smrtjo kazno
vala upravnika in upravnico 
planinske koče na Smohorju. 

23. oktobra je skupina 15 
borcev, ki jo je vodi l terenec 
Rado Zakonjšek-Cankar, v 
Mozirju, v hiši izgnanega čev
ljarja Pavlina, zaplenila 111 
parov čevl jev in večjo količi
no usnja. 

25. oktobra zvečer je 40 
borcev pod vods tvom ko
mandanta, v dogovoru z or
ganizacijo O F v Gomi l skem 
izvedlo ekonomsko akcijo na 
graščino Strosnek pri Gomi l 
skem, ki je bila last kultur-
bundovca in zelo vnetega 
okupatorskega sodelavca 
Ivana Cmaka. Zaplenili so ži
vež, zažgali gospodarska po
slopja, žago, osebni av tomo
bil ter aretirali in odvedl i tri 
izdajalce. 

Pri povratku na Dobrovl je 
je skupino vodi l komandir 
Savinjske čete Jože Letonja-
Go lob , komandant Stane pa 
je ostal na terenu, da ob po
moči organizacije O F pripra
vi nove akcije. N e m c i so za 
bataljonom organizirali haj
ko in z močnimi silami obko
lili Dobrovl je ter zasledovali 
bataljon na Creto. 

Borbo na Creti opisuje Lu
dvik Zupanc-Ivo: » K m a l u po 
izdatnem kosilu je zaregljala 
strojnica. Takoj je bilo vse na 
nogah in že je bilo dano pove
lje: » N a položaje!« Položaj je 
bil odličen. Pred seboj smo 
imeli nekaj sto metrov čistine 
in Svabi so morali priti po 
bregu navzgor na samo čisti
no, če so nas hoteli napasti. 
Čakali smo dobrih 15 minut, 
ko so se prikazale črne posta
ve na robu gozda pod nami. 
Pove l je se je glasilo, da ne 
sme nihče streljati. P rv ič smo 
gledali Svabe tako blizu, naši 
prsti so počivali na petelinih 
pušk - samo stisniti je bilo 
treba. K o so se odmaknil i ka
kih 150 korakov od roba goz
da, smo culi povelje: .Ogenj!' 
Tri zbrojevke so zahrumele 
in njim so se pridružili še 
streli petdesetih pušk. N e m c i 
so začeli begati sem ter tja in 
padati v sneg. Tudi oni so 
streljali na nas, toda dosti ni
so opravili . Borba je trajala 4 
ure. N e m c i so pričeli metati 
rakete. Bili smo prepričani, 
da ne mislijo zapustiti Dobro
vel j , zato smo jih sklenili za
pustiti m i . « 

A vgust Lukaac-Brglez 
(1902-1941), rudar iz Zabu
kovice, od 1937 član KPS, 
borec Savinjske čete in Šta
jerskega bataljona, kurir ko
mandanta bataljona Franca 
Rozmana-Staneta. Zajet 26. 
oktobra 1941 na Creti, ko ga 
Je Stane poslal iz doline, da 
opozori bataljon. Strahotno 
mučen in ubit. 

SOZD MERX C E L J E 
DSSS 
D E L A V S K I S V E T D E L O V N E SKUPNOSTI SKUPNIH 
SLUŽB 

R A Z P I S U J E 
dela in naloge s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi: 

1. vodjo računovodstva DSSS 
Kandidati morajo poleg splošnih, z zakonom predpi
sanih pogojev, izpolnjevati še naslednje posebne po
goje: 

- da imajo višjo ali srednjo izobrazbo ekonomske ali 
finančne smeri; 
- da imajo 3 oziroma 5 let delovnih izkušenj; 
- da so družbenopolitično aktivni. 

Kandidati bodo izbrani za dobo 4 let 

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev za razpisa
na dela in naloge naj kandidati pošljejo v 15 dneh po 
objavi, priporočeno z oznako »razpis za vodjo raču
novodstva« na naslov: SOZD Merx Celje, DSSS, Ul. 
29 novembra 16, kadrovsko-socialna služba. 

Kandidati bodo o izidu obveščeni po opravljeni izbiri. 



LOKALNI VLAK V CELJU 

POČASNI UPRAVNI MLINI 
Vloga obtičala v občinskih predalih 

Celjski železničarji so že 
pred več kot le tom dni dali 
pobudo o lokalnem vlaku 
na savinjski progi v Celju. 
Pos tav i l i bi dve lokalni po
staji v bl ižini I p a v č e v e in 
Č o p o v e ulice in s tem ob ko
nicah - to je ob prihodu in 
odhodu iz službe - razbre
menil i Iz le tn ikov avtobusni 
lokalni promet . 

Ideja je naletela na pre
cejšnjo podporo, saj bi p<jleg 
udobnejšega lokalnega pro
meta prinesla tudi določen 
prihranek v energiji. 

Postavitev dveh lokalnih 
postaj bi zahtevala samo 
2.50.000 dinarjev, železničarji 
pa zatrjujejo, da je tudi sa
vinjska proga o b konicah še 

prosta, imajo pa tudi dovolj 
železniških kompozici j , da bi 
lahko na tem odseku uvedli 
tramvajski promet. Razmiš
ljali pa so tudi o ndvi lokalni 
postaji pri nakupovalnem 
centru v Levcu . 

Akcija je stekla in železni
čarji so se obrnili za odcjbri-
tev oziroma soglasja na celj
sko občino. Tu pa se je zata
knilo. Vloga so žo kakšno le
to valja po predalih občin
skih upravnih organov. Da 
bi zadeva hitreje stekla, so 
železničarji posredovali, 
vendar pa vso doslej .šo niso 
uspeli zvedeli , kdo vso bo 
moral - dati žegen- na njiho
vo v logo. 

Pred dnevi je celjski Izlet

nik kupil dva nt)va zglobna 
avtobusa za lokalni promet 
proti Žalcu in na tej progi 
tudi podvojil število avtobu
sov, da bi zmanjšal gnečo ob 
konicah. Za zglobna avtobu
sa jo Izletnik odštel ljubljan
ski Avtomontaži 4,8 milijo
nov dinarjev oziroma 19-krat 
več kot bi stala postavitev 
dveh lokalnih železniških 
postaj. 

Ker pa občinski upravni 
mlini še vodno moljejo (pro) 
počasi - tudi, ko gre za odlo
čitve, ki prinašajo prihranek 
- verjetno celjski vlaki še ne
kaj časa ne bodo razbreme
njevali Izletnikovega lokal
nega avtobusnega prometa. 

S. S.-

mKBATmmŽALSKEOBČlM 
TEDEN POŽARNE 
VARNOSTI 

Občinska gasilska zveza Žalec 
se že pripravlja na teden požarne 
varnosti od 19. do 25. oktobra. 
Pripravil i so program dela za ta 
čas, vsebuje pa razgovore v posa
meznih sredinah, ki naj bi pripo
mogl i k večji požarni varnosti. 
Ob tej priložnosti si bodo ogleda
li tudi film Človek, zakaj tako in 
o 100-letnici G D Žalec. Komisi ja 
pri O G Z bo obiskala posamezne 
de lovno organizacije in gasilske 
d o m o v e , ki jih bo tudi ocenila. 
T o ocenjevanje bodo upoštevali 
pri dvole tnem tekmovanju dru
štev. 

ZA VARNO V O Ž N J O 
Svet za prevent ivo in v z g o j o v 

cestnem prometu pri Skupščini 
občine Žalec je izvedel v drugi 

polovici septembra akcijo Brez
hibno vozi lo je varno vozi lo . V 
akciji so sodelovali A v t o šola 
Z S A M Žalec, prometna milica 
Žalec, P P M Celje, Hmezad D O 
Strojna Žalec, A v t o p r e v o z Šem
peter in Hmezad, T O Z D Tran
sport Vrbje. D v e ekipi sta pregle
dali 136 vozi l , od tega jih je bilo 
70 brezhibnih, ostalih 66 pa je 
imelo razne tehnične pomanjklji
vosti. Ob tej akciji sta Av topre 
voz Šempeter in Hmezad T O Z D 
Transport Vrbje opravila na svo
jih vozil ih interne tehnične pre
glede. G o t o v o so takšne akcije za 
varnost v prometu zelo drago
cene. 

DANES SEJA 
SKUPŠČINE 

v dvorani novega gasilskega 
doma na Vranskem imata danes 
zbor združenega dela in zbor kra

jevnih skupnosti občina Žalec 
23. sejo, na kateri obravnavata 
poroči lo o delu izvršnega sveta 
občine Žalec za obdobje od maja 
1980 do julija 1981, poroči lo o de
lu občinskih upravnih organov 
ter o ustavni preobrazbi uprav
nih organov. Analizirajo tudi sta
nje obrambnih priprav v občini 
Žalec ter akcije N N P 80/81. Na 
dnevnem redu je tudi problema
tika krajevnih skupnosti, prome
ta in zvez, telesnokulturne dejav
nosti, zagotavljanja pravne po
moči. 

POGOSTILI 
N A J S T A R E J Š E 

Ob krajevnem prazniku Vran
skega so letos povabil i tudi več 
kot 200 krajanov starih nad se
demdeset let in jih pogostil i . Pri
pravili so j im tudi krajši kulturni 
program. T . T A V Č A R 

ZIMSKA 
KMETIJSKA 
ŠOLA V 
ŠENTJURJU 

Kmetijska šola v Šent
jurju tudi lotos organizira 
zimsko šolo. Zimska šola 
je vključena v usmerjeno 
izobraževanje s progra
mom za usposabljanje, ki 
traja dve leti. Njena vse
bina je tako, kot je bila za 
šole za kmetovalce in 
kmetovalke gospodinje. 
Pouk poteka v zimskem 
času, ker jo namenjen ti
stim, ki živijo in delajo na 
svojih kmetijah in je torej 
čas, ko ni vel iko dela na 
polju, primeren za tovrst
no izobraževanje. 

Letos bo zimska šola v 
Šentjurju pričela s prvim 
novembrom, trajala pa bo 
do sredine marca. V pro
gram se lahko vključijo 
kmetovalci do 24 let sta
rosti s končano ali nedo
končano osnovno šolo. 
Tisti, ki se odločijo, da 
bodo pouk obiskovali v 
šentjurski šoli, imajo 
možnost, da v času šola
nja živijo v internatu, ki je 
v isti-stavbi kot kmetijska 
šola. Za skrajšani pro
gram je možno dobiti tudi 
štipendijo, za katero kan
didati lahko zaprosijo 
kombinat ali kmetijsko 
zadrugo. V V E 

OBISK IZ 
ŠVICE 

Prejšnji potok so celj
skim pionirjem prišli na 
enotedenski obisk otroci 
naših delavcev v Švici. 
Namen obiska je, da se ti 
otroci, ki v Švici obisku
jejo Jugoslovansko do
polnilno šolo spoznajo ta 
del domovine in navežejo 
stike s svojimi vrstniki 
ter se izpopolnijo v slo
venščini. Več o tem v pri
hodnji številki. 

USPEŠNO KONČANI PRAZNIČNI 
DNEVI V RADEČAH 

Radeški krajevni praznik, ki ga v tem kraju praznujejo 
zadnje dni septembra in prve dni oktobra, je bil spet bogg. 
po prireditvah in tudi brez dolovnih uspehov niso prazno 
vali. Posodobljeni cesti Radočo-Moči lno in V r h o v o - L o g stg 
brez dvoma velika pridobitev za radeško območje, Kot 
vsako leto so praznovali skupaj s pobrateno krajevno skup. 
nostjo Miklavž pri Mariboru, od koder jim jo igralska dru, 
žina v darilo zaigrala Levstik-Grunovo K A S T E L K O . 

Radeškemu prazniku so se letoS pridružili tudi upoko. 
jenci iz vse občino z zaključkom tretjega tedna upokojencev 
Le-ti so v minulem tednu imeli poleg predavanj o problemih 
starostnikov šo celo vrsto športnih tekmovanj, kot jo bilo 
kolesarjenje, peš hoja, strelsko tekmovanje, pomerili pa so 
se tudi v balinanju in kegljanju. V streljanju, balinanju 
kegljanju so se pomerile najboljše skupine iz vse občine, pri 
čemer so v vseh treh disciplinah zmagali Radečani. Prislu. 
žili so si prehodne pokalo, do prihodnjega športnega sreča
nja. Za upokojence jo bila prirojena tudi posebna kulturna 
prireditev. 

V okviru krajevnega praznika so svoj jubilej praznovali 
tudi pevci pevskega zbora radeško papirnice, ki so ob tej 
priložnosti priredili koncert, v gosteh pa imeli predstavnike 
vseh zborov iz občine, ki so jim k prazniku iskreno čestitali 

E C 

ZBOR ZDRA VILIŠČA V RAKOVICO 
Krajevna skupnost Rogaška Slatina že nekaj let tesno 

sodeluje s krajevno skupnostjo Miljakovački izvori iz občine 
Rakovica v Beogradu. Ti stiki so plodni predvsem na kultur
nem področju, vsako leto pa se srečujejo tudi učitelji in 
učenci šol iz pobratenih krajev. V tem mesecu pa bo v 
Rakovico odpotoval moški pevski zbor iz zdravilišča v Ro
gaški Slatini, kjer bo za tamkajšnje občane pripravil dva 
koncerta. T o bo zagotovo še korak dlje pri poglabljanju 
kulturnega sodelovanja dveh bratskih krajevnih skupnosti. 

D S 

KDO ONESNAŽUJE? 
Stošestinpetdeseta seja izvršnega sveta celjske občinske i 

skupščine. Beseda je tekla o ekonomski in ekološki sanaciji j 
Cinkarne. Kolekt iv je dobil priznanje za opravljeno delo. i 

Toda, bilo je tudi vprašanje - kaj se je dogajalo 18. septem-; 
bra. Celjski zrak je bil težak, onesnažen. Zakaj? j 

V akcijo so tedaj stopili vsi, ki delajo na tem področju, in 
ugotovili , da Cinkarna tisti dan ni bila prekomerni onesna-; 
ževalec zraka. K d o potem? \ 

Odgovora ni bilo. Nekdo je pol v šali pol zares pripomnil - i 
morda pa so bili to ljudje. 

Tudi ta primer je opozoril na resnico, da bi morali imeti pri; 
vseh onesnaževalcih zraka, ali vsaj največjih, merilce one- j 
snaženosti, ki bi tudi neprekinjeno delali. Po tem bi lahko ob -
vsakem času s prstom pokazali na krivca. Tako pa ga ni in ga j 
tudi ni mogoče ugotoviti. - i 

M. B 0 2 I Č ! 

V E L E N J E O D 1 0 . O K T O B R A 
1 9 8 1 D A L J E T I T O V O V E L E N J E 

DELOVNIM LJUDEM IN OBČANOM VELENJA, 
ŠALEŠKE DOLINE TER VSEM TISTIM, KI 
IZ SLOVENIJE IN JUGOSLAVIJE Z D R U Ž U J E J O 
DELO V VELENJU 
OB VELIKEM PRAZNIKU VELENJSKE OBČINE 
(7. na 8. oktober 1941) 
IN POIMENOVANJU VELENJA 
V TITOVO VELENJE 

ISKRENO ČESTITAMO! 

D R U Ž B E N O P O L I T I Č N E O R G A N I Z A C I J E 

I N S K U P Š Č I N A O B Č I N E V E L E N J E 

VELENJE OD 10. OnOBRA 1981 DALJE TITOVO VELENJE 



OKTOBER JE DOBER - VINOTOC NI PRAZNA BESEDA 

VČASIH ŠE NISMO 
VREDNI ŽLAHTNE 
KAPLJICE 

V zadnjem času se zlasti v Sloveni
ji nekako bolj pozorno obnašamo do 
vina in vinske trte. Ljubitelji vin za
radi boljše obveščenosti, proizvajal
ci pa zaradi nekoliko drugačnega ve
tra, ki vlada v kmetijstvu. Toda glo
balno gledano, še vedno nimamo 
pravega odnosa do vina in vinske 
trte. Se vse preveč velja med množi
co pravilo, da je vino pijača za žlam-
panje, da je sestavni del uničujočega 
pohoda alkoholizma na splošno in 
neredki so primeri, ko v id imo moža
karje v vijoličastimi nosovi v dvom
ljivih prodajalnah alkoholnih pijač, 
ki se nacejajo s cenenimi zvarki, ki z 
vinom nimajo nobene zveze. 

Odnos nekega naroda do vinske 
trte in do vina je odraz ravni splošne 
kulture naroda. T o ni nova ugotovi
tev, toda še dostikrat jo bomo morali 
ponoviti, da bo bolj prisotna v na
šem vsakdanjem ravnanju. Dovol j 
vzrokov je za to. 

T e dni sem obhodil prenekatero 
vinsko gorco in se srečeval z vino
gradniki. Ljubeče in s posebno 
skrbjo in pozornostjo so bili pri trga
tvi. In če velja tista ljudska, da je 
Bog vino dal, je pred leti dejal tudi 
vinogradnik Stadler iz Bistrice ob^ 
Sotli: "Bog že da, kaj ne bi, s amo j 

presneto dobro mu je pri tem treba 
pomagat i . . .•• Letos pravijo vinogra
dniki v Virštanju pa v Bučkih gori
cah na Konjiškem in tudi na Bizelj-
skem, da je grozdja manj kot lani, pa 
je zato boljše dozorelo in vino bo 
kakovostno. Grozdje je lepo sladko, 
saj so mu sončni žarki zadnjih dni 
dobro deli. N e smemo pa pri tem 
pozabiti, da so med letom bili vigra-
dniki kar naprej med trsi in so.orali, 
kopali, kosili, želi, vezali, obrezovali 
in zlasti v vročih poletnih dnevih 
tudi kar naprej škropili. Enkrat proti 
toči, oziroma njeni škodi, drugič 
spet proti nadležni peronospori. T o 
pa je delo, ki terja denar, da o preli
tem znoju ne govor imo. Letos jih je 
pestila še zimska in pomladanska 
pozeba, pa na gnoj ne smemo poza
biti. Oni dan sem videl v Božičniko-
vem vinogradu, na Bučah, ko so še 
brali, že tudi prve kupe gnoja, kar je 
potrdilo star pregovor, da se morata 
ob sami trgatvi v vinogradu srečati 
zadnja brenta grozdja in prvi koš 
gnoja. Danes sicer ne nosijo več gno
ja v koših, ampak v sodobno urejene 
vinograde lepo zapelje traktor. Zato 
večino del med letom vinogradniki 
opravijo kar sami, le trgatev zahteva 
več ljudi, pa tudi z družabnega vidi
ka je bolj zabavno, učinkovito in se

veda tudi prisrčno, ko se zbero sose
dje, prijatelji in znanci. Brente so 
hitro polne in treba je z njimi v mlin. 
Prv^e so še lahke, potem pa je vsaka 
naslednja težja. Včasih so zlasti v 
Halozah ob koncu trgatve izbrali 
najdebelejšo jagodo in jo nataknili 
na šparon najvišje ležečega trsa v 
vinogradu, da je dobil vigrad tudi 
svojo kapljico in da je vedel, kaj je s 
to letino dal. 

Na celjskem območju je v Viršta
nju in na Bučah, pa v Slovenskih 
Konjicah že prevladala plemenita 
trta. Modra frankinja, žametna črni
na, rizlingi več vrst, štajerska ple-
menka, kraljevina in druge vrste. 
Smarnica in druge sorte divjih trt so 
ostale le še na brajdah. K o so v groz
du, lepo dišijo, vino pa je škodljivo 
zaradi prevelikih količin metilnega 
alkohola. 

Vinogradniki na celjskem so v 
Virštanju in na Konjiškem prišli tu
di do svojega vinskega imena: Vir-
štanjčan, Konjičan. Steklenice s tem 
vinom imajo tudi zaščitno znamko 
slovenskih vin. V šmarski občini na
črtujejo gradnjo vinske kleti. Ni še 
sicer odločeno, kje bo stala, pa ven
dar si jo vinogradniki močno želijo, 
saj vidijo v njeni postavitvi del zbolj-
šanih odnosov, ki doslej niso ravno 
bleščeči. N e morejo pozabiti lanske
ga primera, ko je poln tovornjak 
grozdja peljal z Buč v Brežice, pa ni 
bila dogovorjena prodaja in se je 
vrnil poln nazaj. Pa še več podobnih 
cvetk bi lahko zapisali, pa tu ni pro
stora zanje. Ta prispevek ima samo 
namen opozoriti na dejstvo, da bi se | 
na celjskem lahko še tvorneje vklju- \ čili v večjo proizvodnjo vina. Se niso ] 
izkoriščene vse možnosti. Toda po-i 
glejmo; lani so dobili za liter vina 24 j 
dinarjev, v gostilni pa je po 801 Ne- j 
spodbudno! 

Spremeniti bi morali tudi odnos^ 
do vina na splošno. Resnično bi ga 
morali pojmovati kot plemenito 
kmetijsko kulturo, v kateri je žla
hten okus in za njim mnogo truda. 
Vse o uživanju vina in odnosu do 
njega si lahko preberete v knjigi 
Dionizija Amfore Vinski taberna-
kelj, ki je letos izšla pri Založbi Ob
zorja. N e bo vam žal. 

P o stari slovenski bajki je vinska 
trta Kurentov dar Slovencem. Men
da je pri samem vesoljnem potopu 
pomagala človeku, da se je po njej 
rešil vel ike vode. Ta zgodba je bila 
napisana 1875 leta. Mnogo let je mi
nilo od tedaj. Časi so se spremenili 
od zapisa te bajke. V tem času sa
mem pa je ostalo še marsikaj neiz
polnjenega in škoda bi bilo zamuditi 
vsako priložnost, da ne bi kaj spre
menili v našem odnosu do vina: bo
disi z vidika pitja kot tudi z vidika 
gospodarske kategorije. 

D R A G O M E D V E D ! 

Takole so obirali v Salobirjevem vinogradu. 

Obiralci v vinogradu Jakoba Božičnika na Bučah. 

Tudi v Bistrici ob Sotli so pohiteli s trgatvijo. Prizor je iz Kraljevega 
vinograda. 

Hugo Salobir ima vinograd v Vir
štanju. Ko smo ga obiskali je bil 
sredi skrbnih opravil med trga
tvijo. 

S V E T 

DOMA UČENCEV KARLA DESTOVNIKA 
- KAJUHA C E L J E 
objavlja 

prosta dela in naloge 

blagajnika - knjigovodje OD 
Od kandidatov pričakujemo srednjo izobrazbo 
ustrezne smeri, zaželjene so tudi delovne izkušnje na 
istih ali podobnih delih in nalogah. 

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandi
dati pošljejo v 15 dneh od dneva objave na naslov: 
Dom učencev Karla Destovnika-Kajuha Celje, Ljub
ljanska 21. 

Kandidati bodo o izbiri obveščeni v roku 15 dni od 
zaključka objave. 

Gozdno gospodarstvo Celje 
- delavski svet TOZD Gradnje in mehanizacija, 
objavlja 
prosta dela in naloge 

a) dva delavca za kvalificirana gradbena 
dela 

b) en delavec za priučena gradbena dela 
Delovno razmerje bo sklenjeno za nedoločen čas 
Pogoji za a): Poklicna šola, eno leto delovnih izkušenj 
Pogoji za b): Osemletka, šest mesecev delovnih izku
šenj 

Gozdno gospodarstvo Celje 
- delavski svet delovne skupnosti skupnih služb 
objavlja 
prosta dela in naloge za: 

a) strojno knjiženje v računovodskem 
sektorju 

b) administrativno-tehnična dela v sektorju 
za urejanje gozdov 
Pogoji: Ekonomska šola, eno leto delovnih izkušenj 

Kandidati naj pošljejo pismene prijave z dokazili o 
izpolnjevanju zahtevanih pogojev v roku 15 dni od 
objave na naslov: Gozdno gospodarstvo Celje, sploš
ni kadrovski sektor. Ljubljanska c. 13. 

Kandidate bomo obvestili o izbiri najkasneje 30 dni 
po objavi. 

Delavski svet 

» A U R E A « C E U E , 
kovinsko predelovalno podjetje, Celje, 
Kersnikova 17, 
razpisuje 
dela in naloge, za dobo štirih let za: 

1. INDUVLDUALNEGA POSLOVODNEGA 
ORGANA 
ter dela in naloge za delavce s posebnimi pooblastili 
in odgovornostmi: 

2. TEHNIČNEGA V O D J E 
3. V O D J E KOMERCIALE 
4 . RAČUNOVODJE. 

Kandidati, ki se bodo prijavili na razpis, morajo poleg 
splošnih z zakonom določenih pogojev in določil 
družbenega dogovora o temeljih kadrovske politike v 
celjski občini, izpolnjevati še naslednje posebne po
goje: 

pod tč. 1 
- da ima visokošolsko izobrazbo ekonomske, tehnič
ne ali organizacijske smeri z najmanj tremi leti ustrez
nih delovnih izkušenj ali 
- višješolsko izobrazbo enakih smeri, z najmanj pet 
let ustreznih delovnih izkušenj, 
- daje pozitivno deloval pri razvoju samoupravljanja, 
- da predloži načrt dela za uresničitev cilja razvoja 
DO postavljenega v srednjeročnem programu za ob
dobje, za katerega bo imenovan; 

pod tč. 2 
- imeti mora višješolsko izobrazbo tehniške ali orga
nizacijske smeri z najmanj tremi leti uspešnih delov
nih izkušenj; 

pod tč. 3 
- imeti mora najmanj višješolsko izobrazbo ekonom
ske, komercialne ali organizacijske smeri z najmanj 
tremi leti uspešnih delovnih izkušenj; 

pod tč. 4 
- imeti mora višješolsko izobrazbo ekonomske smeri 
z najmanj tremi leti pozitivnih delovnih izkušenj ali 
- srednješolsko izobrazbo enake smeri z najmanj 
petimi leti uspešnih delovnih izkušenj. 

Od kandidatov, ki se bodo prijavili za katerokoli razpi
sanih del in nalog, se zahteva: 
- sposobnost organizacije in vodenja dela v skupini, 
- pravilen odnos do soljudi 
- družbenopolitična aktivnost, 
- ter da ima pravilen odnos do samoupravljanja, dela 
in družbenih sredstev. 

Kandidati naj svoje vloge posredujejo na gornji na
slov v 15-ih dneh od objave razpisa; odgovore bodo 
prejeli v 30-ih dneh od zaključnega razpisa 



COMET 

Z NOVIMI 
PROIZVODI 
MANJŠI UVOZ 
Znanje in razisicovanja se bodo spet obrestovaia 

Vedno so v de lovni organiza
ciji C O M E T Zreče namenjali 
največjo v l o g o domačemu zna
nju. Na njem temelj i njihov ra
zvo j , z njim so ob l ikova l i svoje 
pro izvode , z njim rešujejo ne
katere težave pri preskrbi s su
rov inami in drugimi mater ial i , 
z njim so uporabil i nekdanje 
odpadke in z njim krepko 
zmanjšujejo uvoz, ki bi bil po
treben tako za nj ihovo proi
zvodnjo kot uvoz porabnikov 
nj ihovih izde lkov. Tudi v tem 
času je ž i v o znanstveno-razi-
skovalno delo, stekle so že ne
katere poizkusne proizvodnje , 
obetajo se novi izdelki . V vseh 
temeljnih organizacijah. V L o 
čah so v celot i nadomest i l i 
uvoženo stekleno tkanino, ki j o 
impregnira jo z domačo, ki pa 
jo bodo tudi sami pr ičel i tkati , 
pr ičel i so izdelovat i suho mal
to za notranje omete, v C O N E -
K U nameravajo nadomest i t i 
p lovec z domačo surovino, na
redit i ognjeodporne mase za 
indukt ivne peči in mikroabra-
z ive , v C O M A G U uvajajo dia
mantne bruse in diamantna 
orodja, v C O F L E X U pa težke 
bakel i tno vezane bruse. 

DOMAČA TKANINA 
NAMESTO U V O Ž E N E 

Temeljna organizacija Ope
karna L o č e bo letos prihranila 
za 7-10 milijonov deviznih di
narjev, ker ne uvažajo več tkani
ne iz steklenih vlaken, ki jo im
pregnirajo in iz nje izsekujejo 
steklene armature. Žal pa v Ju
goslaviji ni tkalnice za steklena 
vlakna, ki bi tkala dovolj in kva
litetno in je domača tkanina 
uporabna samo za manj zahtev
ne izdelke. Za najbolj zahtevne 

izdelke so armature uvažali iz 
Z R Nemčije od enega najboljših 
izdelovalcev. K o je firma zaradi 
kooperanta prenehala z delom, 
pa je opremo za tkalnico kupila 
Opekarna Loče . Z njo bodo na
domestili manjkajoče tkalske 
sposobnosti v Jugoslaviji, 
izboljšali kakovost tkanine in 
prešli na izdelavo zahtevnejših 
izdelkov za izvoz. Za tkanje bo
do lahko uporabljali domače 
niti. 

SUHA MALTA ZA 
NOTRANJE OMETE 

V Ločah že teče poizkusna 
proizvodnja suhe malte za no
tranje omete P E R M A L . Novos t 
je zaradi vsestranske uporabno
sti, predvsem pa zaradi znajdlji-
vosti Cometa, ki se je s pritegni
tvijo domačega zasebnika v ce
loti ognila uvozu, dvignila pre
cej prahu. Zanjo so se odločili 
zaradi izredne uporabnosti, pa 
tudi zato, ker imajo doma 
osnovno surovino - stranski 
produkt pri proizvodnji dolo-
mitne moke. Proizvodnja je si
cer še poskusna, saj je treba pre
magati številne težave in razre
šiti vprašanja, toda verjetno bo 
suho malto že prihodnje leto 
mogoče kupiti. 
Omet, ki je izredno uporaben za 
strojno nanašanje, je izredno 
pomemben tudi za vsakdanjo 
uporabo, saj je z njim mogoče 
brez težav popraviti manjše po
manjkljivosti. Vse, kar je po
trebno, je že sestavljeno v pra
vih razmerjih. Permal bo na raz
polago v tri, pet in petindvajset 
kilogramskih vrečah, za vsako
gar torej. L e kje bi lahko dobil 
nekaj dek cementa, pa malo pe
ska, pa še apno mogoče! Po leg 

domače uporabe je nova malta 
izredno pomembna za gradbe
ništvo, predvsem pri adaptaci
jah. Kar predstavljamo si, kaj 
vse je treba pripeljati pred stav
bo, ki jo žele obnoviti! Z novo 
malto marsikaj odpade. Zaradi 
lahke uporabe je potrebnih 
manj delavcev, zlasti pa odpa
dejo številni transportni proble
mi. Kol iko se zaradi vsega tega 
lahko poveča produktivnost, je 
kar težko sešteti. Pri vsem tem 
pa je končna cena kvadratnega 
metra ometa celo nekaj manjša 
od cene klasičnega ometa, kva
liteta pa gotovo boljša, saj so vse 
sestavine v njern natančno pre
računane in sestavljene v 
ustreznem sorazmerju. P r e d n o 
sti malte so tolikšne, da jih je 
vredno še enkrat ponoviti: na
naša se strojno, vse je že pri
pravljeno - tudi vodo dodaja 
stroj, hitrost nanašanja ometa je 
velika, čistoča v prostoru, kjer 
jo uporabljamo, je izredna, mo
žen je pnevmatski transport iz 
cisterne v prostor - zahteva le 
več kvalificiranosti. 

Suho malto bodo izdelovali v 
temeljni organizaciji C O N E K , 
ko bodo rešili težave pri njeni 
novi lokaciji. 

NOVO V CONEKU 
Poleg predelave surovin za 

lastne potrebe C O M E T O V I H te
meljnih organizacij, pridobiva
nja abrazivov in odpadnih bru
sov, predelave surovin za tržišče 
in proizvodnje ognjaodpornih 
mas v C O N E K U predvidevajo 
tudi nove proizvode. Malte za 
gradbeništvo smo že omenili . 
Poleg njih pripravljajo mikroni-
zacijo abrazivov, ki jih bodo^ 

uporabljali pri polirnih brusih, 
ki jih v Jugoslaviji sicer uvaža
mo, Comet pa jih je že osvojil. 

Ognjeodporne mase za induk
tivne peči v livarnah smo doslej 
uvažali iz Švedske, sedaj pa jih 
je osvojil Comet. Komercialno 
jih še niso zaščitili, ker so po
trošniki zadržani, kar pa je tudi 
razumljivo zaradi velikega rizi
ka, ki ga prevzemajo, če morda 
masaJe ne bi vzdržala. Surovine 
za ognjeodporne mase pa so do
mače. 

V Coneku so razvili tudi nado
mestek plovca, ki so ga doslej 
uvažali iz Italije. Uporabljajo ga 
v Coneku kot polnilo pri polir
nih brusih. K o so preizkušali 
domače surovine, so ugotovili , 
da bo ena izmed njih verjetno 
uspela in tudi kvalitetno v celoti-
nadomestila plovec. 

Pomembni so tudi razvojni 
programi pri keramično veza
nih brusih, pri katerih bodo zao
krožili proizvodni program in s 
tem delno zapolnili potrebe do
mačega trga, ki je bil doslej ve
zan na uvoz. Vel ik del proizvod
nje bo avtomatiziran - z lastnim 
razvojem. Oksidazna keramika 
na bazi A I O 3 oziroma rezane 
ploščice na njeni bazi razvijajo. 
Z dodatki in zahtevnimi tehno
loškimi postopki je mogoče do
seči izredne tehnološke lastno
sti. Tudi to je ena izmed zahtev
nih tehnoloških,nalog. 

DIAMANTNI BRUSI IN 
ORODJA 

V temeljni organizaciji CO-
M A G se kot nov proizvodni pro
gram v letu 1981 82 uvajajo dia
mantni brusi v umetno smol-
nem vezivu in enozrnati dia
mantni poravnjači. 

Proizvodnja diamantnih bru
sov v umetno smolnem vezivu 
se bo odvijala na osnovi tehno
logije, ki je rezultat večletnega 
lastnega razvojnega dela in last
nega znanja. Asortiman bo ob
segal v začetku predvsem tiste 
oblike diamantnih brusov, ki jih 
uporabljajo za ostrenje rezilnih 
orodij v lesni in kovinsko prede
lovalni industriji. Program eno-
zrnatih diamantnih poravnjačev 
pa je rezultat tehničnega sodelo
vanja s firmo W E I S S D I A 
M A N T . 

TUDI COFLEX 
V temeljni organizaciji CO-

F L E X uvajajo v proizvodnji ba
kelitno vezanih brusov proi
zvodnjo težkih bakelitno veza
nih brusov. Ti brusi se uporab
ljajo predvsem v železarnah in 
livarnah za čiščenje in brušenje 
večjih in težjih odlitkov. 

NOVA T E M E L J N A 
ORGANIZACIJA 

Prihodnje leto bo v C O M E T U 
zaživela nova temeljna organi
zacija. Delavci proizvodnje stro
jev iz T O Z D Conek in delavci 
mehanične delavnice iz delovne 
skupnosti skupnih služb s^ se 
na referendumu odločili o izlo
čitvi in organiziranju nove te
meljne organizacije. Glavna de
javnost nove T O Z D bo proi
zvodnja drugih strojev in na
prav, stranska dejavnost pa 
strojno in elektro vzdrževanje 
vseh objektov, orodij, strojnih 
delov in naprav za potrebe 
T O Z D . V njej bo združevalo de
lo približno 50 delavcev. 

Mesalnica za novi suhi omet Permal v Locah. Dela
vec Ernest Plesnih pravi, da je delo zanimivo in da bi 
bilo mogoče na dan zmešati za 4-5 ton ometa. 

Predelava kriolita v temeljni organizaciji CONEK. Staro opekarno v Ločah je že kar težko spoznati, še bolj pa njene proizvode. 



^^lOVENSKE KONJICE 

m P E U E TURISTIČNA POT? 
Qjjčinska turistična zveza spet pod okriljem celjske 

^ konjiški občini delujejo 
Hiri turistična društva, ki so 
L)vezana v občinski turistič-
^zvezi. Navzlic temu, da se 
j e l o m na sploh, so pa izje-

g, ne morejo kdo ve kaj 
phvaliti, so vendarle v veči-

"j primerov nosilci akcij za 
I j r e j e v a n j e krajev, za gojenje 
,̂ .gtic in podobno. Vrh tega 
pripravljajo na leto po nekaj 
p r e d a v a n j , tudi izletov. V de
dnih načrtih prenekaterih 
jruštev je tudi postavljanje 
Ijažipotov, urejevanje trim-
5)(ih stez, sodelovanje in or
ganizacija lastnih prireditev 
,n še kaj. 

fji naključje, če velja zre
ško društvo za najbolj delav
ko. Sodelovanje vseh krajev
nih činiteljev pri reševanju 
skupnih potreb je prišlo še 
posebej do veljave lani, ko so 
se Zreče povzpele v sam vrh 
najlepše urejenih slovenskih 
turističnih krajev. 

Vtem, ko društvu v Zrečah 
predseduje dipl. inž. Marjan 
Osole, je na čelu konjiškega 
Franc Jakob, vitanjskega 
Marjan Plankl in onega v L o 
čah Franc Pavšer. Občinsko 
turistično zvezo pa vodi dipl. 
inž. Branko Korber. 

Konjiška turistična zveza 
se je doslej, nekaj let nazaj, 
X)vezovala v mariborski tu-
istični zvezi, po nedavni od-
očitvi pa se je znova odločila 
za povezavo s Celjsko turi
stično zvezo. Ta korak je več 
kot logičen, saj je tudi južno 
Pohorje vendarle del širšega 
celjskega območja, kjer se 
prav zdaj bije bitka za uvelja-
ritev večje enotnosti, večje
ga sodelovanja in še kaj. Tu
rizem ne pozna meja in 
bržčas bomo kaj hitro ugoto
vili, da je tudi regijsko ob-
nočje premajhno, da bo tudi 

ta predel moral najti svoj 
ustrezen prostor v turistič
nem življenju severne Slove
nije in podobno. 

V delovnem načrtu občin
ske turistične zveze v Slo
venskih Konjicah do 1985. 
leta je na prvem mestu skrb 
za poenotenje turistične po
nudbe. Ta naloga je v bistvu 
več, kot se zdi. Opozarja na 
večje sodelovanje vseh de
javnikov, govori o močnejši 
in organizirani propagandi, 
informacijski službi, tudi us
klajenem razvoju itd. Kot 
posledica tega prizadevanja 
je namera o izdaji občinske
ga • turističnega prospekta. 
T o nalogo bodo skušali ure
sničiti že prihodnje leto. Po
membna je tudi odločitev o 
postavitvi dveh panojev v 
Tepanju, panojev z oznako 
najpomembnejših turistič
nih točk v občini, kulturnih 
in zgodovinskih spomeni
kov itd. 

V okvir aktivnejše propa
gande sodi tudi izdaja orien
tacijske karte občine, prav 
tako z oznakami vseh turi
stični krajev in drugih zna
čilnosti, ki zanimajo sleher
nega turista, izletnika, obi
skovalca teh krajev. 

Več kot doslej bi radi na
pravili, da bi zasebni odda-
jalci turističnih sob dobili 
ustrezna posojila za ureditev 
svojih zmogljivosti. T o pa ne 
velja samo zanje, marveč tu
di za turizem na kmetih. V 
občini se zavedajo, da center 
na Rogli ni vse, marveč da 
mora imeti zlasti to središče 
okoli sebe dobro urejene in 
razpredene kmetije, ki se uk
varjajo s turizmom, tudi več 
urejeih domačih gostišč in 
podobno. Seveda tudi druge 
objekte. 

V občini se zaenkrat le dve 
kmetiji ukvarjata s turi
zmom. T o sta Jožeta Kovšeta 
na Skomai-ju in Mile Lipuš 
na Planini. Toda, na tej poti 
je že šest novih. Morebiti bo
sta dve od teh urejeni pri
hodnje leto, ostale štiri neko
liko pozneje. Vse bi bilo prej, 
če bi gospodarji imeli več 
sredstev, tudi več posojil. Od 
teh šestih napovedanih sta 
dve v nižinskem predelu, v 
Stranicah, ostale štiri pa na 
Pohorju, na Skomarju in Re-
sniku. 

Temu zgledu bodo prav 
gotovo sledili še drugi. In bi. 

zelo hitro, če bi bila zlasti po
sojila ugodnejša. Tako pa se 
dela zaradi pomanjkanja 
sredstev vlečejo nekaj let. 

Delovni načrt konjiške tu
ristične zveze opozarja tudi 
na kmečka, vaška gostišča, 
ki jih ni mogoče primerjati 
in istovetiti z gostilnami v 
dolini. Zdaj imajo v občini 
tri takšne gostilne (Jožica 
Kušar na Hudinji, Ivan Pač-
nik na Resniku in gostišče 
Merčnik na Planini.). Pri 
vseh gre za to, da bi dobila 
boljše pogoje za delo tudi s 
pomočjo davčne politike. 
Turistični delavci predlaga
jo, da bi zanje uveljavili pav
šal, saj gre za gostišča, ki so v 
glavnem odprta le ob koncu 
tedna, oziroma, ki med te
dnom nimajo posebnega 
prometa. Omogočit i bi jim 
morali primeren položaj, tu
di razvoj, saj imajo tudi sobe 
za prenočevanje, in tudi si
cer vse pogoje, da z dobro 
postrežbo dopolnijo turistič
no ponudbo in prav tako pri
vabijo številne goste. 

Skratka, dovolj nalog ne 
samo za to srednjeročno ob
dobje, tudi za naslednji čas. 

M . B 0 2 I C 

Branko Korber, predsednik 
občinske turistične zveze 

TURISTIČNI DROBIŽ 
G O S T I N S K O - T U R I S T I C N I 

Z B O R S L O V E N I J E - Letos bo 
že 29. zbor gostinskih in turistič
nih delavcev Slovenije, tokrat od 
29. do vključno 30. oktobra na 
Bledu. Pr iprave na to srečanje so 
v polnem zamahu. Po l eg posve
tovanj, bodo tudi ta zbor sprem
ljala različna tekmovanja, razsta
v e in podobno. 

P E T N A J S T M I L I J O N O V LI 
T R O V M I N E R A L N E V O D E -

Kolek t iv temeljne organizacije 
Polnilnica v zdravilišču Rogaška 
Slatina je v p rvem polletju pov
sem izpolnil planska predvideva
nja. Tako je napolnil 15,267.546 
litrov mineralne vode (v stekleni
ce seveda), od tega Donata 
8,576.030 litrov. P o tej dejavnosti 
zavzema kolekt iv četrto mesto v 
naši državi, merjeno po količini 
mineralne vode , ki jo napolnijo v 
steklenice in seveda prodajo. 

POLZELA 

PLENUM ZVEZE 
Hortikulturnih organizacij Slovenije 

Na Polzeli je bil v petek 
plenum Zveze hortikultur
nih organizacij Slovenije, ki 
združujejo preko 30 društev 
iz vse Slovenije. Namen ple-
numa je bil, da H D Polzela in 
nekateri najbolj delovni čla
ni sprejmejo priznanja in di
plome ob 10-letnici uspešne
ga delovanja. V delovnem 
programu plenuma so bili 
predvsem aktualni problemi 
delovanje društev in zveze, 
njihovi programi, osrednja 
tema razgovorov pa je bila 
akcija 88 dreves za tovariša 
Tita. Za to akcijo so se vsa 
hortikulturna društva zelo 
resno zavzela, saj je že od 
vsega začetka jasno, da se je 
je treba lotiti zelo premišlje
no, če naj bi nasad dosegel 
svoj namen, to je postal traj
na vrednota kraja, društva in 
občanov. Ob tem nam je 
predsednica Zveze hortikul
turnih organizacij Slovenije 
Jelka Kraigher povedala: 
» T o akcijo sama hortikultur
na društva tudi ob največji 

pripravljenosti za prostovolj
no delo ne morejo sama izpe
ljati. Ne glede na prostovolj
no delo in dobro organizira
nost je to akcija, ki zahteva 
precejšnja sredstva. Večkrat 
pa ob tem nastopi še vpraša
nje lokacije, kot naprimer v 
Žalcu, kjer se je prav tu zata
knilo. Pohvaliti moram Ilir
sko Bistrico, kjer so v sode
lovanju z vojaki akcijo dobro 
izpeljali. Zasadili so Hrib 
Svobode, ki je bil doslej pov
sem gol in neobdelan." 

Diplome Zveze hortikul
turnih organizacij so za 
uspešno delo prejeli nasled
nji člani H D Polzela: Jože in 
Anica Ribič, Cveto Pavlin, 
Franc in Milica Dobrave, Da
rinka Verbnjak, Ivan Palir, 
Marija Vidmajer, Mimi Štur-
bej, Silva Pur in H D Polzela; 
priznanja pa: Zofka Dobnik, 
Ivan in Betka Pencel in Mar
jeta Glavnik. Na sliki: S ple
numa Z H O Slovenije. 

T O N E T A V Č A R 
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NOVA AGENCIJA ODPRTA 
Natanko pred enim tednom, prvega ok

tobra, je Konjice dobilo novo in prvo agen
cijo domače ekspoziture Ljubljanske ban
ke Splošne banke Celje. Svoj prostor ima v 
novem poslovno stanovanjskem bloku, v 
središču Slovenskih Konjic, tam, kjer je 
tudi sicer vsak dan največ ljudi. Tudi v tem 
prizadevanje banke, da svoje usluge čim 
bolj približa delovnim ljudem in občanom. 

V tej enoti dela Olga Ambrož, ki je prav ta 
dan slavila dve leti, odkar dela v konjiškem 
bančnem kolektivu. 

»Dobro se počutim in ni mi žal, da sem 
prišla v to sredino. Zaenkrat bom v agenciji 
delala sama. Čas bo pokazal, ali mi bo 
morala pomagati še katera ali bom zmogla 
sama. 

Vsak začetek je težak in prvi dan si ni

sem obetala kakšnega navala, čeprav so 
ljudje veliko spraševali in se zanimali, kdaj 
bomo pričeli delati v tem prostoru. Seveda 
pa je treba računati še na to, da je naša 
okolica še vedno gradbišče. Toda, ko bo 
vse to za nami, bo to eden najlepših prede
lov našega mesta,« je poudarila. 

Nova agencija konjiške ekspoziture 
Ljubljanske banke Splošne banke Celje je 
odprta tako, da jo lahko obiščejo tisti, ki 
imajo dopoldanski in popoldanski delovni 
čas v tovarnah ali drugje. Ob ponedeljkih, 
torkih, sredah in četrtkih je za stranke od
prta od 7. do 11.30 in od 13. do 14.30. 
Podaljšan delovni čas pa je ob petkih po
poldne. Tudi ta dan je dopoldne odprta od 
7.30 do 11.30 ure, zato pa popoldne od 13. 
do 16.30. ure. Ob sobotah je agencija za
prta. 

Z ZELENIM VLAKOM NA MODRO MORJE 

S m IN NT-RC JE NA MORJU TUDI JESEN LEPA 
G R E M O S K U P A J V R A B A C 

Potovanja na morje z zelenim vlakom, ki jih skupaj prirejata Turistična 
poslovalnica TTG in uredništvo Novega tednika in Radia Celje, so naletela na 
izredno ugoden odmev. Kako tudi ne, saj lahko za primerno ceno, v prijet
nem vzdušju in dobrem razpoloženju preživite konec tedna. 
Tokrat smo se odločili za Rabac prijetno turistično mesto na Jadranu, ki je 
posebno v zadnjih letih postalo priljubljeno letovišče tako domačih kot tujih 
turistov. Na pot bomo odšli v soboto, 24. oktobra ob 6,50 z zelenim vlakom iz 
Celja. V Pazinu si bomo ogledali stari del mesta s Kaštelom, ki je eden 
najbolj ohranjenih v Istri. Od tu pa se bomo z avtobusi odpeljali do hotela v 
Rabcu, kjer bo kosilo in nato še čas za sprehode ali kopanje v zimskem 
bazenu. Zvečer bo družabni večer na katerem bodo sodelovali tudi člani 
kulturno umetniškega društva Zarja iz Trnovelj. Naslednji dan si bodi udele
ženci izleta lahko ogledali Rabac, nato pa bomo odpotovali z avtobusi do 
Pazina, od tu pa z zelenim vlakom nazaj v Celje. 
Cena celotnega izleta je 1.150 din, tisti ki bodo priložili kupon iz Novega 
tednika pa plačajo 100 din manj. 
Torej ugodnost, ki je ne kaže zamuditi. 

P r i j a v e z a i z l e t s p r e j e m a T T G C e l j e , T i t o v t r g 1 , t e l . 2 3 - 4 4 8 
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PROMETNE 
NESREČE 

N E O S V E T L J E N A 
NAKLADALKA 

Na lokalni cesti v N o v e m Tepa-
nju je voznik traktorja /. nakla-
dalko za seno, M A R T I N P U Č 
N I K , 67, iz N . Tepanja ustavil na 
cestišču blizu svoje hiše in odšel 
d o m o v po kmečko orodje. Trak
tor je pustil v pogonu in je bil 
pravilno osvetljen, osvetljena pa 
ni bila nakladalka, zato jo je spre
gledal voznik kolesa na pomožni 
motor A N T O N S I T A R , 16. iz Po-
breža, ki se je zaletel vanjo in 
padel. Sitar se je tako težko po
škodoval , da je med p revozom v 
konjiški zdravstveni d o m umrl. 

VOZNIK KOMBIJA 
POBEGNIL 

Skozi Sodno vas sta hodila po 
levi strani cestišča F R A N C JE-
R A N K O , 79 in njegova žena. Na
sproti je po skrajni desni strani 
cestišča pripeljal kombi in zadel 
o b Jeranka ter ga zbil na banki-
no. M i m o je pripeljal z osebnim 
av tomobi lom E D I K O J T E R E R , 
ki je pešca odpeljal v šmarski 
zdravstveni dom, z vozn ikom 
kombija, ki je last "Doma" iz V e 
lenja, pa sta se dogovori la , da bo
sta vozila drug za drugim do 
Šmarja in nesrečo prijavila. Toda 
v Šmarju, na postaji milice, se 
voznik kombija ni ustavil, tem
več je odpeljal proti Celju. 

AVTOMOBIL V 
POTOKU 

Iz Ložn i ce proti Kamniku je 
vozila z osebnim av tomobi lom 
M A N J A L E S N I K , 32, iz Vrbja. V 
levem b lagem ovinku je zaradi 
prehitre vožnje zapeljala na ban-
kino, vozila po njej 49 m, nato pa 
je avtomobi l zdrsnil v potok Mot-

nišnico. Voznica Lešnikova in 
njen dveletni sin sta se težje po
škodovala, lažje pa sopotnica 
M A R I J A U P L A Z N I K . Vse tri so 
odpeljali v celjsko bolnišnico. 

ODPOVEDALE SO 
ZAVORE 

z neregistriranim traktorjem 
je vozil po nekategorizirani cesti 
iz L o k proti Miklavžu M A R T I N 
N E M E C , 2.5, iz Grajske vasi. K o 
je peljal po klancu navzdol, so 
odpovedale zavore in voznik ni 
uspel zvozit i desnega ovinka. 
Prevrnil se je na desni bok in 
tako dr.sel 20 m, nato pa obstal v 
grmovju, pri čemer se je N e m e c 
težje poškodoval . 

PREHITEVANJE » V 
Š K A R J E « 

Voznik osebnega avtomobila 
V A L T E R F R A N G E Z , 18, iz Stoj-
nega sela je v Tržišču prehiteval 
tovornjak in ko je bil že pri nje
govih sprednjih kolesih, je na
sproti pripeljal z o.sebnim avto
mobi lom A N T O N K O P I N S E K , 
31, iz Rogatca. Frangež, ki je ho
tel preprečiti trčenje, je zavil v 
desno in trčil v tovornjak, od tod 
pa ga je odbi lo v levo in je čelno 
trčil v K o p i n š k o v o vozi lo . Voz 
nik Kopinšek je težje poškodo
van, lažje pa sta ranjena dva nje
gova sopotnika. Na vozil ih je 
škode za 140.000 dinarjev, 

POBEGNIL S KRAJA 
NESREČE 

Iz Dobrne proti Višnji vasi je 
vozi l z osebnim av tomobi lom 
A N T O N V E N K O , 27, iz Dola pod 
Gojko . V bližini križišča s cesto 
proti Vitanju se je predrla guma 
in V e n k o je ustavil na skrajni de
sni strani cestišča ter postavil 
varnostni trikotnik. K e r je name
raval zamenjati gumo, se je od
pravil k sprednjemu levemu ko
lesu, takrat pa je za njim pripeljal 
osebni avtomobi l in voznik je 
Venka zbil po cestišču, pri čemer 
se je le-ta težje poškodoval . Voz 
nik osebnega avtomobila na kra
ju nesreče ni počakal. 

K R O N I K A 

V » G R U Š O V E L J S K I 
STRUGI« SO SPUSTILI 
VODO ZARADI 
ŠKARPE 

K o n c e m prejšnjega meseca so, 
takrat še neznanci, odpeli stran
ski jašek v goj i tvenem potoku 
•Grušoveljska struga-, tako da je 

iztekla vsa voda in da je bilo ško
de za 300.000 dinarjev, pri r ibjem 
zarodu. Delavci uprave za notra
nje zadeve so ugotovil i , da so za
prli g lavno zapornico in odprli 
stranski jašek trije občani D R A 
G O S K R U B A , 29, iz Mozirja, 
S T A N I S L A V S K R U B A , 22, iz 
Velenja in A N D R E J S K O R N -
S E K , 22. iz Mozirja, ki so želeli tu 
zgraditi škarpo. Proti njim je po
dana kazenska ovadba. Za 
300,000 dinarjev je oškodovana 
ribiška družina, katere last je bil 
ribji zarod v Grušoveljski strugi, 
vse ribe so namreč odplavale v 
Savinjo in tako bodo na svoj ra
čun prišli ribiči drugih ribiških 
območi j . 

N A K R A T K O 

STRMEC: 
ZEMLJIŠČA ZA 
KOMPLEKSNO 
IZGRADNJO 

Na zadnji seji izvršnega 
sveta celjske občinske skup
ščine so sprejeli predlog od
loka o določi tvi zemljišč, na
menjenih za stanovanjsko in 
drugačno kompleksno grad
njo v območju zazidalnega 
načrta Strmec pri Vojniku. 
Gre za območje , ki meri deset 
hektarov, sicer pa je razdelje
no na komplekse zagradn jo 
centra s t rgovino in kultur
nim domom, tudi s prostori 
za krajevno skupnost, druž
benopoli t ične organizacije in 
gasilski dom, zatem za vzgo j -
no-varstvene ustanove, tu je 
tudi kompleks za šolo in re
kreacijo, za stanovanjsko so
sesko v izgradnji ter za stano
vanjski soseski. 

M B 

DOBLATINA: 
DELOVNA AKCIJA 

Prejšnjo soboto se je dvaj
set krajanov Doblatine. vasi v 
lajki občini in štirje traktori
sti, lotilo pomembne de lovne 
akcije. Zbrali so se na cesti, 
ki pelje iz Laškega na Sveti
no, delali pa na odcepu Ri -

fengozd-Dobla t ina-Polžni -
ca. V tem. ko so traktoristi v o 
zili potreben material, so 
ostali zagrabili za lopate in 
drugo orodje ter urejevali 
skrajno slabo cestišče. 

Krajevna skupnost Laško 
je za ta dela namenila 20.000 
dinarjev, potrebovali pa bi 
seveda dosti več. In ne samo 
to - krajani tudi opozarjajo, 
da bi moral na tej cesti delati, 
stalni cestar, tako kotjgi.ne-

koč. T o je namreč cesta, ki je 
ne uporabljajo samo domači
ni, marveč tudi mnogi izletni
ki, turisti in drugi, ki obisku
jejo Celjsko kočo, Svet ino, 
Tovst i vrh in zatem krožno 
cesto do Stor. 

A A 

PRIDITE NA 
TRGATEV! 

•Jesen bogata zopet je pred 
vrtca vrata nasula nekaj nam 
dobrot!" S temile verzi nas 
vabijo malčki in cicibani iz 
vrtca vzgojno varstvenega za
voda A n i c e Cernejeve v Ce
lju, ko so letos ponovno pri
pravili prireditev od prihodu 
jeseni. 

Letos so otroci, skupaj s to-
varišicami, seveda, pripravili 
kar tri vesele popoldneve , ki 
jih že dolga leta imejujejo Tr
gatev. In zakaj bodo letos kar 
trije zabavni dnevi na čast 
botri Jeseni, ki je letos še po
sebno bahava s prepolnimi 
koši in košarami dobrot? V 
vrtcih so se namreč odločil i , 
da bodo to tradicionalno pri
reditev letos kar najbolj pri
bližali krajanom v krajevnih 
skupnostih, kjer so enote 
vzgojnovars tvene organizaci
je A n i c e Cernejeve: na Ljub
ljanski cesti 48, v Kajuhovi 
ulici 5 in v Čopovi ulici 21. 
Tako bodo od te prireditve 
imeli nekaj tudi tisti otroci, ki 
nimajo te sreče ali možnosti, 
da bi dopoldneve preživljali v 
vrtcu. 

Pravzaprav so se prireditve 
ob prihodu botre Jeseni že 
pričele. Prva je bila v torek v 
vrtcu ob Ljubljanski cesti, 
druga je na programu danes, 
v vrtu v Kajuhovi ulici, tretja 
pa bo v torek, 13. oktobra v 
vrtcu v Čopovi ulici. Vse ima

jo napovedan čas pnčetka o h 
14,30 uri. 

M A G R E ž 

POMOČ 
SLADKORNIM 
BOLNIKOM 

Sladkorna bolezen je vse 
večji problem ne le obolelega 
občana in njegove družine 
marveč , vse družbe, saj je 
obolelih vedno več. Številni 
med njimi pa se srečajo z 
motnjami in skalitvami vida 
kot posledico okvar ožilja 
očesne mrežnice. Marsikomu 
med njimi lahko vrne boljši 
v id zdravljenje z lasersko 
svetlobo. 

Skupina strokovnjakov na 
očesni kliniki v Ljubljani 
uspešno pomaga najtežje pri
zadetim, stalna kontrola teh 
bolnikov in preventiva pa je 
največji porok za preprečeva
nje slepote pri sladkornih 
bolnikih, ki jih je v Slovenij i 
že preko 35.000! 

Očesna klinika ne zmore 
več vsega potrebnega dela, 
zlasti še zato, ker je njihov 
laserski aparat iztrošen in 
preobremenjen. Bolniki mo
rajo tako v Zagreb in Beo
grad. Zveza društev diabeti
kov Slovenije se je dogovor i 
la s kliniko za endokrinologi-
jo in bolezni presnove ter z 
očesno kliniko, da bo sodelo
vala pri nabavi laserskega 
aparata za zdravljenje slad
kornih bolnikov. 

Prosim vse občane, da nam 
pri zbiranju sredstev poma
gajo saj b o m o s skupnimi 
močmi lahko pomagali šte
vi lnim bolnikom z očesno re-
tinopatijo in j im pomagali vr
niti izgubljeni v id . Sredstva 
nakažite na žiroračun števil
ka 50101-678-49451 za Z v e z o 
društev diabet ikov Slovenije, 

, Ljubljana, Zarnikova 3 in s 
pripisom: za nakup laserske
ga aparata. 

V I K T O R D O B R O T I Š E K 

BRALCEM DELA in 
NOVEGA TEDNIKA 
sporočamo, da lahko 
na 
oglasnem oddelku 
Novega tednika 
v Celju, na Trgu 
V. kongresa 3 a, 
naročijo: 

- mali oglas 
- osmrtnico 
- zahvalo 

tako za dnevnik Delo 
kot za Novi tedniki 

f i l t e r z a č i š č e n j e z r a k a 

u p o r a b l j a s e z a o d p r a š e v a n j e 
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SLOVENSKA POLITIČNA EMIGRACIJA 
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Poleg tega izdajajo še (šestkrat letno) revijo »Meddobje«, 
ki se s politiko, kot sem lahko ugotovil, peča nekaj manj, a 
se vendarle. 

Ni pa »Slovenska kulturna akcija« omejila svoje delova
nje samo na izdajanje različnih publikacij in knjig, marveč 
sega tudi daleč na druga področja. Prav v dneh, ko sem bil 
pri njih, je bila v njihovih prostorih likovna razstava, slišal 
pa sem, da prirejajo tudi glasbene večere. 

Nekaj podatkov o reviji »Meddobje« in »Glas slovenske 
kulturne akcije«, oboje povzeto po istem viru kot za že 
opisano »Svobodno Slovenijo« - po informaciji v reviji 
»Naša luč« iz Celovca, letnik 1978: 

»Glas slovenske kulturne akcije« zapisuje kroniko orga
nizacije, katere glasilo je, napoveduje in ocenjuje nove 
knjige te založbe in objavlja izpiske iz njih. Biti hoče predv
sem opazovalec in zapisovalec slovenskega življenja (v 
emigraciji predvsem, seveda - opomba avtorja), zlasti kul
turnega. Ne bi mu bilo v škodo, pravi »Naša luč«, več 
informacij iz kulturnega dogajanja doma, česar pa se go
tovo urednik sam najbolje zaveda. 

»Meddobje« izhaja že šestnajsto leto [namreč do leta 
1978, ko je bila ta informacija objavljena), kar je že samo 
zrelostno spričevalo slovenskih ideoloških izseljencev po 
zadnji vojni. (Cejeta izraz porojen v Celovcu pri družbi sv. 
Mohorja, si lahko nemara lastijo pravico do novega pojma, 
s katerim je, kot kaže, tudi mogoče nenavadno označevati 
politično emigracijo - opomba avtorja.) 

Notranja struktura revije: uvodnik, poezija, proza, raz
prave, kritike in presoje, prevodi, sporočila, srečanja, po
gledi, zapisi, kronika, umetniška priloga, toda v vsaki šte- -
vilki menda ni vseh naštetih rubrik. V petih številkah je 
sodelovalo dvaindvajset avtorjev, piše »Naša luč«, in to iz 
osmih držav - po eden iz Kanade, Japonske, Avstralije, 
Indije in Italija ter Argentine (9), Avstrije (3) in Združenih i 
držav A m e r i k e (5). j 

Skoda je, pravi informacija, da avtorjev ni več, in pripo-\ 
roča razširitev kroga sodelavcev. I 

Skoda pa je tudi, so zapisali, da se je zaradi notranjih 
sporov v »Slovenski kulturni akciji« umaknilo to in ono 
kvalitetno pero, kajti »ravno pri ustanovi s tako visokimi 
cilji, kot je .Slovenska kulturna akcija', bi morala biti sle
herna ozkost samo po sebi umevno premagljiva.« ^ 

VERJELI ALI NE 
s Tinetom Dobeljakom, iJicasednikom »Slovenske kul

turne akcije« in članom načelstva »Slovenske krščansko 
demokratske stranke« ter članom uredniškega odbora 

»Svobodne Slovenije«, sem govoril v majhni sobi v dru
gem nadstropju »Slovenske hiše« v ulici Ramon Falcon 
številka 4158 v Buenos Airesu. Tu je sedež »Slovenske 
kulturne akcije«. 

Tine Debeljak je bil nekoč urednik medvojnega »Doma 
in sveta« in je skupaj z odgovornim urednikom monsigno-
rom Alojzom Odarjem v svoji reviji tsdcole pozdravil sklep 
o priključitvi slovenskega ozemlja kraljevini Italiji: 

»S tem smo postali sestavni del velikega italijanskega 
imperija ter je tudi naše kulturno delovsmje dobilo nove 

okvire svojega življenja. Kot kulturna revija pozdravljamo 
to modro odločitev... zahvaljujemo se za uvidevnost in 
daljnovidnost voditeljem velike Italije.« (Objavljeno v re
viji »Dom in svet«, letnik 1941, številka 4 do 6, str. 169.) 

Se en podatek o Tinetu Debeljaku, ki je bil nekoč tudi 
kulturni urednik rubrike »Slovenca«. 

Proti koncu leta 1942 so v uredništvu nekaterih ljubljan
skih časnikov in revij (»Jutra«, »Slovenskega doma« in 
»Domoljuba« med drugim) ugotavljali, da bo treba zaradi 
svojega odkritega sodelovanja z okupatorjem počasi začeti 

skrbeti tudi za osebno varnost. Bali so se kazni. O tem priči 
tudi pismo, ki ga je ljubljanski kvestor Ravelli poslal po
veljstvu italijanskega XI. armadnega zbora: 

»Spodaj imenovani dr. Tine Debeljak, Ludvik Klakočer, 
Rudo Jurčec, Janko Hafner, Viktor Cenčič, Slavko Sko-
berne, Vinko Oblak, Rudolf Makovec, Franc Kremžai, 
Franc Zupan, Jožko Krošelj, Jožef Košiček, Jože Kesslei 
Mirko Javornik... vsi iz uredništev časopisov ,Slovenec\ 
.Slovenski dom' in ,Domoljub', dobrega moralnega in poli
tičnega vedenja, so predložili prošnjo za nošenje orožji 
zaradi osebne obrambe. 

Prosim, da o zadevi izrazite svoje mišljenje.« (Dokumeni 
kraljeve kvesture št. 20579 v Ljubljani, 29. oktobra 1942.) 

(Mimogrede rečeno so italijanske vojaške oblasti upošte
vale mnenje obveščevalnega častnika Tornarija in majorji 
Ettoreja, poveljnika 14. karabinjerskega bataljona... »obo
rožiti poklicne politikante bi bila zabloda in slabost...« i^-
prošnjo zavrnile!) 

Več kot trideset let kasneje je reporter ob srečanju s teit' 
še vedno razmeroma živahnim nekdanjim profesorjem sli-
vistike iz Škofje Loke prav pošteno povedal svoje ime it 
priimek, ni pa povedal, kaj je po poklicu, ker ga to ni nihč( 
vprašal. 

Pogovarjala sva se v eni izmed dveh sob »Slovenski 
kulturne akcije« (če ne štejem še dvoranice, ki je na koncU 
hodnika in kjer je bila v času mojega obiska slikarski 
razstava, sicer pa jo, kot so mi povedali, uporabljajo tudi 
različna predavanja in sestanke) v ulici Ramon F a J c o i 

4158. 
»Doslej smo izdah že 95 knjig,« mi je rekel, ne brd 

ponosa, na začetku najinega pogovora, medtem ko je ^ 
pomočjo svoje soproge (kot mi je dejal in ki je po njegovO^ 
besedah prišla v Argentino za njim) zavijal neke knjige 
rjav ovojni papir. 

»Zakaj pa tega ne počnete v Ljubljani?« sem vprašal 
se pri tem trudil, da ne bi mislil, ali to zveni naivno ali 
»Zakaj ne pridete v Ljubljano in tam izdajate knjige?« 

»Prvič nimam denarja za tako dolgo pot, drugič pa 
vrnitev preprečujejo politični razlogi.« 

»Kakšni?« 
»Pri vas ni svobode. Vrnili se bomo, ko bo.« 
Ni povedal, kakšne svobode ni in za koga je ni - in tuo' 

ne, kakšna bi morala biti in za koga. Ampak v to niset^ 
bezal. 

»Jugoslavija mora tudi javno povedati, da obžaluje svoj^ 
grehe in napake, ki jih je zagrešila. Sele ko se bodo oblaS^ 
tam javno pokesale, bomo začeh razmišljati o vrnitvi. P^^ 
pa ne.« 



¥ASA STRAN 

ODGOVOR NA 
VPRAŠANJE 
»CELJSKA 
TRŽNICA« 

v mesecu juliju je bilo v 
rubriki -vaša stran<. zaslediti 
vprašanje o celjski tržnici. 
Vprašanja so zelo konkretna 
in lahko jih je postavil le do
ber poznavalec tržnih ra
zmer, ki je seznanjen tudi z 
razmerami na drugih tržni
cah sirom po Jugoslaviji. 

Ugotovi l sem tudi, da je 
pravilno zastavljen tudi 
uredniški pripis, da je precej 
odprtih vprašanj, ki jih bo 
treba pojasniti ali rešiti. 

Dejstvo je, da mora biti 
sleherna tržnica resnično na
menjena najširšemu krogu 
potrošnikov, zato se moramo 
zavzemati, da bosta prodaja 
in nakup dobila pravilni 
obojestranski odmev, tudi 
zadovoljstvo. Upravljalci trž
nega prostora vabimo k so
delovanju vsakogar, ki želi 
prispevati k reševanju ra
zmer na tržnici. Prizadeva
nja v zadnjem času so 
usmerjena predvsem na ce
lotno organiziranost tržnih 
prostorov, oziroma evidenti
ranih prodajalcev. Morda tu
di iz tega izhajajo dileme, za
kaj tako. 

Celotni tržni prostor (stal
ni in začasni) je razdeljen na 
pet con. V prvi so stojnice od 
št. 1 do 40 in so pogodbeno 
rezervirane za obrtnike in 
prodajo izdelkov domače 
obrti. 

V drugi so stojnice za pro
dajo sadja in zelenjave. Gre 
za stojnice od št. 41 do 66. Od 
tega je 12 stojnic pogodbeno 
rezerviranih za nekatera po
djetja (P ik Borinci, Agro -
plod, Merx, Droga), nadalje 8 
stojnic za zasebne kmetoval
ce, ostalo pa je na razpolago 
prodajalcem, ki nimajo re
zervacije. 

V tretji coni so stojnice 
(nasproti tržnice) od št. 101 
do 115, kjer prodajajo sadje, 
od teh je 6 stojnic pogodbe-
norezerviranih, ostale pa so 
za zasebne kmete prodajalce 
paprike, lubenic in drugega. 
T o so predvsem prodajalci iz 
Srbije ter Bosne in Makedo
nije. 

V četrti coni so stojnice za 
cvetlice. T o so stojnice od št. 
67 do 73 in pogodbeno rezer
virane za Agrario Brežice, 
Jadro Split in Zadar. 

Dodatno v tej coni so še 
stojnice za prodajo živil, pi
ščancev in ostalo, ki še niso 
pogodbeno rezervirane. 

V peti coni, to je v notra
njem delu, pa so mize z ozna
kami prodajnih mest od 1 do 
108, ki so namenjene za pro
dajo sadja, zelenjave, skrat
ka za prehrambene artikle. 

V notranjosti tržnice pre
vladujejo kmetovalci in vr-
tičkarji iz celjske regije. Pro
dajna mesta so v 92% rezer
virana z mesečnimi rezerva
cijami. 

P o vsem tem je očitno, da 
je za prosto razporejanje na 
voljo le okoli 10 odstotkov 
prodajnih mest. Vsa ostala 
mesta so zasedena z letnimi 
ali mesečnimi pogodbami. S 
tem tudi zagotavljamo večjo 
stalno založenost trga. Mor
da je v tej odločitvi nekaj kri
vičnega do tistih prodajal
cev, ki se brez predhodnega 
dogovora javijo na tržnici in 
bi želeli prodajati svoje bla
go. Menim, da ima naša odlo
čitev o stalni zasedenosti 
prodajnih mest prednost 

pred tisto, kdor prej p r ide . . . 
Prodaja na tržnici je ureje

na v skladu z zakonom o bla
govnem prometu S R S iz leta 
1977 in s tržnim redom, ki ga 
je potrdila občinska skupšči
na v Celju. 

Delni problemi nastajajo 
zaradi tega, ker je zakon o 
blagovnem prometu vezan 
na posamezne republike, iz 
katerih so prodajalci ali or
ganizacije združenega dela, 
ki imajo pogodbe z uprav
ljalci tržnice. 

Menim, da moramo napi
sati nekaj pojasnil v zvezi z 
dovoljenji za prodajo: 

- zasebni prodajalci in 
kmetovalci morajo predloži
ti o lastni proizvodnji. T o po
trdilo morajo predložiti vsa
ko leto posebej. Izdaja ga 
pristojni organ občinske 
uprave; 

- obrtniki in izdelovalci 
izdelkov domače obrti so 
prav tako dolžni predložiti 
takšna potrdila; 

- vsi ostali prodajalci, ki 
želijo prodajati, se lahko 
vključijo z dogovorom, po
godbo, delovnim razmerjem 
itd. preko O Z D , ki imajo v 
svoji dejavnosti prodajo sa
dja, zelenjave in drugih arti
klov in so registrirane kot tr
govske organizacije združe
nega dela na drobno. Kakšni 
so ti odnosi med pogodbeni
mi prodajalci ali prodajalci z 
rednim delovnim razmer
jem, je vprašanje, ki pri nas 
ni enako rešeno. 

T e m dejstvom naj dodam, 
da ima tudi podpisani L R 
vse pogoje za prodajo, če za
dovolji osnovnim pogojem, 
torej, če ima za to eno od 
predpisanih dovoljenj. 

Inkaso pristojbin in dru
gih storitev se obračunava 
po starem tržnem redu in si
cer po 3% od vrednosti pri
nesenega blaga. V zadnjem 
času je nekaj tržnic, tudi 
ljubljanska, prešlo na obra
čunavanje po površini pro
dajnega mesta. Ta predlog 
smo posredovali pristojnim 
službam presojo. Prepričan 
sem, da bomo skupaj našli 
najboljšo rešitev. 

Ostalo je še vprašanje o di
slociranih tržnicah, oziroma 
stojnicah. Ko t upravljalci 
centralne tržnice smo v sred
njeročni program razvoja za
pisali in se opredelili za raz
širitev prodaje, predvsem sa
dja in zelenjave, na vseh 
frekventiranih mestih v sre
diščih krajevnih skupnosti. 
Zal pa sredstev za ureditev 
takšnih kioskov nimamo, za
to bi lahko zainteresirani 
prodajalci sami vložil i sred
stva za ureditev takšnih di
slociranih prodajnih mest. 
Nismo proti takšni razširitvi, 
vendar mora biti v skladu in 
urejeno preko Zavoda za pla
niranje in izgradnjo Celja, 
kajti ne more se ponoviti pri
mer iz spomladanskega ob
dobja, ko je P I K Borinci sa
movoljno postavil kiosk na 
prostoru pred kinom Metro
pol. 

Kot nam je znano, že teče
jo razgovori za ureditev in 
postavitev disclociranih kio
skov za prodajo sadja in zele
njave v nekaterih krajevnih 
skupnostih. 

Kot upravljalci tržnice v 
Celju ugotavljamo, da so le
tos precej slabši in včasih že 
skoraj neprimerni odnosi 
med prodajalci in kupci, da 
je količinska prodaja letos 
občutno manjša, žal, večkrat 
tudi slabša kakovost blaga, 
zlasti sadja. 

Naj zaključim, naša priza
devanja, da ostane celjska 
tržnica vzor urejenega pre
dela Celja, so velika in zme
raj aktualna. 

Direktor 
T O Z D J A V N E N A P R A V E 

F R A N C B E R V A R 

U R E D N I Š T V O : Hva la za 
odgovor in izčrpna pojasni
la. Škoda le, da smo moral i 
na ta pr ispevek čakati ne
kaj mesecev. Navz l i c temu, 
tudi zdaj je dobrodošel . 

ZAKAJ 
NETOČNO 
POROČANJE? 

Redno prebiram Novi Te
dnik in imam dobro mnenje 
o njem, vendar včasih zaide 
vanj tudi kakšen članek, ki 
pa ni popolnoma realno na
pisan. 

Tako nas je člane ansam
bla R O G A Š K I I N S T R U 
M E N T A L N I K V I N T E T . , iz 
Rogaške Slatine neprijetno 
presenetil članek v številki 
Novega Tednika z dne 10. 9. 
1981 št. 56 na 18 strani. Na- ' 
slov članka je » S A V I N J 
S K I H SEDEM., vžgal, to je v 
zvezi z letošnjim P T U J E M 
1981. 

Čudi me pisanje vašega 
novinarja J A N E Z A V E D E -
N I K A , kajti marsikaj v tem 
članku ne odgovarja resnici. 

Ko t prvo že v podnaslovu 
piše »Nastopil i le trije an
sambli iz celjskega območ
ja.., čeprav že v sredini zopet" 
piše »S celjskega območja so 
letos nastopili le štirje an
sambli,« kar tudi odgovarja 
resnici. Ko t drugo, število 
nastopajočih ansamblov 25 
kot piše v članku, ni točno, 
ampak jih je le 24. 

K o t tretje pa ne odgovarja 
resnici podatek, kateri se na
naša na naš ansambel in vsaj 
jaz sem tako ugotovil, da 
smo dobili bronasto odličje, 
čeprav smo dobili srebrno 
(lani bron). 

Glede kvalitete nastopajo
čih ne bi preveč razpravljal, 
čeprav se je tov. V E D E N I K 
za večino ansamblov izrazil 
zelo kritično v negativnem 
smislu, kajti mislim, da že 
sam nastop na Ptujskem fe
stivalu zahteva določeno 
kvaliteto, saj so predhodne 
avdicije. Vaš novinar piše tu
di precej navijaško do an
sambla » S A V I N J S K I H S E 
D E M « (verjetno je doma v 
bližini L ibo j ) . Nimam nič 
proti temu ansamblu, na
sprotno, zelo so me presene
tili in ne mislite, da sem tudi 
jaz med tistimi »nevošč l j iv -
e i « , ki jih omenja vaš novi
nar, mislim pa, da bi vsak 
ansambel, s katerim bi pre
peval F R A N C K O R E N , do
bil še večji aplavz in veljavo. 

Vel iko občanov prebira 
novi Tednik in bo morda res 
nasedlo temu članku, čeprav 
verjemite mi vseeno, ni bilo 
polovica ansamblov, ki ne 
sodijo v » P T U J « , kot je napi
sal tov. V E D E N I K . Mislim, 
da bo marsikdo prečital tudi 
članke urednika N Z G R T V 
Ljubljana tov. M A R J A N A 
S T A R E T A v S T O P U , ki se 
vsak teden pojavljajo v tem 
časopisu in bolj odgovarjajo 
resnici, saj jih je napisal stro
kovnjak za to vrsto glasbe. 
Tovariški pozdravi 

Vodja ansambla: 
F R A N C M I K S A 

Spoštovani vodja ansambla 
Rogaški instrumentalni 
kvintet! 

Vesel sem, da ste se oglasi
li na moj članek v zvezi s 
ptujskim festivalom. Nimam 
sedaj namena razpravljati, 
ali je na festivalu sodelovalo 
25 ali 24 ansamblov. Mislim 
celo, da bi bilo bolje, ko bi 
jih le deset, pa bi tistih deset, 
ki bi bili zares dobri, odte
htali večino tistih, ki jim 
kakšne posebne kakovosti 
ne gre pripisovati. Članek s 
ptujskega festivala sem še 
enkrat prebral in ugotovil, 
da sem lepo in po pravici za
pisal, da je bronastega Orfeja 
dobil le ansambel iz Radeč, 
ne pa tudi vaš iz Rogaške 
Slatine. Ce pa sem napisal, 
da bo treba še precej vaditi, 
pa tudi ne smete biti jezni. 
Navsezadnje bi se tega lahko 
zavedali tudi vi sami. Konec 
koncev osvojitev srebrnega 
Orfeja še zdaleč ne pomeni, 
da vaje niste potrebni. Pre
pričan sem, da tako kot jaz 
menita tudi tovariša Zupan 
in Tozon. da o Marjanu Sta-
retu niti ne govorim. Res se 
ne bom spuščal v delo stro

kovne žirije, osebno pa me
nim, da ob vseh tistih, ki so 
osvojili bronasto odličje. ni 
bilo potrebno kdo ve kaj po
sebnega za srebrnega Orfeja. 

Glede navijaških strasti do 
Savinjskih sedem tudi ne bi 
posebej razpravljala, saj ste 
bili v Ptuju in ste lahko vide
li, da nisem samo jaz navijal 
zanje (tudi za Muženičev an
sambel sem), ampak večina 
obiskovalcev. Ce pa že nami
gujete na to, da je bil aplavz 
predvsem zaradi vrlega 
Franca Korena, potem mi je 
žal. da niste slišali prepevati 
tudi Anke Hribovšek in igra
ti trobentarja ter druge člane 
ansambla. Franc Koren je že 
izkušen maček in dobro ve, 
pri kakšnem ansamblu lah
ko poje, pri kakšnem pa ne. 
Pri Savinjskih sedem že lah
ko. Morda bo kdaj zapel tudi 
pri kakšnem ansamblu, ki je 
letos osvojil srebrno odličje. 
Pred tem pa bodo fantje mo
rali, kar precej vaditi in se 
učiti. 

Rogaškemu instrumental
nemu kvintetu pa želim še 
obilo trdega dela. da bi vas 
potem kdaj lahko videli v 
kakšni .samostojni televizij
ski oddaji, poslušali na kase
tah, ploščah in v radiu. To pa 
je želja nas vseh, saj se stri
njate z mano? 

Lep pozdrav! 
JANEZ VEDENIK 

ZGODILO SE JE... 
Bilo je v agenciji Ljubljan

ske banke v Nov i vasi. V pe
tek, 18. septembra letos. 

Stali sm.o v vrsti pred edi
nim službujočim okencem. 
Ob 17.50 uri uslužbenka 
vstane, pogleda na uro in z 
besedami: »Jaz že ne bpm tu 
do desetih!«, zaklene vhodna 
(in izhodna) vrata. 

Pričelo se je »do lg ih« de
set minut. Stranke, ki so že
lele v banko, morda po svoj 
denar, so se nemočno zaleta
vale v steklena vhodna vrata 
kot večerne žuželke v raz
svetljeno okno. A lahko so 
samo občudovale nove bele 
prostore komaj zaživele 
agencije. Tisti pa, ki smo v 
banki že opravili, smo kot 
ujetniki, prav tako nemočno, 
opazovali občane, ki so hote
li v »svo jo« banko, a so lahko 
le začudeno gledali na uro in 
se kvečjemu razburjali: »Saj 
še ni šest, hudičal« 

A vendar neusmiljenki ni 
uspelo. Pojavil se je rešitelj: 
delavec Elektra, ki je nekaj 
popravljal. K o ga je » K i r k a « 
zagledala, je zasijala in takoj 
odprla vrata, njemu seveda. 
Mi ujetniki pa nismo bili ne
pripravljeni in smo priliko 
tudi izkoristili. Pred nosom 
smo ji ušli na cesto. 

Se enkrat smo se ozrli pro
ti banki in občutili, kaj po
meni svoboda. 

A B 

U R E D N I Š T V O : P ismo ni 
anonimno. T o je p rva ugo
tov i t ev , in druga, da so po
nekod očitno problemi z od
pi ra ln im in de lovn im ča
som, seveda tudi odnosom 
nekaterih de lavcev do dela, 
ljudi in podobno. 

PRIREDITVE' 
GALERIJA 
TURISTIČNEGA 
DRUŠTVA 

v Galeriji turističnega društva 
je od 6. oktobra dalje odprta raz
stava slikarskih del slikarja Jure
ta Sarlaha. 

RAZVOJNI CENTER 
v avli Razvojnega centra v Ce

lju bo od 10. do 19. oktobra odpr
ta razstava slikarskih del Ex 
T e m p o r e Dobrna 81. 

LIKOVNI SALON 
v L i k o v n e m salonu bo 14. ok

tobra ob 18. uri otvoritev razsta
v e slikarskih del Borisa Jesiha. 
Razstava bo odprta do 3. okto
bra. 

KINO VOJNIK 
v kinodvorani v Vojniku bodo 

predvajali v soboto, 10. oktobra 
ob 19.30 in v nedeljo, 11. oktobra 
ob 17. in 19.30 uri ameriški pusto
lovski film Leden i pekel. V nede
ljo, ob 10. uri pa bodo predvajali 
ameriške risanke - T o m in Jerry 
- dobra prijatelja. 

KUD ZARJA 
T R N O V L J E 

Kul tumoumetniško društvo 
Zarja iz Trnovel j bo v petek, 9. 
oktobra ob 19.30 uri uprizorilo 
komedi jo Daria Fo-a Sedma za
poved - kradi malo manj. Upri
zoritev bo na deskah Slovenske
ga ljudskega gledališča v Celju. 

KLUB KULTURNIH 
DELAVCEV IVAN 
CANKAR C E L J E 

Ob izidu knjige Lojzeta Bolte-
Rifnik pri Šentjurju prirejata 
K l u b kulturnih delavcev Ivan 
Cankar in Zgodov insko društvo 
Celje predavanje Poznoantična 
naselbina in grobišča na Rifniku. 
Predavanje bo danes, v četr+ek 
ob 18.30 uri v klubskih prostorih. 

Predavcil bo Lo jze Bolta, pre
davanje pa bo ilustrirano z barv
nimi diapozitivi . 

V soboto, 10. oktobra pa bo 
poldnevna ekskurzija na Rifnik. 
Zbor udeležencev bo na celjski 
železniški postaji ob 8. 10. Ek
skurzijo bo vodi l arheolog Lo jze 
Bolta. 

RAZSTAVNI SALON 
ROGAŠKA SLATINA 

v razstavnem salonu v Roga
ški Slatini je odprta razstava li
kovnih del Franca Klemna in Ra
ma Sel imoviča. Rzastava je odpr
ta vsak dan od 7. do 12. in od 15. 
do 18. ure do 23. oktobra. 

SALON MEBLO 
v teh dneh razstavlja v salonu 

Meblo v Celju priznani celjski fo
tograf Roman Fonda, ki je svoj 
fotografski opus namenil Titu. 

CENTER ZA KLUBSKO 
DEJAVNOST 

v prostorih centra za klubsko 
dejavnost v Cankarjevi ulici pri
reja v petek, 9. oktobra ob 19. uri 
večer akustične glasbe, na kate
rem se bo predstavila skupina 
Srp iz Ljubljane. 

KNJIŽNICA EDVARDA 
KARDELJA 

v prostorih knjižnice Edvarda 
Kardelja je od 14. septembra od
prta razstava Fran Levs t ik , v po
častitev 150-letnice pisateljevega 
rojstva. 

SLOVENSKO LJUDSKO 
GLEDALIŠČE 

Četrtek, 8. oktobra ob 11.: Mi 
lan Kleč : P O L K A . I V . mladinski 
abonma in izven. 

Petek, 9. oktobra ob 12.: Milan 
Kleč : P O L K A . A b o n m a Pedago
ški šolski center. 

Torek, 13. oktobra ob 15.30: Mi 
lan Kleč : P O L K A . I I . mladinski 
abonma in izven. 

Sreda, 14. oktobra ob 15.30: Mi
lan Kleč : I I I . mladinski abonma 
in izven. 

d e ž u r s t v a ; 

LEKARNE C E L J E 
D o sobote, 10, oktobra do 12. 

ure dežura N o v a lekarna na T o m 
šičevem trgu, nato prične z de
žurstvom lekarna Center v Sta-
netovi ulici. 

ZDRAVSTVENI DOM 
Dežurstvo med tednom: po

možni zdravnik od 14. do 20. ure, 
glavni zdravnik od 15. do 6. ure 
zjutraj naslednjega dne. Ob ne
deljah od 12. ure do naslednjega 
dne do 6. ure zjutraj, ob prtizni-
kih pa je dežurstvo od 7. do na
slednjega dne do 6. ure zjutraj. 

TRGOVINE 
v tednu do 3. do 10. oktobra je 

dežurna samopostrežba C E N 
T E R v Cankarjevi ulici vsak dan 
do 20. ure. V tednu od 12. do 17. 
oktobra pa dežura samopostrež
ba R I M S K I D V O R v Zidanškovi 
ulici. 

LEPOTE NARAVE 
Pod tem naslovom so ob krajevnem prazniku na Polzel i 

pripravili razstavo. Na njej sodelujejo Ribiči R D Šempe
ter, Gobarsko društvo Celje, sekcija Polzela, Lovska dru
žina Polezela, Čebelarska družina, gojitelji ptic, planinci 
in Hortikulturnq društvo Polzela. Otvoritve, ki je bila v 
petek se je udeležilo veliko krajanov, vsi pa dajejo organi
zatorjem priznanje, da je to ena najlepših in najbolje pri
pravljenih razstav doslej. Na sliki: Del razstave, kjer raz
stavljajo lovci. 

T. T A V Č A R 

Krajevna skupnost NOVA VAS 
Ulica bratov Vošnjakov 1 
63000 C E L J E 
Svet skupščine krajevne skupnosti NOVA VAS 
razpisuje 
prosto delovno mesto 

tajnika krajevne skupnosti 
za opravljanje del in nalog organov krajevne skupno
sti, 
POGOJI: 
1 višje ali srednješolska izobrazba politične, pravne 
ali ekonomske smeri z najmanj dveletno prakso 
opravljanja sličnih del in nalog; 
2. Družbenopolitična neoporečnost; 
3 Vsaj delno obvladanje strojepisja. 
Kandidati naj svoje vloge naslovijo v roku 15 dni od 
dneva objave razpisa na svet skupščine krajevne 
skupnosti. 
Delo je za nedoločen čas Osebni dohodek bo dolo
čen po sporazumu. Stanovanja ni. Kandidati bodo v 
roku 10 dni po poteku razpisa obveščeni o odločitvi 
sveta skupščine pismeno. 



OD 10. OKTOBRA 1981DAU 

v povojnem obdobju i 
preko milijon 300 tist 
doline^ Slovenije, vse 

NASTAJA V E L E N J E . . . 
Današnjo podobo je Vele

nje začelo dobivati šele leta 
1950, ko je takratni trg Vele
nje štel borih 1800 prebival
cev, center takratne Šaleške 
doline pa je bil Šoštanj. Vele
nje je bilo znano po rudniku, 
Šoštanj po tovarni usnja... 

Osnova za nastajanje da
našnje podobe Velenja izha
ja prav iz razvojnih nalog 
Rudnika lignita Velenje, v 
okviru prvega petletnega 
plana socialistične Jugosla
vije, izredne marljivosti in 
požrtvovalnosti rudarjev ter 
iz dokaj drznega načrta obli
kovanja novega mestnega 
središča. Zaradi potreb po 
energiji je prvi petletni plan 
zajemal predvsem načrtova
nje modernejšega rudnika z 
bodočimi termoelektrarna
mi, dajal pa je možnost, da se 
ob ustrezni podpori in razu
mevanju tam izpelje za ta
kratni čas izredno drzen in 
zahteven koncept Novega 
Velenjal 

Šaleška dolina je bila do 
tega obdobja močno zaostala 
in naseljena pretežno s 
kmečkim prebivalstvom 
(kar 84 odstotkov). Rudnik je 
sicer imel določeno število 
polproletarcev, v pretežni 
meri pa je bilo delavstvo ve
zano na šoštanjsko usnjarno. 
Zaradi zaostalosti - material
ne in tudi miselne - ter neza
poslenosti so ljudje v veliki 
meri odhajali v Amer iko , 
Nemči jo , Belgijo . . . 

PA SE J E Z A Č E L O . . . 
Revolucionarno vrenje za

radi neustreznih pogojev se 

je v Šaleški dolini prvič poja
vilo že leta 1848! 

Pravi razmah je bil dose
žen leta 1892, ko so rudarji 
prvič stavkali. Cez dve leti je 
bila druga stavka in v njej 
okoli 300 rudarjev. Tretja 
stavka je bila leta 1909, ko so 
velenjski rudarji že bili prvo 
delavstvo v Šaleški dolini in 
to organizirano v posebno 
sekcijo Jugoslovanske so
cialno demokratske stranke. 

Zaradi nadaljnjega izkori
ščanja delavstva, zlasti ru
darjev, so se štrajki ponavlja
li v letih 1918, 1920, 1923 in 
1935. 

Leta 1926 je bila pri Ple-
teršniku v Pesju že ustanov
ljena ilegalna partijska orga
nizacija, kar je bilo za sloven
ske razmere precej zgodaj! 
Njeni člani so bili predvsem 
velenjski rudarji, pri usta
navljanju pa je sodeloval tu
di Prežihov Voranc. 

P o razbitju te partijske or
ganizacije se je vrelišče revo
lucionarne dejavnosti v Šale
ški dolini -preselilo- v Šo
štanj, kjer je bil leta 1935 
ustanovljen mestni komite 
K P J . Ze v letu 1936 sta v Šo
štanju delovali dve partijski 
celici. 

Organizirali so praznova
nje 1. maja, zbirali podpise 
za Društvo prijateljev Sov
jetske zveze in bili organiza
torji štrajkov in drugih oblik 
proti izkoriščanju. 

Ob vdoru nacistične voj
ske v Šaleško dolino je nem
ška oblast takoj začela s pro
cesom ponemčevanja. Kma
lu je bilo izgnanih 253 prebi
valcev, kljub temu pa so ko
munisti pripravljali oboro

žen upor, zbirali orožje in 
razkrinkovali okupatorjeve 
namene. 7. julija 1941 so or
ganizirali in izvedli prvo na
pisno akcijo z borbenimi ge
sli in premazali večino nem
ških napisov ter nato odšli v 
ilegalo. Prav ti komunisti so 
skupaj z nekaterimi rodolju
bi predstavljali osnovo p rve 
partizanske skupine v Šale
ški dolini. V začetku oktobra 
1941 se je ta skupina združila 
s Pohorsko, Revirsko in Sa

vinjsko četo v I. Štajerski 
taljon, ki je v noči iz 7. n 
oktober 1941 izvedel na 
na tedanje dolinsko sred 
Šoštanj. T o je bil prvi pi 
zanski napad na kakšno 
vensko mesto sploh, zat 
močno odmeval po vsej I 
veniji in prodrl celo do 
nancev v Srbijo. V spoi 
na ta pomemben dogo 
praznuje občina Velenjt 
oktobra svoj občinski P 
nik! 

Irg Velenje pred vojno: Velenje je začelo svojo današnjo podobo oblikovati šele po letu 1950. Do takrat je bilo Velenje 
majhen trg s približno 1800 prebivalci in znano morda le po tem, da je bil tam majhen rudnik lignita, v bližnjem -
takratnem središču - Šoštanju pa tovarna usnja... 

Središče današnjega Velenja, ki se imenuje Titov trg. 
prostori rudnika, zadaj pa veliko šol in-blokov. Si 
skulptura Antuna Augustinčiča - Tito! 

Slovesna otvoritev središča današnjega Velenja je bila 20. septembra 1959! Prijetno 
dolžnost je opravil Franc Leskošek-Luka. Leto 1959 je bila ena izmed mnogih pomemb
nih prelomnic na poti Včlenja iz zaostalosti v nesluten napredek! 

V vseh povojnih letih so delovni ljudje in občani vložili v izgradnjo Velenja 
milijon 300 tisoč prostovoljnih udarniških ur! Na posnetku so člani prostovoljni 
lovne brigade pri regulaciji Pake skozi Velenje in sicer julija 1957. 

OBČINSKA PRIZNANJA 
V LETU 1981 

Z L A T I G R B O B Č I N E V E L E N J E (najvišje občinsko prizna
nje, samo za izjemne dosežke na kateremkoli področju): R U 
D N I K L I G N I T A B V E L E N J E ! 

S R E B R N I G R B O B C I N E V E L E N J E : Termoelektrarna So 
stanj (25-letnica), mesto Šoštanj (oz. vsem naprednim predvoj
nim, medvojn im in povojn im graditeljem Šoštanja, ob 40-
letnici napada na Šoštanj, v noči iz 7. na 8. oktober 1941) in I v o 
Jamnikar (za razvoj Rudarskega šolskega centra, bil je prvi 
vodja praktičnega pouka itd.)I 

8. O K T O B R S K E N A G R A D E : Ciril Pil ih, direktor L B , Te
meljna banka Velenje in Miha Krof i , direktor E R A Velenje! 

K A J U H O V E N A G R A D E : Šaleško folklorno društvo K O -
L E D A , Osnovna šola Miha Pintar T o l e d o (ob 25-letnici, je pa to 
prva osnovna šola v novem Velenju!) in Irena Foit (žena pokoj
nega Frančiška Foita za prispevek pri kreiranju postavitve in 
dodatnem zbiranju eksponatov afriške umetnosti, ki so raz
stavljeni že deset let v prostorih velenjskega gradu! Teh ekspo
natov je že preko tisoč, bo pa jih verjetno več kot 1200!)! 

P R I Z N A N J A O B C i N E V E L E N J E , ki jih podeljuje Izvršni 
svet na področju medobčinskega sodelovanja: V lado Crešnik, 
prof. Zoran Vudler , V i n k o Jagodic in Jože Deberšek. Prizna
nja bodo tudi prejeli: Dušan Vesel inovič iz pobratenega mesta] 
Split, S lavko Jankovič iz Vrnjačke Banje, Vi l j em V o l k iz j 
Splošne p lovbe Piran, Rudi Mešič st. iz K S Skorno-Florjan,j 
Ange la Vutkov ič iz K S Velenje Desni breg, Mitja L a p iz Vele-1 
nja. Rudi Mešič ml. za športne uspehe v r ibolovu. Stane M i - j 
klavžina za športne uspehe v atletiki, Mišo Skornšek, T i n e j 
Kumer , Nogometn i klub Šmartno ob Paki, A e r o klub Velen je , ] 
Planinsko društvo Velenje , Delovna organizacija Modni salon, '• 
Delovna organizacija Plastika pri R E K Velenje , Delovna orga
nizacija E F E pri R E K Velenje , delovna skupina pri T G O Gore
nje Velenje za kreiranje lastne tehnologije pri proizvodnji zmr-
zovalnikov, Strelska družina Mrož Velenje in Čebelarsko druš
tvo Mlinšek Velenje. V s e m naštetim bodo letošnja priznanja 
izročena z najboljšimi čestitkami v soboto, 10. oktobra ob 9. uri 
na svečani seji zborov Občinske skupščine v D o m u kulture v 
Velenju. 



0 VELENJE 

\f izgradnjo današnjega Velenja, Titovega Velenja, »vloženih« 
^ovoljnlh udarniških ur delovnih ljudi in občanov Šaleške 
0k in pokrajin! 

(ELI SO 
j)ARJI... 
^lenjski rudarji so svoj 

(petletni plan po končani 
i sprejeli že leta 1947! 

• 1948 so proglasili 167 
hiikov, med katerimi so 
[udi takšni, ki so že deve-
fostali udarniki! 
^lenjski rudarji so kljub 
™im težavam nakopali 
1945 182 tisoč ton pre-

la. leta 1950 pa že 477 ti

soč ton. Leta 1948 so zastavi
li lopate za izkop novega ja
ška v Prelogah z možno let
no- proizvodnjo milijon in 
pol ton premoga! Ob nede
ljah in po vsakdanjem delu v 
jami so se prebivalci Velenja 
zbirali na gradbiščih zadruž
nih domov, nove velike ki-
nodvorane pa na poljih ob 
času žetve in celo v kamno
lomih! 

Leta 1955 so velenjski ru
darji prvič v svoji zgodovini 
nakopali preko milijon ton 
premoga v enem letu! 

Koncem leta 1959 se je let
na proizvodnja izkopa pre
moga že približala dvema 
milijonoma ton premoga, 
kar je takrat predstavljalo 
okoli 40 odstotkov vsega iz
kopa premoga v Sloveniji! 

Glavno breme razvoja so 
še vedno nosili rudarji, ven
dar j im je uvajanje samou
pravljanja dalo novega pole
ta, saj so se jim ob nedeljah v 
jami pridružili še rudniški 
uslužbenci, ki kmalu za pra
vimi knapi niso prav nič zao
stajali. V času, ko je drugod 
po Sloveniji in Jugoslaviji 
večinoma udarniško delo že 
počasi pojenjavalo, se je v 
Velenju njegov pravi višek 
šele pripravljal. Geslo je bi
lo: rudarju je treba po napor
nem delu v jami nuditi svetla 
in udobna stanovanja, do ka
terih bi lahko prišli po asfal
tiranih cestah, nuditi jim je 
treba možnost kulturnega 
razvedrila in izobraževanja 
itd. Leta 1954 je Velenje do
bilo svoj prvi urbanistični 
plan! 

Leta 1956 so začeli graditi 
»sončni park< s kotalkali-

ščem in paviljonom za kul
turne poletne prireditve! 

Sledila je regulacija reke 
Pake skozi Velenje! 

Leta 1958 so bili ustvarjeni 
pogoji za gradnjo središča 
današnjega Velenja, ki je 
kmalu postal vzor urbani
stično pretehtane gradnje in 
je vzbudil pozornost ne sa
mo v Jugoslaviji, ampak tudi 
izven nje! 

Leta 1953 je nastalo kovin
sko in industrijsko eksploa-
tacijsko podjetje Gorenje, ki 
je izdelovalo mlatilnice in 
drugo kmetijsko orodje, leta 
1958 pa so v tem podjetju že 
začeli izdelovati štedilnike 
na trda goriva. Pot je šla na
prej . . . 

Leta 1952 so položili temelj 
novi moderni osnovni šoli, 
leta 1958 so ustanovili indu
strijsko rudarsko šolo! 

Ob 40-letnici K P J je 20. 
septembra 1959 Velenje po
stalo mesto! 

PODATKI, KI 
PRESENEČAJO 

Leta 1953 je bilo v Velenju 
zaposlenih 3892 delavcev, la
ni pa že 23763! 

Število prebivalcev v Vele
nju je poraslo na 24 tisoč! 

Leta 1964 je bilo v Velenju 
samo še 15 odstotkov »pra
v i h « Velenjčanov, vse ostalo 
so bili »priseljenci«, ki so se 
začeli vživljati in se tudi vži
veli v novo okolje. Velenje je 
danes upravičeno Jugoslavi
ja v malem! 

Prostovoljno delo je še ve
dno prisotno, saj so samo la
ni v 17 krajevnih skupnostih 
delovni ljudje in občani pri 

napeljavi telefonov opravili 
kar 37 tisoč prostovoljnih 
udarniških ur! 

Imajo šest osnovnih šol 
(dve s celodnevnim šola
njem), šest poklicnih, pet 
srednjih in dve visoki šoli. 
Zgrajenih je bilo devet otro
ških vrtcev, kjer je zajetih 38 
odstotkov vseh predšolskih 
otrok. Aktivna je delavska 
univerza. 

V Velenju je 12 pevskih 
zborov (od tega šest otro
ških), amatersko in lutkovno 
gledališče, skupina za izrazni 
ples, tri folklorne skupine, 
dva tamburaška zbora in Ru
darska godba. 

V okviru kulturnega cen
tra Ivan Napotnik deluje 
muzej slovenskih premogov
nikov, stalna razstava afriške 
umetnosti, stalna likovna 
razstava od impresionizma 
pa do danes, likovna galerija, 
muzej N O V in dve knjižnici. 

MOČNEJŠE DELOVNE 
ORGANIZACIJE 

so S O Z D R E K Velenje, 
S O Z D Gorenje, D O Vegrad 
in R S C Velenje ter manjše, 
vendar prav tako pomemb
ne, kot so E R A Velenje, V e -
plas. Modni salon, KOC, T O 
P L O V O D , D O M , Zavod za 
urbanizem in projektivni bi
ro itd. 

Velenjsko gospodarstvo se 
vključuje tudi v slovenski, 
jugoslovanski in svetovni 
prostor. Gorenje ima delov
ne organizacije v Ptuju, Na-
zarju, Rogatcu, Črnomlju, v 
Bihaču, Vranju in drugje. 
Vegrad ima svoje v Beogra
du, Ljubljani in na Ljubnem 
ter gradbišča v N D R , Z R N in 
Libiji . Skupaj z RŠC tozd In
ženiring je Vegrad angažiran 
tudi v Beogradu in na Koso
vu. Modni salon ima obrat v 
Ragoševcih pri Murski So
boti, pripravlja pa ga še v Vr-
njački banji. T o pa seveda še 
zdaleč ni vse! 

Velenje je pobrateno s šti
rimi mesti - Pucarevo, Split, 
Vrnjačka banja in Subotica! 
Prav tako je pomembno so
delovanje na gospodarskem 
področju s tistimi občinami, 
iz katerih se dnevno vozi na 
delo v Velenje več kot 6000 
delavcev! 

T o je skromna predstavi
tev Velenja, ki bo po zaslugi 
delovnih ljudi in občanov 
Šaleške doline, Slovenije in 
tudi Jugoslavije, od sobote 
dalje s ponosom in obvezo 
hkrati nosilo čudovito ime -
Ti tovo Velenje! 

\lom, knjižnica, upravni 
fga trga stoji mogočna. 

^ j ^ i i d a r j e v ne bi bilo Velenjal Leta 1945 so nakopali v težkih pogojih 182.540 ton 
^ ^ o v I j ' ^ ' * * * p a bodo 4 milijone 836 tisoč ton! Že leta 1950 so velenjski rudarji 

'li svoj prvi delavski svet, ki je 17. septembra prevzel podjetje v svoje roke. 

Ob letošnjem občinskem prazniku (iz 7. na 8. oktober) in 
poimenovanju Velenja v Titovo Velenje so bolj kot kdaj-
koli prej poskrbeli tudi za zunanji izgled mesta in zasel
kov. Tako bodo kar na devetih mestih posadili po 88 
dreves v spomin na tovariša Tita, urejujejo pa tudi zele
nice, balkonsko cvetje, skratka vse, kar sodi k lepšemu 
videzu kraja. 

V Velenju imajo zelo lepo urejen športni park s številnimi 
objekti, ki so namenjeni od najmlajših do najstarejših. To 
je športni park, kjer se lahko rekreira cela družina, kajti 
vsak bo našel svoj prostor. Med novostmi v tem športnem 
parku je tudi balinišče, ki so ga odprli v tednu praznovanj. 
Na posnetku vidimo fante pri igranju namiznega tenisa 

Tekst: T O N E V R A B L i 
Foto: M I L A N B O Z l C j 

T O N E T A V Č A R i 

PRIREDITVE OB PRAZNIKU 

Č E T R T E K , 8. oktobra 1981: ob 12. uri otvoritev 
celodnevne osnovne šole Bratov Mravljak- na Gorici 
\' Velenju, 

ob 15.45 žalna komemoracija pri grobu talcev v Šo
štanju in ob 16.15 odkritje doprsnega kipa Jožetu Lam-
pretu, borcu štirinajste, in spominske plošče na nje
govi rojstni hiši v Šoštanju. 

P E T E K , 9. oktobra 1981: ob 10. uri svečano.st ob 25-
letnici deloNanja Termoelektrarne Šoštanj v prostorih 
T E S Šoštanj, 

Ob 17. uri v Domu kulture \' Velenju svečana seja 
častnega odbora za poimenovanje Velenja združena s 
slavnostno sejo zborov občinske skupščine in spreje
mom sklepa o proglasitvi Ti tovega Velenja ter podeli
tev letošnjih občinskih priznanj in nagrad. Slavnostni 
govornik bo sekretar Občinske konference Z K S Vele
nje Janez Miklavčič. Po slavnostni seji bodo položili 
cvetje pred spomenik tovariša Tita v središču Velenja. 

Ob 19. uri otvoritev razstave fotografij T I T O I N R A 
Z V O J V E L E N J A v knjižnici Velenje. 

N E D E L J A , 11. oktobra 1981: ob 8. uri avto rally 
spominov na N O V s startom na parkirišču pri upravi 
R E K Velenje, 

ob 8.30 otvoritveni balinarski turnir na balinišču v 
Športnem parku ob Šaleški cesti v Velenju, 

ob 9. uri trim kolesarjenje s startom na parkirišču pri 
T G O Gorenje v Velenju, 

ob 9. uri občinsko lovsko tekmovanje v streljanju na 
glinaste golobe, 

ob 16. uri otvoritev Doma družbenopolitičnih orga
nizacij K o n o v o s svečanostjo ob izgradnji telefonskega 
omrežja in ob 

22. uri odhod Vlaka Bratstva in enotnosti ob 40-
letnici prvega transporta slovenskih izgnancev v Sr
bijo in 20-letnici prvega vlaka BIE v svobodi! 

S R E D A , 14. oktobra 1981: začetek štiridnevnega ša
hovskega turnirja Bratstva in enotnosti reprezentanc 
socialističnih republik in pokrajin v Velenju! 

P E T E K , 16. oktobra 1981: ob 16.45 rokometni turnir 
- "četveroboj narodov« Danska, CSSR, Z R N in SFRJ 
(tekme bodo v Rdeči dvorani)! 

N E D E L J A , 18. oktobra 1981: ob 8. uri avto rally 
invalidov občine Velenje s startom pred Rdečo dvo
rano! 



KMETIJSKA POLITIKA V PRAKSI 

POHORSKA MLEČNA PROGA 
Več pšenice v zemlji 

Zadnja leta se veliko govo
ri o kmetijstvu in kmetijski 
politiki na vseh ravneh in 
kmetijstvo naj bi bilo delež
no vseh prednosti. Dejansko 
je naš kmetijski vsakdan še 
vedno daleč od rentabilne 
tržne proizvodnje in še ve
dno "caplja« za kmetijstvom 
v razvitih državah. V kmetij
stvu se še vedno srečujemo z 
nizko akumulativnostjo, 
proizvodno razdrobljenost
jo, izgubami, nerentabilnost-
jo, drago proizvodnjo. Rezul
tat vsega tega je bolj ali manj 
poznan z občasnimi pomanj
kanji tega ali onega proizvo
da, visokimi cenami in maj
hnimi tržnimi viški proi
zvodnje. Kako pa se praktič
no odražajo vsi ti ambicioz
no zastavljeni in sprejeti pla
ni na najrazličnejših ravneh, 
nam zgovorno kažejo proble
mi Kmeti jske zadruge Slo
venske Konjice. 

V konjiški občini si priza
devajo, da bi č imveč kmetij 
usmerili v tržno proizvodnjo. 
V zadnjih desetih letih so do
segli viden napredek v preu
smerjanju kmetij. Podatki 
zadnjih let kažejo, da so 
preusmerili 340 kmetij v živi
norejsko in vinogradniško 
proizvodnjo. Letni program 
preusmeritev predvideva na 
celotnem področju 40 kme
tij. V desetih letih se je proi
zvodnja mesa dvignila na 
1.200 ton. T o so vsekakor le
pi uspehi. 

Zal pa so letošnji rezultati 
v razkoraku s široko zastav
ljeno družbeno akcijo za 
č imveč pridelane hrane. Po 
datki o proizvodnji mesa in 
mleka v občini namreč kaže
jo, da je proizvodnja v pri
merjavi z letnim planom pri 
mesu za 12% manjša in pri 
proizvodnji mleka za celih 
20%. 

Postavlja se vprašanje, kje 
so vzroki za te slabe rezulta
te? Na zadrugi v Slovenskih 
Konjicah ocenjujejo, da je 
eden od razlogov v ve l ikem 
povpraševanju po mesu v le
tu 1980. Kratka lanska jesen 
in neugodne vremenske ra
zmere pa so tudi povzročile, 
da so kmetje pitance oddaja
li prej. Vel iko bolj zaskrblju
joča pa je prodaja pitancev 
čez »mejo«' republike. Črna 
prodaja je posledica boljših 
odkupnih cen na Hrvaškem. 

Dodatni vzrok upadanja 
proizvodnje pa je verjetno 
rezultat podražitev in nere
dne oskrbe z močnimi krmili 
in visokih cen koruze. Ne
realno visoka cena koruze je 
še zmanjšala razmerje med 
ceno mesa in mleka v pri
merjavi s ceno krmil. 

»POHORSKA PROGA« 
DELUJE 

Plan razvoja kmetijstva v 
razdobju 1981-1985 predvi
deva zajetje v proizvodnjo 
mleka 51% krav. Podatki o 
proizvodnji mleka v letoš
njem letu pa kažejo, da je 
proizvodnja mleka manjša 
za 20"'!i, delno je kriva za to 
nizka povprečna molznost 
krav, delno pa tudi pisan pa-
semski sestav črede. Sele 
zadnjih pet let so začeli uva
jati pasemsko čisto čredo. 
Pri proizvodnji mleka imajo 
v občini še vel ike rezerve, 
vendar pa bo potrebno mate
rialno spodbujati proizvajal
ca. Letošnji manjši odkup 
delno rešuje »pohorska 
mlečna proga« , ki pa obratu
je samo v letnih mesecih. 
Proga poteka tam, kjer naj bi 
v naslednjih letih razvijali 
kmečki turizem. Količina 
mleka, zbrana na tej progi, je 
majhna, okrog 400 litrov 
dnevno in je že na meji ren
tabilnosti. 

Proizvodnja na višinskih, 
kmetijah je za 30% dražja, 
cena na trgu pa je za enak 
proizvod enaka. Naloga po
speševalne službe naj bi v 
bodoče bila tudi v organiza
ciji rentabilne proizvodnje 
na teh višinskih kmetijah, ki 
jih je na področju Kmetijske 
zadruge Slovenske Konjice 
dobra tretjina. Seveda se po
stavlja vprašanje, če je regre
siranje umetnih gnojil, po
gonskega goriva in plačilo 
zbiranja mleka že vse? Veči
na višinskih kmetij krije viš
je stroške kmetijske proi
zvodnje z gozdarsko proi
zvodnjo. Vseh višjih stro
škov pridelovanja mesa in 
mleka pa krriet ne more po
kriti s prodajo lesa. N e sme
mo se sprijazniti s tem, da 
sedanja cena lesa v primerja
vi s ceno pitanca in mleka, 
kmeta ne spodbuja za bistve
no večjo proizvodnjo mesa 

in mleka v hribovitih prede
lih. 

MELIORACIJE 
ZEMLJIŠČ 

Z hitro urbanizacijo je 
kmetijstvo izgubilo in še iz
gublja velike površine naj
boljše zemlje za kmetijsko 
proizvodnjo. Za povečano 
proizvodnjo pa so potrebne 
nove površine, ki jih je po
trebno predhodno meliorira-
ti. Razvojni program predvi
deva melioracije na površini 
800 ha do leta 1985, medtem 
ko je letošnji plan 340 ha. 
Istočasno z melioracijami 
naj bi bile izvedene tudi ko
masacije zemljišč. V okviru 

ambicioznega setvenega pla
na bi bilo idealno, da bi bila 
ta polja že letos posejana. 
Vendar do lanskega leta ni 
bilo sredstev za izsušitev teh 
površin. Tudi finančna situa
cija v letošnjem letu ni bila 
bistveno boljša tako da tudi 
za letošnji melioracijski pro
gram niso v celoti zagotovili 
sredstev. 

AKCIJA ZA KRUH 
Setvenega plana so se v za

drugi resno lotili. Sklenili 
bodo setvenih pogodb s koo
peranti za 120 hektarjev in 
načrtujejo, da bodo v nasled
njem letu pridelali približno 
300 ton pšenice. Ob fiejstvu, 
da je pospeševalna služba 
vsa leta usmerjala kmete v 
proizvodnjo mesa in mleka, 
predstavlja-letošnja akcija za 
pospeševalce in proizvajalce 

precejšen zalogaj. Več kot 
deset let je bilo potrebnih, da 
so v živinorejsko proizvod
njo usmerili polovico kmetij, 
medtem ko je odločitev o se
tvi pšenice omejena samo še 
na mesec oktober. Zadruga 
ima sklenjenih za setev pše
nice več kot 200 pogodb. 
Kmetom bodo zagotovili 
gnojila, seme, in odkup. 

Ce bodo na zadrugi uspeli 
pravočasno priskrbeti meha
nizacijo ni bojazni za uspeh 
letošnje setve in žetve v letu 
1982. V planih obstojijo sa
mo suhoparne številke o 
hektarjih in tonah dragocene 
pšenice, govor imo samo o 
povečanju proizvodnje. Pri 
vseh kampanjskih in ho-ruk 

akcijah pa ne smemo pozabi
ti, da se kmetijska politika 
ne dela za eno sezono, in da 
ne bo že drag kruh postal še 
dražji. 

K je so vzroki , da se je 
proizvodnja mleka in mesa 
v občini Slovenske Konj i ce 
zmanjšala? Delni odgovor 
smo dobi l i pri kmetih, ki so 
poveda l i : 

I V A N Š O L A R , Tepanje: 
Kmeti jstvo še vedno caplja 
za ostalimi panogami. Seve
da so mi na konjiški zadrugi 
omogočil i , da sem zgradil 
hlev, silose, da smo nakupili 
kmetijsko mehanizacijo. 
Lansko leto sem oddal še 
22.000 litrov mleka, letos pa 
smo ga oddali eno četrtino 
manj, zato, ker so se krmila 
toliko podražila, da se mi 
prodaja mleka ne splača. Tu
di pri živinoreji zadeva ni nič 
boljša, lansko leto smo imeli 

60 glav živine, letos pa smo 
čredo zmanjšali in še razmiš
ljamo o zmanjšanju. Dokler 
ne bo usklajenih cen, bo eko
nomična le ekstenzivna reja 
živine. Tudi mi se bomo 
priključili akciji za setev pše
nice, posejali bomo približno 
70 arov pšenice. Zavedam se, 
kako zelo pomembna je bit
ka za doma pridelano nrano, 
vendar pri vsem tem le ni 
prave logike, najprej smo se 
usmerjali v živinorejo, sedaj 
bomo pa polja zasejali. Vpra
šanje je, kako bo na poljih, 
kjer je bila prej koruza, uspe
vala pšenica. Koruzo smo 
škropili proti plevelu. Bolje 
je, da to prepustimo času! 

S T A N K O L E V A R T , Slo
venske Konj ice : tudi jaz sem 
oddajal mleko kmetijski za
drugi, dokler je bilo s tolščo 
vse v redu. Pri analizi mleka 
so naredili napako, zato je 
imelo naše mleko izredno 
slabo tolščo. Sdaj vsako ju
tro razvozim do 100 litrov 
mleka strankam v SI. Konji
cah. Stranke mi plačajo mle

ko po 11,50 dinarjev, tako, da 
smo vsi zadovoljni. Tudi na 
drugih področjih ni vel iko 
bolje, gojili smo tudi hmelj, 
potem pa smo dobili račun 
daljši od hmelja. S takšnim 
delom ni mogoče kriti niti 
materialnih stroškov, kaj še
le da bi bilo plačano kmeto
v o . delo. P o g o d b o za setev 
pšenice smo že sklenili, 
pravzaprav smo jo morali, 
ker imamo v zakupu zemljo 
od kmetijske zadruge. 

JURIJ L A U B I Č ; Na Bre
gu, Loče : Pred leti sem bil v 
kooperantskem odnosu s ko
njiško zadrugo, gojil sem 
hmelj, črni ribez, pšenico, 
pravega dohodka pa nikoli 
ni bilo. Vedno sem si priza
deval za napredek v kmetij
stvu, to je v takšnem kmetij
stvu, v katerem se posluje po 
zakonih ekonomike. Pri nas 
so kmetije na meji rentabil

nosti, kmetovo delo je skor^ 
zastoj. Nerealne cene koru ,̂̂  
in neusklajene cene med re. 
publikami so povzročile, (j^ 
kmetje raje prodajajo tja 
kjer je večji dohodek. To se! 
veda ni ugodno za družbo 
kmet pa si s tem krije stro! 
ške proizvodnje. Tudi jg^ 
prodajam goveje pitance v 
sosednjo republiko, kjer so 
cene tudi do 20 din višj^ 
Letno prodam 10 pitancev 
plačajo nam po živi teži m ne 
po odstotku klavnosti. Ku. 
pec pride v hlev, dogovori, 
mo se o ceni, stehtamo in 
nihče se pri tem ne čuti ogo. 
ljufan. Kmetijski zadrugi pj 
prodam samo 40 litrov 
mleka. 

JOŽE P E T E L I N E K , Ga-
brovl je : Lahko rečem, da 
smo pri zadrugi vedno našli 
razumevanje za naše potre-
be, to lahko zatrdim, ker sem 
kooperant že od začetka uva
janja kooperantskih odno
sov. Vedno smo dobili kredi
te, tudi za gradnjo hiše, ko je 
bil takšen kredit še »smrtni 

greh« . Letošnje leto je neko
liko težje, ker pač povsod 
primanjkuje denarja. Vsako 
leto oddam 6 glav živine in 
približno 60 litrov mleka na 
dan. Razmišljam, da bi proi
zvodnjo ob ugodnejših eko
nomskih pogojih še povečal. 
V setveni plan se vključuje
mo bolj iz solidarnosti, ker 
na našem terenu pogoji za 
setev pšenice niso najbolj 
ugodni. Zaradi hribovitega 
terena ne bomo mogli upo
rabljati kombajna. Treba bi 
bilo najti nek realen kriterij, 
pšenico bi morali sejati tam, 
kjer so za to najbolj ugodni 
pogoji in bi lahko pričakova
li optimalen hektarski do
nos. V e m , da je pospeševal
cem hudo nekoga prepriče
vati za proizvodnjo, ki nima 
že vnaprej zagotovljene ren
tabilnosti. 

M A R J A N A M A T I J E C 
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Nedelja je pripravila vsakemu presenečenje, mogoče še 
mnogo večjega, kot bi se verjelo. Zato so imeli v ponede
ljek obiralci kaj povedati. Vsi so bili dobre volje, le Francka 
je molčala, Janez pa je mrkega obraza dvigoval štange in po 
končanem delu šel na sosednjo njivo, kot da mu ni več mar 
domačih obiralcev. 

Popoldne se je na njihov v kolesom pripeljal Miha in 
pomagal Katici nabirati hmelj. Prihajal je vsako popoldne, 
dokler ni bil ves obran. Tudi Jurček ni pozabil brhke 
Polone. Večkrat je prišel ob večerih k Liparjevim in jim s 
harmoniko delal družbo, da se je še Neži lepo zdelo. Govo
rila je Poloni: »Jurček bo dober mož. Kar pametna bodi in 
imej ga rada.« 

Pepca se odslej ni več družila s svojo skupino, ampak je 
ob večerih odhajala neznano kam. 

Zjutraj je obiralce prebudil dež, ki je škrbotal po strehi. 
»Ali bomo danes tudi obirali?« je bil radoveden Jožek, ki 

ga je še pod odejo mrazilo. 
»Seveda!« mu je odgovorila Kristina, ki ne bi rada zamu

dila nobene pesti hmelja. 
Nič prijetno ni bilo obirati v dežju. Vreče, ki so si jih 

obesiU na glavo, so bile kmalu premočene in so dežne 
kapljice pronicale za vrat in po hrbtu navzdol. Obirali so do 
prvega merjenja, ko jim je gospodar rekel, naj gredo raje 
domov, ker se tako moker hmelj predolgo suši. Doraa seje 
za ženske našlo delo, ene so krpale perilo, drug0fBo po
spravljale po hiši. Kristina in Jožek sta se spravila k čebuli, 
jo očistila in spletla v kite. 

Dež je pripomogel, da je v naslednjih dneh začel rjaveti 
hmelj tudi na Liparjevi njivi. Rjave kobule so morali obi
rati ločeno, kar pa je bilo zelo zamudno. Čas je preganjal in 
gospodar je moral najeti še več obiralcev in sicer tiste, ki so 
pri sosedovih že končali delo. 

Večeri so postajali vse hladnejši in že je bilo čutiti zgod
njo jesen. V m r a k u niso več posedali pod lipo, raje so 
posedli v verandi in čakali večerje. Debelušna gospodinja 
je tisti večer postavila na m i z o skledo močnika, ki so se ga 
vsi razveselili, saj so bili zelja in starega krompirja že vsi 
naveličani. V verandi se ni culo drugega kot škrbotanje žlic 
ob lončeno skledo. Ko je bilo močnika že malo pod robom, 
je zagledala Polona v močniku nekaj temnega. Ne, ocvirk 
ni, si je mislila, mlečni močnik se ne beli z mastjo. Posu
mila je, da mora biti kaj drugega. Z žlico je pomaknila to 

temno reč naprej po skledi in že je pristalo v Nežini žlici. 
Ker je verando razsvetljevala samo ena slaba žarnica, se ni 
dobr C videlo. Pa vseeno je Neža opazila, da ima nekaj v 
žlici. Jožka je vprašala, kaj je. 

»Teta, ščurek je!« se je zadri poba in brž vrgel žlico po 
mizi. Vse so naredile po Jožkovem zgledu, v skledi pa je 
ostalo še veliko dobrega močnika. Gospodar, ki je tisti hip 
vstopil na verando, je dovolj slišal in je vedel, da bodo babe 
otresale jezike in bodo kmalu vsi v vasi vedeli za neljubi 
dogodek. Vedel je, kaj mu je storiti. V kašči je narezal suhe 
slanine in jo s celim hlebcem kruha postavil na mizo. 
Fh-inesel je še jabolčnik in ponujal: »Dajte, prigriznite tole 
in pijte, saj ste si zaslužile!« 

Na dvorišču je začela komentirati Kristina: »Ali ni dober 
gospodar, le škoda, da nimata otrok,"ko imata vsegi v 
izobilju ?« 

»Bosta pa katerega posvojila, otrok je povsod, ki jih 
matere zavržejo,« je dodale Meta, ki v mraku ni videla 
Pepcinega obraza, ki je govoril: »Kaj pa ve veste?« 

Jožek pa je povedal svoje: »Če bi gospodinja večkrat 
štruklje skuhala bi mi bila kar všeč.« Jožek se ni smel 
vtikati v ženske pogovore, a začuda, ta večer so tudi njemu • 
spregledale. Verjetno bi si ženske še naprej brusile jezike. 

če ne bi na dvorišče stopila dva žandarja. Na puškah sta 
imela nasajene bajonete, škomji pa so se svetili, da bi se 
lahko videl v njih. Poklicala sta ženske nazaj v hišo, da jih 
zaslišita. Ko sta žandarja vse popisala, kar so ženske vedele 
povedati o dogodku, ki se je zgodil v nedeljo zvečer, st cjih 
spustila. Ostati je morala samo Francka. Poklicali so še 
Janeza, a ga Lipar ni mogel nikjer najti. Bilje slabe volje in 
mu ni bilo ljubo, da so sosedje videli prihajati žandarje v 
njegovo hišo. 

Katra pa je premišlejvala o tem, kako čudna so pota 
usode. Sem v Savinjsko dolino je prišla s praznim srcem in 
mislila le na to, da si prisluži denar in si kupi nove gojzarje, 
ki jih bo pozimi zelo potrebovala. Sedaj pa je kazalo, da z 
gojzarji nič ne bo, ker ji je Miha predlagal poroko še pred 
zimo. Le kak c bodo starši presenečeni, ko jim ga bo pred
stavila, je sanjarila Katica. Veselje pa ji je naslednji dan 
skalila vest, da so Miho poklicali na orožne vaje. 

»Nič ne skrbi, saj ne bo dolgo!« jo je tolažil Miha in ji 
brisal solze. 

V nedeljo pa, ko so se naši znanci odpravili v cerkev, je 
občinski sluga bral razglas, da se morajo javiti vsi moški 
tega in tega letnika zaradi splošne mobilizacije. Kmetje so 
moral pripeljati konje, kdor pa je imel motorno kolo ali 
avto, je bil ravno tako dolžan, da se mu je odpovedal v prid 
domovini. 

Nastala je strašna zmešnjava; postavljanja ni bilo ne 
konca ne kraja. Tisti obiralci, ki še niso končali svojega 
dela, so hoteli na vrat na nos pobegniti domov, a jim 
gospodarji niso hoteli prej izplačati denarja, dokler se ves 
hmelj ni obral. Naslednji dan so možje in fantje, ki so se že 
javili na določenih mestih, prišli domov. -

»Pomota je!« so rekli in se zopet lotili dela. 
V zraku pa je že viselo nekaj težkega in smrdelo je po 

smodniku. F^salo se je leto 1939. Naši severni sosedje so že 
krvaveli pod nacističnim terorjem in tudi nad nami je že 
visel »Damoklejev meč«. 

Obiranje hmelja se je bližalo h koncu. Naši znanci so si že 
pospravljali stvari, ki so jih prinesli s sabo. Seštevali -so 
balete in v mislih računali, kaj bodo lahko za ta denar 
kupili. Zadnji dan so še postavili hmeljevke v piramide, 
kjer bodo čakale do pomladi. Dobre volje so se v T a č a / i z 
njive in se pozdravljali s sosedi. Zvečer jim je Liparjeva 
gospodinja pripravila »Ukof«, gospodar pa je vsakemu iz
plačal zasluženi denar in jih povabil še za naslednje l^to. ^ 



qONDOlska nesreča na golteh 
STROJNIKA NA ZATOŽNI KLOPI 
f^esreči naj bi botrovale tudi tehnične pomanjkljivosti žičnice 
j^a velenjski enoti celjskega Te 

meljnega sodišča se je začelo soje
nje 35-letnemu Stanislavu Igrišni-
nJ, iz Matk pri Preboldu in 31-let-
„emu Valentinu Klepeju iz S m a r -

j^te pri Rimskih Topl icah . Igriš-
îk je bil strojnik, K l e p e j p a vodja 

strojnikov n a žičnici n a Gol teh. 
Obtožnica ju bremeni, d a sta sokri-
ya z a nesrečo, ko je 14. januarja 
J979 padla n a t l a gondola š tevi lka 

2. 
V nesreči sta se dve osebi huje, 

gna pa lažje ranile, nastala pa je ško-
v višini nekaj več kot 12 milijo-

f,ov dinarjev. Prisebnost šestindvaj-
getih potnikov v drugi gondoli, ki so 
jo ročno zavrli, je preprečila še huj-
jo tragedijo. 

Ob nesreči je z žičnico upravljal 
Igrišnik. Izključil naj bi varnostno 

napravo in ročno upravljal žičnico. 
K o pa je vlečna vrv preskočila nosil
no, bi moral žičnico ustaviti, ne pa 
voziti naprej. 

Igrišnik je v zagovoru zanikal, da 
bi vodil žičnico ročno, ker tega 
splch ni znal. K o je pri četrtem ste
bru opazil iskrenje, je žičnico usta
vil, nekdo pa mu naj bi nato ukazal, 
naj gondoli vrne v izhodiščni polo
žaj. Malo zatem je vlečna vrv prere
zala nosilno. Igrišnik tudi zatrjuje, 
da ni gorela rdeča kontrolna lučka, 
ki bi opozorila, da je nekaj narobe. 

Obtožnica bremeni Klepeja, da je 
dopustil, da je Igrišnik delal sam, 
čeprav za to ni imel nobenega stro
kovnega znanja niti izkušenj, na 
dan nesreče pa naj bi šele drugič ali 
tretjič samostojno upravljal z žič
nico. 

Klepej se je zagovarjal, da je bila 
varnostna naprava precej dotrajana, 
slaba pa je bila tudi telefonska zve
za z gondolo. Poleg tega je vlečna 
vrv že večkrat preskočila, ker je 
menda šlo za konstrukcijsko napa
ko, samo nesrečo pa je nekdo že 
prej napovedal. 

Upravljanje žičnice na Golteh je 
bilo bolj improvizirano, strojnika pa 
sta delala brez ustreznih strokovnih 
izpitov. Kljub temu, da je bilo tudi 
kup tehničnih pomanjkljivosti (ki 
jih v zagovoru navajata obtoženca), 
pa Klepej in Igrišnik nista odkloni
la, da bi opravljala to delo. 

Sojenje obema obtožencema pred 
velenjsko enoto celjskega Temelj
nega sodišča se bo še nadaljevalo. 

S. S. 

OBJESTNEŽI 
SO SE ZNOVA 
ZNESLI NAD 
PROMETNIMI 
ZNAKI 

v noči na prvi oktober so 
neznani zlikovci na približno 
kilometer dolgem odseku za
hodne magistrale in Čopove 

ulice v Celju uničili dvanajst 
prometnih znakov in smero
kazov. Nekatere znake so po
stavili oziroma prestavili na 
napačen kraj ah jih obrnili v 
drugo smer, nekatere znake 
so poškodovali , nekaj pa pov
sem uničili. 

Delavci celjske Komunale , 
T O Z D CE-Ka so imeli precej 
dela, da so naslednji dan po
pravili zmedo na cesti in po
stavili znake na pravo mesto 
oziroma jih zamenjali z no
vimi. 

P o podatkih celjskih ko-
munalcev, ki imajo na primer 
letos na voljo 3,2 milijona di
narjev za prometno signaliza
cijo v Celju, j im vandali vsa
ko leto uničijo za 250.000 do 
300.000 dinarjev prometnih 
znakov, kar se potem pri nji
hovem skromnem proračunu 
še kako pozna. 

Po leg materialne škode pa 
pomeni takšno uničevanje in 
prestavljanje prometnih zna
kov tudi precejšno nevarnost 
za promet, ker se vozniki rav
najo po napačno postavljenih 
prometnih znakih in nesreča 
je lahko kaj hitro tu. 

Sicer pa imajo komunalci 
tudi težave z neznanimi zli
kovci , ki j im oznake pred od
sekom na cesti Store-Sveti-
na, kjer je plaz poškodoval 
cesto, skoraj vsak teden zme
čejo v prepad. 

V Bukovžlaku in v N o v i va
si (most čez Kopr ivn ico ) j im 
večkrat vržejo mostno ograjo 
v v o d o (samo novovaščanski 
most je letos že petkrat letel v 
potok Kopr ivnica) , zelo po
gosto pa so »žr tve" tudi pro
metni znaki, ki označujejo 
največji dovoljeni osni pri
tisk na določeni cesti in nosil
nost mostov. T e znake na
mreč vozniki (komunalci 
sklepajo, da so to najpogoste
je domačini) odstranijo, da 
jih miličniki ob morebitni 
kontroli ne morejo kaznovati, 
če peljejo s pretežkim tovor
njakom po določeni cesti. 

S. S. 

OBTOŽEN 
UMORA 

Pred velenjsko enoto celj
skega Temeljnega sodišča se 
je v ponedeljek začela obrav
nava proti 25-letnemu Miki 
Nikiču, delavcu Gorenja iz 
Jenkove ulice v Velenju in 
soobdolžencu 21-letnemu 
Vinku Piliču, prav tako iz 
Velenja. Nikič je obtožen 
umora, Pi l ič pa sodelovanja 
v pretepu. 

Na večer prvega marca sta 
obtoženca skupaj s 17-letnim 
N.M. že zgodaj začela popi
vati v hotelu » P a k a « , z vese-
Ijačenjem pa so končali v go
stilni » H r a m « v Pesju. Iz te 
gostilne so odšli ob priblično 
23.15 uri in začeli na dvori
šču prepevati. Za njimi je 
prišla iz gostilne še trojica v 

kateri je bil tudi 37-letni Hu
bert Camlek iz Velenja. 

Med skupinama se je 
sprva vnel prepir, kmalu pa 
še pretep. V gneči je Nikič 
izvlekel patentni nož in več
krat zabodel Huberta Camle-
ka, ki je bil takoj mrtev. Ni
kič je po nerodnosti dvakrat 
zabodel tudi prijatelja Piliča. 

Na prvi obravnavi v pone
deljek je bila izključena jav
nost, pred senatom pa je po
dal svoje mnenje izvedenec-
psihiater. Le-ta je menil, da 
je bil Nikič v času umora 
pod vp l ivom alkohola in ne
bistveno zmanjšano prište-
ven, ne pa bistveno, kot je v 
zagovoru navajal obtožencev 
zagovornik. Sojenje Nikiču 
se bo še nadaljevalo. 

S.Š. 

TAT SE JE UPRL 
Celjski javni tožilec je vlo

žil obtožnico zoper 27-letne-
ga varilca brez zaposlitve, 
Borisa Kosca iz Ljubljanske 
ceste v Celju. 

Boris Kosec je 2. julija le
tos, ob priblično 22. uri, vlo
mil v prostore podjetja za 
P T T promet v Kosovi ulici. 
P o napuščih zgradbe je sple
zal pet metrov visoko do 
okna v prvem nadstropju in 
prišel na hodnik. Odprl je 
pet pisarn in z izvijačem vlo
mil v pet omar in šestnajst 
pisalnih miz. V predalih je 
našel za samo 22 dinarjev go
tovine, prišel pa je tudi do 
ključev železne blagajne. 

Neznanca sta v stavbi P T T 
podjetja slišala oziroma opa
zila stanovalca, ki tam prebi

vata, in takoj obvestila milič
nike. Ti so prihiteli nekaj mi
nut kasneje, vlomilec pa je 
bil še vedno zaprt v eni 
izmed pisarn. Na poziv na 
vdajo, je Kosec s stolom ra
zbil okensko šipo, da bi pre
slepil miličnike. K o pa je mi
ličnik vdrl v pisarno, ga je 
Kosec napadel s stolom in 
poskušal zbežali. 

Miličnik je bil spretnejši in 
je Kosca uspel zvezali. Sicer 
pa je Boris Kosec že star zna
nec tako sodnikov kot milič
nikom in je že bil obsojen 
zaradi tatvin, iz zapora pa je 
prišel po pogojnem odpustu 
komaj mesec dni pred vlo
mom v prostore P T T po
djetja. 

Mod preiskavo se je Kosec 
zagovarjal, da se vloma v 
prostore pošte ne spominja. 

ker naj bi bil pod vpl ivom 
alkohola. Mnenja zagrebških 
medicinskih izvedencev nje
gov zagovor izpodbijajo. 
Zdravniki menijo, da obtože
nec ni duševni bolnik, niti 
alkoholik. Sicer pa o njegovi 
prištevnosti govori tudi po
datek, da je moral premagati 
precejšnjo oviro (pet metrov 
napušča), da je prišel v 
zgradbo. V vinjenem stanju 
takšne ovire verjetno ne bi 
zmogel . 

Obtožnica bremeni Kosca 
poskusa vel ike tatvine (iz 
predalov miz je sicer odnesel 
skromen plen, vendar pa je 
hotel vlomiti tudi v železno 
blagajno, kjer je lahko priča
koval več denarja) in poskus 
s silo preprečiti uradni osebi 
opravo naloge javne varnosti 
(napad na miličnika). g g 

J O S I P J U R Č I Č 

DOKTOR 
ZOBER 
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2"pan znaša vsa pisanja, dotiiiajoča se stvari, na mizo m 
''^ ^szpolaga po mizi, po znamenjih poznajoč, l<atero se tiče 
§3 m onega, ker razumeti jih sam ni mogel, bile so nem-

znan plod potujčenega uradovanja, kakršno se v po-
zdravi pameti po Slovenskem skoro še obče nahaja, 

^"^ati županja je pripravila večerjo, ki je bila precej po 
• '^^isko narejena, vendar nocoj je bil naš pripotnik truden 
"'^ačen. itar'^' ^met/e so bili polagoma zgovorni in dovtipni po-
iih spraševali z veliko naiviteto kakor otroci. Lisec je 

potrpljenje z njimi in jim je odgovarjal ter razkladal, 
^J^aj in kako se mora na papirno mapo tudi istinito zemlji-
f^J^srisati, da drugemu ostane razločno, kar se je kmetom 
ftet '^^'^^^ zdelo in gledali so svojega inženirja kakor 

posebnega. Cenek Vitrin, najstarejši med njimi, je 
da meašeati ni dosti bolj kunštno kakor tako na t^t'"' ^00 let še pismoučen gospoda aku-

po najde, kje je mejnik postavljen. 
f se odpravi spat v »najlepšo izbo v Volčjaku«. Kajti 

^ ca način dvorjaniti si dati, bilo mu je kmalu odveč. Kot 
r^^ni človek kmetskega humorja ni bil vajen. 

L a noč je bila čisto navadna noč, taka, kakor jo preživi 
IjP^^ kolikor tisoč preprostih ljudi, a vendar je bila za 
fUcT̂  "e/cako odločilna, čeprav ima način tega odločanja Ti Svojo smešno stran, 
vtj ^'^^J^n je bil namreč jedva Lisec zaspal in razni dnevni 
pjj' so se mu kot sanje po možganih razpletati počeli -

krasne, a nič koketne sopotovalke je vila vmes med 
p^' ~ ko je bilo nemilo moten. n^S^.^^di ga, - oprosti, bralka, življenje je polno proze -

^*^^ijeten čut srbenja po životu. »Bolhe«, si misli, pomaga 

si, kakor si v takih stiskah ubogi trpinčeni človek pomagati 
more, a zastonj poskuša znova zaspati. Nobena kletev ne 
pomaga, potrpeti je treba do jutra. 

Znan, neprijeten duh mu udari v nos. Hitro plane iz. 
postelje, dotiplje vžigalo, naredi luč in vidi, da jeziva istina: 
stenice so švigale po rjuhi pred svečo bežale. Stenice, zanj 
največja gnusoba. In ta soba je bila njenu za stanovanje 
namenjena! In v najlepši hiši v vasi je bil ustanovljen! Rajši ] 
vse popusti in bežati v mesto nazaj, nego tu v takem i 
gnezdu biti. Kako morejo ljudje tako nečisti biti! i 

Nič več ne more uleči se, dasije močno zaspan. Obleče se 
in hodi gor in dol po sicer še res čedni izbi. Dolga noč je bila 
in mučno čakanje. Iz svojega kovčka vzame to in ono 
knjigo, da bi čital; a komaj začne, lezejo mu trudne oči 
skupaj in opustiti mora. Naposled se vendar začne daniti, 
vstanejo dekle, vstane gospodinja, tudi Lisec gre na prosto 
polje. 

Zupan se začudi, ko čuje hodvanje inženirjevo in grože
nje, da tu ne ostane, da hoče ali drugo stanovanje, čedno in 
snažno, ali pak odide. »Kaj vraga! Preklete stenice, jaz še 
vedel nisem zanje«, meni on. 

»Kdo neki bode zavoljo treh stenic že bežali! Soseda je 
bil lani gad pičil, a še ni umrl. Toliko nas je ta gozdna stvar 
veljala gotovega denarja, zdaj pa bi zavoljo treh prekletih 
stenic morali zopet z ničem in hudičem vse pustiti!« »Te 
preklete stenice«, odmevalo je iz ust sosedov, ki so bili na 
posvetovanje pozvani. »Anti so gospoda mehkužni in za
nič,« šepeče prvi. »Od ene stenice ne bo crknil, ne!« meni 
ljubeznivo drugi. »Poparite posteljo z živim kropom, pa bo 
dobro," recetira županu tretji v vznemirjenem Volčjaku, 
kjer ni bilo nobenega drugega kvartirja za gospodo. 

A inženir ni bil s tem zadovoljen. Drugo stanovanje! Če 
ga v vasi ni, pa v soseščini. 

Ali do bližnje fare, kjer je bilo pač laže gosposko, t. j . 
sploh kakovo stanovanje dobiti, bilo je eno celo uro hoda. 
Ker je bilo že iz Volčjaka precej daleč do gozda, odreka 
Lisec naravnost, da take daljave hoditi neče, da mu potem 
poseben voz morajo priskrbeti za ves dan. Kmetje so pak 
prvič skopi, a drugič imajo le voli za vozno živino, konj in 
voznik - en sam je bil v vasi - oj, to bi bilo predrago. 

Župan skliče še nekaj mimogredočih občanov in vsi se 
med seboj resno posvetujejo, kaj storiti. Tudi novodošlim 
se zdi grozno neopravičeno, kako da morejo tri stenice, za 
katere se noben pošten Volčjan ne bi niti zmenil, gospodu, 
ki pri njih tak »lep« denar služi, presedati in ga celo proč 
goniti. 

»Ali tu se ne da nič opraviti, ta človek je svojeglaven in 
bogve, ah bi drugega dobili ali ne.« pravi župan. »Kam ga 
denemo, kaj pravite?« 

»Ko bi se v gradu dobilo,« reče eden. 

»I, borne, ko bi ne bila gospa tako čudna, ljudi boječa in 
sama svoja,« meni župan. 

»VZobrovo kočo ga denimo,« pravi drugi. 
»V Zobrovo kočo!« odmevalo je od vseh strani, torej je 

morala hiti ta misel srečna. »Po Šolarja pojdi!« veli župan 
in kmalu pride še en kmet, ves prtnen in okoren. Razode-
nejo mu veliko zadrego, v katero je Volčjak prišel torej naj 
da ključe od Zobrove koče, ker tam je gosposka postelja, 
politirana miza in kar je treba; stenic pa tudi ne bode, ker 
starega Zohrovega doktorja že dve leti ni bilo doma. 

Ali Šolar se brani ključe dati. Doktor Zoberje hude jeze 
mož, za krščen svet, kaj bi dejal, ko bi prišel in našel koga 
tujega v svoji izbi. Tega pa ne! Začne se parlamentiranje z 
županom in Šolarjem zaradi ključa v Zobrovo hišo in, ko 
Šolar čuje, koliko je za občino važno, da zemljemerec sta
novanje dobi, pravi nazadnje: »Poskusite prej v gradu, oče 
župan, in če tam ne bo nič, nu, potem vam pa dam doktor
jev ključ, naj se pes obes', saj ga ne bo vrag prinesel vprav 
zdaj. Najprej v grad.« 

Pod eno streho stanovati z včeraj videno mlado gospico 
in videti razmere, o katerih je neobičajne stvari že včeraj 
slišal, ugajalo je Liscu, ko ga župan pobavi, naj gre z njim 
vred v grad stanovanja iskat. Nenavadni položaj njegov je 
moral tu vsak pomislek odbijati, sicer pak tudi ni namera
val kake posebne gostoljubivosti zahtevati, saj ljudje tam 
so vendar gotovo omikani, menil je. 

TRETJE POGLA V JE 
Gresta z županom. 
Gradič Pražanek, kakor je bil Lisec iz aktov pri županu 

sinoči razbral, sedaj lastnina grajske gospe Marije Lang-
man (ko se bode nemškemu imenu pri nas čudil, ko so po 
graščinah, žalibog da, večidel tuji naseljenci!) ta grad je bil 
na vzvišenem holmcu - kakor vsi, v lepem zakotju pod 
gozdom in hribovjem. Več potov in steza je vodilo do njega. 
Nekdaj se je baje tudi na vse strani braniti dal, vendar sedaj 
je bil prekop okoli in okoli zasut in samo še na severni 
strani je kazal okrogel zid, da je tu bil nekdaj stolp, drugi 
deli so bili kasneje zidani ter je predzadnji lastnik bil 
mnogo podrl, kar je bilo preveč. Okoli gradu so bila gospo-
darstvena poslopja. 

Pred vrati je rasla košata lipa, okoli njenega debla je bila 
živa klop s posedeno in potlačeno kratko travo zarasla. Na 
tej klopi je sedela pri nekem delu mlada gospica, a zagle-
davši dva prišleca, smukne preplašena hitro v vežo. Mlada 
je, zato boječa, misli si Lisec, ko prideta do veznih vrat, do 
katerih je vodilo pet širokih stopnic. 

»Teta, sem pojdi!« razlegal se je proseč glas po veži, baš 
ko sta Lisec in župan vstopiti imela. 



NAGRADNO KRIŽANKO VAM POKLANJA »MODA NAGRADNI RAZPIS 
1. nagrada 300 dm 
2. nagrada 200 din 
3. nagrada 100 din 

Pri žrebanju bomo upošte\aii \̂ ,̂ ^ 
vilne rešitve, pošljite jih najkasnej^J 
torka, 13. oktobra do 9. ure. R^š^^ 
križanke lahko prinesete tudi os^bf 
na vhodnih vratih je poštni nabiral J 
Na kuverto napišite N A G R A D } ; 
K R I Ž A N K A " in svoj točni naslov 

REŠITEV NAGRADNE 
KRIŽANKE » E M O « 

Vodoravno: K E x M A L , P A R o l . ; 

O Z E L O T , M E G A T O N , M O T i K ; 

A L A B A M A , T O P L A R N A N o ^ 

V A S , A D , A N U I T E T A , A S T , Ai 

N I N . S M , K A , T U . D R A M A T I K : 

A C E , S E N A , R E P E T E N T , R O N , T] 

R O R , S O B O T A , P O K O R N O S T , TR: 

S A , K A L N O S T . 

IZID ŽREBANJA 
1. nagrado 300 din prejme Boris D 
B E L A K , Krmelj 30, 68296 K R M E L j 
2. nagrado 200 din prejme Vanda PLj 
N I N C , Kocbekova ul. 5, 63000 Celje 
3. nagrado 100 din prejme Franc Bei 
čič, Vransko 162, 63305 Vransko 
Nagrajencem iskreno čestitamo! N 
grade boste prejeli po pošti. 

TOPOLŠICA: TELE Z DVEMA 
GLAVAMA 

Pri Kotniku po domače (pri Jožetu Menihu) v Topolšici , se 
je pred kratkim rodilo tele z dvema glavama. Telica, ki je 
tokrat prvič rodila, ni imela sreče. Pa tudi domači ne, saj 
teliček z dvema glavama ni mogel živ na svet, kljub prizade
vanjem veterinarjev šoštanjske postaje. Da so rešili kravo, 
so morali amputirati eno izmed dveh normalno razvitih 
glav. K o so bicefallus le izvlekli, so bili presenečeni nad 
popolnostjo vseh delov teličke, ki je imela razvite vse organe 
popolnoma normalno, le da je imela dve glavi, dva vrata ter 
dva repa. Žalosten dogodek je presenetil vse prisotne, tudi 
veterinarje, ki v teh krajih še ne pomnijo podobnega pri
mera. 

(Tekst in foto: Jože Miklavc) 

AMADEUS POROČA 

Takole mi je zadnjič na dolgo in široko veselo 
razlagal neki direktor, kako je njegova »fabrika« 
nadvse uspešna in vse to je argumentiral s pollet
nimi rezultati. 

Njegov nasmeh pa je dobil nekakšen kisel videz, ko 
sem mu povedal da je njegova »fabrika« uspešna le 
navidezno, tako kot marsikatera druga delovna or
ganizacija. Ker me ni mogel ali me ni hotel razumeti, 
sem mu lepo razložil, da so cene njihovih izdelkov v 
enem letu poskočile za 187%, medtem ko je proizvod
nja upadla za 44%. Uspešnost pa taka! Še posebej, če 
jo polo^'i na potrošnikov hrbet. 
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\m UGNAL TUDI ROVINJ 
^fedon uspeti Velenja 
Rokometno prvenstvo je v 
I em razmahu! V vseh h-
''"̂  odvijajo zanimive 
' l , e , Celjani, igralci Aera, 
' [^ p O treh kolih brez pora-
^ vodstvu, so tokrat pre-
^gli močno ekipo Rovinja 

|f v drugem polčasu, ko se 
u i g r a l ob Anderluhu, Ka-

\ Sčureku, Razgoru še 
ado Bojovič, ki je le dan 
• stopil pred-matičarja, 

j p a j s svojimi soigralci je 
I j p e v a l k zmagi 27:20 
..g) in sam dal pet zadet
ih- Ostale so dodali Ander-
|i 11, Ščurek in Razgor 3 , 
ilin 2 in Manček enega. 

Celjani vodi jo in imajo 
prednost ene točke pred Par
tizanom iz Bjelovarja, ki v 
prihodnjem kolu gostuje ta
ko kot Aero . 

V I I . zvezni ligi sta oba na
ša predstavnika uspela zma
gati. Šoštanj, nekoliko oslab
ljen, je zmagal v Velenju pro
ti Istraturistu iz Umaga 
30:28. Velenjčanke pa so v 
Izoli premagale domačinke 
24:11. S tem uspehom so Ve
lenjčanke prevzele vodstvo z 
osmimi točkami, medtem ko 
je Šoštanj četrti s šestimi 
točkami. 

V republiški moški ligi Mi
nerva in Aero Celje nadalju
jeta z uspehi, medtem ko 
ženske ekipe nimajo mnogo 
uspeha. Aero Celje je prema
gal Krško 36:25 (18:10), Mi
nerva pa Vel iko Nedel jo 
31:24. Obe moštvi sta na 
vrhu razpredelnice. Ženski 
ekipi pa sta izgubili, Šmart
no, ki igra presenetljivo sla
bo, proti novincu Dupljam 
15:22 in Andraž kot novinec 
proti Polani, pričakovano, z 
8:18. 

J . K U Z M A 

Mladi Robert Gaber se ra
zvija v odličnega atleta 
Kladivarja. V letošnjih še 
zlasti mladinskih tekmova
njih je nosil največje breme 
ekipe. Sicer pa je že zdaj 
med najboljšimi mladinci 
tudi v Jugoslaviji na šprin-
terskih progah od 100 do 400 
metrov. Foto: T. TA VČAR 

MLADINCI PRVI, MLADINKE 
PETE 

v soboto in nedeljo je bilo 
v Celju največje mladinsko 
atletsko tekmovanje pri nas 
- finale atletskega pokala Ju
goslavije. Medtem, ko so na
stopile v soboto atletinje in 
je zmagala ekipa Maribora 
pred Sento in Olimpijo, pa 
so drugi dan popolni uspeh 
dosegli mladinci Kladivarja, 
ki so bili premočni zmago
valci. 

Atletinje Kladivarja so do-' 
segle peto mesto, Velenje pa 
je bilo trinajsto. Med moški
mi so Velenjčani dosegli 
dvanajsto mesto. Iz sobotne
ga programa moramo izdvo
jiti Klavdijo Jug iz Velenja, 
ki je bila najboljša v teku na 
100 m z ovirami ter dve tek
movalki Kladivarja Kristino 
Jazbinšek ip Anico Babic, ki 

sta bili tretji v metu kopj.i 
teku na 800 metrov. 

Mladi atleti Kladivarja so v 
nedeljo prevzeli vodstvo in 
ga obdržali do konca. Zbrali 
so 168 točk, druga Olimpija 
pa je zaostala za kar 88 in pol 
točk! C e l j a n i so zmagali v 
štafetnem teku 4 x 100 m, 
Robert Gaber na 400 m, 
Franci Guzej na 1500 in Dar
ko Zičkar na 3000 metrov. 
Svoje pa so še dodali Samo 
Cmok, Matej Juteršek, Mla-
den Vuleta, Barič, Vibihal, 
Slavko in Branko Senica, 
Stojan Plahutnik, Anatol 
Kač, Zoran Vehovar, Jože 
Strašek, Damjan Rebernišek 
ter tekači druge štafete Rec-
ko. Božiček, Srebot in Crnej. 

J. K U Z M A 

ČUDNO PRVENSTVO V 
HOKEJU 

Letošnje hokejsko prven
stvo je kaj čudno v I. zvezni 
ligi. Tekmovalna komisija v 
Zagrebu je namreč pripravi
la poseben žreb, po katerem 
bodo celjski igralci Cinkarne 
igrali sedaj štiri tekme doma, 
potem sedem srečanj zunaj 
Celja, ponovno sedem doma 
itd. Vse to kaže na neresnost 
v vodstvu H Z J in ne smemo 
biti presenečeni, če bomo tu
di med prvenstvom doživeli 
marsikaj nepričakovanega, 
kot recimo to, da je sobotno 
tekmo sodil en sam sodnik 
Eržen iz Jesenic. 

Sama tekma 1. kola med 
Cinkarno Celje in Sparta-
kom iz Subotic je bila po
prečna. Celjani so dolgo po
trebovali, da so odprli »klju
čavnico« gostov, ki so se kar 

branili. Sele po zadetkih Ja
na in Filipoviča je bilo napa
dalcem lažje in so dosegli še 
šest zadetkov. T e so dosegli 
Felc tri, Poljanšek in Jan po 
dva ter Bratec in Fil ipovič. 

Na posnetku: Hokejisti 
Cinkarne Celje so se na tek
mi proti Spartaku predstavi
li v močno pomlajeni posta
vi. Igrali so (stojijo z leve) : 
Poljanšek, Grabier, Sendel-
bach, Kerkoš, Strašek, Jan, 
Felc, Lesjak in Fil ipovič, 
spodaj z leve Audič, Ber-
njak, Perčič, Bulatovič, Mar-
čec, Komadina, Zorko, Bra
tec in Felicijan. Na posnetku 
manjkajo Franci in Marjan 
Zbontar in Verstovšek, ki v 
soboto niso igrali. 

J. K U Z M A 
Foto: T. T A V Č A R . 

UDVIK KAČIČ PRVAK 
V Celju je bilo na desetsteznem kegljišču finalno tekmo-
nje najboljših slovenskih kegljačev za republiški naslov, 
istopili so najboljši s polfinalnega tekmovanja v Krškem 
Senovem. M e d njimi tudi štirje Celjani in Rajšter iz 

)štanja. Kljub dobrim pogojem pa se razen Ludvika Ka
ča ni na državno prvenstvo uvrstil nihče drug. Zato pa nas 
presenetil Ludvik Kačič, ki je porušič 956 in 930 kegljev in 
skupnim rezultatom 3684 keglji osvojil naslov republi-
tega prvaka. Čestitamo! 

J. K . 

ŠPORTNI KOLEDAR 
HOKEJ N A L E D U : 

Sobota ob 18. 30 uri v Mestnem parku - I. zvezna 
liga: Cinkarna Celje - Jesenice; 

Ponedeljek ob 18.30 uri v Mestnem parku - prijatelj
ska tekma Cinkarna Celje - G A V Gradec; 

Sreda ob 18.30 uri v Mestnem parku - srečanje za 
karavanški pokal Cinkarna Celje - K A C Celovec; 

Sobota 17.10. ob 18.30 v Mestnem parku - I . zvezna 
'iga: Cinkarna Celje - Kranjska gora. 

KEGLJANJE: 
Četrtek: ob 15.00 uri Keglj išče Golovec finale regij

skega tekmovanja ženski dvojic; 
Nedelja ob 9.00 uri kegljišče Golovca finale regij

skega tekmovanja moških dvojic. 

R O K O M E T : 
I- Zvezna liga 4. kolo na Reki: Z A M E T - A E R O 

CELJE 
Republiška moška liga: 6. kolo Velika nedelja - Aero 

Celje in Lipa - Minerva. 

Republiška ženska rokometna liga - 6. kolo: sobota 
°b 19. uri Šmartno - Polana, ob 17. uri Branik - Andraž 
^ Mariboru. 

A T L E T I K A : 
Nedelja ob 10.30 uri Stadion Borisa Kidriča - finale 

'^oštvenega državnega prvenstva Jugoslavije v atletiki 
-žene. 

Sobota in nedelja v Splitu finale atletskega moštve-
'̂ ^ga prvenstva za moške. 

'NOGOMET: 
Republiška nogometna liga: 8. kolo: Šmartno - Izola. 
Območna republiška liga vzhod: 6. kolo - Pragersko 

-Steklar, Ojstrica - Kladivar in Elkroj - Brežice. 
Občinska rekreacijska liga - sobota l O . 10. Gotovlje 

- Opekar, Olimp - Vojnik, Lastovka - Partizan Gotov-
Ĵ . Papirničar - Vinska gora. Ekipa Vranskega je pro
sta. 

A V T O R E L I : 
Reli Štajerske - petek ob 19. uri pred Zlatarno: X I I . 

'"adicionalni zlati avtoreli za pokal Štajerske. Organi-
==ator Z S A M Celje. 

N A K R A T K O 

SANDI J E L E N C PRVI 
NA SAVI 

Kanu klub Rade Končar iz 
Zagreba je tudi letos pripra
vil maratonski spust po Savi 
od Brežic do Savskega mo
sta v dolžini 42 km, pionirji 
in ženske pa so vozil i na pro
gi dolgi 12 km. Nastopilo je 
preko 200 tekmovalcev iz Ju
goslavije, Avstrije, Madžar
ske in Italije. Med 25 ekipa
mi je enajst članska ekipa 
Kanu kluba N i v o iz Celja 
osvojila odlično peto mesto. 
Presenetil je Sandi Jelene, ki 
je zmagal med 31 pionirji, 
medtem ko je bil Dušan 
Konda pri mladincih drugi. 
Dobro so se še uvrstili Pavel 
Verhovšek, Drago Gregorin, 
Zdravko Seničar, Tone Selič 
in Slavko Pengal. Skoda, ker 
celjski tekmovalci nimajo 
svojega trenerja, kajti druga
če bi dosegali še boljše uspe
he, kot jih sedaj. 

DOBRI MLADI 
SKAKALCI 

Na plastični skakalnici v 
Kranju je bila ena zadnjih 
preglednih tekem v smučar
skih skokih pred začetkom 
prave sezone. Nastopili so 
vsi najboljši slovenski tek
movalci in gostje iz Italije, 
Avstrije in Z R N . Med mlajši
mi pionirji so tekmovalci 
Braslovč dosegli naslednje 
uvrstitve: 14. Kugler, 15. K o -
vačič, 24. Mogel , 25. Debe
lak, 26. Hanžič in 27. Azman 
(zadnji štirje so še cicibani 
pa so skakali v višji kategori
ji) . Starejši pionirji: 1. Verdel 
(Andraž nad Polzelo) , 2. Ja-
ger (Braslovče), 12. Kovačič 
(Braslovče), 13. Grm (Izlet
nik Celje), 19. Bršel (Andraž) 
itd. 

ZANIMIV DVOBOJ 
Kegljači Celja, letošnji re

publiški prvaki, so povabili 
na dvoboj državnega prvaka 

Medveščaka iz Zagreba. Z 
njim so se pomerili v dvobo
ju 8 x 2 0 0 lučajev. Gostje so 
bili znatno boljši, kajti v eki
pi Celja ni nastopil Nareks. 
Zmagali so z rezultatom 
7 2 7 9 : 7 0 4 4 . Za Celje so keglja-
n - Urh 8 6 2 , Kompan 9 1 1 , 
Srot 8 4 4 , Vanovšek 8 5 8 , T o -
mažič 9 0 6 , Grilanc 8 7 5 , Kačič 
8 7 2 , Sivka 9 1 6 . Najboljša pri 
Medveščaku sta bila Dragaš 
9 6 0 (rekord kegljišča) in Bo
lj at 9 5 6 . 

USPEH TRIM TEAMA 
Kar dve celjski ekipi sta se 

uvrstili med osem najboljših 
v tekmovanju za pokal Slo
venije. T o sta moštvi Aera z 
zmago nad K r o g o m in ekipa 
Tr im teama, ki je izločila 
Partizana iz Slovenj Gradca 
z rezultatom 3 3 : 2 6 ( 1 5 : 1 4 ) . 

Najboljši posamezniki so bili 
Levstik 9 , Sedovnik 7 in 
Nendl 5 zadetkov. 

TRIM IGRE MERXA 
S O Z D Merx iz Celja je 

imela trimske športne igre, 
na katerih je sodelovalo bli
zu 6 0 0 športnikov iz 1 4 de
lovnih organizacij! Ob koncu 
so največ uspeha imeli šport
niki Blagovnega centra, ki so 
zbraU 2 6 6 točk. Sledijo: Po 
trošnik 2 0 3 , Tkanina 1 8 9 , 
Mlinsko predelovalna indu
strija 1 7 4 in D S S S S O Z D 
1 6 0 . Med moškimi ekipami 
so bili najboljši športniki 
Blagovnega centra pred Po
trošnikom in M P I , pri žen
skah pa Blagovni center 
pred Potrošnikom in Tka
nino. 

MEMORIAL IVO REVE 
Judo klub I v o Reya je pri

redil tudi letos že 1 2 . memo-
rial v spomin na svojega 
ustanovitelja ing. Iva Reyo . 
Tokrat so nastopili pionirji 
in kar 5 9 tekmovalcev iz de
vetih klubov ter pokazali le
pe borbe. Med njimi so bili 

tudi celjski mladi borci, ki so 
dosegli več drugih in tretjih 
mest. T o so: Lipovšek, Radi, 
Vilutijevič, Jovanovič, Mihe-
lič, Crepinšek, Urankar in 
Meštrov. Na turnirju so se 
poslovili tudi od Marjana 
Fabjana, ki odhaja v J L A . 

PONOVNO MESAREC 
V Portorožu je bila četrta 

in zadnja dirka za republiško 
prvenstvo v kartingu. Tudi 
na tej dirki so nastopili pred
stavniki Slandra iz Celja. Po 
trdili so visoka mesta, kajti 
njihov član Jože Mesarec je 
bil ponovno najboljši - prvi 
v nacionalnem razredu do 
90 ccm. Tretja mesta sta 
osvojila Aleš Pepel in Jure 
Bitenc, četrti je bil Alojz 
Prek in peti Jakob Wolf. 
M e d moštvi so Celjani bili 
tokrat tretji. j 

PETROVIČ POSTAVIL 
REKORD STRELIŠČA! 

V Rečici pri Laškem so 
tamkaj šni prizadevni strel
ski delavci organizirali me
dobčinsko tekmovanje z ma-
lokalibersko puško - 40 stre
lov leže. Vrstni red ekip: Ce
lje, Laško L, Laško II . , Breži
ce, Zagorje itd. Med posa
mezniki je bil odličen Celjan 
Mladen Petrovič, ki je zma
gal s 360 krogi, kar je nov 
rekord strelišča v Rečici . Pri
jetno je presenetila tudi 16-
letna Barbara Jager, ki se je z 
rezultatom 351 krogov uvr
stila na 2. mesto. Sledijo: Mi
lan Serdar - Brečice 347, T o 
ne Jager 347, Jože Jeram 343 
(oba Celje), Stane Peklar 342, 
Vinko Lavrinc 337 (oba La
ško), Vlado Kovač - Brežice 
335, Roman Matek - Laško 
334, Tone Kožar - Laško 329 
krogov itd. T. J. 

ŽOGA JE OKROGLA 

I I . zvezna liga: v 9. kolu so nogometaši Rudarja iz 
Velenja ponovno doma izgubili točko. V srečanju proti 
bivšemu prvoiigašu Borcu so namreč igrali samo 1:1. 
Na lestvici so še vedno predzadnji. 

Republiška nogometna liga: nogometaši Smart-
nega so ujeli vodeči Maribor, ki je izgubil proti Izoli, 
medtem ko so Smartčani zmagali v Lendavi 2:1. 

Območna republiška liga: nogometaši Kladivarja so 
končno zaigrali dobro in dopadljivo. V srečanju proti 
Ljutomeru so po odlični igri Zukiča zmagali 6:1 (1:0). 
Zadetke so dosegli - Gajser 3, Zukič 2 in Marinček. 
Mozirski Elkroj je remiziral v Zagorju s Proletercem, 
medtem ko je Steklar iz Rogaške igral v Mariboru proti 
Kovinarju neodločeno 0:0. P o 5. kolu vodi Elkroj pred 
Kladivarjem, Steklar pa je peti. 

Območna mladinska l iga C: 5. kolo - Šmartno : 
Vransko 2:2, strelca za Šmartno Brunšek in Magrič ter 
za Vransko Druškovič in Gregi. 

Šaleško Savinjska pionirska liga: 3. kolo - Vransko 
: Kladivar 4:5, strelci za Vransko Vranic 3 in Zičkar 
avtogol ter Cene in Uranjek po 2 in Bauman 1 za 
Kladivar. 

Medobčinska članska liga: Gomilsko : Olimp 3:3, 
strelci za Gomilsko D. Banko 2 in Lazar ter za Olimp 
Cretnik, Hribernik in Kuder. Vransko : Gotovlje 7:3, 
strelci za Vransko Farčnik 3 ter po enega Lapuh, 
Strumbelj Korun in Gorobevšek in za Gotovlje Kosec 
3. 

TV-J . K U Z M A - M . B R I S N I K 



industrija stikalne opreme 

OBČUTIJO 
OMEJEVANJE 
INVESTICIJ 

v okviru se.stavijene or
ganizacije liMP in njene 
delovne organizacije 
E M O N D je tudi temeljna 
organizacija s sedežem v 
Slovenskih Konjicah -
Industrija stikalne opre
me. V temeljni organiza
ciji, ki je zrasla iz delovne 
onote Elektromontaža 
Ljubljana 1. januarja leta 
1978, je zaposlenih 172 
delavcev. Izdelujejo na
prave za razdeljevanje 
električne etiergije do na-
peto.sti 110 K V različnih 
moči. Opremili so na pri 
mer transformatorske po
staje na Lavi inTrnovljah 
v Celju, sedaj pa oprem
ljajo rudnik urana Žirov-
ski vrh in čistilne naprave 
v delovni organizaciji Du-
ro Salaj v Krškem. 

Delavci Industrije sti
kalne opreme pa 12. od
stotkov proizvodnje izvo
zijo na konvertibilna trži
šča, največ v Irak. Pri 
izvozu sodelujejo v okvi
ru sestavljene organizaci
je I M P , saj opremljajo nji
hova gradbišča. 

Njihova glavna usmeri
tev so tehnološke izbolj
šave že obstoječih rešitev 
in uvajanje novih mate
rialov in tehnologije. Rav
no z repromateriali pa 
imajo tudi največ težav, 
zaradi katerih jim ravno 
še uspeva uresničevati 
planska predvidevanja in 
nič več. Svoj delež pri 
tem pa ima tudi omejeva
nje investicij. 

Za Irak so v Industriji stikalne opreme naredili 
35 KV stikališče 

DINOS 

KORISTNO DELO 
Z delovno enoto v Slovenskih Konji

cah je lahko delovna organizacija DI
N O S v Ljubljani zadovoljna, saj opravi 
14 zaposlenih lepo delo, delo ki se odra
ža tudi na izgledu konjiške občine. Zbi
rajo vse koristne odpadne surovine, naj
več pa zberejo železa in papirja, manj pa 
stekla, ker je njegovo zbiranje premalo 
stimulirano. 

Papirja so v preteklem letu zbrali 240 
ton, samo v prvem polletju tega leta pa 
so ga že zbrali toliko kot lani celo leto, 
tako da bodo do konca leta verjetno 
zbrali okoli 50O ton. Najboljši zbiralci so 
šolarji v osnovnih šolah, zbiranje papir
ja pa je v 90 odstotkih organizirano pre
ko Rdečega križa, ki prave akcije zbira
nja organizira štirikrat letno, je pa tudi 

pobudnik m organizator zbiranja po šo 
lah. 

Železa so zbrali v preteklem letu 
11.000 ton, od tega 89 odstotkov od de
lovne organizacije U N I O R v Zrečah, šo-
le so zbrale za 5 odstotkov pretežno plo, 
čevine, ostalo pa je prispevala druga ko-
njiška industrija. Kaže, da bo letos žele. 
za manj, zlasti iz Uniorja. 

Zanimivo pa je, da delavci D I N O S A 
dva do trikrat letno organizirajo zbira
nje odpadnega materiala v občini, ki ga 
opravijo sami in s tem očistijo okolje, pa 
še sredstva za sindikalno dejavnost tako 
pridobijo. 

Zaradi vedno več zbranega papirja pa 
bo treba povečati zmogljivosti za skladi-
ščenje papirja. T o bi v Dinosu radi ure
dili čimprej. 

KOVINAR VITANJEl 

MARLJIVO DELO 
Obrtno kovinsko podjetje K o 

vinar Vitanje ni vel iko, vendar 
tega ne bi mogli reči za delo, ki 
ga delavci tu opravljajo. 

Začetki delovne organizacije 
segajo nazaj v leto 1957, ko so 
pričeli v okviru Kmeti jske za
druge, za katero so popravljali 
razne kmetijske stroje in izdelo
vali nadomestne dele za meha
nizacijo. Danes izdeluje 94 de
lavcev različne vrste kovanih iz
delkov, zlasti rezervnih delov za 
kmetijsko mehanizacijo, ki jih 
nudijo porabnikom kot koope
ranti industrije kmetijskih stro
jev ali kot izdelek za trg preko 
trgovske mreže. Izdelujejo tudi 
odkovke za industrijo po po
godbah in po naročilih, poleg 
tega pa vrsto manjših kmetij- . 

skih strojev in priključkov, kot 
so stiskalnice za sadje (meha
nične in hidravlične), priklopi 
za traktorje. . . Pri proizvodnji 
se dopolnjujejo trije obrati - ko
vaški obrat v Vitanju, livarna v 
Zgornji Polskavi in obrat finali-
zacije na Stranicah. 

V letu 1963, ko so delovno or
ganizacijo organizirali na današ
nji način, so imeli izredno slabe 
delovne pogoje. Izboljšali so jih 
leta 1974, ko so v Vitanju s pro
stovoljnim delom postavili pri
zidek kovačnice, pa tudi skladi
šče. V naslednjih letih so se de
lavci odpovedoval i večjim oseb
nim dohodkom, da so lahko 
opremili kovaški obrat v Vita
nju, livarno v Zg. Polskavi in 
obrat na Stranicah. Interes de-. 

l avcev*a razvoj delovne organi
zacije je bil vedno velik. T o se 
jasno odraža tudi v letošnjih 
polletnih rezultatih poslovanja. 

Celoten prihodek so v K o v i 
narju v prvem polletju letos po
večali za 73 odstotkov, dohodek 
za 51, čisti dohodek pa za 59 
odstotkov, pri tem se je poveča
lo število zaposlenih le za en od
stotek, osebne dohodke pa so 
povečali za 24 odstotkov. Marlji
v o delo, pa tudi samoodrekanje 
so jim omogoči l i take uspehe. 

Kupci Kovinarjevih izdelkov 
so pretežno kmetijska strojna 
industrija, industrija traktor
skih priključkov ter kmetijski 
kombinati in posamezni kmeto
valci. Pri svoji proizvodnji ne 

uporabljajo reprodukcijskega 
materiala, ki bi ga morali uvaža
ti, niti se direktno ne vključuje
jo v izvoz s svojimi izdelki. Izde
lujejo pa najrazhčnejše nado
mestne dele kmetijskih strojev, 
ki jih je bilo potrebno doslej 
uvažati in tako posredno prispe
vajo k zmanjševanju uvoza. 

Dobrim poslovnim rezulta
tom botrujejo dobri samouprav
ni odnosi. Organi samoupravlja
nja in družbenopolitične organi
zacije redno spremljajo rezulta
te poslovanja in skupno z vsemi 
delavci iščejo ustrezne rešitve 
za še boljše in več dela. Brez 
problemov seveda ne gre, pa naj 
so z materiali ali s pogonskim 
gorivom. Za varčevanje s po
gonskim gorovim-kurilninti 

oljem so sprejeli ustrezne skle
pe, ki posegajo tudi na proizvo
dno področje. 

Med načrti, ki bi jih radi ure
sničili, so predvsem tehnološke 
izboljšave delovnih pogojev. 
Razširiti žele kovaške zmoglji
vosti, izboljšati tehnologijo v li
varni in kupiti stroje za finaliza-
cijo izdelkov, skratka, doseči 
boljše znanje in boljšo tehnolo
gijo. Za prostorsko širitev v Vi 
tanju nimajo možnosti, saj so 
stisnjeni v sotesko Hudinje. Z 
izboljšavami pa nameravajo v 
tem srednjeročnem obdobju po
večevati realno rast proizvodnje 
med 9 in 10 odstotki, pri čemer 
pa se bo zaposlenost povečevala 
le minimalno - od sedanjih 94 
konec leta 1985 na 100. 

Staro Kovinarjevo jedro v soteski Hudinje Najnovejša pridobitev - nova hala v Vitanju 



UMOR 

ROGLA 
PRIČAKUJE 
SMUČARJE 
PRIPRAVUENA 
Uvozne težave, vrsta novosti vZrečah 

»Veliko gibalo Z r e č « , bi lahko rekli Kovaški industriji 
UNIOR. Tako kot je rasla delovna organizacija, tako so 
rasle in rastejo Zreče, kjer večina njenih delavcev živi. 
Rastejo stanovanja in ceste, trgovina, športni in rekrea
cijski ob jekt i . . . Rastejo iz zavesti, da je občan, ki lahko 
zadovoljuje svoje življenjske potrebe v domačem kraju, 
človek, ki se lahko vključuje v kulturno in športno 
življenje in živi polno življenje, tudi delavec, ki ve, da ne 
dela samo za svoj osebni dohodek in je tvoren člen v 
svoji delovni skupnosti. Potem je tudi lažje premago
vati težave, kakršne današnje razmere postavljajo tudi 
pred U N I O R . 

NOVI IZDELKI NISO DOVOLJ 
Uniorjeva proizvodnja se je znašla v kleščah težav pri 

preskrbi s surovinami in reprodukcijskimi materiali in 
težav pri uvozu kupljene opreme. Jeklo je še vedno tista 
surovina, brez katere v Uniorju ne gre, preskrba z njo pa 
je najbolj negotova. Letos pa jim je planiran izvoz po
drla manj razumljiva težava. Ker niso mogli pravočasno 
uvoziti potrebne opreme za povečanje kovačnice, se je 
njena izgradnja zavlekla. Namesto, da bi že izvažali 
odkovke, za katere so podpisali sporazum z avtomobil
sko industrijo Volkswagen, jih še delati niso pričeli. 
Čeprav je to proizvodnja za izvoz, čeprav bi z njo lahko 
prihranili tudi prenekateri devizni dinar, ki ga domača 

j avtomobilska industrija namenja za nakup takih izdel-
! kov v tujini. 

Planiranega obsega izvoza torej v Uniorju ne bodo 
dosegli. Njihov visok izvoz in majhen uvoz pa je odraz 
številnih vlaganj v razvoj pri orodjih. V Zrečah so osvo
jili proizvodnjo nasadnih ključev, v temeljni organizciji 

*v Lenartu pa je stekla serijska proizvodnja novih izdel
kov - paleta klešč, kakršnih doslej v Jugoslaviji še niso 
izdelovali, ki so namenjeni za proizvodnjo. Uvoz goto
vih proizvodov pa je že sedaj večji, kot je vrednost teh 
strojev. Tudi v Vitanju izdelujejo nove proizvode iz 
programa orodij, vlagajo pa tudi v razširitev energetike. 
Toda, čeprav bodo pri orodjih izvozni plan dosegli, pa bi 
ga lahko tudi krepko presegli, če se ne bi tudi tu borili s 
težavami pri uvozu opreme. 

ROGLA VSE BOLJ VABLJ IVA 
Da bi rekreacijsko-turistični center na Rogl i zaokrožil 

svoje zmogljivosti , vlagajo v Uniorju precej sredstev v 
temeljno organizacijo Gostinstvo in turizem. Letos 
bodo zaključili na Rogl i vrsto objektov. 

Z dograditvijo stanovanjskega bloka z 80 ležišči za 
delavce in za goste in tridesetih bungalovov z 210 leži
šči, se bo skupno število ležišč povečalo z 80 na kar 370. 

Poleg urejanja okolice hotela Planja na Rogli , gradijo 
še novo dvojno vlečnico Ostruščico na severni strani z 
urno kapaciteto 1800 smučarjev. Tu bodo prišli na svoj 
račun tudi zahtevnejši smučarji, tisti, za katere je bila 
smuka ob Mašinžagi prelahka. Ker pa je nova vlečnica 
t̂ a severni strani, bo to podaljšalo že tako dolgo smučar
s k o sezono od novembra do maja. Z njo pa bodo sedaj 
skupne zmogljivosti vlečnic na Rogl i 4200 smučarjev na 
U r o , kar bo letos go tovo pritegnilo prenekaterega smu
čarja, ki se je ravno zaradi dolgih vrst pri vlečnicah 
odpravljal na smuko raje izven naših meja. 

Na Rogl i so letos obnovili tudi staro planinsko kočo. 
Sedaj je sodobno urejena in tvori zaključeno celoto s 
hotelom Planja, omogoča pa prijeten odih smučarjem 
planincem v prijetni družbi brez hotelske utesnjenosti. 

Ž I V L J E N J E Š KRAJEM 
2 e znano dobro sodelovanje med Uniorjem in kra

jevno skupnostjo Zreče se je letos nadaljevalo. Skupno 
s Petrolom so v začetku septembra odprli v Zrečah 
bencinsko črpalko, ki pokriva potrebe Zreč in širše 
okolice, pomembna pa je tudi zaradi razvoja turizma na 
Pohorju. Ta črpalka pa bo gotovo pritegnila tudi koga, 
ki ne bo ravno potreboval goriva: na njej namreč proda
jajo ocenjeno orodje Unior po primerno nižjih cenah. 

Za Zreče izredno pomembna je tudi veleblagovnica. 

ki jo skupno s trgovsko hišo Emona, krajevno skup
nostjo in drugimi, sofinancirajo. Dolgoletna želja in po
treba Zreč in širše okolice se tako ta čas uresničuje. 

Unior gradi tudi obvoznico Zreč, zgradili so tenis 
igrišče ob hotelu Dobrava, kjer je že tudi letni bazen, 
tako da bo tudi tu rekreacija lahko popolnejša. Letos je 
bilo urejeno tudi nogometno igrišče in dovozna cesta, 
spremljajoči objekti pa še bodo. Ce vsemu temu prište
jemo še ugodne pogoje za smučanje, lahko res potr
dimo, da je za rekreacijo in šport dobro preskrbljeno. 

Ob vsem tem seveda ne pozabljajo na najnujnejše 
č lovekove potrebe - na ustrezna stanovanja. Letos se bo 
številnim iz preteklih let priključilo 45 stanovanj v dveh 
lepih stanovanjskih blokih v Zrečah, istočasno pa se 
gradi novo naselje individualnih hišic s pomočjo kredi
tov Uniorja. 

povečana kovačnica zaradi uvoznih zapletov krepko zamuja Bencinska črpalka v Zrečah je pomembna tudi zaradi kmetijske mehanizacije in 
razvoja turizma i 

'̂a blagovnica v Zrečah bo v celoti pokrila potrebe krajanov in širšega območja Zmogljivost vlečnic na rogli je velika, smuka pa za vse starosti in znanja 



D R A V I I M J S K I D O M 

BUREN RAZVOJ 
V ZADNJIH LETIH 
Vzajemnost in solidarnost - temelja rasti 

Iz težkih razmer tako v gostin
stvu kot pri osnovni preskrbi se 
je v zadnjih petih letih dvignil 
Dravinjski dom in dosegel ohra
brujoče rezultate, ki mu zago
tavljajo možnosti za še nadaljni 
razvoj, hkrati pa tudi socialno 
varnost delavcev. Delavci Dra
vinjskega doma, ki letos praz
nujejo tri desetletja svojega dela 
in obstoja, so to dosegli tudi z 
medsebojno pomočjo, saj pri 
njih solidarnost med temeljnimi 
organizacijami Dom, Jelen, Var
nost in skupnimi službami ni 
prazna beseda. Delavci so se z 
referendumom izrekli za zdru
ževanje sredstev za skupne in
vesticije in za tak način pokriva
nja stroškov pri poslovanju, ki 
je prilagojen trenutnim možno
stim posamezne temeljne orga
nizacije. 

Dejavnost, ki leta ni sledila ra
zvoju občine, danes posega že 
preko njenih okvirjev in je v 
tem letu namenila samo za 
osnovna sredstva 80 mili jonov 
dinarjev. Večina sredstev je bila 
potrebna za osrednjo naložbo, 
za Blagovnico D ter bife Pri K o -
njičanu. Res so že lanska inve
sticijska vlaganja pljusknila 
preko roba njihovih zmogl j ivo
sti, saj so kupili poslovne pro
store v Velenju, zgradili prodaj
no skladišče za plin in gradbeni 
material v Slovenskih Konjicah, 
obnovil i poslovne prostore v 
Mariboru in Bife v Konjicah. 
Neskladja med potrebami kup
cev in tistim, kar so lahko nudi
li, so morali enkrat premagati, 
saj bi se sicer le še povečevala. 
Za trdno odločenost za hitrejši 
in kvalitetnejši razvoj so našli 
mesto tudi v okviru sestavljene 
organizacije Merx. 

M e d skupne značilnosti de
lovne organizacije gotovo sodi 
stalna skrb za ustrezne kadre. V 
zadnjih desetih letih so usposo
bili vsaj 230 strokovnih delav
cev toda - večino za druge, ki 
skrbi za kadre ne namenjajo to
likšnega pomena. Dravinjski 
dom pa je v dveh letih zapustilo 
okoli 40 delavcev, tako da so že 
doseženo raven pri zagotavlja
nju svoje dejavnosti le stežka 
obdržali. Saj razumejo, da so de
lovni pogoji pri njih dokaj za
htevni, da je tu nedeljsko in 
praznično delo, da osebni do
hodki niso ravno zavidljivi, to
da . . . N e , vesel tega nihče ne bi 
bil. Čeprav številni delavci od
hajajo, pa je vendar precej ti
stih, ki so že tri desetletja zvesti 
svoji delovni organizaciji. Še 
pred iztekom leta bodo ob praz
novanju 30-letnice za požrtvo
valno delo in jubileje prejeli 22 
odlikovanj in 50 priznanj. 

TOZD DOM 

Kar za 550 milijonov bo to leto 
ustvarilo realizacije 238 delav
cev in učencev temeljne organi
zacije D O M v tridesetih poslov
nih enotah v Slovenskih Konji
cah, Zrečah, Ločah in številnih 

manjših krajih. Pot do tega je 
bila dolga, toda zadnji dve leti 
izredno hitra, saj so ravno v teh 
dveh letih kar za 100 odstotkov 
povečali prodajne površine. 

Z novimi površinami so se bi
stveno izboljšali delovni pogoji 
večine delavcev, z nakupom 
blagovnice D pa tudi ponudba. 

V njej lahko na primer konjiški 
kupci prvič izbirajo na šport
nem oddelku. Ob novi blagovni
ci pa so se sprostili stari lokali in 
uredili so jih v specializirane 
prodajalne. 

Večina trgovin ima skupen 
delovni čas, kar je za članice ko
lektiva z družinami velika pri

dobitev, saj j im je rešil preneka-
teri problem varstva otrok. De
lovni pogoji torej so boljši, večja 
je tudi izbira, toda kljub temu so 
še trgovine, ki namesto dohod
ka ustvarjajo izgubo. T o velja za 
trgovine z osnovno preskrbo, 
predvsem pa za tiste na podeže
lju, ki si ne zagotavljajo niti 
sredstev za osnovno reproduk
cijo. Se dobro, da jih lahko rešu
jejo poslovalnice z industrij
skim blagomi 

Brez medsebojne pomoči ne 
bi šlo, zlasti še ne sedaj, ko se 
morajo kar krepko spopadati z 
inflacijo. Težko je zagotoviti do
volj obratnih sredstev, da bi bila 
ponudba dobra. Nekako uspe
vajo s hitrim obračanjem sred
stev, malce pa tudi na račun 
skromnejših zalog. Sicer pa -
konjiški trgovci so dokaj spret
ni, če lahko tako rečemo budne
mu spremljanju potrošnje, zla
sti tiste pri osnovni preskrbi. Da 
v njihovih trgovinah ni bilo več
jih, kritičnih izpadov, pa imajo 
zasluge tudi povezave z več do
bavitelji in ne nazadnje tudi z 
občinskimi upravnimi organi. 

T o leto si bodo delavci D O M A 
dobra zapomnili predvsem zara
di številnih pridobitev. Po leg 
blagovnice D, poleg prodajalne 
za plin in gradbeni material, po
leg adaptacije specializiranih 
prodajaln moramo omeniti še 
salon pohištva, ki ga Konj ice 
pridobivajo v tem času. Toda, za 
vse to je treba odšteti vel iko de
narja. Odplačila anuitet bi se 
kar bah, če ne bi bilo v delovni 
organizaciji vzajemnosti in soli
darnosti pri prenašanju skup
nih finančnih bremen. Tako pa 
bo šlo. Saj mora. _̂  

TOZD VARNOST 

M e d največje posrednike za
ščitnih sredstev v Sloveniji se 
uvršča temeljna organizacija 
V A R N O S T s trinajstimi poslov
nimi enotami v Slovenskih K o 
njicah, Celju, Velenju, Ljublja
ni, Mariboru, Zagrebu in dvain-
šestdesetimi zaposlenimi. Iz 
skromnih začetkov pred trinaj
stimi teti ko so bili še v okviru 
temeljne organizacije Dom, so 
ustvarili toliko, da je lastna te
meljna organizacija postala nuja 
že leta 1978. 

Dejavnost temeljne organiza
cije je prodaja na vel iko s po-
dročfa osebne zaščite pri delu, 
gasilske opreme, opreme in 
sredstev civilne zaščite. Po leg 
tega imajo organizirano koope
rantsko proizvodnjo z obrtniki, 
prodajo repromateriala, pa še 
obrtne dejavnosti, kot so vo-
doinštalaterstvo, pleskarstvo in 
aranžerstvo. Z vsem tem oce
njujejo, da bodo letos dosegU na 
600 milijonov realizacije. Goto
vo imajo pri tem tudi tesne vezi 
z glavnimi dobavitelji, vezi, ki 
so jih utrdili s sklenjenimi sa
moupravnimi sporazumi, svoj 
delež. 

Tudi v tej temeljni organizaci. 
ji je letos leto vlaganj. V začetku 
leta so v Velenju uredili 170 kva
dratnih metrov prodajnih pro
storov, odkupili so že prostore v 
Celju, ki jih bodo usposabljali 
prihodnje leto, kupili prostore v 
Ljubljani in usposobili tudi 150 
kvadratnih metrov prostorov v 
Zagrebu. 

TOZD J E L E N 

V Slovenskih Konjicah, Lo 
čah in Zrečah so gostinski ob 
jekti, v katerih dela 48 delavcev 
in 14 učencev temeljne organi
zacije Jelen, organizacije ki j« 
bila pred priključitvijo k Dra
vinjskemu domu leta 1974 sa
mostojna delovna organizacija. 

Njihov razvoj je največji v 
zadnjih dveh letih. Obnovil i in 
uredili so tri lokale; Jelen, Bife 
in Pri Konjičanu. Čeprav to še 
ni tisto, kar si v razvoju konji
škega gostinstva žele, pa je ven
dar lep korak napiej k boljši po 
nudbi. Med željami, ki so našli 
svoje mesto v srednjeročnem 
načrtu, je izgradnja hotela v Slo 
venskih Konjicah. Toda, mendj 
ga ni Konjičana, ki bi v ta hote 
verjel, dokler ga ne bo videl i 
lastnimi očmi. Hotel pač že de 
setletja ostaja samo - želja. 2a 
ni bilo mogoče uresničiti še ene 
ga preprostejšega načrta - ure 
ditve specializiranih lokaloV 
Konjiški gostinci zaradi tega go 
tovo ne bodo obupali, saj njiho 
vo delo nikoli ni bilo lahko, pi 
so vseeno vedno težili k bolj-' 
šemu. 

Se to: družbeno prehrano za
gotavljajo v treh poslovnih e n c H 

tah, nudijo pa povprečno 40(1 
obrokov dnevno. I 

SKUPNE SLUŽBE 

Zasluga mehanografske ob
delave podatkov, ki jo uvajajo 
zadnja tri leta, je, da se število 
delavcev v skupnih službah 
kljub povečanju celotne dejav 
nosti delovne organizacije ni kai. 
prida okrepilo. K o t je prav, so^ 
Dravinjskem domu po ureditv 
prostorov temeljnih organizacij 
na vrsti tudi skupne službe. 
Končno bodo pridobili ustrezne 
delovne prostore, saj bo mogoče 
urediti prostore preseljene pro
dajalne Izbira, s povezavo obeli 
stavb skupnih služb, pa bo mo
goče prostore še bolje izkoristi
ti. Tako bodo že do konca tega 
leta imeli delavci skupnih služb 
in temeljnih organizacij, ki ima* 
jo tu svoj sedež, zagotovljen« 
osnovne delovne pogoje. 

Za skupne potrebe je delovni 
organizacija pridobila tudi sej' 
no sobo z 80 sedeži nad BlagoV 
nico D. Za ves kolektiv je t< 
pomembna pridobitev, s a 
ustreznega prostora doslej še n» 
so imeli. Torej , še ena lepa pr* 
dobitev za 30. rojstni dan! 

Blagovnica D, letošnja največja pridobitev 

Oprema za gašenje požarov,^ki jo nudi TOZD Varnost 

Urejen gostinski lokal 



PRODORNOST IN RAST 
rjelovna organizacija 

c l E K T R O r a d i o Slo-

griske Konjice sodi med 
Lnjše delovne organiza-
ĵe v občini, zanjo pa je 

,j,ačila prodornost in 
,̂spešna rast, ki je plod 

(jela vseh okoli sto zapo
slenih- V več kot tridese
tih letih so se razvili iz či-
-te servisne delavnice v 
proizvodno organizacijo 
skladno s skokovit im na
raščanjem investicijske 
dejavnosti v občini. 

Danes izdelujejo različ-
j,e elektro izdelke in 
opravljajo montaže in 
usluge. V srednjeročnem 
programu so začrtali izde
lavo elektro opreme za in
dustrijo v konjiškem in 
širšem celjskem območ
ja, pa tudi izven republi
ških meja. 

Tako kot se je večalo 
zanimanje za njihove iz
delke, so povečeval i proi
zvodne zmogljivosti. 
Pred leti so z ureditvijo 
nekdanjih hlevov, s pro
stovoljnim delom, zgradi
li osnovo za širjenje de
javnosti in jo dobro izko
ristili. 

V Elektro Radiu se za
vedajo tudi pomena zna
nja in izobrazbe, zato ni 
čudno, da se lahko poh
valijo z ugodno kadrov
sko strukturo pa tudi šte
vilnimi delavci, ki dopol
njujejo svoje znanje s štu
dijem ob delu. Dobri de
lovni in samoupravno 
urejeni pogoji dela so do
prinesli svoj delež k nji

hovi pripravljenosti za 
uresničevanje stabiliza
cijskih prizadevanj, takš
na pa je njihova usmeri
tev že vrsto let. Glavne te
žave, s katerimi se spopa
dajo, pa so vezane na pre
skrbo z repromaterialom. 

na težave pri planiranju 
dela zaradi njegove se
zonske narave, pa tudi 
vse večje konkurence pri 
pridobivanju del. Kljub 
temu so ob polletju pove
čali dohodek za 42 odstot
kov. 

INGRAD 

RAZVITO SODELOVANJE 
Pomembna značilnost konjiške temeljne organizacije I N 

G R A D je brez dvoma sodelovanje in to tako z vsemi skupnostmi 
kot družbenopolitičnimi organizacijami v občini kot z ostalimi 
Ingradovimi temeljnimi organizacijami in številnimi konjiškimi 
obrtnimi podjetji. 

120 delavcev, ki združujejo delo v konjiški temeljni organiza
ciji opravlja gradbena dela, pri izvajanju obrtnih del pa poslovno 
sodelujejo s Kongradom, D O Elektro-Radio. Mizarstvom 
Ska lo . . . Tozd pokriva predvsem potrebe občine, specializiran 
pa je tudi za gradnjo mostov. Tako so zgradili 8 mostov za 
srednjo Dravo, most na Borlu, v Zagrebu in Lovrenčanu. 

Ugodni gospodarski tokovi v konjiški občini se odražajo tudi 
pri njihovem delu, ki jih uvršča po obsegu proizvodnje med 
največje temeljne organizacije v okviru Ingrada. Tako so zgradili 
ali sodelovali pri izgradnji proizvodnih objektov v Cometu. 
Uniorju, Konusu, Lipu in Kostroju, prav tako pa so sodelovali 
tudi pri izgradnji hotelov v Zrečah in na Rogli . trgovine v Slo
venskih Konjicah, Vitanju in Zrečah. V preteklem srednjeroč
nem obdobju pa so zgradili tudi 500 novih stanovanj po O U T I -
NOiR sistemu, med temi tudi stanovanja v 140. poslovno stano
vanjskem bloku. 

Hotel Dobrava v Zrečah je tudi uspeh konjiške temeljne organizacije INGRAD 

TOZD TOVARNA STROJEV 
Je specializirana tovarna za proizvod-

^io strojev in naprav za potrebe usnjar
ske in krznarske industrije. V času svo
jega obstoja je aktivno sodelovala pri 
izgradnji domače usnjarske industrije, 
od leta 1958 pa izvaža del svoje proi
zvodnje na zahodna in vzhodna tržišča 
'f̂  je s preko 80% sodelovala pri izgrad-
f̂ ji usnjarn v Jemnu, Sudanu 3 usnjar
je, Alžiriji, Indiji, S S S R - 2 usnjarni, 
•semenu in Somaliji. 

Svoje proizvode plasira kot indivi
dualno opremo v Avstrijo, Italijo, Grči
ji' Albanijo, Poljsko, D R Nemčijo, 
CSSR, Bolgarijo, Romunijo, Turčino, 
f^akistan, tudi v L R Kitajsko so že izva
žali, 

.y zadnjem letu aktivno obdelujejo tr-
^. 'šča s pomočjo predstavništev Ljub
ljanske banke in tudi drugih izvozno-
^voznih organizacij. Vendar s plasma-
'^oiTi na konvertibilna področja še niso 
Zadovoljni in bodo nekoliko več morala 
zapraviti tudi izvozna podjetja, katerim 
'̂̂  Voljni nuditi potreben prospektni 

Material in kvalitetno opremo. 
J Organi upravljanja so si že v lanskem 

zastavili plan proizvodnje v višini 
''J milijonov, ki bo dosežen v višini 240 

^'lijonov. Realizacija za 9 mesecev zna-
,3 180 milijonov. Od skupne realizacije 

o izvoz znašal ca. 110 milijonov od tega 
,̂  konvertabilno področje le 4 milijone 
^'narjev. 

^2 pregleda sklenjenih pogodb se da 
Sotoviti, da imajo že tudi za prihodnje 

leto sklenjenih pogodb za preko 160 mi
lijonov za domače tržišče in na klirinška 
področja. Na domačem tržišču je pov
praševanje bistveno večje kot je bilo v 
preteklih letih zaradi uvoznih omejitev, 
tako da s svojimi proizvodi omogočamo 
redno proizvodnjo usnjarski in krznar
ski industriji, ki je pa indirekten izvoz
nik preko čevljarske in konfekcijske in
dustrije tudi na konvertibilna področja. 

V zadnjih 10 letih so uspeli osvojiti 
tudi proizvodnjo strojev in opreme za 
industrijo brusev. Trenutno osvajajo no
ve proizvode za usnjarstvo tj. avtomat
ske prehodne sušilnice z napenjanjem 
za usnje, hidravlične mezdrilne stroje 
3125 mm, prehodne brusilne stroje za 
usnje in linije za kamnoseško industrijo, 
linije za nanašanje bitumena itd. Razvo
ju se posveča vel iko pozornosti in pre
dvidevajo, da bodo ti novi stroji zanimi
vi tudi za tuja tržišča. 

Tudi v modernizacijo opreme in za
menjavo je bilo v zadnjih 10 letih inve
stiranih preko 50 milijonov din; trenut
no ima tovarna največje težave s pre
majhnimi prostori in praktično proi
zvodnje ni možno več povečevati, do
kler se tudi prostori ne bodo povečali. 
DS je že sprejel sklep, da pristopi k 
izgradnji odprte montažne lope, ki bo 
vsaj delno omilila prostorsko stisko in 
da bo delo možno tudi v slabem vreme
nu, saj se trenutno pretežno del montaž
nih del v lepem vremenu odvija kar na 
prostem, kar pa ob slabem vremenu 
vpliva na kvaliteto gotovih izdelkov. 

TOZD TOVARNA 
PLASTIČNIH IZDELKOV 

Od trenutka, ko so se pojavili prvi 
zahtevki po dodatnem programu D O 
K O S T R O J , osvojitve le-tega in vpeljave 
nove proizvodnje, je minilo že dobrih 10 
let. Res je bil izbran program to je pre
delava plastike v začetni fazi le kot po
slovna enota, toda dandanes je T O Z D 
Tovarna plastičnih izdelkov prerasla v 
trden in močan element zgradbe D O 
K O S T R O J . 

Danes je v tej temeljni organizaciji za
poslenih 75 delavcev, ki izdelujejo: 

- P V C elementi za gradbeništvo. 
- P V C obcestni stebri, 
- P V C okvirji za belo tehniko, 
- predelava PVC-ja po naročilu, 
- izdelava poliamidnih cevi. 
Letošnji obseg proizvodnje bo znašal 

okoli 85 milijonov in bo g^ede na plan 

presežen za ca. 20%. Ugodno ocenjuje
mo tudi preseganje planiranega dohod
ka za ca. 30%. 

Spadajo v vrsto T O Z D - o v , ki niso ne
posredni izvozniki, za svoje normalno 
poslovanje pa potrebujejo določeno ko
ličino reprodukcijskega materiala iz 
uvoza. Posredno so njihovi izdelki pri
sotni ob izvozu LTH-ja, Gorenja. Nareje
nih je že precej konkretnih korakov za 
lasten izvoz. Ocenjujejo, da bodo obro
dili sadove že konec letošnjega leta. 

Ravnokar zaključujejo izgradnjo no
vih proizvodnih prostorov, ki bodo bi
stveno izboljšali delovne pogoje delav
cev. N o v o pridobitev so namenili predv
sem mešalnici ter konfekciji elementov. 
Realno lahko pričakujejo, da se bodo z 
izboljšanjem delovnih pogojev še izbolj
šali tudi rezultati dela. 

Novi proizvodni prostori tovarne plastičnih izdelkov 



KONGRAD 

REŠITEV V OBNOVAH? 
Vse vrste visokih in ni/.kih gradenj ter obrtna dela, kot so 

montaža instalacij in zaključna dela v gradbeništvu, opravlja 176 
delavcev Gradbenega obrtnega podjetja K O N G R A D v Sloven
skih Konjicah v temeljni organizaciji Gradbeništvo, temeljni 
organizaciji Obrtna dela in skupnih službah. 

Med novogradnjami velja omeniti nekatere objekte: kulturni 
d(}m v Ločah, telovadnico v Vitanju, osnovno šolo v Zrečah ter 
b lokovno gradnjo v Vitanju in Slovenskih Konjicah. Gradijo 
tudi izven občinskih meja. 

Omejevanje investicij bo gotovo vplivalo na njihovo doslej 
dobro poslovanje, toda reševala jih bodo lahko adaptacijska in 
rekonstrukcijska dela. 

Visoko zastavljen plan za to leto uspešno uresničujejo, kar so 
pokazali tudi polletni rezultati. Dokaj resna ovira pri njihovem 
delu pa so kronična pomanjkanja nekaterih gradbenih materia
lov. Toda, tako kot uspehe, tako tudi težave dosegajo in rešujejo 
skupno, pri tem pa je tudi pomembna vloga samoupravnih 
organov in družbenopolitičnih organizacij. 

20-stanovanjski blok v Vitanju bo vseljiv še letos. Približno 20 milijonov vreden 
objekt so kupile delovne organizacije iz konjiške občine. 

mizarstvo 
S K A L A 

8 L a v E N s K E 

K O N J I C E 

V KORAK S ČASOM L e 45 delavcev je zdru
ženih v delovni organiza
ciji Mizarstvo Skala, orga
nizaciji, ki bo kmalu pro
slavila že 30 let svojega 
dela. Ves čas so na po
dročju lesne obrti hodili v 
korak s časom in se prila
gajali zahtevam sodobne
ga načina gradnje stano
vanjskih, poslovnih in in
dustrijskih objektov. 

Iz lesa in plastike izde
lujejo po naročilu vse 
vrste stavbnih mizarskih 
Izdelkov. Po leg tega izde
lujejo opremo za usnjar
sko in kemično industrijo 
- strojilne sode, kadi in 
ostalo opremo (to je pač 
konjiška tradicija). Pou
dariti pa velja, da so edini 
proizvajalec tovrstne 
o p r ^ e v Jugoslaviji. 
Skupno z delovno organi
zacijo Kostroj plasirajo iz
delke na domača in tuja 
tržišča, pri tem približno 
20 odstotkov celotne 
proizvodnje izvozijo. 

V prihodnosti predvi
devajo razširitev oziroma 
zgraditev nove proizvo
dne hale, ki j im bo omo
gočila izpeljavo srednje
ročnega in dolgoročnega 
programa, v katerem je 
tudi proizvodnja notranje 
opreme. T o pa bo njihovo 
ponudbo zaokrožilo. 

Med objekti, ki jih je opremilo Mizarstvo Skala, je 
tudi 140-poslovno stanovanjski blok v Slovenskih 
Konjicah 

DELAVCI MIZARSTVA SKALA Č E S T I T A J O 
VSEM DELOVNIM LJUDEM IN O B Č A N O M ' 
OB SKUPNEM PRAZNIKU - 12. OKTOBRUI 

GOZDNO GOSPODARSTVO 
TOZD POHORJE-VITANJE IN TEMELJNA ORGANIZACIJA KOOPERANTOV SLOVENSKE KONJICE 

LES - NAŠE BOGASTVO IN SKRB 
Gozdovi so vel iko bogastvo konjiške 

občine. Z njimi je pokritih 3836 hektar
jev zemljišč v družbeni lasti, 8320 hektar
jev pa je v zasebni lasti. Z njimi gospoda
rita dve temeljni organizaciji Gozdnega 
gospodarstva Celje: Temeljna organiza
cija kooperantov Slovenske Konj ice in 
T O Z D Pohorje-Vitanje. Letni prirastek 
je 20.400 kubičnih metrov v družbenih 
gozdovih in 56.674 kubičnih metrov lesa 
v zasebni lasti. Pri tem so družbeni goz
dovi močneje obremenjeni, saj posekajo 
povprečno 20.000 kubičnih metrov lesa 
letno, medtem ko ga v zasebnih gozdo
vih 35.800 s tem pa ustvarijo 3-4 odstotke 
družbenega prihodka v občini. 

IZKORIŠČANJE GOZDOV 
Obe gozdarski organizaciji gospodari

ta po desetletnih gozdno gospodarskih 
načrtih. Pri izkoriščanju gozdov se ve
dno drže pravila, da ne posekajo vsega 
prirastka, saj se le tako naši gozdovi bo
gatijo. Pri sečnji je tri četrtine iglavcev in 
četrtina listavcev. Pretežni del je žagar
ske hlodovine, ki jo prodajo konjiškemu 
Lesno-industrijskemu podjetju, precej 
pa je tudi celuloznega lesa, ki ga usmer
jajo v glavnem v tovarno celuloze v 
Krško, vel iko pa je tudi drobnega grad
benega lesa. Tako je z iglavci, pri listav
cih, kjer prevladujejo hrastovi gozdovi , 
pa je zopet največ žagarske hlodovine, 
ostalo pa je prostorninski les za papirno 
industrijo in oskrbo prebivalcev z drvmi. 

Pri sečnji opravijo delo v Vitanjski te
meljni organizaciji njihovi delavci - ; 

skupno jih je 59, pri T O K pa lastniki 
gozdov, pri čemer se nekateri kmetje pri 
delu povezujejo, saj je delo v gozdu teža
ško in vse manj zanimivo za mlade. 

GOJITEV IN VARSTVO GOZDOV 
Izkoriščanje gozdov je le ena dejav

nost gozdnih delavcev. Prav tako po
membna je tudi gojitev in varstvo goz
dov. V družbenem sektorju opravijo let
no gojitvena dela na 210 hektarjih, pri 
čemer zavzema večji del nega gozdov -
na 176 hektarjih, manjši pa obnova sta
rih gozdov na 34 hektarjih. Temeljna or
ganizacija kooperantov pa opravi nego 
na 220 hektarjih in obnovo na 15 hektar
jih gozdov. 

Pri gojitvi upoštevajo večnamenskost 
gozdov - gospodarnost, socialno funkci
jo in varstveno funkcijo, kamor sodi ta
ko zadrževanje voda, vpl iv na ozračje in 
oblikovitost pokrajine. 

RAZDROBLJENI GOZDOVI 
Pri uresničevanju blagovne proizvod

nje se v zasebnem sektorju srečujejo s 
težavami, ki koreninijo v razdrobljenosti 
gozdov, kar je značilno zlasti za nižinske 
predele občine. Poleg tega precej goz
dnih lastnikov ni opremljenih za smotr
no delo v gozdu, pa tudi investicijska 
dejavnost pri gradnji gozdnih cest in 
vlak je zaradi stroškov pri vzdrževanju 
gozdnih cest, ki jih uporabljajo vsi obča
ni, precej zaostala. T e ceste so v višin
skih predelih, zlasti na Pohorju. 

V zadnjih letih pa se pojavljajo težave 

tudi pri realizaciji družbenih obveznosti 
na pohorskem območju. Razlogov je 
več, predvsem pa izstopa pomanjkanje 
delovnih ljudi na kmetijah. Posamezniki 
tudi ne izpolnjujejo vseh svojih obvezno
sti preko organizacije kooperantov in 
usmerjajo del lesne mase preko črnega 
trga. P o oceni se tako izgubi povprečno 
10 odstotkov lesa. 

GOZDNE CESTE 
Na področju konjiške občine je 370 

kilometrov gozdnih cest. Pretežno veči
no cest v višinskih področjih je zgradilo 
Gozdno gospodarstvo za odvoz lesa in za 
odpiranje kmetij. V e č kot je cest, več je 
tudi vzdrževanja. Poudariti velja, da ima 
velik del teh cest javni značaj. Ker pa je 
odprtost gozdov še vedno premajhna, je 
treba še graditi nove odvozne ceste. Do 
leta 1985 namerava T O K zgraditi še 30 
kilometrov gozdnih cest in 40 kilome
trov večjih gozdnih vlak. T O Z D Pohorje-
Vitanje pa namerava zgraditi 28 kilome
trov novih cest, 9 kilometrov rekon
strukcij in 50 kilometrov vlak. Ta pro-
gram je ogrožen zaradi vzdrževanja ž e ] 
zgrajenih cest in vlak, saj je za to treba 
letno odšteti okrog 4 milijone dinarjev. 

TEŽAŠKO IN ZAHTEVNO DELO 
Pogoj i dela gozdnih delavcev so izre

dno težki, pri tem pa zaslužek ni ustrez
no višji. Vedeti pa moramo, da morajo 
biti delavci za delo v gozdu tudi dobro 
usposobljeni: poznati je treba biologijo 
gozdov, tehniko dela pri izkoriščanju^ 

gozdov in pri gojitvi gozdov. Zato tudi 
obe organizaciji posvečata posebno skrb 
izobraževanju. V zadnjih letih so ustrez
no znanje pridobili že številni gozdni de
lavci, letno pa se še vedno izobražuje 4-7 
delavcev na posebnih 6-tedenskih teča
jih. Za produktivno gozdno delo pa bi 
morali pridobiti ustrezno izobrazbo ob 
delu tudi vsi tisti, ki opravljajo dela v 
svojih gozdovih in drugih gozdovih, saj 
potrebujejo prav toliko znanja kot goz
dni delavci. 

ZA RAZVOJ PODEŽELJA 
Poleg gospodarjenja z gozdovi Temelj

na organizacija kooperantov deluje tudi 
pri razvoju podeželja, zlasti v višinskih 
področjih. S Kmeti jsko zadrugo so pod
pisali samoupravni sporazum z name
nom, da bi se gospodarska in socialna 
vprašanja združenih kmetov uspešno ra
zreševala. Po tem sporazumu so uspešno 
organizirali hranilno-kreditno službo, ^ 
katero se steka tudi ves denar, ki se iz
plačuje za les. Dogovori l i pa so se tudi, 
da je Temeljna organizacija kooperantov' 
nosilka razvoja kmečkega turizma v ob
čini Slovenske Konjice. Z razvojem 
kmečkega turizma kot dopolnilne dejav
nosti kmetij so že storili prve uspešne 
korake, marsikaj pa bi bilo mogoče stori
ti bolje in več, če bi se višinski predeli 
razvijali skladno z ostalimi predeli v ob
čini, kar velja zlasti za razvoj infrastruk
ture. Na višinskih predelih, ki zajemajo 
kar 45 odstotkov ozemlja občine, pa ^ 
družbenem planu predvidevajo le 5 od
stotkov celotnih investicij v občini. 



UP KONJICE 

KONČNI 
IZDELKI V 
IZVOZ 
Uspešna prodaja v evropske države 

Redke so delovne orga
nizacije, ki bi večino 
svojih izdelkov izvaža
le, pri tem pa bi bil nji
hov uvoz prav skro
men. Takšna je delov
na organizacija L I P v 
Slovenskih Konjicah, 
delovna organizacija, 
ki se je za takšno pot 
odločila že davno in je 
z leti prodrla na zahtev
no zahodnoevropsko 
tržišče s kvaliteto svo
jih izdelkov, ki so jo 
dosegli z vsakodnev
nim preverjanjem in iz
popolnjevanjem. 

TRI POMEMBNE 
IZVOZNICE 

Temeljne organizaci
je Pohištvo Slov. K o 
njice, Otroško pohištvo 
Poljčane in Kosovno 
pohištvo Vitanje izde
lujejo finalne izdelke in 
ravno njim je name
njen največji poudarek 
pri izvozu. Ti izdelki so 
mize in stoli iz borove
ga in bukovega lesa, 
kotne klopi, kredence, 
sobni bari in. drugi iz
delki iz borovega lesa 
ter otroško pohištvo iz 
bukovega lesa. 

Proizvodnja je delno 
specializirana, kar po
sebej velja za T O Z D 
Otroško pohištvo Polj
čane, kjer izdelujejo 
izključno otroške po
stelje in zibelke iz bu
kovega lesa ter T O Z D 
Kosovno pohištvo Vi
tanje, ki izdeluje izk
ljučno kredence iz bo
rovega lesa. Zaradi ve
likosti konjiške temelj
ne organizacije Pohiš
tvo, tako ozka speciali
zacija ni mogoča, zato 
tu izdelujejo različne 
izdelke iz bukovega in 
borovega lesa. 

Planska predvideva
nja dokaj dobro dose
gajo, čeprav so že nekaj 
let smelo zastavljena. 
Tako je tudi z izvozom, 
za katerega v letnem 
planu predvidevajo, da 

bodo na tujih tržiščih 
prodali 78-80 odstot
kov finalnih proizvo
dov. Zadnja leta pa fi
nalne izdelke prodajajo 
skoraj izključno v 
evropske države in to v 
Angli jo, Francijo, Bel
gijo, Holandijo, Švico, 
Z R Nemčijo, Avstrijo, 
Dansko, Švedsko in na 
Bližnji Vzhod. 

Poleg ugodne proda
je v izvoz in doseganja 
fizičnega obsega proi
zvodnje, pa proizvod
njo finale spremljajo 
mnoge težave. V letoš
njem letu je bilo v zim
skih in prvih pomla
danskih mesecih pre
cej težav zaradi po
manjkanja suhega lesa. 
Temu. so se pridružile 
težave z oskrbo z razni
mi repromateriali, kot 
so kartoni za embalira-
nje, laki, razne plo
šče . . . Seveda je to 
močno vplivalo na 
proizvodnjo in onemo
gočilo še boljše do
sežke. 

Poleg teh težav žele 
delavci, ki delajo v fi
nalni proizvodnji tudi 
razrešiti nekatere neus
klajenosti, kar velja 
zlasti za področje cen. 
V treh desetletjih pa so 
si pridobili že toliko iz
kušenj, da so prepriča
ni, da bodo še naprej 
tako uspešni pri proi
zvodnji finalnih izdel
kov. 

ZA 
KONKURENČNOST 

Konkurenčnost po
staja pri prodaji stavb

nega pohištva vse po
membnejša, saj je po
nudba oken in vrat na 
tržišču velika. Za kup
ce je seveda poleg ka
kovosti odločujoča tu
di cena, vendar je lažje 
vplivati na kvaliteto. 

Tri L ipove temeljne or
ganizacije, ki izdelujejo 
stavbno pohištvo, pre
segajo planska predvi
devanja, njihova pro
daja pa je usmerjena na 
vse republike in pokra
jine v Jugoslaviji. Na 
tem področju oskrbu
jejo 82 trgovskih delov
nih organizacij, ki ima
mo preko 180 trgovin 
za prodajo stavbnega 
pohištva. 

PRAMALO 
ŽAGANEGA LESA 

Na področju polfina-
le, kamor spada proi
zvodnja žaganega lesa 
iglavcev in listavcev, 
proizvodnja palet, lese
nih delov za prikolice 
ter ostale lesene in kar
tonske embalaže se de
lo sicer odvija v okviru 
planskih predvidevanj, 
kar pa ne velja za proi
zvodnjo žaganega lesa 
iglavcev, saj je ta bila 
ob polletju celo nižja 
kot v enakem obdobju 
lani. Vzrok so težave 
pri dobavi hlodovine, 
ki jih je povzročila hu
da zima. Ce bo odslej 
oskrba s hlodovino 
boljša, zamud ne bo 
težko odpraviti. 

Pri prodaji LIP-ov ih 
izdelkov pa je po
membno odprto skla
dišče v Poljčanah, ki 
omogoča, da so na 
enem mestu zbrani vsi 
izdelki temeljnih orga
nizacij, kar je prednost 
tudi za kupce. Položaj 
skladišča v Poljčanah 
pa prinaša še eno pre
dnost - možnost vklju
čevanja v železniške 
prevoze. 

V PEČ ODPADKE 
Razširjena kotlovnica, ki jo v id imo na fotografiji, bo pomenila veliko pridobitev. 

Obstoječe zmogljivosti bo povečala za 200 odstotkov, toda še pomembnješe je, da je v 
celoti predvidena na uporabo lesnih odpadkov, ki se najslabše vrednotijo (vlažni, 
nesortirani, lub je . . . ) S tem, ko bodo kurili s takšnimi odpadki, bodo prihranili 
žagovino s skoblanci, s katero so kurili doslej. Namesto v peč pa jih bodo lahko 
usmerili k proizvajalcem ivernih plošč in kooperantom kurjih farm. Korist za vse 
torej. 

Nova, razširjena toplarna bo predvidoma uporabna konec oktobra, sedanja, ki bo 
takrat postala stara toplarna, pa bo ostala za rezervna napajanja. 

Za L I P pa bo precej pomenila nova trafo postaja, ki bo povečala preksrbo z 
električno energijo za sto odstotkov in tako rešila že kar kritično pomanjkanje. 

LEPOTEC 
v Vzorčno-poslovnem paviljonu so razstavljeni L ipov i izdelki. Tu ima svoje pro

store tudi služba konstrukcij novih izdelkov. Kupcu je tako odločitev za najustrez
nejši izdelek lažja. 

NOVA LAKIRNICA 
Nova lakirnica v Slovenskih Konjicah bo zaživela, ko bo uporabna nova toplarna in 

transformatorska postaja. T o je tudi razlog, da z deli ne hitijo več, kar ne bi mogli reči 
za preteklo obdobje, ko so v kratkem času skušali nadomestiti zamude, ki so nastale 
zaradi dolge poti do vseh potrebnih dovoljenj in soglasij. 

Od nove lakirnice pričakujejo, da bo pokrila zahtevano kapaciteto v eni izmeni, da 
bo znatno izboljšala kvaliteto površinske obdelave zaradi pospešenega sušenja v 
kanalu in da bo znatno manjša poraba laka ter večji učinek dela zaradi uvedbe 
pohvalnega stroja. Ker se bo potek dela močno spremenil, bodo tudi v celoti spreme
nili organizacijo dela, s^j bo treba čas obratovanja zaradi visokih stroškov obratova
nja čim bolj izrabiti. Zaradi močno povečane zmogljivosti bodo tudi ves proizvodni 
program finalizirali v celoti in ne bodo več prodajali povTš insko neobdelane izdelke. 

Ker bodo materialne možnosti za boljše in kvalitetnejše delo dane, se bodo še bolj 
posvetili kvaliteti dela, zlasti tehniki nanašanja, pripravi lakov, barv in lužil ter 
organizaciji dela da bodo učinki takšni, da bodo investicijo popolnoma opravičili. 
Skratka, delali bodo tako, kot je za L I P pravilo. 



OBRTNO ZDRUŽENJE SLOVENSKE KONJICE 

ISKANJE SKUPNEGA 
JEZIKA V OBČINI 
200 obrtnikom v občini je v združenju lažje 

Na mednarodnem sejmu 
obrti in opreme za obrt v Celju 
se je konjiško obrtno združe
nje vedno uspešno predstavi
lo, saj niso le prikazali obrtne 
dejavnosti občine ampak pre
ko nje tudi občino samo. Le
tošnjega sejma obrti se je iz 
občine udeležilo 16 obrtnikov 
predstavnikov različnih obrt
nih dejavnosti. Najvišje priz
nanje, ki so ga na sejmu preje
li, je gotovo prva nagrada za 
inovacijo, razveseljiva pa je 
tudi bronasta plaketa mesta 
Celje za izdelek v kovinsko-
predelovalni obrti in pokal za 
tretje mesto v streljanju z 
zračno puško, ki ga je prejela 
njihova ekipa. 

Razvoj zasebne obrti je bil v prete
klih letih v konjiški občini različen 
po strokah in poklicih. Nekdanjo 
pretežno storitveno obrt, usmerjeno 
zlasti v popravila, so počasi nado
mestile proizvodne obrti, ki posku
šajo z znanjem in svojo sposobnost
jo izpolniti vrzeli pri proizvodnji in
dustrije, nadomestiti uvožene dele z 
doma narejenimi in seveda tudi 
uporabljati domače surovine. Pri 
tem so uspeli, kar kaže tudi na dol
goročnejše sodelovanje z združenim 
delom. Ob tem pa storitvena obrt ni 
zaživela tako, kot si v občini vsi žele. 
Gotovo zaradi neustreznih pogojev 
za razvoj te dejavnosti. Glede na po
trebe gospodarstva, negospodarstva 
in zasebnikov pa je avtoprevozniš-
tvo že toliko razvito, da bi ga kazalo 
razvijati samo v primeru avtopre-
vozniške zadruge, prav tako pa go
stinstvo le tako, da bi kategorizirali 
že obstoječe gostinske lokale. 

Ob razvoju, ob uspehih, pa se sa
mostojni obrtniki ubadajo tudi s te
žavami, ki zavirajo še hitrejši in bolj 
kakovosten razvoj. Pri tem je tudi 
vehka vloga O B R T N E G A Z D R U 
Ž E N J A , ki jih želi razrešiti v širši 
družbenopolitični skupnosti. »Opa
žamo namreč, da so velike razlike v 
razvitosti obrti po občinah v Slove
niji, ki pa ne morejo izhajati iz različ
nih zakonskih predpisov, saj so naj
važnejši predpisi enotni za vso repu
bliko. Razlike nastajajo torej drugod 
in to bodisi pri izvajanju zakonov in 
drugih predpisov ali pa pri odnosu 
posameznikov do zasebnih obrtni
k o v , « pravijo. 

NAJPREJ NAJPOMEMBNEJŠE 
Gotovo je najpomembnejše to, da 

so se obrtniki v občini sploh poveza-
li, združili in da jih večina v združe- : 
nju sodeluje. V današnjem času bi \ 
izpostavili predvsem napore Obrt- \ 
nega združenja, da bi imeli obrtniki. 
zagotovljene surovine in repromate- j 
riale, v zvezi s tem pa borbo za spre- i 
membo cenzusa pri uvozu reproma- j 
terialov in osnovnih sredstev. Po - \ 
membna je tudi vloga združenja pri ' 
kreditiranju za obratna in osnovna i 
sredstva ter za investicije. Seveda je I 
bilo potrebno dosti napora, dogo-1 
varjanja in usklajevanja z Ljubljan-i 
sko banko. Izvršnim svetom Skup-j 
ščine občine in Medobčinsko gospo- i 
darsko zbornico v Celju, toda ravno J 
zaradi tega se niso srečevali z večji-i 
mi nesoglasji in problemi, saj so jihj 
reševali sprotno. Pri tem pa Obrtno i 
združenje tudi spremlja porabo kre-i 
ditnih sredstev seveda po danih' 
možnostih. i 

VPETI V RAZVOJ OBČINE 
Da o obrti brez obrtnikov ni mo

goče govoriti, se v občini dobro za

vedajo. Sodelovanje med Obrtnim 
združenjem in občinskimi upravni
mi organi je najbolj izrazito pri obli
kovanju in sprejemanju občinskih 
odlokov in planskih dokumentov, 
ki se nanašajo na obrt. 

Veliko je bilo narejenega pri obli
kovanju smernic razvoja malega go
spodarstva občine za obdobje 
1981-85, kakor tudi pri Dogovoru o 
temeljih družbenega plana občine. 
Pri oblikovanju teh planskih doku
mentov je komisija obrtnega zdru
ženja, ki jo je sestavljalo 19 članov iz 
večine obrtnih dejavnosti, proučila 
podatke O Z D v občini o potrebah 
po obrtnih dejavnostih. Tako so 
prišli do realnih podatkov in dejan
skih potreb o nadaljnem razvoju 
obrti. 

V planskih dokumentih občine je 
obrtništvo zajeto na področjih zago
tovitve poslovnih prostorov, potreb
nih za razvoj obrti, kakor tudi pri 
predvidenih lokacijah za tovrsto 
gradnjo in uporabi pritličnih prosto
rov v blokih. Kreditiranje malega 
gospodarstva naj bi s svojo politiko 
pospeševalo razvoj obrti, malega go
spodarstva in gostinstva. V bodoče 
pa bo treba vso pozornost posvečati 
uresničevanju samostojnega oseb
nega dela preko kooperacije in dru
gih oblik poslovnega sodelovanja. 

Davčna politika je brez dvoma po
dročje, ki odločujoče vpliva na ra
zvoj obrti. Konjiški obrtno združe
nje je pri izhodiščih davčne politike 
za obdobje 1981-85 sodelovalo s 
konkretnimi predlogi za olajšave, ki 
bi naj vzpodbudile nadaljni razvoj 

malega gospodarstva in obrti, zlasti] 
uslužnostne. Nekateri so bili spreje
ti, drugi zopet ne. Sicer pa si je mo
ralo obrtno združenje kar precej pri
zadevati pri reševanju problemov 
zaradi neplačanih davčnih obvezno
sti, saj je nekaterim obrtnikom gro
zil celo odvzem obrtnih dovoljenj. V 
večini primerov so pomagali s kre
diti. Marsikak problem pa bi bilo 
mogoče rešiti prej, preden je nastal, 
le z Upravo za družbene prihodke bi 
bilo treba najti skupni jezik. Pa vse 
kaže, da kljub tako rekoč občinski 
podpori razvoju obrti tu še marsikaj 
ni vzpodbudno za obrtnike, kar po 
nepotrebnem povzroča nezado
voljstva obrtnikov. Nesporazumi, 
pa čeprav so čisto osebni, gotovo 

vplivajo na vse, posledice pa bodo 
vidne še prihodnja leta. Ob davčni 
politiki velja omeniti le še dogovar
janja o oprostitvi plačila prispevkov 
nekaterim samoupravnim intere
snim skupnostim za dejavnosti sto
ritvene obrti. Prve korake, ki bodo 
njihov razvoj pospešili, so že nare
dili. 

VSAKODNEVNO DELO 

Ob pripravah na ustanovitev knji
govodskega servisa, kjer bi vodili 
poslovne knjige samostojnim obrt
nikom, avtoprevoznikom in gostin
cem, za kar se je takoj navdušilo 30 
obrtnikov, a je treba premagati še 
precej ovir, je še veliko vsakodnev
nega dela. Tu je razreševanje števil
nih vprašanj s področja obrti, po
moč pri izdelavi kalkulacij za ceni
ke, pomoč pri uvozu osnovnih sred
stev in iskanju poslovnih prostorov 
kakor tudi priporočanje ustrezne 
obrtne dejavnosti, kar velja še pose
bej za zdomce. Tu so še priprave 
novih kandidatov za obrtna dovolje
nja in preizkus strokovne usposob
ljenosti v Ljubljani, sodelovanje z 
Delavsko Univerzo pri pripravi te
čajev, sodelovanje z družbenopoli
tičnimi organizacijami in skupnost
mi, z drugimi obrtnimi združenji... 
Pravzaprav bi vse kar težko našteli. 

ŠE ŠTEVILNE NALOGE 

Stalnih nalog združenja je veliko, 
zato poglejmo le tiste, ki jih namera
vajo izvršiti še to ali vsaj v pričetku 
prihodnjega. Med njimi je sprejem 
popoldanskih obrtnikov v članstvo 
obrtnega združenja, tečaj varstva pri 
delu za vse delavce pri samostojnih 
obrtnikih občine, ki ga še nimajo, 
priprave na volitve, knjigovodski 
servis za vodenje poslovnih knjig, 
zdravniški pregledi za vse zaposlene 
delavce pri zasebnih obrtnikih, so
delovanje pri športnih igrah - vele
slalom obrtnikov in delavcev pri 
obrtnikih Slovenije na Rogli ter po
svet oziroma delovni pogovor s 
predstavniki vseh družbenopolitič
nih organizacij občine, banke in 
Zveze obrtnih združenj Slovenije-
T o pa bo zopet korak več za uspešno 
dogovarjanje in sodelovanje z vse
mi, ki vplivajo na politiko obrtniš
tva z namenom, da bi bila ta stimu
lativna, vendar v okvirih zakonskih 
določil in začrtane politike malega 
gospodarstva in obrti v srednjeroč
nem obdobju 1981-85. 

Novi poslovni prostori združenja v 140-poslovno stanovanjskem bloku v Sloven
skih Konjicah so letošnji velik uspeh. Pridobili so jih s pomočjo prispevkov večine 
obrtnikov. 



PEKARNA - SLAŠČIČARNA ROGLA 

gTEVILNA PRIZNANJA 
,gd srednje razvita pekar-

in slaščičarska podjetja 
uvrstimo konjiško pe-

' ^ 0 i" slaščičarno ••Rogla... 
•'njej dela 67 delavcev, naj-
' . y proizvodnji slaščičar-

izdelkov. S svojo marlji-
*'-tjo, P 3 ^""^^ zaradi višjih 

bodo letos dosegli 42 mi-
*'̂ j!,ov realizacije, čeprav so 
fplanirali le 32. M e d izdelki 
' 53 odstotkov vrednosti 
redstavljala pekarska proi-
•odnja. -15 odstotkov pa sla-
fjčarska. Dnevno naredijo 
||{oli 5500 ki logramov skup
aj, pekarskih izdelkov, okoli 
ipOO komadov mastnega sla-
!f!čarskega pec iva in za 450 
I j l g g r a m o v domačih keksov, 
[•jko za vsakega občana v ko-
,jiški občini in delno bistriški 
Oplotnica z oko l ico) spečejo 
fetrt kilograma kruha, 9 deka-
jramov mastnega peciva in 2 
jfl^agrama domačih keksov. 
Ostalih 90 odstotkov proi-
[vodnje prodajo izven občine, 
(jjihovi keksi so priljubljeni 
,ovseh večjih središčih Slo-
ifenije, Hrvatske in Srbije. Zal 
im pretežno ročna proizvod-
ija onemogoča še večji pro-
jor, tako da ostajajo zvesti 
)redvsem kupcem v Maribo-
^, Varaždinu in Zagrebu. 

Za svoje izdelke je delovna 
organizacija prejela že več 
ustnih in pismenih priznanj 
potrošnikov, pa tudi želja, da 
bi bilo mogoče njihove izdel
ke kupiti tudi v drugih krajih.' 
Delovne in prodajne prostore 
ter spominsko omarico j im 
krasi priznanje občine Slo
venske Konj ice »12. ok tober« 
ter 61 diplom za kvaliteto iz-

[delkov, ki jim jih Je podelila 

Zvezna gospodarska zbornica 
- združenje za kmetijsko in 
prehrambeno stroko. 

Po leg marljivega proizvo
dnega dela pa delavci skrbe 
tudi za družbenopoli t ično živ
ljenje, precejšen pa je tudi nji
hov doprinos k razvijanju 
bratsva in enotnosti med na
rodi in narodnostmi Jugosla
vije. Navezujejo poslovne in 
prijateljske stike z drugimi 
de lovnimi organizacijami, pa 

tudi društvi, saj se zavedajo, 
da takšna sodelovanja, sreča
nja, spoznavanja in sodelova
nja prinašajo izmenjavo izku
šenj, de lovno vnemo, zado
vol js tvo, prijateljstvo, delov
ne in pos lovne uspehe. 

Da v delovni organizaciji 
skrbe za napredek in razvoj 
dokazuje tudi podatek, da so 
v zadnjih 12 letih vložih v de
lovne prostore in osnovna 
sredstva preko l O mil i jonov 
dinarjev, kar je za obrtno de
lovno organizacijo s težko pri
dobljeno akumulacijo vehko. 

Srednjeročni program, ki je 
usklajen z občinskim planim, 
predvideva za okoli 20 milijo
nov dinarjev skupnih investi

cij. S tem bi razširili de lovne 
prostore za proizvodnjo pe
karskih izdelkov in keksov 
ter opremili s potrebno opre
mo, za katero so že dobili kre
dit od mednarodne banke. 
Večj i del programa pa predvi
deva razširitev in moderniza
cijo skladiščenja moke, ki bi 
zajela tudi količine občinskih 
rezerv moke. Skladiščenje bi 
naj rešili s silosi, sodelovanje 
z občino pa bi vsem prineslo 
koristi. 

Delovna organizacija je v 
zadnjem času uredila tudi 
zmrzovalno komoro , s katero 
bo rešen, vsaj delno, problem 
neenakomernega odvzema 
kruha. V e č ga bodo lahko na
redili v normalnih delovnih 
dnevih in ga uporabili v dne
vih pred prazniki in ob sobo
tah. S tem pa bo tudi delovni 
čas bolj smotrno izkoriščen; 
skrajšalo se bo nočno delo in 
odpravile številne doslej po
trebne nadure. 

Pa še na nekaj se v tem času 
pripravljajo v » R o g l i « : na 
izvoz keksov. Pri tem j im bo 
pomagal tudi kredit mednaro
dne banke, zlasti na tržišču 
Avstr i je in Z R Nemči je , po
maga pa j im še Gospodarska 
zbornica Sloveni je in Jugosla
vije. 

Kljub vsemu temu pa je v 
zadnjem času pridobivanje 
dohodka v pekarstvu in sla
ščičarstvu po mnenju delav
cev nezadovolj ivo. Poslova
nje se je poslabšalo do take 
meje, da se je celotna branža 
znašla v neenakopravnem po
ložaju pri pridobivanju do
hodka. Vsi pa upajo, da bodo 
to razrešili še letos. 

RESTAVRACIJA TEPANJE 

ODLIČNA 
DOMAČA 
KUHINJA 

Rei/tavracija Tepanje je eden najno
vejših Petrolovih objektov. Stoji ob »hi
tri cesti« Celje - Maribor pri Slovenskih 
Konjicah. Restavracija, ki ima objekta 
na obeh straneh ceste, je oddaljena od 
Celja približno 25 kilometrov in prav 
toliko od Maribora. Objekta sta lično 
urejena in dokaj prostorna, saj je v vsa
kem prostora za približno 95 gostov. Zu
naj, na pokritih terasah, pa je prostora 
še za 120 gostov. V Restavraciji je tudi 
manjša dvorana za zaključene skupine, 
ki je primerna tudi za seminarje in se
stanke. Poskrbeli pa so tudi za tuje go
ste in ljubitelje spominkov, saj je pri 
njih menjalnica in prodajalna izvirnih 
slovenskih spominkov. 

Restavracija je znana po odlični do
mači kuhinji, gostje pa hvalijo tudi po

strežbo. Med specialitetami so priznane 
sladice, kot so sirova torta, sirova potica 
in kremne rezine. Toči jo tudi domača 
konjiška in bistriška vina. Objekta sta 
odprta vsak dan od 6-23 ure, pozimi pa 
imajo ob sobotah glasbo. 

Med zanimivosti Petrolovega gostin
stva sodijo tudi tedni kulinarike: teden 
domačih jedi, teden pplžev, teden žabjih 
krakov. . . Ravno ta teden so se pričeli! 

Vse to nudi gostom 52 zaposlenih de
lavcev, ki so v času od maja 1979 prema
gali že vrsto težav z dobro organizacijo 
dela. Sicer pa so tesno povezani s kra
jevno skupnostjo Tepanje tako v druž
benopolitičnih organizacijah kot tudi 
pri delu, zlasti pri različniii prireditvah. 
Omeniti velja uspešno skupno akcijo 
N N N P . 

KOMUNALNO PODJETJE 

ZA ČISTO IN ZDRA VO 
ŽIVLJENJE 

Vzdrževanje vodovoda, 
kanalizacije, cest in ulic 
ter pokopališča v Sloven
skih Konjicah, odvoz 
smeti in fekalij za celo ob-
fiiio, pa še instalacije pre
težno zunanjih vodovo
dov in dela, ki jih opravi 
•Tiala gradbena skupina, 
zahteva od sedemintride
setih članov konjiškega 
Komunalnega podjetja 
dosti odgovornosti . Njiho
vo delo občutijo bolj ali 
•̂ anj vsi krajani, od njega 
1̂  odvisno njihovo počut
ja in celo zdravje. 
I Vodna izvira v Zičah in 

Slovenskih Konjicah za
gotavljata zaenkrat še do
volj pitne vode, s svojimi 
kraškimi značilnostmi pa 
povzročata precej skrbi ifi 
dela. Zaradi hitrega nara
ščanja in upadanja vode 
so možnosti kaljenja in 
okužbe vode stalno pri
sotne. Da bi preprečili ka-
Ijenje, bi morali zgraditi 
filtre. Temeljna organiza
cija Zdravstvenega centra 
Celje Center socialne me
dicine in higiene je ugoto
vila, da se nečisti delci 
vsedejo v enem litru vode 
šele v uri in pol, to pa po

meni, da bi bilo potrebno 
zgraditi vel ike bazene, da 
bi preprečili kalni vodi 
pot v vodovodne cevi. Mi-
Ijon in pol dinarjev bi bilo 
zanje potrebnih. Tako bo
do načrti verjetno gotovi 
še letos, izgradnja baze
nov pa je odvisna od zago
tavljanja sredstev. 

Da bi zmanjašli nevar
nost okužbe vode, so letos 
montirali nove klorinator-
je na tekoči klor, saj so se 
prejšnji plinski vse prera-
di kvarili. Strah pred 
okužbo s pitno vodo je ta
ko nepotreben. Za to se

veda skrbe tudi stalne 
analize vode. Nevarnih 
klic v njej še niso našli. 

Želja Komunalnega po
djetja pa je, da bi nekoč 
pripeljali vodo s Stranic, 
saj je voda tam gravitacij
ska, neoporečna, s tem pa 
tudi ne bi bili več vezani 
na črpalke, na njihovo po
trebo po električni energi
ji in pogoste okvare. 

PROSTOR ZA 
ODPADKE! 

Odvoz smeti opravlja 
Komunalno podjetje za 
celo občino s petimi vozi
li. Sedanje centralno odla
gališče odpadkov pa bo 
treba čimprej zamenjati z 
novim. Pri tem je seveda 
precej težav, saj si ga no
bena krajevna skupnost 
ne želi ravno doma. T o bo
do rešili v okviru občine, 
v okviru Komunalne 
skupnosti. Za sedanje 
smetišče pa lahko reče
mo, da je na njem dosti 
večji red kot pred leti, ko 
še ni bilo ograjeno, ko ni 
imelo stalnega čuvaja in 
njegovega pomočnika 
psa. 

PRIPRAVLJENI NA 
ZIMO 

Za vzdrževanje cest in 
ulic v Slovenskih Konji
cah skrbita cestar in po-
metač, pa tudi sama kra
jevna skupnost z naroča
njem del. Ce bi želeli na 
njih še več čistoče, bi po
trebovali tudi mehanizaci

jo, a kaj, ko to zopet stane. 
So pa dobro pripravljeni 
in opremljeni za zimsko 
službo, kar so potrdili že 
preteklo zimo, letos pa 
jim bo pomagal še nov po-
sipalec. 

SKRB ZA 
POKOPALIŠČE 

Pokopališče v Sloven
skih Konjicah so lani raz
širili. Do prvega novem
bra ga bodo uredili, toda 
že sedaj razmišljajo o po-, 
novni razširitvi. Ne le sa
mo pokopališče, tudi po
grebne svečanosti name
rava Komunalno podjetje 

bolje urediti, tako, kot je 
za poslednjo občanovo 
pot poskrbljeno v drugih 
večjih krajih. 

Dejavnost Komunalne
ga podjetja je obsežna, res 
pa je, da je precej odvisna 
tudi od cen komunalnih 
storitev. Leto 1980 so pri 
komunalni dejavnosti 
zaključili z izgubo, ki so jo 
pokrili z drugimi dejav
nostmi, letošnje višje cene 
pa so jim omogočile , da se 
ob polletju to ni ponovilo 
in tudi ob koncu leta bi 
moralo biti tako. 

Krajani Cretveža so ob občinsliem prazniltu pridobili 
vodovod - na sliki gradnja črpalnice 

^^titni vozili zagotavljajo odvoz smeti iz cele občine^^ 



OGLASI 
P R O D A M 

P R O D A M 3 0 0 k g k r a p o v p r i m e r n i h 

z a n a d a l j n o g o j i t e v . M e r s l a v i č 

F r a n c . K a j u h o v a 7 C e l j e . 

P R O D A M m a r m o r n a t o k v i r z a 

g r o b . Š i f r a : 1. n o v e m b e r . 

P R O D A M k o t e l z a c e n t r a l n o k u r j a 

v o T r i k a 3 5 . 0 0 0 c a l . r a b l j e n . 

T k a l s k a 4. 

P R O D A M F I A T 126 P , l e t n i k 8 0 / 8 , 

i n f . p o p o l d a n n a t e l . : 7 1 0 - 0 0 1 . 

K A R A M B O L I R A N F i a t 126 l e t n i k 

76 z a d n j i d e s n i d e l p r o d a m . T e l . : 

2 8 - 6 3 2 

U G O D N O p r o d a m k u h i n j s k e e l e 

m e n t e ( b e l a t e h n i k a ) , k o m b i n i 

r a n š t e d i l n i k . I n f . v s a k d a n p o 

p o l d a n . Z g r a b l j i č , Š k a p i n o v a 

3 / V . n a d . 

P R O D A M n o v l e s k i j e p r i p r a v l j e n 

ž e z a p r i p r a v o r u š t a . C e n a u g o 

d n a . Š i f r a : P R O D A J A L K A . 

P O R O Č N O O B L E K O , b e l o 3 8 - 4 0 z 

i d r i j s k o č i p k o u g o d n o p r o d a m . 

I v a n č i č , Š k a p i n o v a 3, N o v a v a s 

C e l j e ( o d 1 8 - 2 0 u r e ) 

U G O D N O p r o d a m Z a s t a v o 101, 

g a r a ž i f a n o d o b r o o h r a n j e n o . 

T e l . : 2 6 - 4 5 8 z v e č e r . 

P R O D A M p l e m e n s k e t e l i c e , p r a š i 

č e z a z a k o l i n b e t o n s k o ž e l e z o -

8 - 1 2 . J e ž . Z g . H u d i n j a 8, C e l j e . 

P R O D A M t r a k t o r M a r c e d e s 35 K M . 

G e n e r a l n o o b n o v l j e n . C e n a p o 

d o g o v o r u . O g l e d m o ž e n v s a k 

d a n . O v t a r M i l i c a , A r c i l n s k a 14 , 

V o j n i k ( p r i M l i n a r ) 

P R O D A M F i a t 8 5 0 1.70, r e g . d o j u 

n i j a 8 2 . C e n a p o d o g o v o r u . S t o -

j a n M a r i j a , U l . b r a t o v V o š n j a k o v 

6, C e l j e . V s a k d a n o d 1 9 - 2 0 . u r e . 

U G O D N O p r o d a m k a v č g a r n i t u r o . 

O g l e d p o 14. u r i . L a z a r H e l e n a , 

P o h o r s k a 6, C e l j e . 

P R O D A M n a g r o b n i s p o m e n i k i z 

č r n e g a m a r m o r j a . G l u š i č A r j a 

v a s 6 5 63301 P e t r o v č e . 

P R O D A M e n o l e t o s t a r o l a s t n i š k o 

s t a n o v a n j e 4 2 m^ v N o v i v a s i . 

Š i f r a G O T O V I N A . 

P R O D A M o t r o š k o p o s t e l j i c o . I n f . 

2 3 - 6 1 9 o d 6. d o 14 . u r e . 

S K O B E L N I s t r o j k o m b i n i r a n , p r o 

d a m . O g l e d m o ž e n o d 7. d o 11. 

u r e p o p o l d a n o d 15. u r e d a l j e . 

V n u č e c F r a n c , P o n i k v a n . h . , p r i 

G r o b e l n e m . 

S T R E Š N O o p e k o B o b r o v e c p r o 

d a m . I n f . K o n e c V e r a , Z a č r e t 2 3 , 

Š k o f j a v a s , C e l j e . 

R E N A U L T 4 T L S , l e t n i k d e c . 76 

p r o d a m . U t r a n k e r I v a n , M a l g a -

j e v a 10 , C e l j e . 

T R A K T O R S t e y e r 15 K M s k o s o i n 

p l u g o m p r o d a m . P i l p a h e r E m i l , 

D r a ž a v a s 1. 

Č Z 3 5 0 , p r o d a m . I n f . n a t e l . : ( 0 6 3 ) 
2 5 - 5 1 8 ( P l a u s t e i n e r ) . 

K L A V I R p r o d a m z a 2 0 . 0 0 0 , 0 0 d i n . 

N a s l o v B o r š t n e r , O b l a k P r e i o ž -

n i k o v a 9, V o j n i k . O g l e d j e m o 

ž e n v p o p o l d a n s k e m č a s u . 

M A L O r a b l j e n o s e d e ž n o g a r n i t u r o 

k a v č , 2 f o t e l j a , m i z a u g o d n o 

p r o d a m . K l i c a t i n a t e l . : 2 5 - 7 8 8 . 

Z A S T A V O 101 L - 1 3 0 0 , l e t n i k 1 9 7 8 

p r o d a m . C e r o v š e k J o ž e , Ž a l e c , 

B r . L e t o n j a 2 , t e l . : 7 1 0 - 0 9 2 . 

Z E L O u g o d n o p r o d a m v e č j o k o l i č i 

n o j a b o l č n i k a . O j s t e r š e k A n d r e j , 

O g o r e v c 1, Š t o r e . 

A M I 8, 7 7 . 0 0 0 k m , k a r o s e r i j a o b 

n o v l j e n a . O g l e d v s a k d a n p o 

p o l d a n p o 15. u r i . P o l j š a k Š t e 

f a n , V o j k o v a 1, C e l i e . 

I Š Č E M c a 20 m^ z e m l j e z a n a s i p v 
v r t u . T e l 2 1 - 5 4 0 . 

D O B R O o h r a n j e n r e g a i z a d n e v n o 

s o b o d o l ž . 3 ,15 m p r o d a m . T e l . : 

2 7 - 9 4 3 R o z m a n , C e l j e , P r e ž i h o -

v a u l . 2. 

V I N O G R A D s k l e t j o i n s t a n o v a 

n j e m o b J e z e r u V o n a r j e p r i P o d 

č e t r t k u p r o d a m . Š i f r a : » V I N O 

G R A D ' . 

H L A D I L N I K z z a m r z o v a l n i k o m 

K o n č a r n o v , u g o d n o p r o d a m . 

K o ž e l j , P a r t i z a n s k a 51, C e l j e . 

P R O D A M n o v a v t o O p e l R e k o r d 

1 7 O 0 l e t n i k 70 . B o r i s F o r š t n e r , 

S l a t i n a 18, Š m a r t n o v R o ž n i d o 

l i n i . 

S L A D O L E D a p a r a t ( a v t o m a t s k i ) 

f l i p e r i n e l e k t r i č n i ž a r - v s e b r e 

z h i b n o , p o c e n i p r o d a m , t e l . : 
( 0 6 2 ) 8 1 1 - 5 7 7 . 

4 V I N S K E s o d č k e 4 0 - 6 0 l i t r o v , h r a 

s t o v e , p r o d a m . I v a n S e š l a r , 

J e n k o v a 13 , t e l . : 2 4 - 2 5 3 . 

R A B L J E N O t r a j n o ž a r e č o p e č K u p -

p e r s b u s c h i n G o r n j e C o l o r z n o 

v i m e k r a n o m u g o d n o p r o d a m . 

I n f . p o p o l d a n n a t e l . : 7 7 8 - 1 2 2 . 

S P A L N I C O s f r a n c o s k o p o s t e l j o 
p r o d a m . T e l . : 2 7 - 0 5 4 . 

N O V O k r z n e n o j a k n o š t . 42 p r o 
d a m . T e l . : 2 5 - 2 4 6 . 

P R A Š I Č A z a z a k o l u g o d n o p r o 

d a m . C e n a p o d o g o v o r u . R a t a j 

K a r e l , Š i b e n i k 3 6 , Š e n t j u r . 

M L A D O k r a v o , b r e j o 8 m e s e c e v 

p r o d a m . K o š t o m a j V i l i , C e s t a v 

Š m a r t n o 3 0 , V o j n i k . 

O S E B N I A V T O m e r c e d e s 190 , r e 

g i s t r i r a n d o 18. m a r c a 82 l e t a 

u g o d n o p r o d a m . V o g r i n A n t o n , 

H r e n o v a 13 , S t r m e c p r i V o j n i k u . 

T R A K T O R 35 K M , s a m o n a k l a d a l -

k o H a g e n d o r n n e m š k o , o b r a č a l 

n i k P a j e k t e r e n o o s n o p r i k o l i c o 

p r o d a m . D a n i l o K r a s n a , H r e n o 

v a 13 , S t r m e c p r i V o j n i k u . 

F I A T 126 P, l e t n i k 76 p r o d a m . T e l . 

o d 7. d o 14. u r e 2 8 - 5 3 7 . 

K A R A M B O L I R A N F i a t 126 P p r o 

d a m . K i d r i č e v a 19, C e l j e . 

V E Z A N A o k n a r a b l j e n a 7 k o m u g o 

d n o p r o d a m . C e n a p o d o g o v o r u . 

U r l e b D r a g i c a , R i f n i k 47 , Š e n t j u r 

p r i C e l j u . 

5 K U H I N J S K I H e l e m e n t o v , p u l t , 

m i z o , 2 s t o l a i n p o m i v a l n o k o r i t o 

e m a j l i r a n o p r o d a m . P o d m e n i l C 

i r š i č e v a 6, C e l j e . 

D I A N E 6, l e t n i k 1978 p r o d a m . C e 

n e p o d o g o v o r u , i n f . v s a k d e l a v 

n i k o d 7. d o 15. u r e n a t e l . : ( 0 6 3 ) 

2 5 - 2 1 7 . 

Z 7 5 0 , l e t n i k 7 3 , u g o d n o p r o d a m . 

I n f . n a t e l . : 4 2 1 - 3 6 5 v s a k d a n o d 

17 . d o 19 . u r e . 

U G O D N O p r o d a m F i a t 7 5 0 l e t n i k 

71 , r e g . d o a v g u s t a 62 . O g l e d 

p o p o l d a r t . B o b n i č M i l a n , D o b r o 

v a 40 C e l j e . 

D v o o s n o p r i k o l i c o p r i m e r n o z a 

p r e v o z s i l a ž e , b l a t n i k a z a t r a k 

t o r I M T 5 3 3 , d v e t e l i c i z a n a d a l j 

n o r e j o , m o t o r z a m o p e d d v o b r -

z i n e c , p r o d a m . V e l e n š e k D r a g o , 

C e s t a n a O s t r o č n o 138 , C e l j e . 

P R O D A M g a r a ž o v T r u b a r j e v i u l i c i . 

P o n u d b e p o d š i f r o : T A K O J . 

T e r m o a k u m u l a c i j s k o p e č , K i p e r -

b u s c h i n v e č p e č i n a o l j e p r o 

d a m . J u s t i n , C e s t a n a D o b r o v o 

9 0 , C e l j e . 

K O M B I Z a s t a v a 7 5 0 , l e t n i k 74 i n 

Z a s t a v o 1 3 0 0 l e t n i k 76 u g o d n o 

p r o d a m . Z o r k o š k e t , P e č o v n i k 

70 , C e l j e . O g l e d o d 14. u r e d a l j e . 

A M I 8, l e t n i k 1 9 7 4 , n e r e g i s t r i r a n , 

v o z e n p o c e n i p r o d a m . T e l . : 
( 0 6 3 ) 2 7 - 4 1 0 . 

Z M R Z O V A L N O s k r i n j o 350 I. G o r e 

n j e v d o b r e m s t a n j u p r o d a m . 

T e l . : 2 8 - 3 5 3 . 

M O Š K O k o l o R o g š p o r t n o v o p r o 

d a m . T e r b o v c M a r j a n , J a p l j e v a 

23 , t e l . : 2 3 - 0 3 1 . 

P R I K O L I C O z a o s e b n i a v t o p r o 

d a m . K r p a n o v a 3, O s t r o ž n o . 

P R O D A M t e r m o a k u m u l a c i j s k o 

p e č A E G 4 K W , p l i n s k o p e č , 

k o m b i n i r a n b o j i e r n a e l e k t r i k o 

i n t r d a g o r i v a , c i s t e r n o z a o l j e i n 

p r e n o s n o t e l e v i z i j o - m i n i r a m o . 

A n d r e j J o ž e , K o š n i c a 45 , C e l j e . 

Č O L N M a e s t r a l 9 i n T o m o s 4 p r o 

d a m z a 1 6 . 0 0 0 , 0 0 d i n . T e l . : 2 7 -

6 5 2 . 

F I A T 126 P 6 0 0 0 k m p r o d a m T e l . : 

2 7 - 6 5 2 . 

K A V Č z j o g i j e m p r o d a m . C e p i n , 

L j u b l j a n s k a 31 o d 19. d o 20 . u r e . 

K U P I M 

T A K O J k u p i m s t a r e j š o h i š o l a h k o 

z m a l o z e m l j e , v C e l j u a l i n a j -

b l i ž n j i o k o l i c i - 10 k m . D o b r a j c 

L i n h a r t o v a 2 2 , 6 3 0 0 0 C e l j e , T e l . : 

2 7 - 5 9 5 . 

V C E L J U o z i r o m a v b l i ž n j i o k o l i c i 

k u p i m e n o s o b n o s t a n o v a n j e . 

M o ž n o s t p l a č i l a t a k o j i z n a m e n 

s k i h s r e d s t e v . P o n u d b e s p r e j 

m e m p o t e l . : 2 2 - 8 4 2 . 

K u p i m h i š o v o k o l i c i C e l j a - L a š k e -

g a - Ž a t o a . D e ž a n A l o j z L a h o -

m n o 36 , L a š k o . 

T e r m o a k u m u l a c i j s k a p e č d o 3 k V . 

P o n u d b a n a t e l e f o n 2 8 - 5 4 9 . 

Z A P O S L I T E V 

K V A L I F I C I R A N E G A a v t o k l e p a r j a 

z a p o s l i m o d 7. d o 15 . u r e . A v t o -

k l e p a r s t v o J a n k o Z a k o v š e k , 

M a l a P i r e š i c a 16 , P e t r o v č e . T e l . : 

2 1 - 5 6 7 

S T R U G A R o r o d j a r i š č e e n o i z m e n -

s k o z a p o s l i t e v . Š i f r a C E U E Ž A 

L E C . 

S T A N O V A N J A 

S O B O o d d a m m i r n e m u š t u d e n t u . 

Š i f r a N O V A V A S . 

Š T U D E N T K I V T Š i š č e t a g a r s o n i e -

r o a l i s o b o v C e l j u . P o n u d b e p o d 

B L I Ž I N A C E N T R U , a l i n a t e h : 

( 0 6 1 ) 5 5 9 - 3 8 7 . 

E N O a l i d v o s o b n o s t a n o v a n j e n a 

j a m e m v C e l j u z a d o b o d v e h d o 

š t i r i h l e t . O B R T N I K . 

F A N T i n d e k l e n u j n o p o t r e b u j e t a 

s t a n o v a n j e v o k o l i c i V o j n i k a a l i 

C e l j a . Š i f r a N U J N O . P l a č i l o p o 

d o g o v o r u . 

D V O S O B N O s t a n o v a n j e s c e n t r a l 

n o z a m e n j a m z a t r o s o b n e g a a l i 

v e č j e g a . P o n u d b e p o d Z A M E 

N J A V A . 

Z A M E N J A M v b l o k u i . n a d s . e n o 

s o b n o s t a n o v a n j e 4 2 m ' c e n 

t r a l n o o g r e v a n o v C e l j u z a v e č 

j e g a t u d i c e n t r a l n o o g r e v a n j e v 

b o k u v C e l j u . T e l e f o n 2 6 - 3 0 4 . 

O D D A M o g r e v a n o s o b o z l e ž i š č i 

n a j r a j š i š t u d e n t k a m a l i u s l u ž 

b e n k a m . V p r a š a t i J e n k o v a 5. 

N A S T A N O V A N J E v z a m e m d r u ž i 
n o . Š I F R A : P O L Z E L A . 

O D D A M s o b o d v e m a f a n t o m a s 

u p o r a b o k o p a l n i c e . F o r t e l A n i 

c a , D o b o j s k a 3 6 , C e l j e . 

R A Z N O 

S T A R E J Š E l j u d i v z a m e m v o s k r b o 

z p o s e s t v o m d o 5 h a z e m l j e . I n 

f o r m a c i j e p r i v r a t a r j u B O H O R 

Š e n t j u r . 

P O T R E B U J E M 10 M p o s o j i l a z a 

e n o l e t o . J a m s t v o p a r c e l a z a v i 

k e n d a l i m i z a r s k e s t o r i t v e . Š i f r a : 

P O Š T E N O S T . 

Komisija za delovna razmaja 

VIO Žalec 
TOZD Osnovna šola Slavko Šlander 
Prebold 
razpisuje 
za podružnično šolo Gomilsko dela in naloge 

učitelja razrednega pouka 
za določen čas (nadomeščanje delavke, ki bo na 
porodniškem dopustu). 
Nastop dela 9/11-1981. 
Pogoji: PA - razredni pouk ali končano učiteljišče. 
Prijave sprejemamo 15 dni po objavi razpisa. 

SOZD MERX 
TOZD GOSTINSTVO IN TURIZEM C E U E 
Po sklepu delavskega sveta 
objavljamo 

LICITACIJO 
z a p r o d a j o š e u p o r a b n e g a g o s t i n s k e g a i n v e n t a r j a : 

- v r t n i s t o l i i n v . š t . 0 0 3 9 7 d o 0 0 5 3 0 

- v r t n e m i z e i n v . š t . 0 1 0 2 9 d o 0 1 0 6 8 

Prodaja gostinskega inventarja bo v soboto, 10. okto
bra od 8. do 10. ure pred Hotelom MERX na Ljubljan
ski cesti. 

TOZD Gostinstvo in turizem Celje 

SOZD Petrol Ljubljana 
DO Trgovina 
TOZD Trgovina na debelo 
Poslovna enota Celje 
Cesta v Trnovlje 12 

Komisija za delovna razmerja 
vabi 
k sodelovanju za opravljanje del in nalog naslednja 
delavca: 

1. Administrativni referent 
Pogoja: 
- srednja šola upravno-administrativne ali ekonom
ske smeri 
- aktivno znanje strojepisja 

2. Delavec - polnilec goriv 
Pogoj: - osnovna šola 

Delovno razmerje bomo sklenili za nedoločen čas s 
polnim delovnim časom in enomesečnim poskusnim 
delom. 

Pismene ponudbe naj kandidati pošljejo v 15 dneh po 
objavi na gornji naslov. 

Razpisna komisija dimnikarskega podjetja 

»DIMNIKARSTVO« C E L J E 

razpisuje 
na podlagi 101. člena statuta delovne organizacije 
prosta dela in naloge individualnega poslovodnen 
organa 

DIREKTORJA 

Poleg splošnih in z zakonom določenih pogojev ov 
rajo kandidati izpolnjevati še naslednje: 
- srednja strokovna izobrazba gradbene smerj j 
najmanj 5 let delovnih izkušenj na delih in nalogah 
posebnimi pooblastili in odgovornostmi, 
- VK delavec dimnikarske stroke z najmanj l o i, 
delovne dobe, od tega 5 let na delih in nalogah 
posebnimi pooblastili in odgovornostmi, 
- moralno politično neoporečen, 
~ razvojni program DO. 

Vloge s priloženimi dokazili sprejema razpisna kon 
sija 15 dni po objavi. ^ 

Gorenje - GLIN 
Lesna industrija | 
n.sol.o. Nazarje * 

- TOZD Energetika in vzdrževanje 
Delavski svet 

V skladu z določili samoupravnega sporazuma o 
združevanju dela delavcev ter statuta TOZD 
razpisuje 
dela in naloge 

INDIVIDUALNEGA POSLOVODNEGA 
ORGANA - VODJA TOZD ENERGETIKA IN 
VZDRŽEVANJE 

Kandidat mora poleg splošnih zakonskih pogojev iz 
polnjevati še naslednje pogoje: 
- da ima najmanj srednješolsko izobrazbo strojne al 
elektro smeri z 10 let delovne dobe, od tega vsaj 5 la 
delovnih izkušenj na odgovornih delih in nalogah 
- da je moralno in politično neoporečen 
- da njegovo dosedanje delo zagotavlja, da bodi 
doseženi sprejeti cilji TOZD kot celote ob načeli 
solidarnosti in vzajemnosti 
Mandat traja 4 leta. 

- DELOVNA SKUPNOST SKUPNIH SLUŽB 
Delavski svet 

V skladu z določili samoupravnega sporazuma ( 
združevanju dela delavcev in statuta DSSS 
razpisuje 
dela in naloge delavca s posebnimi pooblastili ii 
odgovornostmi 

VODJA RAZVOJNO-TEHNIČNEGA 
SEKTORJA 

Kandidat mora poleg splošnih zakonskih pogojev 12' 
polnjevati še naslednje pogoje: 
- da ima visoko oziroma višjo izobrazbo lesne af 
gozdarske smeri in 3 oziroma 5 let delovnih izkušeni 
na ustreznih delih in nalogah v lesni industriji 
- da pasivno obvlada vsaj en tuj jezik 
- da je moralno in politično neoporečen 
- da njegovo dosedanje delo zagotavlja, da bodu 
doseženi postavljeni cilji DO kot celote. 
Mandat traja 4 leta. 

Prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogoje« 
naj kandidati pošljejo v 15 dneh po objavi razpiŝ  
spiošno-kadrovskemu sektorju DO Gorenje GLIN Na' 
zarje v zaprti ovojnici z oznako »za razpisno komisi' 
j o « TOZD Energetika in vzdrževanje oziroma Delovi^ 
skupnost skupnih služb. 

Kandidate bomo o izbiri obvestili v roku 30 dni o« 
poteka razpisnega roka. 

Od 7. 10. do 12. 10. 1981 TEDEN KUUNARIKE 
R E S T A V R A C I J A T E P A N J E 

T E D E N S L A D I C 

- V I N S K E R E Z I N E 

- O G N J I Š Č N A P O T I C A 



gpORED 

o t r o š k a matineja 

(D) v k o v i č : L J U B E Z E N P O 
D p A K O n a d a l j e v a n k a T V 

T V - ^ D N A G L A S B A ( B g d ) 
SJTKI FILM (LJ) 
^ ? i F T l J S K A O D D A J A ( S a ) 
^ n f l O Č I L A ( D o 13 20) ( L j ) 
ADOST E V R O P E , posnetek 

Ureditve ( L j ) 
i SPOČILA (LD 
| ^ ( , E C J A Z Z A , a m e r i š k i f i l m 

^ R T N A P O R O Č I L A ( L j ) 
^ K O M E T B O R A C : K O L I N -
cKA S L O V A N , p r e n o s 

I odmoru S a r a j e v o , ( L j ) 
' ^ H j C H E N , r e p o r t a ž a ( L j ) 
PISANKA ( L j ) 
nKCAK ( M ) 
^ IN R A D I O N O C O J ( L j ) 
llfiO D O Z R N A ( L j ) 
}v D N E V N I K ( L | ) 
vf lEME ( L j ) 
P R O P A G A N D N A O D D A J A 

i f v e s e l i n o v - Ž a r k o i n A . D i -
L|jč v . R a d o v a n o v i č : 

N A D O N A V I , n a d a l j e 
vanka T V N o v i S a d ( L j ) 

IPROPAGANDNA O D D A J A 

[UJASNA SI . . . , S O Č A , r e p o r 

taža (L j ) 
VZNEMENJU ( L j ) 
NOGOMETNA R E P O R T A Ž A 
VOJVODINA; C R V E N A 
ZVEZDA, ( N . S a d ) 
J P O R T N I P R E G L E D ( S a ) 

O E L J E K , 12 . 10 . 

TV V Š O L I : T V k o l e d a r , P r a v -
l)ica, V a š k e c e r k v e v I s t r i , 
Istrske o g r a d e ( Z g b ) 
T V V Š O L I : M a t e r i n š č i n a , R i 
sanka, Z e m l j e p i s . M a l i p r o -
grann. 
Risanka, Iz a r h i v a š o l s k e T V , 
Zadnje m i n u t e ( d o 12 .05) 
(Bgd)̂  
T V V Š O L I : J e s e n s k i p l o d o v i , 
Pravljica, G e o m e t r i j a , 
Človek s p r e m i n j a r e č n e t o 
kove ( d o 16 .35 ) ( Z g b ) 
iPOROČILA ( L j ) 
G L A S B A Z A C I C I B A N E ; Ne
ka) v e s e l i h ( L j ) 
N O B E L O V C I ; M a r t i n L u t h e r 
King, a n g l e š k a d o k u m . s e r i j a 

J E D R S K A R E V O L U C I J A ; 
Atom, ta neznanka (Lj) 
OBZORNIK (Lj) 
POP G O D B A ; N e c a F a l k ( z a 
JRT) ( L j ) 
R I S A N K A ( L j ) 
CIK C A K ( L j ) 
TV IN RADIO N O C O J (Lj) 
ZRNO D O ZRNA ( L j ) 
TV DNEVNIK ( L j ) 
V R E M E ( L j ) 
P R O P A G A N D N A O D D A J A 
(Ll) 
TV D R A M A ( L j ) 
P R O P A G A N D N A O D D A J A 
(L)) 
K U L T U R N E D I A G O N A L E ( L j ) 
V Z N A M E N J U ( L j ) 

U3.10. 

TV V Š O L I : T V k o l e d a r . J e 
senski p l o d o v i , O b i š č i m o 
pošto, 
Dnevnik 10 ( Z g b ) 
TV V Š O L I ; D o k u m e n t a r n i 
''Im, R i s a n k a , K n j i ž e v n o s t i n 
lezik, 

*j3li p r o g r a m , R i s a n k a , 
i^^lasbeni p o u k . Z a d n j e m i -
l""te ( d o 12 .05 ) ( B g d ) 
[ Š O L S K A T V ; Na p r a g u f a š i -
^ t i i n e g a n a p a d a . G e n e r a t o r , 
^»mlja s e s p r e m i n j a ( L j ) 

O R O Č I L A ( L j ) 
" t U D E L F I N , f r a n c o s k a r i -
Jî a s e r i j a ( L j ) 

U T I H N E Š O L S K I Z V O -
^6C, o t r o š k a k o n t a k t n a o d -

^ ^ A Z N I Č N I D N E V I S L O V E N -
P O L K L O R E II ( L j ) 

" ° 2 0 R N I K (Lj) 
IJ^OSTovi-HIDAK, o d d a j a z a 
"! '<^iarsko n a r o d n o s t n o 

felL^jV' 
|SANKi'ii) 

Tv ^ ^ » ^ (Lj) 
jll^ R A D I O N O C O J (Lj) 
Jf̂ O po Z R N A ( L j ) 

l ^ i j O P A G A N D N A O D D A J A 

Jg^PNO, o d d a j a T V L j u b l j a -
dl d r u g i h j u g o s l o v . s t u -

PR)̂ '̂) 
( L j j ^ P A G A N D N A O D D A J A 

VB l ^ u l e ; V O L T A I R E , T A 
ng^^JI Č L O V E K , f r a n c o s k a 

^ / ' ^ A M E N J U ( L j ) 
Os, L A H K O N O Č ; S l a v k o 

®'c; Š A L O M A ( o p e r a ) (Lj) 

U i g ^ . Š O L I : T V k o l e d a r , 
v s a m o u p r a v n i d r u ž 

b i , S E S T A N E K S A M O U 
P R A V L J A L C E V , I N d i j a , Z a 
u č i t e l j e ( Z g b ) 

10 00 T V V Š O L I ( B g d ) 
10 55 O K T O B E R V K R A L J E V U , 

p r e n o s ( d o 12 3 0 ) ( B g d ) 
14 25 S o l u n N O G O M E T G R Č I J A : 

D A N S K A , p r e n o s ( d o 
16 15 / 2 0 ) E V R , S a r a j e v o 
v o d m o r u . . . ( L j ) 

17 .15 P O R O Č I L A ( L j ) 
17 20 C I R K U S ( L j ) 
1 7 4 5 R O M A N T I K A P R O T I K L A S I 

C I Z M U , a n g l e š k a d o k u m e n 
t a r n a s e r i j a ( L j ) 

18 15 O K R O G L I S V E T ( L j ) 
18 25 O B Z O R N I K ( L j ) 
1 8 4 0 J E S E N S K A S E R E N A D A 

( T r o b i l n i t r i o ) ( L j ) 
19 .10 R I S A N K A ( L j ) 
19 .15 C I K C A K ( L j ) 
19 .24 T V I N R A D I O N O C O J ( L j ) 
19.26 Z R N O D O Z R N A ( L j ) 
19 30 T V D N E V N I K ( L j ) 
19 55 V R E M E ( L j ) 
19 .57 P R O P A G A N D N A O D D A J A 

( L j ) 
20 .00 F I L M T E D N A ; D R A G A M O J A 

I Z A , s l o v e n s k i f i l m ( L j ) 
P o f i l m u p o g o v o r z r e š i s e r -
j e m V . D u l e t i č e m ( L j ) 

21 .35 P R O P A G A N D N A O D D A J A 
( L j ) 

21 4 0 M I N I A T U R E : B o r i s J e s i h ( L j ) 
21 50 V Z N A M E N J U ( L j ) 

Č E T R T E K , 15 . 10 . 

8 55 T V V Š O L I ; T V k o l e d a r . Z a 
č e t e k , S e r i j s k a p r o i z v o d n j a . 
D e l i t e v c e l i c e ( Z b g ) 

10 .00 T V V Š O L I ; K e m i j a , U m e t 
n o s t , R i s a n k a , Z d r u ž e n i n a 
r o d i , R i s a n k e , Z a d n j e m i n u t e 
( d o 11 .55) ( B g d ) 

15.55 Š O L S K A T V ; N a p r a g u f a š i 
s t i č n e g a n a p a d a , G e n e r a t o r , 
Z e m l j a s e s p r e m i n j a ( L j ) 

17.25 P O R O Č I L A ( L j ) 
17 3 0 D I V J A L E T A , m l a d i n s k a n a 

d a l j e v a n k a T V B e o g r a d ( L j ) 
18.00 N O V A O B Z O R J A , d o k u m e n 

t a r n a s e r i j a T V N o v i S a d ( L j ) 
18 .30 O B Z O R N I K ( L j ) 
18 .40 Š E S T I K R O G , š p o r t n a r e p o r 

t a ž a ( L j ) 
19 .10 R I S A N K A ( L j ) 
19 .15 C I K C A K ( L j ) 
19 .24 T V I N R A D I O N O C O J ( L j ) 
19 .26 Z R N O D O Z R N A ( L j ) 
19.30 T V D N E V N I K ( L j ) 
19 .55 V R E M E ( L j ) 
19.57 P R O P A G A N D N A O D D A J A 

( L j ) 
20 .00 M E D N A R O D N A O B Z O R J A 

( L j ) 
21 .30 P R O P A G A N D N A O D D A J A 
21 .35 6 2 5 ( L j ) 
22 .15 V Z N A M E N J U ( L j ) 

O d d a j n i k i I I . T V m r e ž e : 

17.10 T V D N E V N I K V M A D Ž A R Š Č I 
N I ( N . S a d ) 

17 .30 T V D N E V N I K ( B g d I) 
17.45 B A B I Č I N V N U K , o t r o š k a s e 

r i j a ( B g d I) 
18 .15 Z N A N O S T ( B g d ) 
18.45 Z A B A V A V A S Z A B A V N A 

( B g d ) 
19.30 T V D N E V N I K ( Z g b I I , T g ) 
20 .00 3 - 2 - 1 . . . G R E M O ( Z b g II) 
23 .00 P O R O Č I L A ( d o 23 .05 ) ( Z g b 

M) 

P E T E K , 16 . 1 0 . 

8 .50 T V V Š O L I ; T V k o l e d a r , A n 
g l e š č i n a , S o d o b n a h r v a š k a 
k n j i ž e v n o s t ( Z g b ) 

10 .00 T V V Š O L I ; A n g l e š č i n a , R i 
s a n k a , Z g o d o v i n a , M a l i p r o 
g r a m , 
R i s a n k a , I z o b r a ž e v a l n a r e 
p o r t a ž a , Z a d n j e m i n u t e ( d o 
12 .05 ) ( B g d ) 

14.25 B e o g r a d ; N O G O M E T J U G O 
S L A V I J A ; I T A L I J A ( m l a d a r e 
p r e z e n t a n c a ) 
p r e n o s B e o g r a d , ( L j ) 
v o d m o r u . . . ( L j ) 

16 .15 T V V Š O L I ; A n g l e š č i n a , S o 
d o b n a h r v a š k a k n j i ž e v n o s t 
( Z g b ) 

17 .15 P O R O Č I L A ( L j ) 
17 .20 Č E B E L K O H L A Č E K , j a p o n 

s k a r i s a n a s e r i j a (Lj) 
17.45 S R E Č A N J E O K T E T O V 81, 3. 

d e l ( L j ) 
18 .20 O B Z O R N I K ( L j ) 
18 .30 J E Z I K V J A V N I R A B I ; I m e n a 

d e l a v k ( L j ) 
18 .40 S O D O B N A M E D I C I N A ; E l e k 

t r o n i r a z b i j a j o t e m o ( L j ) . 
18 .55 N E P R E Z R I T E (Lj) 
19.10 R I S A N K A ( L j ) 
19 .15 C I K C A K ( L j ) 
19 .24 T V I N R A D I O N O C O J ( L j ) 
19.30 T V D N E V N I K ( L j ) 
19 .55 V R E M E ( L j ) 
19 57 P R O P A G A N D N A O D D A J A 

( L j ) 
20 .00 I Z S l U E V A N J E N A A T L A N T I 

K U , a m e r i š k a n a d a l j e v a n k a 
( L j ) 

21 .40 P R O P A G A N D N A O D D A J A 
( L j ) 

21 .45 V Z N A M E N J U ( L j ) 
22 .00 N O Č N I K I N O ; V R N I T E V D O 

M O V , a n g l e š k i f i l m ( L j ) 

O d d a j n i k i I I . T V m r e ž e : 

17 10 T V D N E V N I K V M A D Ž A R Š Č I 
N I ( N . S a d ) 

17 .30 T V D N E V N I K ( B g d I) 
17 4 5 P L A V I C A , o t r o š k a o d d a j a ( N . 

S a d ) 
18 15 M L A D I N S K I E K R A N ( N S a d ) 
1 8 4 5 G O D B A B R E Z N O T : C O D O -

N A II ( L j II) 
1 9 3 0 T V D N E V N I K ( B g d I) 
20 00 D R U Ž I N A I N D R U Ž B A , d o k u 

m e n t a r n a s e r i j a ( S a II) 
2 0 4 5 Z A G R E B Š K A P A N O R A M A 

21 10 N A R O D N A G L A S B A ( S a II) 
21 .40 P R E D S T A V L J A M O V A M . . 

( d o 2 3 40 ) ( B g d II) 

S O B O T A , 17. 10. 

8 00 POROČILJA (LJ) 
8 0 5 G L A S B A Z A C I C I B A N E N e 

k a j v e s e l i h ( L j ) 
8 25 B E L I D E L F I N , f r a n c o s k a r i 

s a n a s e r i j a ( L j ) 
8.40 D I V J A L E T A , m l a d i n s k a n a 

d a l j e v a n k a T V B e o g r a d ( L j ) 
9 10 K O U T I H N E Š O L S K I Z V O 

N E C , o t r o š k a k o n t a k t n a o d 
d a j a T V Z a g r e b ( L j ) 

9 4 0 D O K U M E N T A R N A O D D A J A 

10 00 P R A V I L A Š A H A , i z o b r a ž e v a l 
n a o d d a j a ( L j ) 

10.30 T . H a r d y ; Ž U P A N V C A S T E R -
B R I D G E U , 1 d e l a n g l e š k e 
n a d a l j e v a n k e ( L j ) 

11 25 L J U D J E I N Z E M L J A - p o n o 
v i t e v ( L l ) 

12.25 P O R O Č I L A ( d o 12.30) ( L j ) 
15.50 B e o g r a d : N O G O M E T J U G O -

S L A V I J A ; I T A L I J A ( k v a l i f i k a 
c i j e z a S P ) , p r e n o s , B e o g r a d , 
( L j ) 
v o d m o r u P R O P A G A N D N A 
O D D A J A ( L j ) 

17 .40 P O T O V A N J E C H A R L E S A 
D A R V V I N A , a n g l e š k a d o k u 
m e n t a r n a s e r i j a ( L j ) 

18 .50 N A Š K R A J ( L j ) 
19.05 Z L A T A P T I C A ( L j ) 
19 .10 R I S A N K A ( L j ) 
19.15 C I K C A K ( L j ) 
19 .24 T V I N R A D I O N O C O J ( L j ) 
19 .26 Z R N O D O Z R N A ( L j ) 
19.30 T V D N E V N I K ( L j ) 
19 .55 V R E M E ( L j ) 
19 .57 P R O P A G A N D N A O D D A J A 

( L j ) 
20 .00 C A M E L O T , a m e r i š k i f i l m ( L j ) 
2 2 . 5 0 M O D N I U T R I N K I ( L j ) 
22 .55 T V K A Ž I P O T ( L j ) 
2 3 . 1 5 P O R O Č I L A ( L j ) 

R A D I O C E U E 

SPORED 
OD 8.10. DO 14.10.1981 

Č E T R T E K , 8. lO.: S.OO Poročila, 8.05 Dopoldne z 
vami - gost oddaje družbeni pravobranilec samou
pravljanja Rudi Peperko (vmes ob 9.00 Poročila), 10.00 
Zaključek sporeda, 15.30 Obvestila, 15.45 Zabavni glo
bus, 16.00 Kronika, 16.15 Čestitke in pozdravi, 16.30 v 
živo: Kulturna vzgoja v šolah, 18.00 Zaključek sporeda. 

PETEK, 9. 10.: 8.00 Poročila, 8.05 Pe tkov mozaik, 
(vmes ob 9.00 Poročila) , 9.30 Žveplometer , 10.00 Zak
ljuček sporeda, 15.30 Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 
Čestitke in pozdravi, 16.45 Zabavni globus, 17.00 Kro
nika 17.15 Glasbo vam izbira, 17.45 Mladi mladim, 
18.00 Zaključek sporeda. 

SOBOTA, 10. 10.: 8.00 Poročila, 8.05 Kuharski koti
ček, 8.30 Koledar prireditev, 9.00 Poročila, 9.05 Jugoto-
nov express, 9.30 Filmski sprehodi, 10.00 Zaključek 
sporeda, 15.30 Obvestila, 15.45 Športna sobota, 16.00 
Poročila, 16.05 Čestitke in pozdravi, 17.00 Kronika, 
17.15 Lestvica zabavnih melodij, 17.45 Zabavni globus, 
18.00 Zaključek sporeda. 

NEDELJA, 11. 10.: Poročila, 10.10 Obvestila, 10.30 
Predstavljamo vam, 10.45 Onkraj srebrne črte, 11.00 
Vedri zvoki , 11.15 Zabavni globus, 11.30 Kmetijska 
oddaja, 12.00 Čestitke in pozdravi, 13.00 Poročila, 13.05 
Zveplometer (ponovi tev) , 13.30 Literarna oddaja, 13.45 
Iz domačih logov, 14.00 Zaključek sporeda. 

PONEDELJEK, 12. 10.: 8.00 Poročila, 8.05 Športno 
dopoldne (vmes ob 9.00 Poročila), 10.00 Zaključek spo
reda, 15.30 Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 Čestitke in 
pozdravi, 16.30 Reportaža, 16.45 Zabavni globus, 17.00 
Kronika, 17.15 Lestvica narodnozabavnih melodij, 
17.30 Športni pregled, 17.45 Glasbene novosti, 18.00 
Zaključek sporeda. 

TOREK, 13. 10.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 
- strokovnjak svetuje (vmes ob 9.00 Poročila) , 9.30 
Govor imo esperanto, 10.00 Zaključek sporeda, 15.30 
Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 Čestitke in pozdravi, 
16.30 Iz krajevnih skupnosti, 16.45 Zabavni globus, 
17.00 Kronika, 17.15 Iz arhiva resne glasbe, 17,45 Od
mevi , 18.00 Zaključek 3Ppreda. 

S R E D A , 14. 10.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 Poročila), 9.30 Koledar prireditev, 10.00 
Zaključek sporeda, 15.30 Obvestila, 16.00 Poročila, 
16.05 Čestitke in pozdravi, 16.30 Delo in zdravje, 16.45 
Zabavni globus, 17.00 Kronika, 17.15 Glasbene vzpore
dnice, 17.30 Aktualno, 17.45 Iz zakladnice zborovske 
glasbe, 18.00 Zaključek sporeda. 

IZ SPOREDA 
Č E T R T E K , 8. oktobra 1981 - V Ž I V O O D 16.30 DO 

18.00: U M E T N O S T N A V Z G O J A V U S M E R J E N E M 
I Z O B R A Ž E V A N J U -

Današnjo oddajo v živo smo namenili vprašanju, kje 
so ključni problemi in težave, da pouk umetnostne 
vzgoje, ki ima v usmerjenem izobraževanju posebno 
vzgojnoizobraževalno nalogo, ne more zaživeti tako, 
kot smo si to zamislili ob reformi srednjega šolstva. V 
oddaji bodo sodelovali pedagoški in strokovni delavci, 
ki si vsak na svoj način prizadevajo, da bi bil pouk tega 
predmeta tisto, kar od njega pričakujemo. Oddajo pri
pravlja Violeta Vatovec Einspieler. 

T O R E K , 13. oktober ob 8.05 - S T R O K O V N J A K 
SVETUJE -
Za današnjo oddajo Strokovnjak svetuje smo zopet 
povabili v studio veterinarja Janeza Cerneta, ki bo 
odgovarjal na vprašanja naših poslušalcev o zdravlje
nju in negi domačih živali. V oddaji lahko sodelujejo 
tudi tisti, ki nimajo telefona, če nam svoja vprašanja 
pošljejo v uredništvo po pošti. Naslov: Uredništvo N o 
vega tednika in Radia Celje, Trg V. kongresa 3 a, Celje, 
za rubriko: Strokovnjak svetuje. 

T O R E K 13. oktobra ob 16.30: I Z K R A J E V N I H S K U P 
N O S T I R O G A Š K A S L A T I N A 

V oddaji bo tajnik krajevne skupnosti Rogaška Sla
tina Si lvo Žgajner povzel razpravo, ki se je razvila ob 
obravnavi osnutka urbanističnega načrta Rogaške Sla
tine na dveh zborih krajanov. Izpostavil bo tudi neka
tere variantne predloge za uporabo nekaterih zemljišč 
v kraju in omenil, za katere od teh variant so se na 
zborih ogreli krajani. Oddajo je pripravila Damjana 
Stamejčič. 



izotal 
t e r m o i z o i a c i j s k i p o d 

IZOTAL je nov toplotno-zvočni izolacijski izdelek, namenjen za 
izdelavo izolacijskih tlakov. Nanj lahko polagamo katerikoli 
zaključni pod (parket, topli pod, keramiko Itd.). Vgrajujemo ga 
v debelini 4-5 cm. 

IZOTAL pripravimo tako, da ga premešamo s cementom v 
razmerju 6:1. Poraba po m^ je okrog 50 kg. 

Informacije: Ljubečna Celje, telefon (063) 25-800. 

MOTOKROS: NA TREBEUŠKEM TRIUMFIRAL 
DRŽAVNI PRVAK 

Marjan S A M E C i/. A M D 
Zaboka, je svoji bogati beri 
uspehov v motokrosu, v ra
zredu do 250 ccm, dodal še 
zmago za N A G R A D O T I T O 
V E G A V E L E N J A . 

V čudovitem ambientu 
Trebeliškega se je minulo 
nedeljo zbrala vsa elita na je
klenih konjičkih. Dirka je bi
la organizirana brezhibno, 
terenski in vremenski pogoji 
pa so bili idealni. Skoda, da 
si prireditve, ki so jo pope
strili člani kulturne skupine 
A M D iz Zaboka s priložnost

nim programom, ni ogledalo 
več kot dva tisoč gledalcev. 

Zanimivost dirke je bila 
tudi v rne.šanem nastopu 
(125 in 250 ccm), ki je dokaz, 
da je potrebno znanje, rutina 
in iznajdljivost in ne le moč 
ter pogum. S startno .številko 
18 je v obeh vožnjah -pobeg
nil.. Stane P A N C U R iz A M D 
Lukovice na odličnem mo
torju K T M . Vendar pa je mo
ral kmalu priznati premoč 
prekaljenih borcev Sameca, 
Šinkovca, Andrejke, Vese-
njaka, kljub temu pa dosegel 

odlično 5. mesto od 36 uvr
ščenih. Poleg šampiona Sa
meca, sta dosegla drugo in 
tretje mesto Šinkovec Niko 
za Slovenija avto in Vese-
njak Silvin za A M D Koper, 

Organizatorji pa so se po-
tiudili v odlični organizaciji. 
Skupaj s športnimi funkcio
narji iz A M D Zabok, so re
snično odlično organizirali 
prireditev, ki sovpada s sve
čanostmi ob poimenovanju 
mesta Velenja v T I T O V O 
V E L E N J E . 

J 0 2 E M I K L A V C 

PREDOR POD UČKO 
Jugoslavija je dobila naj

daljši cestni predor, ki spada 
zaradi svoje opremljenosti 
tudi med najmodernejše to
vrstne objekte v Evropi. Ta
ka je ugotovitev ob slovesni 
otvoritvi predora pod 1401 m 
visoko Učko, ki je bila zad
njo nedeljo v septembru. 
Druga ugotovitev, ki je po
membnejša od prve pa je, da 
so se uresničile stoletne želje 
ljudi, ki živijo v Severni Istri, 
da bi se s predorom skozi 
Učko bolj povezali z razvitej
šim hrvaškim Primorjem 
oziroma Reko. Čeprav je Uč-
ka na alpske višine razmero
ma nizka in bi, če bi jo posta
vili med naše najvišje vrho
ve , predstavljala le prvo 
stopničko do njih, pa je ta 
vrh, na robu hribovite Ciča-
rije, stoletja pradstavljal co
klo razvoja krajev pod zaho
dnim pobočjem » g o r e « ozi
roma dela severne, Bele 
Istre. 

Sedaj pa povejmo še nekaj 
o samem predoru ter dovoz-
nicah za katerega je dal 
10.000 dinarjev osebnega pri
spevka leta 1971 tiadi tovariš 
Tito. P o projektni dokumen
taciji Inštituta za gradbeniš
tvo S R Hrvatske, so delavci 
zagrebške Hidroelektre in 
Konstruktorja iz Splita pri
čeli 3. septembra 1976 vrtati 
Učko . P o enaindvajsetih me
secih in 11 dneh, v katerih so 
iz U č k e izkopali približno 
350.000 kubičnih metrov ma
teriala (od tega je bilo več 
kot tri četrtine trdih, apnen
častih sten, ostalo je bil la
por), so se delavci obeh po-
djetih in številnih kooperan
tov nekje na sredi hriba sre

čali - Učka je bila preluknja
na. Od tega zgodovinskega 
dogodka (14. 5. 1978) pa do 
njegove izročitve svojemu 
namenu, ki je bila, kot reče
no, povezana z vel ikim ljud
skim zborovanjem, na kate
rem je bil slavnostni govor
nik član Predsedstva SFRJ 
Vidoje Zarkovič, 27. septem
bra, torej tri leta po prevrta-
nju Učke. 

V tem času so graditelji 
predor obložili s 30 centime
trsko betonsko plastjo in 
specialno plastično folijo, v 
njem uredili 7 metrov široko 
cestišče pa pet izogibališč, 
tri obračališče, šest transfor
matorskih postaj za napaja
nje električnih naprav, ki so 
v predoru. Po leg vsega tega 
in kontrolne stavbe pred 
predorom (na istrski strani), 
iz katere promet elektronsko 
usmerjajo, so morali zgraditi 
še dva manjša predora, tri 
viadukte, nadvoz čez železni
ško progo Lupoglav - Raša. 
Zgradili pa so tudi dovozne 
ceste v dolžini približno 
19 km, kar je za 5062 metrski 
predor zelo pomembno. 

Predor s spremljajočimi, 
objekti bo stal 2,3 milijarde 
dinarjev. 

k e r pa bodo za vzdrževa
nje tega objekta potrebna 
precejšnja sredstva, bodo ta 
zbirali s predornico. Tako 
naj bi po nekaterih predlo
gih bila predornina za oseb
ne avtomobile 50 din, za 
kombije 120, za avtobuse in 
tovornjake 180, za težke to
vornjake s priklopniki pa se 
bo povzpela na 220 dinarjev. 

M A T J A Ž G A L J O T 

Gradovi in graščine 
na celjsicem območju 

Piše: dr. IVAN STOPAR 

POGLED (Pogled), 
dvor, graščina 

Na položni vzpetini v vasi L o č e pri 
Poljčanah. Občina Slovenske K o 
njice. 

Ime graščine kaže, da je bila tu 
morda že v srednjem veku utrjena 
postojanka, ki je varovala pot iz Slo
venskih Konjic vzdolž Dravinje. Po t 
je prav tu prečkala reko, tako da je 
lahko postojanka poleg bližnjih L o č , 
ki so bile v posesti krškega škofa, po 
potrebi branila tudi most. Tako kot 
Zbe lovo je bil sprva tudi Pog led del 
konjiškega gospostva, vendar je 
1300 prišel v posest gospodov L i -
chtensteinskih iz Muraua. T i so ga 
nižjemu plemstvu vse do 1848 pode
ljevali v zajem. * 

V virih srečamo ime Pogled šele 
1524. Takrat je Lienhard pl. Harrach, 
poveljnik v Ptuju, prodal oskrbniku 
vitanjskega gradu Ahacu Schrottu iz 
Kindberga grad Pog led pri Zbelo-
v e m s pritiklinami. Ž e tega leta se 
Pog led v zbelovskemu urbarju tudi 
izrecno omenja kot dvor s svojim 
pomirjem: Der hof poglet, dem 
Schroten gehorig soli auch einen 
Purkhfridt haben. 1540 je dobil 
A . Schrott navedeni dvor in posest 
od Jurija Liechtensteinskega v za
jem. Schrotti so obdržali posest do 
1590, nato si sledijo Ulrik pl. Die-
trichstein, 1610 Tomaž Zipnigk, prvi 
mitničar na Hrvaškem in v Slavoni
ji, nato pa Max pl. Ploschen. Ta je 
pozidal novo graščino (letnica je vre
zana v okvir bifore nad veznimi vrati 
na dvorišču) in si pridobil plemiški 
predikat ven Pogledt - pl. Pogled . 
Ploschnu so po 1630 sledili Matija 
Quallandro in Krištof baron pl. Rei-
sing, 1679 pa Johann J. Conti de Ca-
missano, član rodovine, ki je pose
dovala tudi dvorca Gojko (Heben-
streit) in Golič ter si je pozneje pri
dobila še Hompoš in Lindek. 1730 se 
kot lastnik Pogleda omenja baron 
Janez Jožef Conti, sin Janeza Jako
ba in njegove žene Suzane. K o je ta 
1731 umrl, je zagospodarila na gra

ščini njegova vdova. Ena izmed hče
ra, Marija Karolina, se je nato omoži-
la s Kami lom Berlendisom, nadzor
nikom graščine Ravno polje. Njun 
sin Lovrenc Jožef Kami lo Jernej 
Berlendis je gospodoval na Pogledu 
do svoje smrti 1811.1816 mu je sledil 
nečak Anton Kami lo grof Thurn-
Valsassina, ki je graščino 1823 pro
dal grofu Vincencu Gaisrucku, last
niku Novega Celja. Naslednji lastni
ki so bili med 1826-1828 Maksimili
jan grof Thurn, med 1828-1829 Kari 
Schmelzer, nato rodovina Possek, ki 
je obdržala graščino do konca zad
nje vojne. Zdaj so v njej stanovanja. 

Graščina Pog led je pozidana na 
skoraj kvadratni talni ploskvi. Se
stavljajo jo štirje neenakomerno ve
liki trakti, ki oklepajo podolgovato 
dvorišče. Na treh vogalih je stavba 
utrjena z vi tkimi stolpiči, ki merijo v 
prerezu le 0,5 m in so višinsko izrav
nani s trakti, katerih četrti, vzhodni, 
je pravzaprav le povezovalni arka
dni hodnik. Arkade, ki imajo močno 
potlačene loke, se v pritličju, nad
stropju in polnadstropju opirajo na 
masivne, zidane slope, nastopajo pa 
le na obeh ožjih stranicah dvorišča. 

Vhodni trakt, ki je orientiran proti 

jugu, je na zunanji strani za poleti 
nižji od ostalih traktov. Enosta;! 
polkrožen portal drži tu v široko li 
žo, od koder so dostopni kletni pi 
stori na obeh straneh trakta in ste 
nišče, ki drži v gosposko nadstrop 
obenem pa je tu prehod na dvorii 
Tu spet naletimo na kamnitenp 
tal, ki pa je tokrat rustično členjen 
trikotnih poljih pod preklado 
okrašen z značilnim listovjem. Ni 
njim je že omenjena bifora z letnii 
1617, poleg portalov eden redkihj 
tentičnih arhitekumih členov iz it 
nastanka stavbe; drugi drobni ail 
tekturni členi, zlasti okna in vn 
so malone vsi predelani. 

Predelani so večidel tudi vsi t 
tranji prostori v graščini. Pristen 
še banjasti obok v pritličju vzhodi 
ga dela južnega trakta, kjer je b 
nekoč kuhinja, prav tako pa tu 
križni oboki v pritličju zahodne] 
trakta; tu gre pravzaprav za en sa 
vel ik prostor, ki je rabil za klet. M l 
ša, a vendar morda še baročna kap 
la v pritličju jugozahodnega stolp 
posvečena Marijinemu obiskovanj 
je uničena, zato pa je kot prostor 
ohranjena prvotna kapela, ki je bi 
urejena v nadstropju zahodne 
trakta in je bila že od kraja dostop 
tudi od zunaj. Zdaj jo uporablja 
kot sobo, vendar pa je to umetnoi 
no najbolj oblikovani del stavbe. K 
pela je križno obokana, obok papi 
kriva omamentalen štuk z vitičjei 
V lunetah pod kapami je na zahod 
strani nad vhodom grb z dvema o 
loma, na vzhodu prazen ščit, na s 
veru doprsna podoba nekega di 
hovnika in na jugu bradatega m 
škega. Stuk izvira iz časa po 1730 i 
spominja na štuk v veliki veži & 
ščine Jelše. Izdelal ga je morda mc 
ster Antonio Quadrio. S ledove štui 
opazimo tudi na zunanji steni t)i 
znanj im vhodom. 

Graščina Pogled na Utografiji iz prve polovice 19. stoletja 
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